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1- بر اساس گزارش اخير بانك جهاني، آلودگي هوا سالانه 
خسارتي معادل 6‚2 ميليارد دلار به شهروندان تهراني وارد 
مي كند كه با احتساب جمعيت7‚8 ميليوني تهران سهم 
هر شهروند در زيان متاثر از آلودگي هوا، برابر با ۳۰۰ دلار 
در سال است. اگر معادل ريالي رقم اعلام شده 6‚2 ميليارد 
دلار را با نرخ هر دلار 1۳ هزار تومان محاسبه كنيم، هزينه 
آلودگي هواي تهران سالانه ۳۳ هزار و 8۰۰ ميليارد تومان 
)براي هر فرد معادل ۳۰۰ دلار نيز حدود ۳ ميليون و 9۰۰ 
هزار تومان( مي شود كه رقمي حدود 2 برابر بودجه سالانه 
ش��هرداري تهران است. بي گمان، خس��ارت هاي پنهان 
آلودگي هوا بيش از اين رقم ها است، چرا كه در محاسباتي 
از اين دس��ت، آنچه به دست فراموش��ي سپرده مي شود، 
»هزينه- فرصت« پديده اي همچون آلودگي هوا اس��ت. 
فرض كنيد كه نه در تهران كه در س��اير كلان شهرهاي 
كشور نيز با اين پديده مواجه نبوديم. هوا پاك بود و سالم. 
در اين صورت، هر نفسي كه فرو مي رفت، ممد حيات بود 
و چون بر مي آمد، مفرح ذات! مدارس و دانشگاه ها تعطيل 
نمي شدند و دانش آموزان و دانشجويان فرايند آموزش را با 
نظم و دقت بيشتر طي مي كردند. در صنايع و كارگاه هاي 
توليدي بسته نمي شد و در روند توليد خللي ايجاد نمي شد. 
مردم بشاش و با نشاط بودند و لبخندشان را پشت ماسك 
قايم نمي كردند. س��الخوردگان و ك��ودكان به راحتي در 
س��طح ش��هر رفت و آمد مي كردند و از امكانات شهري 
بهره مند مي شدند. حتي گياهان، درختان و پرندگان حال 

و روز خوش تري داشتند و ... اما حيف كه چنين نيست!
2- طي چند دهه گذشته دلايل گوناگوني براي آلودگي 
هوا و ترافيك در پايتخت عنوان ش��ده و دس��تگاه هاي 
متعددي )14 دستگاه( مس��وول اين وضعيت شناخته 
شده اند. اما شاهديم كه هيولاي آلودگي هوا از مرزهاي 
پايتخت فراتر رفته و در كلان ش��هرهاي ديگر كش��ور 
نيز جا خوش كرده اس��ت. همين مساله به خوبي نشان 
مي دهد كه بحران آلودگي هوا ن��ه در جغرافياي خاص 

تهران ب��ا كوه هاي بلن��د الب��رز و انس��داد كريدورهاي 
هوايي آنكه در مس��ائل ديگري ريش��ه دارد. در س��طح 
خرد، مي توان انگشت اتهام را به سوي عواملي همچون 
كيفيت بنزي��ن، كيفي��ت خودروهاي س��اخت داخل، 
كيفيت موتور سيكلت هاي ساخت داخل، نبود سيستم 
حمل و نقل عمومي گس��ترده و فراگير همچون مترو، 
تراموا و ...عدم نوس��ازي ناوگان هاي ش��هري و جاده اي، 
 عدم نوسازي صنايع،  اس��تفاده از انرژي هاي فسيلي و... 
گرفت. عواملي كه اصلاح هر يك از آنها مستلزم اصلاح 
سياست گذاري هاي كلان سياسي و اقتصادي از جمله 

سياست هاي حمايتگرايانه از توليدات داخل است. 
در س��طحي ديگر، گس��ترش آلودگي هوا از ته��ران به 
كلان ش��هرها متهم��ان ديگ��ري دارد. تمركز جمعيت، 
صنايع، تجارت و بازرگاني و... در كلان شهرها و به ويژه در 
تهران است. بر اس��اس نتايج سرشماري نفوس و مسكن 
س��ال 1۳95، 74 درصد جمعيت كشور در شهرها و تنها 
26 درصد در روستاها ساكن هستند.در اين ميان،  استان 
تهران با مساحتي حدود يك درصد از مساحت كل كشور، 
داراي جمعيتي حدود 1۳ ميليون و ۳۰۰ هزار نفر اس��ت 
كه نش��ان دهنده تراكم بس��يار بالاي جمعيت،  مشاغل، 
 صنايع و... است. تمركز جمعيت، صنايع،  تجارت،  مراكز 
مهم سياس��ي و اداري كش��ور در تهران اما خود ريشه در 

سياست هاي كلان سياسي و اقتصادي دارد. 
۳- بي گمان، تعطيلي زندگي و ش��هر ب��راي چند روز 
يا چند هفته، از س��ر ناچاري اس��ت و حت��ي راهكاري 
تسكين دهنده نيز به شمار نمي رود كه رويكردي دفاعي 
در برابر هيولاي آلودگي هوا اس��ت. دفاع از انس��ان ها و 
ش��هروندان كوچك و بزرگ شهر. اما اس��تفاده از اين 
رويكرد ناكارآمد تا چه زماني دوام خواهد آورد؟ به بياني 
ديگر، جميع اركان دولت و حكومت چه زماني متوجه 
اين هيولا خواهند شد و چه زماني رويكردهاي دفاعي را 
كنار گذاشته و با اصلاح سياست هاي سياسي و اقتصادي 
و ساختارهاي منسوخ به فكر حمله به اين هيولا و حل 

مشكلات ديگر خواهند افتاد؟ 

هيولاي آلودگي هوا
سرمقاله

رييس س��ازمان مديريت بحران كش��ور با اشاره به 
توجه رهبر معظم انقلاب و دولت نسبت به وضعيت 
خوزس��تان گفت: پيرو نام��ه  وزير كش��ور به رهبر 
معظم انقلاب، ايشان با اختصاص 4۰ هزار ميليارد 
ريال براي ساماندهي وضعيت آب و فاضلاب اهواز 

موافقت كردند.
به گزارش ايرنا، اسماعيل  نجار روز شنبه در حاشيه 
بازديد از مناط��ق مختلف درگير ب��ا آبگرفتگي در 
اهواز و ك��وت عبدا... )مركز شهرس��تان كارون( در 
جمع خبرن��گاران با تاكي��د بر اينكه زيرس��اخت 
فاضلاب اهواز نيازمند كاري اساس��ي است توضيح 
داد: براي س��اماندهي سيس��تم فاض��لاب و كانال 
دفع آب هاي س��طحي اهواز باي��د مطالعه دقيقي 
صورت گيرد. وي افزود: مساله فاضلاب از آب هاي 
سطحي بايد تفكيك ش��ود چرا كه شبكه فاضلاب 
كنوني اهواز گنجايش فاضلاب و آب هاي سطحي 
را با يكديگر ندارد و با ي��ك بارندگي موجب خروج 
و بيرون زدگي فاضلاب مي ش��ود. رييس س��ازمان 
مديريت بحران كش��ور در ادامه با اش��اره به تغيير 
اقليم بيان كرد: تغيير اقليم يك واقعيت اس��ت كه 
بايد آن را بپذيريم، تغيي��رات اقليميي در واقع نوع 

بارش، زمان بارش و پراكنش آن را دربر مي گيرد.
وي با اش��اره به بارندگ��ي اخير در اه��واز و دلايل 
آبگرفتگ��ي ناش��ي از آن توضي��ح داد: در بارندگي 
روز دوشنبه هفته گذشته در سه ساعت حدود 88 
ميليمتر ب��اران در اهواز باريد، اين در حالي اس��ت 
كه بارندگي اه��واز در طول س��ال زراعي در حدود 
15۰ميليمتر اس��ت و اين 88 ميليمتر تنها در سه 

ساعت اتفاق افتاد.

نجار افزود: براس��اس بازديدهايي ك��ه در مناطق 
مختلف اهواز داش��تم حت��ي يك نهر س��اده براي 
انتقال آب هاي سطحي وجود ندارد؛ به عنوان مثال 
در منطقه شهرك دانشگاه اهواز كه الان آبگرفتگي 
موجب مشكلات بسياري براي س��اكنان آن شده 
هيچ گونه كانال آب هاي س��طحي وج��ود ندارد و 

عمده نقاط مختلف اهواز همين گونه است.
وي بيان كرد: با بارندگي اخي��ر، 17 نقطه در اهواز 
با آبگرفتگي رو به رو ش��دند كه از لحظات نخس��ت 
بارندگي و با تلاش گس��ترده از س��وي مس��وولان 
اجراي��ي خوزس��تان و دس��تگاه هاي مربوط��ه با 
مديريت اس��تاندار اقدامات مناسب صورت گرفت 
و 17 نقطه آبگرفته به س��ه نقط��ه كاهش يافت كه 
يكي از اين مناطق كه عمده مشكلات هم آنجاست 

شهرك دانشگاه اهواز است.
ريي��س س��ازمان مديريت بحران كش��ور ب��ا بيان 
اينكه شهرك دانشگاه خط القعر است ادامه داد: با 
استفاده از پمپ هاي مكنده و ماشين  آلات مختلف، 
تخليه آب اين منطقه در حال انجام اس��ت و پيش 
بيني مي ش��ود، 2 تا س��ه روز آينده اي��ن وضعيت 
ادامه داشته باش��د. وي ادامه داد: خساراتي كه به 
مردم وارد شده جبران مي ش��ود و براي كساني كه 
لوازم خانگي ش��ان دچار آسيب ش��ده نيز تدابيري 
انديشيده ش��ده اس��ت. نجار بيان كرد: از پارسال 
تاكن��ون نزديك به 1۰۰ پمپ خريداري ش��ده كه 
از اين پمپ ها در آبگرفتگي اخير اس��تفاده شد؛ از 
ش��هرداري تهران نيز 7۰ پمپ و ماش��ين آلات به 
همراه نيروي انس��اني به خوزس��تان اعزام شد كه 

اكنون در منطقه هستند.

 موافقت رهبري با اختصاص
 ۴۰ هزار ميليارد ريال براي فاضلاب اهواز

خبر

رييس جمه��وري از اراي��ه پيش��نهادهاي جديد 
ايران و ژاپن در مذاكرات مفصل ش��ب گذش��ته 
خود با  آبه ش��ينزو نخس��ت وزير ژاپن خبر داد و 
گفت: قرار ش��د دو كش��ور رايزني هاي خود را در 
اي��ن زمينه ادامه دهن��د. به گزارش ايرنا حس��ن 
روحاني عصر شنبه پس از بازگشت از سفر 5 روزه 
به كشور مالزي و ژاپن در شرق آسيا در بدو ورود 
به تهران در فرودگاه بين الملل��ي مهرآباد درباره 
دس��تاوردهاي اين س��فر گفت: اجلاس مالزي و 
كوآلالامپور شيوه نويني براي اجتماع مسلمانان، 
متفكران اسلامي و سران كشورهاي اسلامي بود. 
اين اجلاس براي توس��عه و همكاري كشورهاي 
اس��لامي براي دستيابي به توس��عه مطلوبي بود.  
وي ادامه داد: متفكران اس��لامي از هشتاد كشور 
و دو ه��زار مهمان ب��راي حض��ور در اين اجلاس 
دعوت شده بودند. س��ران ايران، تركيه و قطر در 
اين اج��لاس مهم��ان بودند ك��ه ماهاتير محمد 

نخست وزير مالزي نيز در آن حضور پيدا كرد. 
رييس جمه��وري با بي��ان اينكه بح��ث اجلاس 
مالزي چگونگي دس��تيابي به توس��عه در جهان 
اسلام بود، اظهار داشت: بعد از آن، جلسه مهمي 
از سران چهار كش��ور ايران، تركيه، قطر و مالزي 
برگزار ش��د و نتايج خوبي براي هم��كاري چهار 
كشور به دس��ت آمد. البته از ديگر كشورها قرار 
ش��د براي توس��عه و همكاري به ويژه در زمينه 
فناوري ه��اي نو و همكاري ه��اي صنعتي دعوت 
ش��ود.  روحاني با بيان اينكه رابطه با مالزي براي 
ايران اهميت دارد، تصري��ح كرد: خوش بختانه از 
ابتداي دولت يازدهم روابط دو كش��ور نسبت به 
قبل گرم تر و صميمانه تر ش��د و بع��د از روي كار 
آمدن ماهاتير محمد، اين روابط صميمي تر شد. 
در اين مدت كوتاه س��ه تا چهار گفت وگو و بحث 
داش��تيم. درخصوص روابط دوجانبه تصميمات 
خوبي گرفتيم و قرار ش��د نشس��ت كميس��يون 

مشترك دو كشور برگزار شود. 
وي افزود: ماهاتير محمد علاقه مند است به زودي 
از تهران بازديد داشته باش��د و تصميمات خوبي 
در زمينه همكاري هاي صنعتي اتخاذ ش��د تا آنها 
را ش��روع كنيم. در زمينه اقتصادي، مالي و بانكي 
بحث هاي خوبي شد. رييس جمهوري خاطرنشان 
كرد: خوش بختانه اين سفر انجام گرفت بنابر اين 

امسال سه ديدار مهم با هم داشتيم. 
وي يادآور ش��د: ريش��ه هاي فرهنگي مشتركي 
در آس��يا و در ش��رق جه��ان موجود اس��ت. در 
ديدارهايي كه داشتيم به غير از روابط دوجانبه، 
جلس��ه اي ب��ا ش��ركت هاي ژاپن��ي داش��تيم. 

ش��ركت هايي كه در اي��ران فعالي��ت مي كردند 
و هن��وز هم دفترش��ان در تهران هس��ت و فعال 
هس��تند و روابط اقتص��ادي را هنوز در ش��رايط 
تحريم حفظ كردند. اين شركت ها، شركت هايي 
بودند كه 7۰، 6۰، 5۰ سال س��ابقه كار در ايران 
دارند. هم��ه اين ش��ركت ها تاكيد داش��تند كه 
رابطه اقتص��ادي را ادامه بدهن��د. برخي از موارد 
و مش��كلاتي كه داش��تند مورد توجه و بررسي 
قرار گرفت و جلس��ه مفيدي بود. روحاني با بيان 
اينكه با نخس��ت وزير ژاپن غير از روابط دوجانبه، 
دو مس��اله ديگر مورد بحث قرار گرف��ت، اضافه 
كرد: راجع به مس��اله تحريم برخي از كش��ورها 
حساس تر از كشورهاي ديگر هستند و البته غير 
از يكي دو كش��ور همه مخالف تحريم هستند و 
همه هم مي دانن��د اين تحريم خ��لاف مقررات 
بين المللي اس��ت و همه مي دانند كه اين تحريم 
به جايي نمي رس��د و  امريكايي ه��ا ناچارند از راه 
غلطي ك��ه رفتند برگردند اين م��ورد اتفاق همه 
كشورهاس��ت. وي افزود: منته��ا تحريم چيزي 
است كه به ضرر همه كشورهاست و تنها به ضرر 
ايران نيست تصميم باخت باختي است كه امريكا 
به غلط تصميم گرفته و محاسبات غلطي داشته 
اس��ت. ژاپني ها، اروپايي ها و ديگ��ران فعالند كه 
تحريم را بش��كنند و پيش��نهادها و راه حل هايي 

دارند. ما هم در اين زمينه باهم رايزني داريم .
روحاني گف��ت: معتقديم شكس��تن تحريم و از 
بين بردن توطئه امري��كا در تحريم ايران يك كار 
ضروري، ملي و انقلابي هس��ت ك��ه وظيفه همه 
ما است. ما با همه كش��ورها در اين زمينه رايزني 
داريم، اين رايزني ها با برخي از كشورهاي اروپايي 
و ژاپن بيشتر هست. وي با اشاره به جلسه و ديدار 
خود با نخس��ت وزير ژاپن گفت: ما ديش��ب يك 
ساعت و نيم جلسه خصوصي داشتيم يك ساعت 
جلسه عمومي داش��تيم و در شام كاري هم بيش 
از يك ساعت بحث بسيار مفصل داشتيم و چهار 
س��اعت با هم مذاكره كردي��م.  رييس جمهوري 
اضافه ك��رد: در زمينه شكس��تن تحريم هم يك 
پيشنهاد جديدي داش��تند و ما هم يك پيشنهاد 
جدي��دي داش��تيم باهم بح��ث كرديم بنا ش��د 

رايزني هاي دو كشور در اين زمينه ادامه بدهيم.
گفتن��ي اس��ت روحان��ي در جم��ع مدي��ران 
ارش��د ژاپن نيز حض��ور يافت و با بي��ان اينكه 
تحريم ه��اي غيرقانون��ي امري��كا نمي توان��د 
بلندمدت ادامه ياب��د، از احتمال خروج ايران از 
برجام خبر داد كه گزارش مشروح اين نشست 

در صفحه 2 آمده است.

در بازگشت از سفر مالزي و ژاپن 

گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

هيولاي آلودگي هوا
1- ب��ر اس��اس گزارش 
اخي��ر بان��ك جهان��ي، 
آلودگ��ي ه��وا س��الانه 
مع��ادل  خس��ارتي 
6‚2 ميلي��ارد دلار ب��ه 
ش��هروندان تهراني وارد 
مي كند كه با احتس��اب 
جمعي��ت7‚8 ميليوني 
تهران سهم هر ش��هروند در زيان متاثر از آلودگي 
هوا، برابر با ۳۰۰ دلار در س��ال اس��ت. اگر معادل 
ريالي رقم اعلام شده 6‚2 ميليارد دلار را با نرخ هر 
دلار 1۳ هزار تومان محاسبه كنيم، هزينه آلودگي 
هواي تهران سالانه ۳۳ هزار و 8۰۰ ميليارد تومان 
)براي هر فرد معادل ۳۰۰ دلار نيز حدود ۳ ميليون 
و 9۰۰ هزار تومان( مي شود كه رقمي حدود 2 برابر 
بودجه س��الانه ش��هرداري تهران است. بي گمان، 
خسارت هاي پنهان آلودگي هوا بيش از اين رقم ها 
است، چرا كه در محاس��باتي از اين دست، آنچه به 

دست فراموشي سپرده مي شود...

مجيد اعزازي

 صفحه 3  

كلان

از شاخص مالكيت مطلوب 
برنامه ششم فاصله گرفتيم

در تازه تري��ن گزارش موسس��ه »اتح��اد حقوق 
مالكيت« ك��ه وضعيت حقوق مالكي��ت در ايران 
را براي سال 2۰19 بررس��ي كرده است، اين طور 
ذكر شده كه ايران در اين شاخص در سال 2۰19 
نسبت به س��ال قبل 12 رتبه افت كرده و از رتبه 
91 در س��ال 2۰18 به رتبه 1۰۳ در سال 2۰19 
رسيده است. اين افت جايگاه در حالي رخ داده كه 
در دو سال گذشته ايران جايگاه بهتري نسبت به 

سنوات قبل تر خود در اين شاخص پيدا كرده بود.

راه و شهرسازي

 وارسي دوباره
 كيفيت بنزين 

در حالي كه مسوولان ش��ركت نفت طي روزهاي 
گذش��ته اعلام كردند كه كيفيت نازل بنزين را رد 
كرده اند و مساله آلودگي هوا را به ساير عوامل نسبت 
داده اند، روز گذشته پيروز حناچي، شهردار تهران 
از بررس��ي مجدد وجود گوگرد در سوخت بنزين 
خبر داد.  آلودگي هوا زندگي ساكنان كلان شهرها 
به خصوص ته��ران را تحت تاثير قرار داده اس��ت. 
مدارس و دانشگاه ها تعطيل شده اند، زمان امتحانات 
تغيير كرده است، والدين شاغل سردرگم شده اند، 
سالمندان خانه نشين شده و ش��لوغي صف هاي 
اتوبوس و ايستگاه هاي مترو ش��هروندان را كلافه 
كرده است. روزانه تعداد زيادي راهي بيمارستان ها 
مي ش��وند و ميليون ها نفر با تنفس هواي آلوده به 
انواع و اقسام بيماري ها دچار مي شوند كه برخي از 
آنها ممكن است در آينده خود را نشان دهد و برخي 
مانند سردرد، سرگيجه، خستگي و سوزش چشم 

حال و حوصله اي براي مردم باقي نگذاشته است.
13
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 »مايكل مالروي« مس��وول س��ابق مي��ز خاورميانه 
وزارت دفاع امري��كا اعلام كرد كه پنتاگ��ون با خروج 
واشنگتن از برجام مخالف بود . به گزارش ايرنا مالروي 
در مصاحبه اي با نشريه فارين پاليسي، در شرح دليل 
مخالفت پنتاگون با خروج امريكا از برجام گفت دليل 
مخالفت وزارت دفاع امريكا با خروج از برجام اين نبود 
كه برجام توافق خوبي بوده است بلكه به خاطر اين بود 
كه برجام مي توانست مانع دستيابي ايران به تسليحات 
هسته اي ش��ود. مالروي كه افسر س��ابق شبه نظامي 
سازمان اطلاعات مركزي امريكا )س��يا( بود، از اكتبر 
2۰17 تا اول دس��امبر 2۰19، رياس��ت بر سياس��ت 

دفاعي دولت دونالد ترامپ رييس جمهوري اين كشور 
در خاورميانه را برعهده و بر روند خروج واش��نگتن از 
برجام و تشديد تنش واشنگتن با تهران نظارت داشت. 
دونالد ترامپ در ارديبهش��ت ماه سال گذشته به طور 
يكجانبه از برجام خارج ش��د و تحريم هاي هسته اي 
امريكا عليه ايران را از س��ر گرفت. مال��روي افزود: اگر 
بخواهيم صادقانه درباره توافق با ايران حرف بزنيم، بايد 
بگوييم قرار نيست كه يك توافق ايده آل با ايران برسيم. 
وي در بخش��ي ديگر از اين مصاحبه گفت كه برجام 
همه مسائل را پوشش نمي داد و اين انتقادي است كه 

مي توان نسبت به اين توافق وارد دانست . 

مقام سابق امريكا: پنتاگون مخالف خروج واشنگتن از برجام بود

برجام

 اول دی ماه سالروز تاسيس
 شرکت ملی حفاری ايران

 گرامی باد 
  سرپرستی روزنامه تعادل- استان خوزستان

 شرکت ملی حفاری ايران

روحاني: ايران و ژاپن براي شكستن تحريم ها 
پيشنهادهاي جديدي داشتند

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320
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روي موج خبر

   تعيي�ن اعضاي س�تاد انتخاب�ات حزب 
اعتماد ملي؛ روابط عمومي اعتماد ملي|

با حك��م محمدجواد حق ش��ناس، رييس س��تاد 
انتخاب��ات حزب اعتم��اد ملي، اعضاي اين س��تاد 
مشخص ش��دند. بر اين اس��اس، اعظم سقطي به 
عنوان معاون پش��تيباني، مهران فرجي به عنوان 
معاون روابط عمومي و رسانه، رضا اميدوار تجريشي 
به عنوان معاون امور مناطق و شهريار حسين بر به 
عنوان معاون تبليغات ستاد انتخابات حزب اعتماد 
ملي تعيين شدند. پيش از اين محمدعلي پوركريمي 

به عنوان قائم مقام اين ستاد منصوب شده بود.

   وزير خارجه هند امروز  به تهران مي آيد؛ 
تسنيم |

 سوبراهمانيام جايشانكار، وزير امور خارجه هند 
امروز براي س��فري 2روزه به ايران س��فر خواهد 
كرد. خبرگزاري »اي ان آي نيوز«   به نقل از وزارت 
خارجه هند اي��ن خبر را اعلام كرد و افزود كه اين 
مقام هندي براي ش��ركت در نوزدهمين نشست 
كميسيون مش��ترك دو كشور به تهران مي  آيد و 
كنار همتاي ايراني خود مشتركاً رياست نشست 
را به عهده خواهد داش��ت. بر اساس اين گزارش، 
وزير خارجه هند در اين س��فر احتمالًا با روحاني 

رييس جمهور ايران نيز ديدار خواهد كرد.

   پيش�نهاد مجل�س درب�اره مالي�ات 
هنرمندان؛ مهر |

رييس كميسيون فرهنگي مجلس گفت: درآمد 
هنرمندان تابع يك قرارداد مشخص است و بايد از 
آنان بر اساس قراردادي كه منعقد مي كنند و ثبت 
شده است، ماليات دريافت شود. جمشيد جعفرپور 
درباره معافيت مالياتي هنرمندان در بودجه ۹۹، 
اظهار داشت: هنرمندان طيف بسيار گسترده اي 
را شامل مي شوند كه برخي از آنان درآمد نجومي 
دارند و درآمد برخي از آنان بس��يار كم است. وي 
ادامه داد: موضوع معافيت مالياتي هنرمندان به طور 
دقيق در مجلس و به ويژه كميسيون فرهنگي مورد 
بحث و بررس��ي قرار مي گيرد. رييس كميسيون 
فرهنگي مجلس ش��وراي اس��لامي تصريح كرد: 
مجلس در زمان بررس��ي بخش ماليات بر درآمد 
بودجه به طور دقيق ب��ه اين موضوع ورود مي كند 
و يكي از پيشنهادات ما اين است كه از هنرمندان 
بر حسب درآمدي كه دارند، ماليات دريافت شود.

   بازديد شمخاني از مناطق آب گرفته كوت 
عبدالله؛ ايسنا |

دبير شوراي عالي امنيت ملي كشورمان از مناطق 
آب گرفته كوت عبدالله بازديد كرد. ش��مخاني 
در اين بازديد گفت: كساني كه زيرساخت هاي 
شهرستان كارون را تهيه نكرده اند، بايد جوابگو 
باش��ند. وي افزود: باي��د زير س��اخت هاي اين 
شهرستان به عنوان راهكاري زير بنايي و نه موقت 

كامل شود تا شاهد چنين حوادثي نباشيم.

   برخي اظهارات عليه هيات هاي اجرايي 
دور از انصاف است؛ وزارت كشور |

رييس س��تاد انتخابات كش��ور گفت: براساس 
اصلاحيه قانون انتخابات مجلس شوراي اسلامي 
در تاريخ سوم خرداد ۹۵، دادستان عضو حقوقي 
هيات ه��اي اجرايي بوده و فقط ي��ك راي دارد. 
»جمال عرف«در واكنش به انتقادات نسبت به 
نحوه تشكيل و عملكرد هيات هاي اجرايي تصريح 
كرد: داوطلباني كه صلاحيت آنها تاييد نش��ده 
است، چهار روز فرصت شكايت به هيات نظارت 
اس��تان دارند و هيات نظارت بيست روز فرصت 
دارد تا به شكايت رسيدگي كند. همچنين يك 
دوره بيست روزه ديگر هم فرصت براي شكايت 
به ش��وراي نگهبان دارند. معاون سياس��ي وزير 
كش��ور در پايان با اشاره به تاييد صلاحيت تمام 
نمايندگان فعلي مردم تهران كه در انتخابات ثبت 
نام كرده اند، گفت: با اين حال برخي در عملكرد 

هيات هاي اجرايي شبهه ايجاد كردند.

   نيروهاي امريكايي س�ه دريانورد ايراني
 را نجات دادند؛ برنا |

پاي��گاه اينترنت��ي ني��روي دريايي امري��كا در 
اطلاعيه اي مدعي شد كه كشتي تجاري امريكايي 
س��ه دريانورد ايران��ي را در تاريخ 18 دس��امبر 
نجات داده اس��ت. در اين اطلاعيه مطرح ش��ده، 
كمپاني اين كش��تي، نجات دريان��وردان ايراني 
را به مرك��ز فرماندهي نيروه��اي دريايي امريكا 
اطلاع رس��اني كرده است كه به مدت چند هفته 
در دريا سرگردان بوده اند. اين كار از طريق ارتباط 
ميان صنعت دريانوردي تجاري، همكاري مركز 
فرماندهي نيروهاي دريايي امريكا و راهنماي گروه 
كشتيراني]امريكا[ انجام شده است. طبق ادعاي 
عنوان شده در اين اطلاعيه، اين دريانوردان به گارد 
ساحلي عمان انتقال داده شده اند كه هماهنگي 

براي بازگشت شان به ايران را انجام مي دهد.

   تسريع در شمارش آرا از محاسن انتخابات 
الكترونيك است؛ باشگاه خبرنگاران |

رييس مركز توس��عه دولت الكترونيك گف�ت: 
تمام الكترونيك شدن انتخابات سرعت و دقت 
شمارش آرا بالا مي برد. امير شجاعان درباره روند 
تمام الكترونيكي ش��دن انتخابات گفت: درباره 
احراز هويت الكترونيكي با ش��وراي نگهبان به 
توافق رس��يديم و قرار اس��ت تمامي شعب اخذ 
راي به دس��تگاه هاي احراز هويت تجهيز شوند. 
ش��جاعان با بيان اينكه اح��راز هويت به صورت 
صد درصد الكترونيكي انجام خواهد شد، افزود: 
براي نخس��تين بار ملاك اخذ راي از افراد، پاسخ 
سيستمي است نه مهر شناسنامه! البته اين به اين 
معنا نيست كه در شناسنامه مهر نمي زنيم، بلكه 
به اين معنا است كه اگر فردي به شعبه اخذ راي 
مراجعه كرد و شناسنامه او مهر نداشت، اما راي 
او در سامانه تاييد شده بود، ديگر حق راي ندارد.
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احتمال خروج ايران از برجام
گروه ايران|

در روز دوم از س��فر روحاني به ژاپن و در ش��رايطي كه 
بسياري از تحليلگران معتقدند كه تحركات ديپلماتيكي 
از اين دس��ت به ايران براي عبور از چالش  تحريم هاي 
اقتصادي ياري مي رساند و تلاش هاي دشمنان را براي به 
انزوا كشاندن كشورمان بي اثر مي كند، رييس جمهوري 
اي��ران در جمع ش��ماري از مديران ارش��د بخش هاي 
سياسي، اقتصادي و فرهنگي ژاپن در توكيو اعلام كرد 
كه» درهاي ايران به روي دولت و شركت هاي ژاپني براي 
مشاركت و سرمايه گذاري در پروژه هاي بزرگ اقتصادي 
باز است و ايران و ژاپن به عنوان دو دوست قديمي، نبايد 
اجازه دهند كه كشور ثالثي در روابط دوستانه آنها اخلال 
ايجاد كند. «روحاني اما با اشاره به اين واقعيت كه ايران 
از دل فرآيند هاي ديپلماتيكي چ��ون برجام به دنبال 
استيفاي منافع اقتصادي و معيشتي خود است، اعلام 
كرد كه » چنانچه به اين مطالب��ات قانوني ايران كه در 
ذيل س��ند حقوقي برجام بر ابعاد و زواياي گوناگون آن 
تاكيد شده است؛ پاسخ مناسبي داده نشود ايران ممكن 
است تصميمات ديگري در خصوص تداوم برجام اتخاذ 
كند.«تصميماتي كه از منظر رييس جمهوري كشورمان 
خروج از برجام و پاي��ان همكاري هاي ارتباطي يكي از 
گزينه هايي است كه در اين شرايط پيش روي ايران قرار 
مي گيرد.  روحاني ديروز و پيش از ترك توكيو در نشستي 
با اين مديران ارش��د ژاپني گفت: بي ترديد تحريم هاي 
غيرقانوني امريكا نمي تواند بلندمدت ادامه پيدا كند و 
امريكايي ها ناچارند روزي اين راه بدون خاصيت و پر از 
ضرر را رها كنند. وي با بيان اينكه »ما در اينكه بتوانيم با 
امريكا راجع به مسائل مان بحث كنيم مشكلي نداريم جز 
اينكه آنها بايد از مسير خطايي كه در اين يك سال و نيم 
رفتند برگردند«، اظهارداشت: ما نبايد به خطاكار جايزه 
بدهيم اما در عين حال اگر خطاكار بخواهد اشتباه خود را 
جبران كند، نبايد راه را ببنديم. رييس جمهور تاكيد كرد: 
فشار امريكا بر ايران و كشورهاي ديگر يك واقعيت تلخ 
است كه امروز با آن روبه رو هستيم اما مهم اين است كه 
در اين شرايط سخت باز هم راهي را پيدا كنيم كه با هم 
تجارت و مراوده داشته باشيم و به نفع دو ملت گام  برداريم.

رييس جمهوري در ابتداي اظهاراتش در اين نشست با 
اشاره به اهميت روابط با ژاپن گفت: اينكه در طول اين 
چند سال با آقاي نخست وزير آبه شينزو 12 بار ملاقات 
كرديم، نشانه اين است كه اين اراده در دو دولت وجود 
دارد. فكر مي كنم هيچ مانعي امروز در روابط دو كشور 
وج��ود ندارد، مگر تحريم غيرقانوني امريكا و نس��بت 
به اين تحريم ش��ما كاملًا مطلع هستيد كه بر خلاف 
مقررات بين المللي و قطعنامه 2231 اس��ت. بنابراين 
امريكا متأسفانه بر كشورها فشار مي آورد كه بين قانون 

و مقررات و اراده دولت امريكا يكي را انتخاب كنند. همه 
مي دانيم قطعنامه 2231 از همه كشورها خواسته روابط 
اقتصادي و تجاري معمولي خود را با ايران معمول دارند. 
اگر در اختلافاتي كه بين ما و امريكا وجود دارد، موردي 
باشد كه كسي ترديد كند، امريكا يا ايران مقصر است، 
حداقل در اين مورد اخير تحريم، هيچ كس نبايد ترديد 
داشته باشد. يعني ما يك توافق 7 جانبه داشتيم و همه 
ما به اين توافق متعهد بوديم و بدون هيچ دليلي امريكا از 
اين توافق خارج شد. روحاني در ادامه با اشاره به اظهارات 
مقامات س��عودي و صهيونيست گفت: بعدها نخست 
وزير رژيم صهيونيستي و وليعهد عربستان اعلام كردند 
كه ما به آقاي ترامپ فشار آورديم تا از توافق هسته اي 
خارج شود و اين يكي از رسوايي هاي تاريخي است كه 
كشوري به خاطر منافع كشور ديگر مقررات بين المللي 
را زير پا بگذارد. به اعتقاد ما توافق هسته اي به نفع همه 
ملت ها و دولت هاست. براي حل مساله نيز هيچ راهي 
وجود ندارد   جز اينكه امريكا از مسير اشتباه و خطايي 
كه انتخاب كرده، بازگردد. يكي از ويژگي هاي ما ايراني ها 
اين است كه در معامله در بحث و در توافق ممكن است 
كمي سخت گير باشيم اما وقتي توافق و امضاء كرديم 

در هيچ شرايطي امضايمان را زير پا نخواهيم گذاشت. 
رييس جمه��وري با اش��اره به دس��تاوردهاي برجام 
گفت: در توافق هس��ته اي حداقل 2 دس��تاورد بزرگ 
داشتيم، دستاورد اول اين بود كه به دنيا ثابت كرديم 
ما دنبال سلاح هسته اي نيستيم و حاضريم همه گونه 
نظارت هاي بين المللي را بپذيريم در صورتي كه رفتار 
كشورهاي بزرگ با ما رفتار عادي باشد. دستاورد دوم 
اين بود كه به دنيا ثابت كرديم كه پاي تعهدات خودمان 
مي ايس��تيم و  به رغم اينكه طرف تعهد به بخش��ي از 
تعهداتش عمل نكرده يا يكي از آنها به طور كامل خارج 

شده ما همچنان در تعهدمان خودمان باقي هستيم.

  روند كاهش تعهدات اجتناب ناپذير است
 روحاني در خصوص راهبرد ايران براي كاهش تعهدات 
برجامي اش خاطرنش��ان كرد: البته پس از اينكه مدت 
زيادي صبر كرديم و بعد از اين صبر، اگر ببينيم كه از اين 
توافق هيچ نتيجه اي عايد ما نمي شود و صرفا ناچاريم 
بعضي از تعهدات مان را اجرا كنيم، به طور طبيعي تصميم 
بعدي ما ممكن است ادامه اين تعهد نباشد. در يك جايگاه 
بس��يار مهم جغرافيايي قرار گرفتيم و كاملا به امنيت 

منطقه مان و آبراه ها متعهد هستيم. در طول بيش از 2 
قرن گذشته ايران هيچ گاه آغازگر هيچ جنگ و تجاوزي 
نبوده است. امروز هم از جنگ نفرت داريم و علاقه منديم 
اگر مشكلي با كشوري داريم از طريق گفت وگو آن را حل 
و فصل كنيم. دنبال سلاح هاي كشتار جمعي از جمله 
سلاح هسته اي هم نبوده و نخواهيم بود و شما مي دانيد 
هم شما قرباني سلاح جمعي بوديد و هم ما. شما قرباني 
سلاح هس��ته اي بوديد و ما قرباني س��لاح شيميايي.  
رييس جمهوري ضمن تاكيد بر ضرورت توسعه روابط 
و با بازخواني تلاش ايران ب��راي ثبات اقتصادي گفت: 
مهم اين اس��ت كه در اين شرايط سخت باز هم راهي را 
پيدا كنيم كه با هم تجارت و مراوده داشته باشيم و به نفع 
دو ملت گام برداريم. به رغم فشار يك سال و نيم گذشته 
امريكا بر ما توانستيم به اقتصادمان ثبات ببخشيم. بعد از 
يك تلاطم اقتصادي از ۵ ماه پيش روند حركت اقتصادي 
ما در مسير صحيح و ثبات قرار گرفته است. به  رغم اينكه 
در سال گذشته رشد منفي اقتصادي داشتيم، پيش بيني 
ما اين است كه رشد اقتصادي ما مثبت خواهد بود. روند 
تورم در ماه هاي گذش��ته كمي مهار ش��ده و معتقديم 
در سال آينده ش��رايط بهتري خواهيم داشت. روحاني 

با اش��اره به راهكارهاي قانوني براي افزايش دامنه هاي 
تجاري در بعضي از كشورها گفت: يك ساز و كار ويژه اي 
را يافتيم و با آن ساز و كار ويژه بدون سيستم بانكي به روابط 
اقتصادي مان ادامه مي دهيم. با برخي از كشورهاي ديگر با 
ارز ملي و پول ملي خودمان تبادل مالي داريم و در بعضي 
از كشورها هم تهاتر كالا به كالا را انتخاب كرديم. با برخي 
از كشورهاي ديگر تهاتر انرژي با كالا را انتخاب كرده ايم. 
او در ادامه افزود: ما مطمئن هستيم اين تحريم غيرقانوني 
نمي تواند بلندمدت ادامه پيدا كند و امريكايي ها ناچارند 
روزي اي��ن راه بدون خاصيت و پر از ض��رر را رها كنند. 
رييس جمهوري در پاسخ به ابهاماتي كه درباره رابطه ايران 
و امريكا مطرح مي شود، گفت: ما در زمينه اينكه با امريكا 
بتوانيم راجع به مسائل مان بحث كنيم مشكلي نداريم جز 
اينكه آنها بايد از مسير خطايي كه در اين يك سال و نيم 
رفتند، برگردند. به هر حال ما نبايد خطاكار و كسي كه 
قانون را زير پا گذاشته، تشويق كنيم و به او جايزه بدهيم 
اما در عين حال نيز نبايد راه را ببنديم كه اگر خطاكار به 
اشتباه خود پي ببرد و بخواهد اشتباه خود را جبران كند 
راه به رويش بسته باشد. رييس جمهوري خطاب به فعالان 
اقتصادي ژاپن از آنها پرسيد: آيا به نظر شما كاري كه امريكا 
انتخاب كرده حتي براي مواد مورد نياز مردم، مواد غذايي، 
دارويي و پزشكي مردم هم مشكل ايجاد كرده اين كشور 
راه درستي را انتخاب كرده است؟ امريكا مي گويد ما راجع 
به مواد غذايي و دارويي هيچ گونه مشكلي براي ايران ايجاد 
نكرديم اما شما به خوبي مي دانيد وقتي سيستم بانكي را 
دچار مشكل كردند همه اين تحركات اقتصادي با مشكل 
مواجه مي شود. ما در منطقه خودمان آنچه راجع به امريكا 
ديديم راهبردهايشان خطا بوده و همواره فكر و طراحي 

شان با اشتباه محاسباتي توام بوده است.
او در ادامه گفت: برخي از موارد را ش��ركت ها نسبت به 
ويزا و تردد و مسائل بانكي شان مطرح كردند و اينجا به 
وزارت خارجه دس��تور مي دهم كه اين موارد را دنبال و 
اين مش��كلات را حل كند. و همچنين اميدوارم شما و 
همچنين دولت ژاپن تلاش مي كنيد براي اينكه ما روابط 
بهتري داشته باشيم و از جمله پول هاي ما كه در بانك 
ژاپن مسدود شده، آزاد شود و ما در اين شرايط بتوانيم از 
اين پول ها استفاده كنيم. اين ارز به فروش نفت ما قبل از 
تحريم امريكا مربوط مي شود بنابراين، اين حق طبيعي 
ماست كه اين پول به ما برگردانده شود. ما در سال جاري 
3 بار با آقاي نخست وزير مذاكرات مفصلي داشتيم يك 
بار در تهران، يك بار در نيويورك و يك بار در توكيو و همه 

اين مذاكرات سازنده و مثبت بود.
براي ما بسيار مهم است كه ايران و ژاپن به عنوان دو دوست 
قديمي روابط خود را ادامه دهند و اجازه ندهند كه كشور 

ثالثي در روابط دوستانه ما اخلالي ايجاد كند.

رييس قوه قضاييه:  بازداشت افراد به منظور جمع آوري ادله ممنوع است
در پاس��خ به مطالبات عمومي مردم در خصوص بهبود 
شاخص هاي قضايي در كشور رييس قوه قضاييه در جمع 
قضات گفت: بازداش��ت افراد به منظور جمع آوري ادله 
ممنوع است؛ ابتدا دلايل را جمع آوري و سپس در صورت 
ضرورت حكم دستگيري صادر كنيد. به گزارش مركز 
رسانه قوه قضاييه، حجت الاسلام سيد ابراهيم رييسي، 
در گردهمايي قضات دادسراي عمومي و انقلاب تهران 
با بيان اينكه ما قاضي را مهندس اجراي قانون مي دانيم، 
بيان كرد: يافته هاي شما در دوره دانشگاهي، حوزه علميه 
و يافته ه��اي حقوقي و بحث هاي ميان رش��ته اي همه 
در يك رأي نم��ود مي يابد. اين رأي نماد همه يافته ها و 
آموزش هاي قاضي است. اينها مقدمه قضيه براي شناخت 
است تا قاضي حكم، موضوع و تناسب بين حكم و موضوع 
و متهم و ش��خصيت او را بشناسد و ببيند متهم از كدام 
دسته است و نسبت به او بايد چگونه تصميم گرفت. رييس 
قوه قضاييه افزود: احكامي ك��ه قضات صادر مي كنند، 
همچنين تصميمات و آراي عادلانه قضات مي تواند جامعه 
را از اضطراب هاي اجتماعي و اقتصادي حفظ كند. احكام و 

آراي عادلانه قضات و دستگاه قضايي مرجع و پناهي است 
كه مظلومان به آن روي مي آورند و بايد با مهرباني با آنها 
برخورد شود. همه ما مي دانيم كه كار و پرونده زياد است؛ 

اما گشاده رويي را نبايد از دست داد.

    رفتار مناسب با مراجعه كنندگان
رييس قوه قضاييه تاكيد كرد: حتماً شنيده ايد كه بعضي 
از مراجعان از رفتار نامناسب در مراجع قضايي گله مندند. 
بايد با مراجعه كنندگان به خوبي رفتار شود و حتي اگر 
كاري در حيطه وظايف آن مرجع نبود به مراجعه كننده 

راهكار ارايه دهد تا از او رفع ظلم شود.
وي تاكيد كرد: اينكه يك قاضي از صبح تا ظهر كارهاي 
روتين را انجام مي دهد، بس��يار خوب است؛ اما يكسري 
كارها خاص و ويژه هس��تند. گاهي كس��ي در راهروي 
دادگس��تري اس��ت كه ش��ما وقتي كه صبح به سر كار 
مي رويد، مي بينيد كه وي آنجاست و هنگامي كه داريد 
خارج مي ش��ويد نيز همچنان او را مي بينيد؛ اگر از وي 
بخواهيد كه مش��كلش را بيان كن��د، كار ويژه اي انجام 

داده ايد. حجت الاسلام رييسي ادامه داد: چند روز پيش 
كه با آقاي اس��ماعيلي به يكي از مجتمع ها سر زديم در 
راه��رو خانمي را ديديم كه گريه مي كرد و وقتي علت را 
از وي جويا شدم، به من گفت، همسرم چهار سال است 
نگذاشته بچه ام را ببينم؛ آيا براي من و شما در دستگاه 
قضايي امكان دارد كه اجازه ندهيم اين ظلم صورت گيرد 
يا خير؟وي افزود: اگر بتوانيم، كمك كنيم تا اين مادر دلش 

آرام گيرد، چرا نبايد اين كار را انجام دهيم؟
وي اف��زود: توان خود را مضاعف كني��د. آن توان اداري 
كه براي انجام كارها مي گذاريد قابل قبول است؛ اما من 
مي خواهم يك مايه مضاعف  به رغم كمبودها بگذاريد. 

اين خواسته بنده به عنوان يكي از همكاران تان است.
حجت الاسلام رييس��ي تصريح كرد: معاون نظارت بر 
دادسراهاي دادستاني كل كش��ور گزارشي درباره آمار 
پرونده هايي كه تصميم دادسرايي دارد، ارايه دادند كه اين 
موضوع بايد پيگيري شود تا براي آن دسته از پرونده هايي 
كه جنبه عمومي ندارد و با رضايت شاكي خصوصي حل 
مي شود، طبق قانون ساز و كاري فراهم شود تا هم بر آمار 

دادسرا افزوده نشود و هم مردم معطل نشوند. وي با بيان 
اينكه اقدامات انجام شده در مسائل اخير، حضور بازپرسان 
در مح��ل و تصميم گيري و اقدام ابت��كاري در مواجهه 
با مش��كلات قابل تقدير اس��ت، گفت: قضات به موقع 
تصميم گيري كنند و نگذارند حقي از نظام و كسي ضايع 
شود. اقداماتي كه در رابطه با فساد اقتصادي در دادسراي 

تهران صورت گرفته، قابل تقدير است.

    استفاده از مجازات هاي جايگزين
حجت الاسلام رييس��ي خطاب به قضات گفت: هر روز 
قبل از شروع كار به ليست زندانيان نگاه كنيد؛ وضعيت 
آنها را بررس��ي كنيد و حتماً در مواردي كه قانون اجازه 
مي دهد، از مجازات هاي جايگزين استفاده كنيد. رييس 
قوه قضاييه با تاكيد بر بازديد مس��تمر قضات از زندان و 
با اش��اره به بازديد اخير خود از زندان اصفهان گفت: به 
نظر مي رس��د قضات بايد دقت بيشتري در صدور حكم 
بازداشت و حبس داشته باشند و به سهولت نبايد دستور 
بازداشت داد؛ مگر در مواردي كه قانون اعلام كرده است 

و چاره اي وجود ن��دارد. رييس قوه قضاييه تصريح كرد: 
قضات نيز نبايد از تهديد برخي افراد و شكايت هاي واهي 
از ميدان به در ش��وند و به هيچ عن��وان نبايد به ملامت 
ملامت كنندگان توجه كرد و نبايد اين مسائل ما را از هدف 
ايجاد امنيت اقتصادي و اجتماعي باز دارد. يقين بدانيد 
قاضي شجاع، قانونمند و جسور كه با شجاعت تصميم 
مي گيرد و تحت نفوذ صاحب نفوذ قرار نمي گيرد، حتماً 
مورد حمايت ماست و به آن قاضي افتخار مي كنيم. وي 
با تاكيد بر اينكه حرف مردم را بايد شنيد، گفت: به مركز 
12۹ قوه قضاييه گفته ام ك��ه مطالب را به بنده منتقل 
كنند و ش��ب ها گاهي كه كارم كمتر است، گزيده اي از 
تماس هاي تلفني را گوش مي كنم. حجت الاسلام رييسي 
همچنين تصريح كرد: بازداشت افراد به منظور جمع آوري 
ادله ممنوع است ابتدا دلايل را جمع آوري كنيد سپس در 
صورت ضرورت حكم دستگيري صادر كنيد. تعداد زياد 
پرونده در دستگاه قضايي داشتن افتخار نيست بلكه بايد 
با كار انقلابي پرونده هاي بلاتكليف مسن و پيچيده را به 

سرانجام رساند.
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 مشورت هاي ايران و ژاپن 
ادامه مي يابد

معاون سياسي وزارت امور 
خارجه تاكيد كرد: مسائل 
دوجانب��ه، منطق��ه اي، 
بين المللي و مباحث مربوط 
به برجام و تحريم هاي امريكا 
در ديدار مقام��ات ايران و 
ژاپن مطرح و قرار ش��د كه 
مشورت هاي دو كشور از نزديك ادامه پيدا كند. سيد 
عباس عراقچي ديروز در گفت وگويي در تشريح نتايج 
سفر رييس جمهور به توكيو گفت: اين سفر در پاسخ به 
سفر آبه شينزو به تهران صورت گرفت. از سوي ديگر، در 
نودمين سالگرد روابط ديپلماتيك ايران و ژاپن هستيم 
كه سال بسيار فعالي بوده است؛ از اين جهت كه در سال 
جاري رييس جمهوري و نخست وزير ژاپن تاكنون سه 
بار در تهران، نيويورك و توكيو با يكديگر ديدار داشتند. 
وي با بيان اينكه ژاپن از دوس��تان قديمي و ش��ركاي 
تجاري ايران است، اظهار داشت: همواره مشورت هاي 
سياس��ي نزديكي با ژاپن داشتيم. امسال هم به دليل 
نودمين سالگرد روابط ديپلماتيك دو كشور و هم به دليل 
تحولاتي كه در جريان است؛ از جمله فشارهاي امريكا 
و تحريم هاي ناعادلانه اي كه با خروج از برجام تحميل 
شده است، ضرورت داشت كه گفت وگوهاي نزديك تر 

و فشرده تري ميان دو كشور انجام شود. 

 تجهيز شناورها به موشك 
كروز عمودپرتاب

ريي��س س��ازمان صنايع 
درياي��ي وزارت دف��اع از 
تجهيز ش��ناورهاي ارتش 
ب��ه موش��ك »ك��روز« و 
»پدافندي« عمود پرتاب 
خبر داد. امير دريادار امير 
رس��تگاري در گفت وگو با 
مهر از تجهيز ش��ناورهاي ارتش به موشك »كروز« 
و »پدافندي« عمود پرتاب خب��ر داد و گفت: ما روي 
ناوشكن هايمان سيلوهاي عمود پرتاب را پيش بيني 
كرده ايم همان طور كه امير فرمانده محترم نداجا مطرح 
كردند اين قابليت به عنوان يك مطالبه عملياتي بود، 
از سال ها پيش دستورش را به وزارت دفاع داده بودند 
و روي ناوشكن ها از اين سامانه استفاده مي شود، اينها 
نه به عنوان موشك ضد موشك بلكه به عنوان موشك 
ضد پرنده و موش��ك ضد هدف س��طحي اس��تفاده 
مي ش��ود. به گفته او س��ازمان صنايع دريايي وزارت 
دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح، مشغول طراحي و 
توليد ش��ناور براي سه سازمان ارتش و سپاه و نيروي 
انتظامي است.  ما در حوزه راداري و حوزه اپتيكي امروز 
در سطح جهان صاحب حرف هس��تيم و بسياري از 
تجهيزاتمان خريداران خارجي دارد، خريداراني كه 
رده كشوري شان در رده چند كشور صنعتي دنياست.

تدوين نقشه راه مهارت آموزي 
سربازان تا سال ۱۴۰۱

فرمان��ده ق��رارگاه مهارت 
آم��وزي س��ربازان وظيفه 
گفت: جوانان بايد براي اداره 
كش��ور و خدمت رساني در 
آينده آماده باشند. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، سردار 
س��رتيپ پاس��دار مهدي 
فرحي در مراسم دانش آموختگي و اعطاي گواهينامه 
مهارتي به ١٧٠٠ نفر از سربازان وظيفه نيروهاي مسلح 
اظهار كرد: با توجه به عنايتي كه فرمانده معظم كل قوا 
نسبت به سربازان داش��تند و تدابير متعددي را درباره 
اثربخشي و بهره وري شما سربازان در طول مدت خدمت 
را به نيرو هاي مسلح ابلاغ كردند كه ما در نيرو هاي مسلح 
اين تدابير را در قالب كتب مختلف تدوين كرديم كه در 
حدود ١٧٠ تدبير براي ارتقاي سطح سربازي را شامل 
مي ش��ود كه ۶٠ مورد از آنها مربوط به مهارت آموزي و 
يادگيري سربازان در مدت دو سال را تشكيل مي دهد. 
او ادامه داد: در آينده نزديك همه س��ربازاني كه دوران 
آموزش بدو خدمت را طي مي كنند، به آنها آموزش هاي 
هلال احمر نيز ارايه خواهد شد. اين نكته را از به خاطر 
داشته باشيد كه شما در طول مدت باقي مانده از خدمت 
خود يك مطالبه سنگين از طرف شما براي ما وجود دارد 

و آن هم آموختن يك مهارت تخصصي به شماست.

 قانون ملاك شوراي نگهبان 
در بررسي صلاحيت ها است

ي  ا ر ش��و ي  س��خنگو
نگهب��ان گف��ت: م��لاك 
شوراي نگهبان در بررسي 
صلاحيت ها فق��ط قانون 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، 
عباسعلي كدخدايي درباره 
اظهارنظر فرمانده س��ابق 
س��پاه درباره بررس��ي صلاحيت ها از س��وي شوراي 
نگهبان گفت: در كشور آزادي داريم و هركسي صحبت 
مي كنيد يكي له و يكي عليه شوراي نگهبان.  ولي ملاك 
شورا در بررس��ي صلاحيت ها و انتخابات فقط قانون 
اس��ت و ما تلاش داريم اجراي صحيح قانون را داشته 
باشيم. كدخدايي درباره نمايندگاني كه صلاحيتشان 
تاييد نشده اس��ت، گفت: صلاحيت نمايندگان براي 
يك دوره ۴ س��اله در رياس��ت جمهوري و يك دوره 8 
ساله براي خبرگان رهبري است كه تاييد مي شود، ولي 
اگر نماينده اي براي دوره بعد صلاحيتش تاييد نشود، 
اين عدم تاييد براي دوره بعد است. وي در پاسخ به اين 
سوال كه اگر فردي رهبري را مورد نقد قرار دهد تاييد 
صلاحيت مي شود يا خير؟ گفت: مقام معظم رهبري 
هميشه از انتقاد استقبال كردند از اين رو بحث انتقاد 
در روند بررسي صلاحيت ها ملاك نيست، اما توهين و 

افترا روند ديگري است ومدنظر ما قرار دارد. 

سفر به ژاپن زمينه ساز 
گره گشايي اقتصادي است

مجم��ع  عض��و  ي��ك 
تش��خيص مصلحت نظام 
با اش��اره به اهميت س��فر 
رييس جمه��وري به ژاپن 
گفت وگوه��اي  گف��ت: 
مقامات ته��ران و توكيو در 
اين سفر و حمايت نخست 
وزير ژاپن از طرح صلح هرمز، گامي موثر براي كاهش 
فشارهاي اقتصادي ناشي از تحريم ها، كاهش تنش ها 
در منطقه و همچنين گره گشايي ديپلماتيك خواهد 
بود. به گزارش ايسنا، مجيد انصاري با بيان اينكه تلاش 
آقاي روحاني و دستگاه ديپلماسي كشور براي مقابله 
با يكجانبه گرايي امريكا و تحريم ظالمانه قابل تقدير 
است، گفت: با توجه به خروج يكجانبه امريكا از برجام و 
بدعهدي اين كشور در عمل به توافقنامه جهاني، ايران 
بايد از اين فرصت براي تنوير افكار عمومي و در جهت 
پيشبرد منافع ملي كشور وگفت وگو با جامعه جهاني 
استفاده كند. اين عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
اشاره به تلاش امريكا براي منزوي كردن ايران گفت: در 
اين شرايط تبادلات دوجانبه ايران با كشورهاي مختلف 
از موضع قدرت خواهد بود و از دولت درخواست دارم 
تا اين رويه چه با كشورهاي عضو اتحاديه اروپا و چه با 

چين و روسيه ادامه داشته باشد. 

چهره ها



3 كلان

طبق گزارش موسسه »اتحاد حقوق مالكيت« ايران در شاخص مالكيت 2019 رتبه 103 را به خود اختصاص داد

از شاخص مالكيت مطلوب برنامه ششم فاصله گرفتيم
در تازه ترين گزارش موسس��ه »اتحاد حقوق مالكيت« 
كه وضعيت حقوق مالكيت در ايران را براي سال 2019 
بررس��ي كرده است، اين طور ذكر ش��ده كه ايران در اين 
شاخص در سال 2019 نسبت به سال قبل 12 رتبه افت 
كرده و از رتبه 91 در س��ال 2018 به رتبه 103 در سال 
2019 رسيده است. اين افت جايگاه در حالي رخ داده كه 
در دو سال گذشته ايران جايگاه بهتري نسبت به سنوات 

قبل تر خود در اين شاخص پيدا كرده بود.
همچني��ن آنگونه كه گزارش اخي��ر مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي توضيح داده است آخرين گزارش 
IPRI در سال 2019 نشان مي دهد امتياز كلي ايران در 
اين شاخص 4.58 از 10 امتياز بوده است اين در حالي است 
كه به موجب ماده )22( قانون برنامه ششم توسعه دولت 
مكلف شده است در پايان سال چهارم اجراي قانون برنامه، 
رتبه ايران در شاخص بين المللي حقوق مالكيت در ميان 
كشورهاي منطقه سند چشم انداز به رتبه سوم ارتقا يابد و 

هر سال 20 درصد از اين هدف محقق شود.
به گزارش »تعادل«، شاخص بين المللي حقوق مالكيت 
كه از س��ال 2007 توسط موسسه اتحاد حقوق مالكيت 
محاسبه و ارزيابي مي شود، اطلاعاتي درخصوص وضعيت 
حقوق مالكيت و عوامل مختلف تقويت كننده آن در بيش 
از 120 كشور جهان ارايه مي كند. اين شاخص از 3 نماگر 
اصلي تشكيل شده كه عبارتند از: محيط حقوقي و سياسي، 

حقوق مالكيت فيزيكي و حقوق مالكيت فكري. 
اين 3 نماگر كه مجموعا شاخص بين المللي حقوق مالكيت 
را تشكيل مي دهند، هركدام به چندين مولفه )مجموعاً 
10 مولفه( تقسيم مي ش��وند. محيط حقوقي و سياسي 
داراي 4مولفه به نام هاي حاكميت قانون، استقلال قضايي، 
كنترل فساد و ثبات سياسي است. حقوق مالكيت فيزيكي 
3 مولف��ه با عناوين حمايت از حق��وق مالكيت فيزيكي، 
آس��اني دريافت وام و ثبت مالكي��ت دارد.  آخرين نماگر 
كه حقوق مالكيت فكري اس��ت نيز از 3 مولفه حمايت از 
حقوق مالكيت فكري، حمايت از حق نشر و حمايت از حق 

اختراع تشكيل مي شود. اطلاعات اين شاخص مبتني بر 
نظرسنجي و عمدتاً مس��تخرج از گزارش رقابت پذيري 

جهاني و حكمراني جهاني است.
 IPRI جمهوري اس��لامي ايران براساس آخرين گزارش
در س��ال 2019 با اخ��ذ امتي��از 4.58 از 10 امتياز، رتبه 
103 را از ميان 129 كش��ور مورد بررسي كسب كرده و 
در ميان 18 كشور سند چشم انداز نيز در جايگاه پانزدهم 

قرار گرفته است. 
طبق بررس��ي ها رتبه ايران در سال هاي 2016 تا 2018 
نسبت به گذشته اندكي بهبود داشته ولي در سال 2019 
با 12 رتبه تنزل نسبت به سال 2018 به وضعيت نامناسب 
خود در سال هاي پيشين بازگشته است. اين در حالي است 
كه به موجب ماده )22( قانون برنامه ششم توسعه دولت 
مكلف شده است در پايان سال چهارم اجراي قانون برنامه، 
رتبه ايران در شاخص بين المللي حقوق مالكيت در ميان 
كشورهاي منطقه سند چشم انداز به رتبه سوم ارتقا يابد و 

هر سال 20 درصد از اين هدف محقق شود.
آنگونه كه بررسي ها در سال 2019 نشان مي دهد ايران با 
كس��ب امتياز كل 4.579 از ميان 129 كشور در جايگاه 
103 ايستاده است. اين در حالي است كه در سال گذشته 
يعني 2018 در ميان 125 كشور در جايگاه 91 ايستاده 
ب��ود و امتياز كل ايران در س��ال 2018 مع��ادل 4.749 

ارزيابي شده بود.
همچنين ايران در سال 2019 در 3 شاخه محيط حقوقي 
و سياس��ي رتبه 3.7، حقوق مالكيت فيزيكي رتبه 5.6 و 

حقوق مالكيت فكري رتبه 4.4  را اخذ كرده است.
اين در حالي است كه بررسي ها نشان دهنده اين است كه 
در سال 2018 ايران در محيط حقوقي سياسي اميتاز 3.8 
همچنين در دو ش��اخه حقوق مالكيت فيزيكي و حقوق 
مالكيت فكري هم به ترتيب رتبه هاي 5.8 و 4.6 را كسب 

كرده است.
مروري بر رتبه ايران در س��ال هاي قب��ل نيز حاكي از آن 
است كه ايران در سال 2011 رتبه 104، در سال 2012 

رتبه 107، در س��ال 2013 رتبه 107 و در س��ال 2015 
رتبه 104 را كس��ب كرده اس��ت. همچني��ن رتبه ايران 
در س��ال 2016 معادل 99، در س��ال 2017 معادل 99، 
در س��ال 2018 معادل 91 و در س��ال 2019 نيز معادل 
103 ارزيابي شده اس��ت. )البته برمبناي اعلام شاخص 
بين المللي حقوق مالكيت دادهاي در سال 2014 براي 

ايران ثبت نشده است.( 
وضعيت نامناسب ايران در ش��اخص بين المللي حقوق 

مالكيت مي تواند نشانه  اي از ضعف نهادي در حفاظت از 
حقوق مالكيت در كش��ور و تأكيدي بر لزوم توجه و اقدام 
حاكميت در اين زمينه باش��د. مطالعات داخلي ازجمله 
مجموعه گزارش هاي »پايش امنيت س��رمايه گذاري« 
كه از زمستان 1396 توسط مركز پژوهش هاي مجلس 
به طور منظم و فصلي منتشر مي شود علاوه بر تأييد ضعف 
در حمايت از حقوق مالكيت در ايران، بيشترين نارضايتي 
فعالان اقتصادي را در حوزه عملكرد دولت و با ارزيابي بدتر 

بودن وضعيت مولفه هايي چون »عمل مسوولان ملي به 
وعده هاي داده شده«، »عمل مسوولان استاني و محلي 
به وعده هاي اقتصادي داده شده« و »اعمال نفوذ و تباني 
در معاملات ادارات حكومتي« نشان مي دهد. لذا اگرچه 
ارتق��اي نهاد حقوق مالكيت در اي��ران نياز به همكاري و 
هماهنگي دولت با مجل��س و به ويژه قوه قضاييه دارد اما 
اصلاحات بايد از تغيير نگرش و رفتار دولت در احترام به 

حقوق مالكيت آغاز شود.

پايش 6 ماه يك بار وسع مالي مشمولان يارانه معيشتي

تدوين 10 طرح در راستاي فراهم كردن فرصت هاي شغلي

سخنگوي ستاد حمايت معيش��تي با بيان اينكه از بالغ بر 
6ميليون خانوار معترض  3ميليون نفر مجوز دسترسي به 
اطلاعات بانكي دادند، گفت: وسع مالي دريافت كنندگان 

كمك معيشتي هر 6 ماه يك بار پايش مي شود.
حسين ميرزايي در گفت وگو با مهر، بيان كرد: طي بازه زماني 
سوم تا بيس��تم آذرماه كه مهلت ثبت تقاضاي معترضان 
دريافت حمايت معيشتي بود، در مجموع 6 ميليون و 263 
هزار و 861 درخواست ثبت شد كه از اين بين 71.8 درصد 
از سرپرستان خانواري كه شماره تلفن همراه به نام آنها بود، 
كد رهگيري دريافت كردند كه معادل 4 ميليون و 496 هزار 
و 472 سرپرست خانوار مي شد. وي با بيان اينكه 10.6 درصد 
از معترضان دريافت كمك حمايت معيشتي، سرپرستان 
خانواري بودند كه در فهرست يارانه بگيران قرار نداشتند، 
افزود: اين گروه از معترضان 666 هزار و 774 سرپرس��ت 
خانوار هستند كه موعدي را در دي ماه اعلام خواهيم كرد 
تا افرادي كه در ليست يارانه بگيران قرار ندارند، درخواست 
خود را براي دريافت كمك معيشتي ثبت كنند. سخنگوي 
ستاد شناسايي مشمولان حمايت معيشتي افزود: متقاضيان 
حمايت معيشتي كه در گروه يارانه بگيران قرار ندارند بايد 
پس از اعلام زمان قطعي، به دفاتر پليس به اضافه 10 مراجعه 
كنند تا تقاضاي خود را اعلام دارند؛ درخواست ما اين است 

تا پيش از اعلام رسمي به هيچ وجه مراجعه نكنند. ميرزايي 
اف��زود: 17.6 درصد از معترضان، گروهي از سرپرس��تان 
خانواري بودند كه به رغم دريافت حمايت معيش��تي ولي 
اعتراض خود را در سامانه ثبت كردند كه يك ميليون و 100 
هزار و 615 هزار نفر هستند. ارايه درخواست مجدد از سوي 
اين گروه از خانوارها چند علت داشت. برخي از اين افراد به 
دليل اينكه سيستم پيام كوتاه آنها در بانك مربوطه فعال 
نبود، پيامك واريز وجه را دريافت نكرده بودند. از مجموع 
6ميليون و 263 هزار و 861 درخواست ثبت شده  3 ميليون 
و 70 هزار و 531 سرپرست خانوار بعد از ارسال درخواست از 
طريق كد دستوري #6369* كد رهگيري دريافت كردند 
و با مراجعه به سايت حمايتي اجازه دسترسي به حساب هاي 
بانكي خود را داده اند وي همچنين ادامه داد: برخي از افراد 
سيستم دريافت پيامك آنها فعال است اما در پيامك واريز 
عنوان »بسته حمايت معيشتي« قيد نشده بود و سرپرست 
خانوار متوجه واريز وجه كمك معيشتي نشده بود. علت 
بعدي تعدد كارت هاي بانكي افراد بوده، به اين ترتيب كه 
يك فرد تحت پوشش نهادهاي حمايتي مستمري خود را 
از طريق يك بانك دريافت مي كرده و تصور كرده كه يارانه 
معيشتي وي نيز به همان حساب واريز مي شود در صورتي 
كه كمك معيشتي در حساب مربوط به »يارانه نقدي« واريز 

شده است. به هر ترتيب يارانه معيشتي به حساب اين يك 
ميليون و 100 هزار نفر واريز شده اما متوجه واريز نشده اند. 
سخنگوي ستاد شناسايي مشمولان حمايت معيشتي گفت: 
در نهايت از مجموع 6 ميليون و 263 هزار و 861 درخواست 
ثبت شده 3 ميليون و 70 هزار و 531 سرپرست خانوار بعد 
از ارس��ال درخواست از طريق كد دستوري #6369* كد 
رهگيري دريافت كردند و با مراجعه به سايت حمايتي اجازه 

دسترسي به حساب هاي بانكي خود را داده اند.
ميرزايي با بيان اطلاعات بانكي اين خانوارها استعلام خواهد 
شد و نتيجه اينكه مشمول دريافت كمك معيشتي هستند 
يا خير به آنها اعلام خواهد شد، افزود: از اين 3 ميليون و 70 
هزار و 531 مورد 88 درصد با كد رهگيري و 12 درصد نيز 
با شماره حساب يارانه نقدي خود در سايت حمايتي وارد 
شدند. به دليل اينكه برخي از خانوارها كدرهگيري دريافت 
نكرده بودند يا پيامك برخي از افراد پاك شده بود امكاني را 
فراهم كرديم تا سرپرستان خانوار از طريق سايت حمايت 
بتوانند با شماره حساب متصل به كارت يارانه نقدي خود 
وارد شوند. وي درباره زمان تعيين تكليف معترضان براي 
دريافت يارانه معيشتي گفت: ما بررسي هاي لازم را بر مبناي 
اطلاعات بانكي خانوار انجام خواهيم داد و از طريق آزمون 

وسع افراد و متقاضيان به لحاظ مالي رتبه بندي مي شوند.

سخنگوي ستاد شناسايي مشمولان حمايت معيشتي با 
بيان اينكه تا پايان دي ماه بررسي وسع مالي خانوار با دقت 
انجام مي شود، گفت: با توجه به اينكه طبق اعلام سازمان 
برنامه و بودجه موعد دوم پرداخت حمايت معيشتي دهم 
دي ماه اس��ت، احياناً اگر زمان بررسي وسع مالي خانوار از 
تاريخ نوبت دوم پرداخت بيشتر شد، خانوارها نگران نباشند 
و در صورتي كه مشمول باشند هر دو نوبت آذر و دي ماه تا 
پايان دي به حساب آنها واريز مي شود. در بررسي پرداخت 
يارانه حمايتي به 60 ميليون نفر مرحله نخست، اطلاعات 
بانكي دخيل نبوده اس��ت اما از اين به بعد اطلاعات بانكي 
همه دريافت كنندگان يارانه معيشتي در هر 6 ماه يك بار 
مورد پايش قرار مي گيرد ميرزايي تاكيد كرد: گروه ديگري 
از متقاضيان دريافت حمايت معيش��تي كه در فهرس��ت 
يارانه بگيران قرار ندارند، نگران نباشند در دي ماه موعدي 
را مشخص خواهيم كرد تا به پليس به اضافه 10 براي ثبت 

تقاضاي خود مراجعه كنند.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا اطلاعات بانكي و مالي 
18ميليون خان��وار )معادل 60 ميليون نفر( كه در مرحله 
نخست مشمول دريافت حمايت معيشتي شدند نيز مورد 
پايش قرار گرفت يا خير؟ گفت: در شناسايي اوليه اطلاعات 
بانكي دخيل نبوده ام��ا در دور جديد همان طور كه اعلام 
كرديم 3ميليون و 70 هزار نفر اجازه بررسي اطلاعات بانكي 
خود را دادند تا وسع مالي آنها براي دريافت حمايت معيشتي 
سنجيده شود. سخنگوي ستاد شناسايي مشمولان حمايت 

معيشتي تاكيد كرد: اطلاعات بانكي خانوارهايي كه يارانه 
معيش��تي دريافت كردند و افرادي كه در مرحله بعد نيز 
مشمول مي شوند، در دوره هاي 6 ماه يك بار انجام خواهد 
شد و اينگونه نيست كه دريافت كنندگان يارانه معيشتي 
با اين توجيه كه مشمول شدند ديگر وسع مالي آنها پايش 
نخواهد شد، براي هميشه مشمول اين حمايت مي شوند 
بلكه فرآيند پايش اطلاعات مالي و بانكي هر 6 ماه يك بار 

انجام خواهد شد.
ميرزايي افزود: به اين ترتيب امكان دارد افرادي كه در حال 
حاضر حمايت معيشتي را دريافت مي كنند بعد از پايش مالي 
در آينده مشمول نباشند يا بالعكس افرادي كه در حال حاضر 
مشمول اين حمايت نيس��تند در آينده از يارانه معيشتي 
بهره مند شوند. بنابراين از اين به بعد اطلاعات بانكي همه 
دريافت كنندگان يارانه معيشتي مورد پايش قرار مي گيرد.

سخنگوي ستاد شناس��ايي مشمولان حمايت معيشتي 
گفت: متاس��فانه موضوع پايش اطلاعات مالي به صورت 
ناقص به جامعه منعكس شده است. اين حساسيت نبايد در 
جامعه وجود داشته باشد كه يك فرد اطلاعات بانكي آنها را 
شخم مي زند. خانوارها توسط بانك مركزي در شاخص هاي 
ميزان واريزي ها به حساب، تراكنش خريد و دامنه دريافت 

تسهيلات گروه بندي مي شوند.
وي ادام��ه داد: بر مبناي تراكم افراد ك��ه در يك گروه قرار 
مي گيرند، به لحاظ مالي رتبه بندي مي شوند و خانوارهاي 

مشمول به اين ترتيب مشخص مي شوند.

سرپرست دفتر سياست گذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي گفت: 10 برنامه و طرح در راس��تاي تثبيت و صيانت از نيروي 
كار، فراهم كردن فرصت هاي شغلي و افزايش معيشت اقشار آسيب پذير 
تدوين شده است. علاءالدين ازوجي با اعلام اين خبر گفت: طرح كارورزي 
دانش آموختگان دانشگاهي، الگوي عمومي تامين مالي خرد اشتغال محور 
با تاكيد بر افزايش مهارت و توانمندس��ازي افراد منجر به اشتغال پذيري 
بيكاران به ويژه جوانان فارغ التحصيل دانشگاهي شده است و در تكميل 
اين برنامه ها، طرح هاي حمايتي از بخش ه��اي كارفرمايي و بنگاه هاي 
اقتصادي كش��ور از جمله پرداخت يارانه دستمزد يا پرداخت سهم حق 
بيمه كارفرمايان به بنگاه هايي كه كارورزان يا افراد بيكار )شغل اولي( را 
به كار گمارند در سال جاري و سال بعد دنبال خواهد كرد. وي اظهاركرد: 
با توجه به رويكرد توسعه رشته كسب و كارهاي اولويت دار اشتغالزا، برنامه 
حمايت مالي و اقدامات توسعه اي براي ايجاد و توسعه رشته هاي اولويت دار 

شناسايي شده كه منجر به ايجاد اشتغال مستقيم و غيرمستقيم خواهد 
شد، نيز در دستور كار قرار دارد. ازوجي اضافه كرد: همچنين برنامه هايي 
در جهت توسعه اشتغال و كسب و كار با برخي آژانس هاي سازمان هاي 
بين المللي به صورت پايلوت در چند استان كشور برنامه ريزي شده است. 
به گفته وي پياده س��ازي نظام اطلاعات بازار كار كشور به عنوان يكي از 
برنامه هاي ساختاري در حوزه بازار كار يكي ديگر از برنامه هاي اصلي اين 
دفتر است كه اميد است در سال هاي آينده و در صورت همراهي و مشاركت 
دستگاه هاي توليد كننده آمار و اطلاعات حوزه بازار كار، زمينه برنامه ريزي 
دقيق تر و ارايه تحليل هاي مناسب در اين حوزه فراهم شود. ازوجي در ادامه 
گفت: بازار كار متاثر از وضعيت و شرايط اقتصادي كشور به ويژه تحريم ها، 
شرايط ويژه اي را دنبال مي كند و براي برون رفت از اين وضعيت، اعمال 
سياست هاي مناسب ضدتحريم و تبديل تهديدها به فرصت و جسم انداز 

مناسب تري در حوزه اقتصاد و بازار كار به همراه خواهد داشت. 

ابلاغ بخشنامه تعيين تكليف بازنشستگي كارمندان
رييس سازمان اداري و اس��تخدامي در بخشنامه اي، خواستار تعيين 
تكليف بازنشس��تگي كارمندان با 30 و 35 سال سابقه شد. جمشيد 
انصاري در بخش��نامه اي به دس��تگاه هاي اجرايي، با اشاره به ضرورت 
كاهش حجم و اندازه دولت همچنين به منظور ايجاد ظرفيت لازم براي 
اجراي تدابير دولت مبني بر بهره گيري از توانمندي هاي زنان و جوانان 
براي تصدي پس��ت هاي مديريت حرفه اي و افزايش سهم و نقش آنان 
در مديريت اجرايي كشور بر اساس بند الف ماده 103 قانون مديريت 
خدمات كشوري كه تاكيد دارد »دستگاه هاي اجرايي مي توانند كارمند 
خود را با حداقل 30 سال سابقه خدمت براي مشاغل غير تخصصي و 
35 سال براي مشاغل تخصصي با تحصيلات كارشناسي ارشد و بالاتر 
با درخواس��ت كارمند براي سنوات بعد از 30 سال بازنشسته نمايند« 
مقتضي است ترتيبي اتخاذ شود تا با استفاده از اختيارات حاصل از بند 
مذكور نس��بت به بازنشسته نمودن كارمندان داراي مدرك تحصيلي 

كارشناسي و پايين تر در مشاغل تخصصي و غير تخصصي با 30 سال 
س��ابقه خدمت دولتي و با هر س��ني و نيز دارندگان مدرك تحصيلي 
كارشناسي ارشد و بالاتر با 30 سال س��ابقه خدمت دولتي در صورت 
تقاضاي ذي نفعان و 35 س��ال سابقه خدمت دولتي و با هر سني اقدام 
لازم معمول سپس شماره مستخدم آنان در سامانه كارمند ايران ابطال 
شود. گفتني است، شاه نظري، رييس امور مديريت مشاغل و نظام هاي 
پرداخت سازمان اداري و استخدامي كش��ور در اين باره گفت: در اين 
بخشنامه در حقيقت اختيار دستگاه را به دستگاه يادآوري مي كنيم. 
به طور مثال وقتي يك كارمند با مدرك ليس��انس بر اساس ماده 103 
قانون خدمات كشوري مي تواند تا 30 سال خدمت نمايد و دستگاه الزامي 
به ادامه خدمت اينگونه افراد ندارد.سازمان اداري و استخدامي كشور 
متولي نظام اداري اس��ت و اين بخشنامه نيز در راستاي سياست هاي 

دولت بوده و براي كليه دستگاه هاي اجرايي الزامي است.
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هزينه سبد معيشت كارگران به روزرساني شود
رييس كان��ون عالي انجمن هاي صنفي كارگ��ران ورود مجلس به 
موضوع دستمزد سال 99 كارگران را موجب دلگرمي جامعه كارگري 
دانست و گفت: به دليل تغيير نرخي كه درخصوص برخي اقلام ايجاد 
شده، هزينه سبد معيشت كارگران را بايد به روزرساني كنيم. ناصر 
چمني در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: اگرچه فرآيند تعيين دستمزد 
كارگران به ش��كل ديگري است و اين از اختيارات شوراي عالي كار 
است كه آن را مصوب كند ولي ورود مجلس به اين قضيه را بي تاثير 
نمي دانيم و آن را موجب دلگرمي جامعه كارگري مي دانيم. وي ادامه 
داد: بزرگ ترين چالش و مشكلي كه در جلسات دستمزد داريم با گروه 
كارفرمايي نيست بلكه با گروه دولتي به عنوان كارفرماي بزرگ است. 
آن مقاومتي كه گروه دولتي مي كند گروه كارفرمايي در جلس��ات 
دستمزد ندارد و اگر دولت به وظيفه خود در قبال كارفرمايان عمل 
كند و در رديف بودجه سالانه خود نيم نگاهي به دستمزد كارگران 
داشته باشد مشكلات ما حل مي شود. نماينده كارگران در شوراي 
عالي كار در ادامه درباره به روزكردن ارقام س��بد معيشت كارگران 
گفت: حقيقت اين است كه به روز كردن آمار و ارقام سبد معيشت 
كارگران سخت شده چون امروز به روز مي كنيم و فردا با تغيير قيمت 
يك قلم كالا مواجه مي شويم و اين مساله موجب تغيير رقم هزينه 
سبد معيشت كارگران مي شود چون همان يك قلم اثر خود را روي 

خوراك، هزينه مسكن و درمان كارگران مي گذارد. چمني افزود: ما 
نمي خواهيم سيگنال هاي منفي به جامعه تزريق كنيم ولي با تغيير 
نرخي كه در يكسري كالاها از جمله بنزين به وجود آمده اقلام سبد 
معيش��ت كارگران افزايش يافته و ما در جلس��ه كميته مزد كانون 
خودمان كه هفته گذشته برگزار شد اعلام كرديم كه بررسي هاي 
دقيق در اين زمينه را انجام دهند و نتايج به دست آمده را در اختيار ما 
بگذارند تا به جلسه كميته مزد ببريم. اين مقام ارشد كارگري تاكيد 
كرد: در حال حاضر منتظر شروع جلسات كميته دستمزد هستيم و 
بايد ديد شركاي اجتماعي هر كدام با چه ديدگاهي به جلسه مي آيند 
چون وقفه اي نسبتا طولاني از آخرين جلسه كميته دستمزد به وجود 
آمده و نمي خواهيم قبل از تشكيل جلسه آمار و اطلاعاتي كه داريم 
رسانه اي كنيم. رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران در 
پاسخ به اين پرسش كه آيا دعوتنامه جلسه كميته دستمزد ارسال 
شده است يا خير، گفت: دستور جلسه اي كه اخيرا به دست ما رسيده 
هيچ اش��اره اي به دستمزد سال 99 ندارد در حالي كه 3 ماه تا پايان 
سال باقي مانده و هنوز به طور جدي به بحث دستمزد كارگران ورود 
نكرده ايم و اين نشان مي دهد كه شورا تمايل ندارد به بحث دستمزد 
99 ورود كند و ما دس��تمزد را به حاشيه مي بريم و قدرت چانه زني 

كارگر و كارفرما را تضعيف مي كنيم.

دلار 4200 توماني در بودجه تداوم مسير غلط توزيع رانت است
مديركل بودجه مركز پژوهش ه��اي مجلس با بيان اينكه مجلس 
به تنهايي قادر به حذف دلار 4200 توماني نيس��ت، گفت: در نظر 
گرفتن نرخ 4200 و 8500 توماني دلار در بودجه، تداوم مسير غلط 
توزيع رانت اس��ت. داريوش ابوحمزه در گفت وگو با مهر با اشاره به 
نرخ 8500 توماني دلار براي تسويه حساب هاي نيمايي در لايحه 
بودجه سال 99 كل كشور در كنار دلار 4200 توماني براي واردات 
كالاهاي اولويت يك گفت: در بودجه سال 99 كل كشور، 3نرخ 4200 
توماني براي واردات كالاهاي اولويت اول و اساسي، نرخ 8500 توماني 
براي تسويه حساب هاي نيمايي و نرخ بازار آزاد براي تسويه حساب 
با صندوق توس��عه ملي در نظر گرفته شده است كه البته نرخ سوم 
همان قيمت دلار در بازار است و مشكلي پيش نمي آورد. مديركل 
بودجه مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي افزود: اما نرخ هاي 
ديگر ارز در لايحه بودجه مشكل ساز است كه به عنوان دلار 4200 
واردات كالاهاي اساسي و 8500 توماني تسويه حساب نيمايي در 
نظر گرفته ش��ده و اگر دولت بخواهد همين مسير دونرخي را ادامه 
دهد، به طور قطع همان مشكلاتي بروز خواهد كرد كه در سال 97 و 

كمتر از آن 98 بروز كرده است.
وي تصريح كرد: ت��داوم دلار چندنرخ��ي در بودجه به خصوص با 
محوريت دلار 4200 توماني، سياست هاي رانت زا را در اقتصاد ايران 

ادامه خواهد داد و مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي نيز 
در يك گزارش مفصل، نسبت به اين موضوع هشدار داده و گزارش 

مرتبط با آن را هم منتشر كرده است.
به گفته ابوحمزه، در نظر گرفتن نرخ نيمايي براي كالاهاي اساسي 
به طور قطع ثمربخش نخواهد بود و معلوم نيس��ت كه توزيع دلار 
4200 توماني براي واردات كالاهاي اساسي به نفع مصرف كنندگان، 
درست به هدف بخورد؛ چراكه برخي از كالاها با دلار 4200 توماني 
وارد كشور ش��دند، اما كالايي كه در سطح بازار عرضه شد، خارج از 
نرخ 4200 توماني قيمت گذاري گرديد؛ بنابراين تداوم اين سياست 

نيز با روش هاي قبلي جوابگو نيست.
وي در پاسخ به اين س��وال كه آيا مجلس در شرايط بررسي بودجه 
اين نرخ را مورد تجديدنظر قرار خواهد داد، گفت: حركت مجلس در 
اين رابطه را نمي توان پيش بيني كرد؛ ولي سال گذشته كه اين فضا 
در مجلس مطرح بود كه نرخ ارز 4200 توماني را اصلاح كند، اجماع 
حاصل نشد؛ چراكه با مخالفت دولت، مجلس نتوانست يك تصميم 
قاطع بگيرد؛ پس براي حذف دلار 4200 توماني از بودجه 99 نيازمند 
اجماع عمومي و تفاهم ملي هستيم. به هر حال سال گذشته مجلس 
خيلي تلاش كرد كه اين نرخ را حذف كند، اما دولت همچنان اصرار 

داشت تا به خاطر حفظ معيشت مردم اين كار را ادامه دهد.

پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )136( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  فصل نهم 
  احياي يك اقتصاد پويا همراه با شغل

و فرصت براي همگان 
حت��ي در زمان��ي ك��ه انقباض ه��اي مال��ي كه 
از نگراني هاي��ي نس��بت به كس��ري و بدهي ملي 
برمي خيزد به وجود آيد، مي توان از سياست مالي 
مناس��ب براي تحريك اقتصاد استفاده كرد. اصل 
بودجه متوازن مي گويد كه يك افزايش در ماليات 
با يك افزايش متناظر در هزينه، اقتصاد را تحريك 
مي كند؛ و اگر ماليات ه��ا و هزينه به دقت انتخاب 
شده باشند، اندازه تحريك اقتصاد - و بنابراين بازار 
كار - مي تواند خيلي بزرگ باشد. در يك حوزه كه 
سياست مالي مي تواند منفعت عميق ويژه اي داشته 
باشد، سرمايه گذاري در زيرس��اختار است. براي 
ساليان سال، سرمايه گذاري كمي در زيرساختارها 
صورت گرفته بود، در حالي كه نياز به سرمايه گذاري 
حجيم و بازگشت حاصل از آن براي سرمايه گذاري 
بعدي وجود داش��ت. بهبود در زيرس��اختارها در 
همان حال كه منفعت تجاري از دسترس��ي بهتر 

ب��ه بازاره��ا حاص��ل 
مي ش��ود مي توان��د 
ي  ر ا يه گذ ما س��ر
خصوص��ي را افزايش 
ي��ن  برا بنا  . ده��د 
م��ي  عمو ين��ه  هز
خصوص��ي  هزين��ه 
را تش��ويق خواه��د 
ك��رد. منفع��ت ديگر 

منبع پس اندازكردن هاست .مقادير حجيم منابع 
خصوصي در نتيجه فرودگاه ها و جاده هاي انباشته 
ش��ده و راكد به هدر رفته است. س��رمايه گذاري 
زيرساختاري خوب طراحي شده مي تواند منافعي 
را به دنبال داش��ته باش��د. افراد مجبورند به سراغ 
شغل هايي بروند كه وجود دارد - و غالبا سيستم هاي 
حمل و نقل عمومي يا ناكافي هستند يا به راحتي 
وجود ندارند. يك بخش از برنامه زيرساختاري تازه 
بهتر است، ترانزيت عمومي خوب باشد كه افراد را با 
شغل ها مرتبط كند .  ناحيه ديگري كه يك سياست 
مالي هدفمن��د مي تواند تفاوت��ي را ايجاد كند در 
تحقيقات است – بخش خصوصي از پيشرفت علم 
و فناوري كه تامين مالي آن توسط بخش عمومي 
صورت مي گي��رد رونق مي گي��رد. در واقع بخش 
بزرگي از پيش��رفت هاي كليدي كه طي 25 سال 
آخر قرن گذشته صورت گرفت - از اينترنت گرفته 
تا مرورگر و رادار و اين فهرست مي تواند ادامه داشته 
باشد - عمدتا توس��ط بخش عمومي تامين مالي 
ش��ده بود . اين اقدامات در زماني كه كمبود تقاضا 
وجود دارد مي تواند تقاضاي انباشته شده  بنابراين 
رشد و به طور همزمان سمت عرضه را افزايش دهد 
كه همين امر باع��ث بالا رفتن توليد بالقوه اقتصاد 
مي شود. اين اقدامات برخلاف روند شكست خورده 
س��بك ريگان براي تحريك سمت عرضه )پايين 
آوردن ماليات و مقررات زدايي، واقعا كار مي كند. 
كشورهاي ديگر، عمدتا اروپايي، متوجه شده اند كه 
داشتن يك بانك سرمايه گذاري زيرساختاري براي 
كمك به تامين مالي در سرمايه گذاري هاي متنوع 
مفيد است . بانك سرمايه گذاري اروپا، براي مثال 
بيش از 94 ميليارد دلار در سال در پروژه هايي كه 
به رشد اقتصادي اروپا و بالا بردن استاندارد زندگي 
مردمانش كمك مي كند مثل قطار هاي سريع السير 
كه ش��هرهاي اصل��ي را به هم مرتبط مي س��ازد، 
شبكه مطمئن برق و ش��بكه هاي جاده اي عالي، 
سرمايه گذاري كرده است. امريكا مجبور است براي 
برآورده كردن نيازهاي زيرساختاري اقتصاد رو به 
رشد هزينه كند و تاسيس يك بانك مشابه كه منابع 

مالي لازم را فراهم كند به اين امر كمك مي كند .

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

دولت مي تواند در سال آتي 
معادل سال جاري نفت بفروشد

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس معتقد 
است دولت به رغم آنكه مي توانست معادل سال 
98 نفت بفروش��د اما از تهديد تحريم اس��تفاده 
كرده و فروش نفت را براي س��ال 99 به تدريجي 
و پلكاني كاهش داده است. غلامعلي جعفرزاده 
ايمن آبادي در گفت وگو با خانه ملت با اش��اره به 
اينكه ميانگين صادرات نفت در سال آينده روزانه 
يك ميليون بش��كه با مبلغ 50 دلار خواهد بود، 
گفت: دولت به رغم آنكه مي توانست معادل سال 
98 نفت بفروشد اما از تهديد تحريم استفاده كرده 
و فروش نفت را به تدريجي و پلكاني كاهش داده 
اس��ت به همين دليل از فروش روزانه يك و نيم 
ميليون بشكه نفت در روز در سال 98 به فروش 
يك ميليون بشكه در روز در سال آينده خواهيم 
رس��يد.  نماينده مردم رشت در مجلس شوراي 
اس��لامي ادامه داد: كاهش بشكه هاي نفت براي 
فروش، به درخواست دولت و مطابق سياست هاي 
كلي نظام است نه به دليل فشار تحريم ها افزود: 
مطابق بند 18 سياست هاي ابلاغي مقام معظم 
رهبري كاهش وابس��تگي به نفت تكليف شده 
است. عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اسلامي افزود: ايران مترصد آن 
است كه فروش نفت خود را كاهش دهد و حتي 
قيمت فروش نفت را ب��ه دلار 10درصد كاهش 
داد تا نوسانات قيمت دلار در فوب خليج فارس 
نتواند به اقتصاد ايران آسيبي وارد كند. )قيمت 
فوب )FOB( به زبان س��اده، ي��ك اصطلاح در 
بازرگاني و به معني قيمت كالا تا لحظه تحويل 

روي كشتي است.

خبر  كلان



يادداشت

»تعادل«ازتحولاتارزوطلادربازارگزارشميدهد

افزايش نرخ خريد ارز در بانك ها
گروه بانك و بيمه|

روز ش��نبه 30 آذر 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس طلا 
1479 دلار اعلام شد و قيمت دلار در بازار آزاد نيز به 13220 
تومان افزايش يافت و در نتيجه قيمت طلا و سكه نيز در بازار 
رو به افزايش گذاشته است. همچنين نرخ خريد هر دلار در 
تابلوي صرافي هاي بانكي 12 هزار و 840 تومان و فروش 12 
هزار و 940 تومان درج شد. نرخ خريد هر يورو نيز 14 هزار 

و 1۵0 تومان و نرخ فروش آن 14 هزار و 2۵0 تومان شد. 
به گزارش »تعادل«، در س��امانه سنا نرخ لحظه اي قيمت 
خري��د دلار به 12 هزار و 840 تومان و قيمت فروش آن به 
12 هزار و 940 تومان رس��يد. همچنين نرخ لحظه اي هر 
يورو به قيمت 14 هزار و 1۵0 تومان خريداري و به قيمت 
14 هزار و 2۵0 تومان به فروش رسيده است. سامانه سنا 
نيز نرخ ميانگين ارز براي روز پنجشنبه 28 آذر 98 را براي 
دلار 12 هزار و 790 تومان، يورو 14 هزار و 106 تومان، پوند 
انگليس 16 هزار و ۵14 تومان، درهم امارات 3 هزار و ۵19 
تومان، لير تركيه 2 هزار و 271 تومان و يوآن چين يك هزار 

و 914 تومان اعلام كرد.
روز ش��نبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني 1479 دلار و 
دلار آزاد به قيمت 13 هزار و 220 تومان در بازار آزاد، قيمت 
طلا و س��كه افزايش يافت. بر اين اساس مظنه يك مثقال 
طلاي آب ش��ده 17 عيار 2 ميلي��ون و 10 هزار تومان، هر 
گرم طلا 18 عيار 464 هزار و 100 تومان، سكه طرح جديد 
4 ميليون و ۵7۵ هزار تومان، طرح قديم 4 ميليون و ۵20 
هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 340 هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 440 هزار تومان و سكه گرمي نيز 910 هزار 

تومان معامله شد.
در بازار ارز رس��مي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز 
شنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 17 ارز مانند يورو و پوند 
كاهش و قيمت 22 واحد پولي ديگر افزايش يافت؛ نرخ دلار 
و 7 ارز ديگر نيز ثابت ماند، بر اساس اعلام بانك مركزي هر 
دلار امريكا براي روز »شنبه سي ام آذر ماه 98« 42 هزار ريال 
قيمت خورد. پوند انگليس ۵4 هزار و 600 ريال و هر يورو نيز 

46 هزار و ۵2۵ ريال ارزش گذاري شد.

  اميد بازار طلا به افزايش قيمت تا پايان ۲۰۱۹
از س��وي ديگر، در نظرس��نجي هفتگ��ي كيتكونيوز 
كارشناسان وال استريت پيش بيني كردند قيمت طلا در 
طول معاملات آرام كريسمس بالا رفته يا ثابت مي ماند در 
حالي كه سرمايه گذاران به رشد قيمت اين فلز ارزشمند 

خوش بين بودند.
به گزارش ايسنا، در نظرسنجي هفته جاري كيتكونيوز از 
تحليلگران وال استريت، 17 نفر شركت كردند كه از ميان 
آنها 9 نفر معادل ۵3 درصد افزايش قيمت طلا و هفت 
نفر معادل 41 درصد كاهش قيمت را پيش بيني كردند 
و به همين تعداد نظري درباره روند قيمت طلا نداشتند.

در اين بين، 677 نفر در نظرسنجي آنلاين كيتكونيوز از 
سرمايه گذاران شركت كردند كه از ميان آنها، 383 نفر 
مع��ادل ۵7 درصد افزايش و 1۵6 نفر معادل 23 درصد 
كاهش قيمت طلا را پيش بيني كردند و 138 نفر معادل 

20 درصد هم نظري نداشتند.
براي هفته گذشته تحليلگران وال استريت درباره روند 
قيمت طلا به اكثريت نرسيدند اما اكثر سرمايه گذاران 
انتظار افزايش قيمتها را داشتند. بهاي هر اونس طلا در 
معاملات روز جمعه بازار آتي امريكا سه دلار و ۵0 سنت 
معادل 0.2 درصد كاهش ياف��ت و در 1480 دلار و 90 

سنت بسته شد و براي كل هفته 0.8 درصد افزايش به 
ثبت رساند. رشد قيمت طلا از ابتداي سال 2019 تاكنون 

به 12.6 درصد محدود شده است.
رش��د قيمت طلا كه در ش��رايط بي ثباتي اقتصادي و 
سياسي به پناهگاه مطمئن سرمايه تبديل مي شود از 
ابتداي امسال تاكنون عمدتا تحت تاثير جنگ تجاري 
امريكا و چين و تاثير منفي آن بر رشد اقتصاد جهاني بوده 
اما عامل اصلي تاثيرگذار بر بازارهاي طلا، كاهش ريسك 
جنگ تجاري با اعلام فاز اول توافق تجاري ميان اين دو 

كشور بوده است.
جان وير، يكي از مديران ش��ركت وال��ش تردينگ به 
كيتكونيوز گف��ت: من اندكي ب��ه افزايش قيمت طلا 
خوش بين هس��تم زيرا احتمال دارد بازارهاي سهام در 
روزهاي پاياني سال با سودگيري معامله گران روبرو شوند 

و اين اتفاق از قيمت طلا پشتيباني خواهد كرد.
آدريان دي، مديرعامل شركت مديريت دارايي آدريان 
دي پيش بيني كرد طلا ب��الا مي رود اما در هفته پيش 
رو روند افزايشي طلا اندك خواهد بود.باب هابركورن، 
كارگزار ارشد كالا در شركت »آر جي او فيوچرز« اظهار 
كرد كه طلا به كمك دلار ضعيف رشد مي كند اما طلا 
بر مبناي رون��د فصلي تماي��ل دارد در فاصله اكنون تا 
پايان ژانويه رشد كند. جيم ويكاف، تحليلگر فني ارشد 
كيتكونيوز گفت: طلا بالاتر خواهد رفت و اگرچه در عرصه 
ژئوپليتيكي فعلا اوضاع آرام است اما اين وضعيت طولاني 

نخواهد شد.
فيليپ فلاين، تحليلگر ارشد بازار در گروه پرايس فيوچرز 
در ميان كساني بود كه ثابت ماندن قيمتها را پيش بيني 
كرد و در اين باره گفت: ط��لا در نقره در ايام تعطيلات 
در بازه محدودي نوس��ان خواهند شد. چارلي ندوس، 
استراتژيست ارش��د بازار در گروه لاسال فيوچرز هم با 
اشاره به اينكه ميانگين قيمت ۵0 روزه معاملات آتي طلا 

حدود 1484 دلار و ميانگين قيمت 20 روزه 1473 دلار 
است و اين فلز در پنج روز گذشته بين اين دو محدوده 
نوسان داشته اس��ت، پيش بيني كرد قيمت طلا ثابت 

خواهد ماند.

  ثبت بهترين عملكرد هفتگي دو ماه اخير دلار
شاخص دلار توانست بهترين عملكرد هفتگي خود از ماه 
نوامبر را به ثبت رساند.به گزارش رويترز، شاخص هاي كلان 
اقتصادي از وضعيت امريكا در بخش هاي مختلف نظير 
مسكن، رشد اقتصادي و نرخ بيكاري نشان مي دهد كه با 
وجود كاهش شتاب رشد اقتصادي در بخش هاي مختلف، 
وضعيت اقتصادي به صورت كلي در سطح مطلوبي قرار دارد 
و اين مساله همانطور كه بسياري از مديران بانك مركزي 
امريكا نيز بدان اشاره كرده اند احتمالا بدان معنا خواهد بود 
كه نرخ بهره در آينده نزديك بيش از سطح فعلي كاهش 
پيدا نخواهد كرد. از سوي ديگر با تصويب طرح استيضاح 
در مجلس نمايندگان، اكنون دونالد ترامپ به س��ومين 
رييس جمهور تاريخ اين كشور تبديل مي شود كه بايد در 
سنا حضور يابد. بند نخست قطعنامه استيضاح با 230 راي 
مثبت در برابر 197 راي منفي و بند دوم با 229 راي مثبت 
و 198 راي منفي به تصويب نمايندگان كنگره رسيد و در 
صورتي كه دو سوم سناتورها نيز به استيضاح راي دهند، 
ترامپ عزل خواهد شد. راي گيري در اين خصوص احتمالا 
در ماه ژانويه برگزار خواهد شد. كارشناسان اقتصادي بانك 
ملي نيوزلند در يادداشتي نوشتند: تقريبا غيرممكن است 
كه س��ناتورهاي جمهوري خواه با دست خود به عزل هم 
حزبي خود از رياست جمهوري راي دهند. شاخص دلار كه 
نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهاني را اندازه 
مي گيرد، با 0.34 درصد افزايش در مقايس��ه با روز قبل و 
در سطح 97.28 واحد بس��ته شد. نرخ برابري هر فرانك 
سوييس معادل 1.0177 دلار اعلام شد.جرمي استرتچ، 

استراتژيست ارزي موسسه »كپيتال ماركتس « گفت: 
بهبود شاخص دلار احتمالا بدان معنا خواهد بود كه سال 
نو ميلادي با ادامه روند صعودي دلار آغاز خواهد شد. هر 
چند هنوز بسياري از مديران ارشد در امريكا خواهان كاهش 
ارزش اسكناس سبز هستند اما فاكتورهاي مختلف، ما را به 

نتيجه ديگري مي رساند.
از سوي ديگر به نظر مي رسد كه اروپا به جز برگزيت، اكنون 
بايد نگران مساله ديگري باش��د. رابرت لايت هايزر، وزير 
بازرگاني امريكا گفته است كه ش��ايد اين كشور تعرفه بر 
واردات محصولات اروپايي را افزايش دهد. در شرايطي كه 
اقتصادهاي اروپايي پيش از اين نيز با بحران رشد اقتصادي 
مواجه شده و رشد اقتصادي كشورهاي بزرگ مثل آلمان، 
انگليس و ايتاليا در محدوده صفر درصد قرار گرفته است، يك 
جنگ تجاري آن هم در زمان برگزيت مي تواند آخرين چيزي 

باشد كه اروپايي ها خواستار آن هستند.
در آخرين دور از معاملات، پوند با كاهش محس��وس 0.2 
درصدي نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.3 دلار مبادله 
شد. يورو نيز 0.17 درصد عقب نشست و به 1.1077 دلار 
رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 1.31۵9 دلار كانادا كاهش 
يافت. در برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي 1.3۵۵1 

دلار سنگاپور مبادله شد.
ري آتريل، استراتژيست ارزي در بانك ملي استراليا گفت: 
شواهد نشان مي دهد كه آلمان در حال خروج تدريجي از 
ركود است اما نه به قدري كه به تنهايي براي نجات منطقه 

يورو كافي باشد.
همچنين تحولات انگليس نش��ان مي ده��د كه احتمالا 
موضع لندن در برابر بروكس��ل به دنبال پيروزي تاريخي 
محافظه كاران در انتخابات سخت تر خواهد شد و انگليس 
خواهان گرفتن امتيازات بيشتري از اتحاديه اروپا در خصوص 
توافقات تجاري، بانكي و گمركي خواهد شد. مجلس جديد 
انگليس با اكثري��ت قاطع آرا به لايحه دول��ت براي ترك 

اتحاديه اروپا تا سي و يكم ژانويه سال  آينده راي مثبت داد 
 تا برگزيت يك گام بزرگ به س��رانجام خود نزديك شود.

آدام كول، كارش��ناس ارش��د مس��ائل ارزي در موسسه 
»آر بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز نا اطميناني هاي 
زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و اتحاديه اروپا وجود 
دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه اتفاقي در 
نهايت رخ خواهد داد. بازارها از اول هم اميد زيادي به حل 
و فصل سريع پرونده برگزيت پس از پيروزي حزب حاكم 
نداش��تند.در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين 
هر دلار با 0.14 درصد كاهش به 109.368۵ ين رس��يد. 
در برابر همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي1.4494 
دلار مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 7.0066 
يوان چين اعلام شد. از سوي ديگر، كشورهاي عضو پيمان 
مش��ترك پولي آفريقا به دنبال اصلاحات ساختاري اين 

منطقه هستند.
به گزارش ايس��نا، تقاضا براي اصلاحات ساختاري پيمان 
پولي آفريقاي مركزي و غربي توسط رهبران آفريقايي بيش 
از هر زمان ديگري مطرح شده است. طبق اين پيمان پولي، 
14 كشور عضو از پول مشترك »فرانك آفريقا«  استفاده 
مي كنن��د و ارزش اين واحد پولي به يورو پيوند زده ش��ده 
اس��ت. بر اين اساس كشورهاي آفريقايي عضو اين پيمان 
پولي ۵0 درصد ذخاير ارزي خود را نزد بانك مركزي فرانسه 
به امانت گذاش��ته اند و در طرف مقابل نيز فرانسه متعهد 
شده اس��ت تا يورو كافي براي تامين نيازهاي وارداتي اين 
كشورها را در اختيارشان بگذارد. به گزارش سي ان بي سي، 
در شرايطي كه بيش از نيم قرن از استقلال اين كشورها از 
فرانسه مي گذرد، وابستگي آنها به فرانسه در حوزه پول و ارز 
براي آنها مشكلات زيادي را به همراه آورده است. امانوئل 
ماكرون، رييس جمهور فرانسه گفته است كه كشورش براي 
كمك به كشورهاي آفريقايي در پيشبرد اصلاحات پولي اين 

منطقه آمادگي دارد.
از س��وي ديگر اما برخي كارشناس��ان نسبت به استقلال 
پولي از فرانسه هشدار داده و احتمال كاهش شديد ارزش 
پول را مطرح كرده اند. در حال حاضر نرخ هر يورو 6۵۵.96 
فرانك آفريقايي تعيين شده است و از زمان پيوند به يورو 
تاكنون تنها يك بار ارزش اين ارز كاهش پيدا كرده است. 
آن فروهاف، مدير موسسه  »تنئو سنيور وايس «  گفت: اگر 
رفرم پولي انجام شود ممكن است سرمايه گذاران خارجي 
را نسبت به ثبات در حوزه كلان دچار ترديد كند.پاتريس 
تالون، رهبر بنين در ماه نوامبر گفته بود كه هشت كشور از 
اعضاي پيمان پولي خواهان بيرون كشيدن ذخاير طلاي 
خود از فرانسه هس��تند با اين حال چنين اقدامي تاكنون 

عملياتي نشده است.
با توجه به اهميت س��رمايه گذاري و كمك نظامي فرانسه 
به كشورهاي آفريقايي، رهبران آفريقايي كار سختي براي 
استقلال مالي از اين كشور و اقناع افكار عمومي خود دارند 
كه تا حد زيادي فرانسه را عامل برخي مشكلات اقتصادي 

خود مي دانند.
از پيوند زدن فرانك آفريقا به س��بدي از ارزهاي جهاني به 
جاي يورو، اتخاذ نظام شناور ارزي آزاد و ايجاد يك ارز جديد 
به عنوان محتمل ترين گزينه هاي جانشيني نظام فعلي نام 
برده مي شود. منطقه پولي آفريقاي مركزي و غربي شامل 
كشورهاي: بنين، بوركينافاسو، گينه بيسائو، ساحل عاج، 
مالي، نيجر، س��نگال، توگو، كامرون، جمهوري آفريقاي 
مركزي، كنگو، چاد، گينه استوايي و گابن است كه از فرانك 

آفريقا به عنوان واحد پولي خود استفاده مي كنند.

مسير صحيح تعيين نرخ سود 
وهاب  قليچ|

در بانكداري بدون ربا، پول به خودي خود پول ايجاد نمي كند 
بلكه اين سرمايه است كه از پيوند پول با بخش واقعي اقتصاد 

متولد شده و مي تواند صاحب سود و بازده شود.
مدتي اس��ت بحث هاي مربوط به »حذف س��ود و جرايم 
مضاعف بانكي« هم مابي��ن نهادهاي ذي ربط و هم ميان 
كارشناسان و صاحبنظران مورد نقد و بررسي قرار گرفته 
است. در داستان سود و جرايم مضاعف بانكي كه با عنوان 
»ربح مركب در س��مت تخصيص منابع« هم ش��ناخته 
مي ش��ود، برخي بانك ها همانط��ور كه بر اصل و س��ود 
تسهيلات، وجه التزام مي گيرند از وجه التزام سال هاي قبل 
هم سود دريافت مي كنند؛ تكرار اين رويه باعث مي شود 
مبلغ بدهي تسهيلات گيرندگان در مواقعي به چند برابر 
مبلغ اوليه تس��هيلات افزايش پيدا كند. در اين وضعيت 
بديهي است دس��ته اي از تسهيلات گيرندگان )خصوصا 
صاحبان بنگاه هاي توليدي كه در دوران ركود اقتصادي 
با مشكلات و تنگناهايي مواجه هستند(، به دليل افزايش 
شديد بدهي از تسويه مطالبات بانكي و آزادسازي وثايق خود 

عاجز و ناتوان باشند. ثمره اين رخداد آنست كه علاوه  بر برهم 
خوردن نظم ترازنامه بانكي، حجم انبوهي از وثايق و تضامين 
روي دس��ت بانك ها انباشته  شود. جهت رفع اين چالش، 
مجلس در چند نوبت به موضوع حذف ربح مركب ورود و 
در نهايت مصوبه اي را در اين خصوص تهيه كرد. البته اين 
مصوبه با ايرادات فقهي شوراي نگهبان مواجه شد كه پس 
از چند بار رفت و برگشت  بين مجلس و شوراي نگهبان، در 
نهايت مصوبه به مجمع تشخيص مصلحت نظام ارجاع شد 
تا تصميم نهايي در آنجا اتخاذ شود. در جديدترين رويداد، 
در جلسه 20 آذرماه 1398 مجمع تشخيص مصلحت نظام 
طرح دو فوريتي تس��هيل تسويه بدهي بدهكاران شبكه 
بانكي كشور را مورد بررسي قرار داد و مصوبه مجلس شوراي 
اسلامي با اصلاحاتي كه با هماهنگي بانك مركزي صورت 
گرفته بود را به تصويب رساند. براساس بند سوم ماده واحده 

مصوبه جلسه مجمع تشخيص مصلحت نظام مقرر شد: 
مبلغي كه تسهيلات گيرنده بايد براي استفاده از مزاياي اين 
قانون به صورت نقدي به بانك يا موسسه اعتباري بپردازد، 
عبارت است از مانده اصل و سود قبل و بعد از سررسيد )تا 

تاريخ تس��ويه نقدي( كه با استفاده از فرمول ابلاغي بانك 
مركزي، براساس نرخ س��ود ساده و غيرمركب مندرج در 
»قرارداد ملاك محاس��به«، با حذف كليه جرايم متعلقه 
و سودهاي ناش��ي از آن و با در نظر گرفتن پرداخت هاي 

مشتري و زمان پرداخت هاي وي محاسبه مي شود.
اما چرا ربح مركب به اين ميزان در نظام بانكي مورد توجه 
است؟ يكي از دلايلي كه گفته مي شود آنست كه نظام بانكي 
در سمت تجهيز منابع با قبول تعهد پرداخت سود سپرده 
با نرخ مركب، تكاليف س��نگيني را براي خود ايجاد كرده 
است و از اين رو ناچار است كه در سمت تخصيص و اعطاي 
تسهيلات هم از ربح مركب استفاده كند. به عبارتي وقتي 
بانك خود را مجبور كرده است نرخ سود بالايي كه تناسبي 
با شرايط ركودي اقتصاد ندارد را به سپرده گذاران پرداخت 
كند و بر سود آن نيز دوباره و چندباره سود بپردازد، در سوي 
مقابل ناگزير است در قبال تاخير تاديه تسهيلات گيرندگان 

هم از قاعده ربح مركب استفاده كند.
اما به نظر مي رس��د اين استدلال پذيرفته نباشد چراكه با 
تدقيق در آن مي توان به يك اش��تباه راهبردي و اساسي 

پي برد. بنابر قانون عمليات بانكي بدون ربا و مباني ايجاد 
و انتقال س��ود در نظام مالي اسلامي، مسير ايجاد سود از 
سمت تسهيلات به سمت س��پرده است و نه برعكس! به 
عبارتي بانك در سپرده هاي سرمايه گذاري مدت دار، وكيلِ 
سپرده گذاران است تا منابع آنان را به وكالت از آنان و مطابق 
با عقود ش��رعي و قانوني، در سمت تخصيص منابع به كار 
گيرد و سود حاصله را )به هر ميزاني كه هست( پس از كسر 
حق الوكاله خود به دست صاحبان سپرده برساند. براين مبنا، 
پرداخت سود سپرده تا پيش از پايان دوره مالي، صرفا به نحو 
علي الحساب، غيرقطعي و انتظاري بوده و مابه التفاوت سود 

قطعي از آن بايد محاسبه و تسويه شود.
به بيان كلي ت��ر و جامع تر، بنا بر آن نبوده و نيس��ت كه 
پرداخت سود علي الحس��اب قطعي انگاشته شود و نهاد 
سپرده پذير جهت تامين سود سپرده گذاران به هر نحو 
ممكن، خ��ود را درگير چالش  »درياف��ت ربح مركب يا 
جريمه از جريمه در مطالبات معوق« و حتي چالش هاي 
ديگري همچون »تعيين نرخ سود تسهيلات فراتر از نرخ 
بازدهي واقعي اقتصاد« يا »اضافه برداشت و استقراض از 

بانك مركزي« كند. بانك وكيل اين دسته از سپرده گذاران 
است و صرفا براساس ميزان سود حاصله از جريان تخصيص 
منابع، متعهد به پرداخت سود سپرده است و نه بيشتر! شايد 
بتوان كليت اين مفهوم را در اين گزاره خلاصه و جمع بندي 
كرد كه: »در بانك��داري بدون ربا پول، به خودي خود پول 
ايجاد نمي كند بلكه اين س��رمايه است كه از پيوند پول با 
بخش واقعي اقتصاد متولد شده و مي تواند صاحب سود و 
بازده شود. پس چنانچه در سمت تخصيص منابع، سودي 
بنا به هر عللي از جمله ركود اقتصادي حاصل نيايد، بانك 
در قامت يك وكيلِ امين، نبايد وظيفه  و تعهدي براي تامين 

سود سپرده گذار متقبل شود«.
به نظر مي آيد اجراي صحيح قاع��ده وكالت در بانكداري 
بدون ربا، بتواند به بازداش��تن رشد دارايي هاي موهوم در 
سمت راست ترازنامه بانكي، افت شتاب رشد بدهي ها در 
س��مت چپ ترازنامه بانكي، بهبود و اصلاح ترازنامه هاي 
ش��بكه بانكي، كاهش رشد نامتناسب خلق نقدينگي در 
مقايسه با ميزان رشد حقيقي اقتصاد و در نهايت كاهش 

تورم پولي بينجامد.

وظايفواختياراتهياتعاليدرطرحبانكداري
براساس طرح بانكداري مجلس تركيب 9 نفره هيات عالي 
وظيفه اتخاذ سياس��ت هاي پولي و ارزي و تدابير كلان 
براي هدايت تسهيلات و اعتبارات بانكي را بر عهده دارد.

به گزارش ايبِنا، نمايندگان مجلس در نشست علني روز 
سه شنبه، 26 آذرماه با 132 راي موافق، 44 راي مخالف 
و 6 راي ممتنع از 201 نماينده حاضر در جلسه با كليات 

طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران موافقت كردند.
در بخشي از گزارش كميسيون اقتصادي درباره مقررات 
مربوط به هيات عالي در اين طرح آمده است: هيات عالي، 
بالاترين مرجع سياست گذاري، تصويب دستورالعمل ها و 
نظارت بر حسن اجراي قوانين و مقررات در بانك مركزي 
است. هيات عالي مركب از شش عضو غيراجرايي و سه 

عضو اجرايي، به شرح زير است: 
اعضاي غيراجرايي: اعضاي غيراجرايي هيات عالي به اين 

ترتيب انتخاب مي شوند: 
سه نفر اقتصاددان متخصص در حوزه پول و اقتصاد كلان، 
يك نفر با معرفي وزير امور اقتصادي و دارايي، يك نفر با 

معرفي رييس كل و يك نفر با معرفي اتاق هاي سه گانه. 
سه نفر متخصص در حوزه بانك و حقوق بانكي، يك نفر 
با معرفي وزير امور اقتصادي و دارايي؛ يك نفر با معرفي 
رييس كل و يك نفر با معرفي رييس قوه قضاييه. تبصره: 
صلاحيت اقتصاددان معرفي ش��ده از س��وي اتاق هاي 
س��ه گانه، بايد به تأييد وزي��ر امور اقتص��ادي و دارايي 
برسد. تبصره2 -كليه اعضاي غيراجرايي، پس از تأييد 
رييس جمهور و با حك��م وي به عضويت در هيات عالي 
منصوب مي شوند. ب- اعضاي اجرايي: اعضاي اجرايي 
هيات عالي عبارتند از: رييس كل به عنوان رييس هيات 
عالي؛ قائم مقام ريي��س كل به عنوان نايب رييس، دبير 
هيات عالي و معاون نظارتي رييس كل. رييس كل توسط 
رييس جمهور و پس از مش��ورت با اعضاي غيراجرايي 
هيات عالي تعيين و منصوب مي شود. قائم مقام رييس 
كل به پيشنهاد رييس كل با تأييد و حكم رييس جمهور 
منصوب مي شود. معاون نظارتي رييس كل توسط رييس 
كل انتخاب و با حكم وي منصوب مي شود. شرايط عمومي 

و اختصاصي، نحوه عزل و ساير مقررات مربوط به هيات 
عالي به اين شرح است: ش��رايط عمومي اعضاي هيات 
عالي، اعتقاد و التزام عملي به ولايت فقيه، نظام جمهوري 
اسلامي و قانون اساسي؛ تابعيت جمهوري اسلامي ايران؛ 
-نداشتن سوءپيش��ينه كيفري موثر؛ عدم محكوميت 
قطعي انتظامي از بند »د« به بعد موضوع ماده )9( قانون 
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 شرايط اختصاصي اعضاي هيات عالي: اعضاي اجرايي 
و اعضاي غيراجرايي هيات عالي بايد از تحصيلات عالي 
دانشگاهي برخوردار بوده و حداقل ده سال تجربه مفيد 
در حوزه هاي اقتصادي، مالي يا بانكداري داشته باشند. 
ريي��س كل و حداقل دو نفر از اعضاي غيراجرايي هيات 
عالي بايد داراي مدرك دكتري معتبر و سوابق برجسته 
در ح��وزه اقتص��اد كلان باش��ند. دوره خدمت اعضاي 
هيات عالي: اعضاي غيراجراي��ي هيات عالي براي يك 
دوره شش ساله منصوب مي شوند و انتخاب مجدد آنها 
صرفاً براي يك دوره ديگر بلامانع اس��ت. در اولين دوره 

تشكيل هيات عالي، در پايان سال هاي دوم و چهارم، دو 
نفر از اعضاي غيراجرايي به قيد قرعه از هيات عالي خارج 
مي شوند. انتخاب مجدد اشخاصي كه به قيد قرعه از هيات 
عالي خارج مي شوند، بلامانع است. دوره تصدي اعضاي 
اجرايي پنج سال است. انتخاب آنها صرفاً براي يك دوره 

ديگر، بلامانع است. 
چگونگي عزل اعضاي هيات عال��ي، عزل رييس كل از 
طرق زير امكانپذير اس��ت: رييس جمهور مي تواند پس 
از مش��ورت با اعضاي غيراجرايي هي��ات عالي، رييس 
كل را عزل كند. عزل رييس كل بايد مستند به قصور يا 
تقصير رييس كل در تحقق اهداف بانك مركزي، يا عدم 
اجراي مصوبات هيات عالي باش��د. اعضاي غيراجرايي 
هيات عالي موظفند نظر مشورتي خود را به همراه ادله و 
مستندات مربوط، كتباً به رييس جمهور تقديم نمايند و 
براي اطلاع عموم منتشر كنند. همچنين، رييس جمهور 
بايد حداقل يك هفته قب��ل از صدور حكم عزل، دلايل 
و مس��تندات خود را براي اطلاع عموم منتشر كند.در 

صورتي كه بيش از دوسوم اعضاي غيراجرايي هياتعالي 
خواستار بركناري رييس كل باشند، دلايل و مستندات 
خود را كتباً به رييس جمهور تقديم مي كنند. در صورت 
موافقت رييس جمهور، رييس كل عزل مي شود. تقاضاي 
بركناري رييس كل بايد مستند به قصور موثر در انجام 
وظيفه يا عدم اج��راي مصوبات هيات عالي باش��د. در 
صورتي كه رييس جمهور با پيش��نهاد عزل رييس كل 
مخالفت كند، بايد دلايل مخالفت خود را ظرف مدت يك 
هفته كتباً به رييس مجلس شوراي اسلامي اعلام كند. 
نامه رييس جمهور در اين خصوص، در اولين جلسه علني 
مجلس شوراي اسلامي قرائت و براي اطلاع عموم، منتشر 
مي شود. رييس جمهور در ابتداي دوره رياست جمهوري، 
در صورتي كه از دوره خدمت رييس كل، يكسال يا كمتر 
باقي مانده باش��د، نمي تواند وي را عزل كند. قائم مقام 
رييس كل با پيشنهاد رييس كل و تأييد رييس جمهور 
عزل مي شود. معاون نظارتي توسط رييس كل و با حكم 

وي عزل مي شود. 
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رمز يك بار مصرف، تحولي 
بزرگ در بانكداري الكترونيك 

بانك��داري  توس��عه 
الكترونيك در كش��ور 
ما با وجود روان س��ازي 
خدم��ات، برداش��تن 
بس��ياري از موان��ع، 
توس��عه زيرساخت ها، 
س��رعت بخش��يدن به 
تراكنش ه��ا و... همواره 
ب��زرگِ  ب��ا چال��ش 
احتمال سوءاستفاده از 
كارت هاي بانكي مشتريان توسط افراد كلاهبردار 

و شياد همراه بوده است.
ابتدا اين نوع سوءاستفاده ها بسيار محدود بود و 
به تجهيزات خاصي نياز داشت كه فراهم كردن 
آنها چندان ساده نبود، اما با گسترش بانكداري 
الكترونيك و افزايش تراكنش هاي غيرحضوري 
مبتني بر كارت هاي بانكي، ميزان سوءاستفاده و 
سرقت اطلاعات كارت هاي بانكي مشتريان نيز 
گسترش يافت، به طوري كه پليس، قوه قضاييه و 
نظام بانكي روز به روز بيشتر درگير مشكلات ناشي 
از اين گونه اتفاقات شده و مشتريان بسياري نيز از 

اين محل دچار آسيب و زيان مي شدند. 
به منظور جلوگيري از ادام��ه اين روند، روش ها 
و متدهاي مختلفي مطرح و م��ورد آزمون قرار 
گرف��ت، اما در نهايت غيرفع��ال كردن رمزهاي 
ايستا و استفاده از رمزهاي پويا براي كارت هاي 
بانكي به عنوان راهكار اساسي برگزيده شد. البته 
با صراحت نيز مي توان اذعان كرد كه استفاده از 
رمزهاي يك بار مصرف امن ترين راه براي انجام 
تراكنش ه��اي غيرحضوري مبتن��ي بر كارت 
همچون خريدهاي اينترنتي است، چرا كه اين 
رمزها مدت زم��ان كوتاهي اعتب��ار دارد و تنها 
يك بار مي توان از آنها اس��تفاده كرد. با غيرفعال 
شدن رمزهاي دوم ايستا و فراگير شدن استفاده 
از رمزهاي پويا در جامعه، احتمال سوءاستفاده 
از كارت هاي بانكي اف��راد تقريباً به صفر نزديك 
مي ش��ود و مردم مي توانند با آس��ودگي خاطر 
بيشتري نسبت به انجام تراكنش هاي اينترنتي 

اقدام نمايند.
به همي��ن منظور بان��ك ملي ايران ب��ا معرفي 
اپليكيشن 60، س��امانه رمزبان و همچنين كد 
USSD منحصر بفرد #60*737* براي افرادي 
كه گوش��ي هوش��مند در اختيار ندارند، تلاش 
دارد كه فرهنگ اس��تفاده از رمز يك بار مصرف 
را ميان مشتريانش نهادينه كرده و امنيت روزانه 

ميليون ها تراكنش اينترنتي را تضمين نمايد.
معتق��دم غيرممك��ن ش��دن تراكنش ه��اي 
غيرحضوري با رمزهاي ثابت و فعال شدن رمزهاي 
يك بارمصرف كارت هاي بانكي، يك تحول بزرگ 
در نظام بانكي محس��وب مي شود و از اين طريق 
مي توان علاوه بر كاهش چش��مگير پرونده هاي 
قضايي، رونق توليد و كسب و كارهاي آنلاين را 

در كشور بهبود بخشيد. 
قطعا نظام بانكي با اتخاذ اين استراتژي و تلاش 
براي نائل شدن به هدفِ حفظ امنيت حساب ها و 
حقوق مشتريان و ايمن سازي تراكنش هاي بانكي، 
بار ديگر كارآم��دي خود را در ح��وزه بانكداري 

الكترونيك به رخ خواهد كشيد.

دقت در شماره تلفن همراه 
جهت دريافت رمز پويا 

جهت دريافت رمز پويا از طريق كد دس��توري 
#6٭720٭ و ارس��ال پيام��ك، ثبت صحيح 
ش��ماره تلفن همراه در سيس��تم بانك الزامي 

است. 
به گ��زارش روابط  عمومي بانك  پاس��ارگاد، بر 
اساس اعلام بانك مركزي ج.ا.ا. از ابتداي دي، 
انجام كليه پرداخت هاي غيرحضوري مبتني 
بر كارت، تنه��ا از طريق رمز پوي��ا امكان پذير 
اس��ت. از اين رو مش��ترياني كه ب��ه هر دليلي 
پيامك هاي ارس��الي از سوي بانك پاسارگاد را 
درياف��ت نمي كنند يا اقدام به تعويض س��يم 
كارت خ��ود كرده اند، بايد جهت اصلاح و ثبت 
صحيح ش��ماره تلفن همراه خود به شعبه هاي 

اين بانك مراجعه كنند. 
بر اس��اس اين خبر، جه��ت افزايش امنيت در 
پرداخت هاي غيرحض��وري، از ابتداي دي ماه 
س��ال جاري و به ص��ورت هماهن��گ در كليه 
بانك هاي كشور، رمزهاي دوم ايستا غيرفعال 
شده و انجام تراكنش ها از طريق رمز دوم پويا 

انجام خواهد گرفت. 
در بانك پاسارگاد نيز از اين تاريخ رمز پويا براي 
كليه كارت هاي نقدي به ط��ور خودكار فعال 
شده و دريافت آن از طريق سامانه همراه بانك 
و كد دستوري #6٭720٭ امكان پذير است. به 
اين ترتيب كه مشتري مي تواند در زمان خريد 
كالا و خدمات ب��ر روي درگاه هاي پرداخت، با 
مراجعه ب��ه موبايل بانك )همراه بانك(، منوي 
»كارت« و انتخاب گزينه »رمز پويا« رمز يك بار 
مص��رف را دريافت كند. ام��كان دريافت رمز 
پويا در س��امانه اينترنت بانك نيز جهت انجام 
عمليات انتقال وجه كارت به كارت فراهم است. 
همچنين مشترياني كه تلفن همراه هوشمند 
در دس��ترس ندارند، مي توانند با شماره گيري 
كد دستوري #6٭720٭رمز پويا را از طريق 
پيامك دريافت كنند. براي كس��ب اطلاعات 
 بيش��تر به س��ايت بانك پاس��ارگاد به نشاني
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تماس حاصل كنيد.

محمدرضا حسين زاده 
 مديرعامل 
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5 بازار سرمايه

در گفت و گو با دو كارشناس بازار سرمايه مطرح شد

امنيت سهامداري در صنايع بزرگ
گروه بورس|

بازار سهام همچنان روزهاي خوبي را سپري مي كند. اين 
بازار در حالي روز گذشته معاملات آذر ماه را به پايان برد 
كه طي آن شاخص كل بورس تهران از 305 هزار واحد تا 
354 هزار واحد افزايش يافت. اين رشد 16 درصدي سبب 
شد تا در خلال داد و ستدهاي يك ماه اخير شاهد يكي 

از بهترين آمار معاملات ماهانه طي سال جاري باشيم. 
از جمله عواملي كه در طول اين ماه به رشد تقريبا دست 
جمعي قيم��ت در نمادهاي بازار منتهي ش��د، افزايش 
اطمينان خاطر بازار نس��بت به عوام��ل بنيادي و بهاي 
ارز بود كه توانس��ت دوباره سرمايه هاي خارج شده را به 
اين بازار برگرداند. به دنب��ال اين امر ارزش معاملات به 
خصوص در بخش معاملات خرد هر روز بيشتر از ديروز 
رشد كرد و ركورد ورود نقدينگي خرد به برخي صنايع 
بورسي شكسته شد.  روز گذشته پرونده معاملات آذرماه 
سال 98 در حالي بسته شد كه رشد 3 هزار و 674 واحدي 
شاخص كل بورس تهران نماگر ياد شده را به سطح 353 
هزار و 996 واحد رساند؛ افزايشي كه با توجه به شكست 
آسان مقاومت 350 هزار واحدي در روز قبل از آن حكايت 
از قدرت پول وارد ش��ده به چرخه معاملات دارد. همين 
امر سبب شده تا توجه تحليلگران طي روزهاي گذشته 
بيش از هر عامل به جريان نقدينگي حاكم بر بازار معطوف 
ش��ود و نظرات متنوعي حول آينده بازار س��هام و رفتار 

سرمايه گذاران ايراد شود.
در اين باره يک کارشناس بازار سرمايه با بيان اينکه بازار در 
هفته جاری به سمت گروه های صادرات محور به خصوص 
گروه پتروش��يمی پيش خواهد رفت، افزود: با توجه به 
نزديک بودن انتشار گزارش ماهانه و فصلی اين شرکت ها 
و نيز تقسيم سود چشمگير در مجامع اين شرکت های 

بزرگ مورد توجه سهامداران قرار خواهند گرفت.
به گزارش ايرنا، سلمان نصيرزاده امروز با اشاره به افزايش 
جريان ورود نقدينگی در بازار سرمايه افزود: از اوايل آذر 
ورود نقدينگی خال��ص حقيقی ها به بازار روند صعودی 
را در پيش گرف��ت و از حدود 40 ميليارد تومان به 150 
ميليارد تومان در روز افزايش يافته است. وی ادامه داد: 
روز چهارشنبه ارزش خالص معاملات خرد در بورس و 
فرابورس به 303 هزار و 150 ميليارد تومان رسيد، نسبت 
به آبان ماه که يک هزار و 100 ميليارد تومان بود حدود 
سه برابر افزايش پيدا کرده است. نصيرزاده خاطرنشان 
کرد: با توجه به اينکه شاخص بورس در چند وقت اخير 
فراز و نشيب های زيادی را طی کرده است اما در کنار آن 
جريان نقدينگی و ورود سرمايه از جمله عامل مهم رشد 
بازار محسوب می شود. اين کارشناس بازار سرمايه گفت: 

افزايش نرخ ارز بعد از مش��خص شدن ابعاد بودجه سال 
99 از جمله  عوامل تاثيرگذار در رشد شاخص بورس و 
رشد سهام ش��رکت های صادرات محور بوده است. وی 
خاطرنشان کرد: در چند روز اخير حجم بالای تقاضا در 
بورس کالا مانند رينگ فلزات و پتروشيمی نشان دهنده 
تمايل معامله گران به خريد کالا است، اين اتفاق به همراه 
يک سری از اتفاقات مثبت در بازار جهانی کمک کرد تا 
حرکت شاخص به روند صعودی ادامه پيدا کند. نصيرزاده 
با تاکيد بر اينکه موضوعی که بيش از انتشار بودجه 99 
مورد توجه قرار داشت بحث افزايش هزينه حامل انرژی 
و تحميل هزينه ها به شرکت ها و صنايع بود که لايحه 
بودجه در اين زمينه فشار چندانی را به شرکت ها و صنايع 
وارد نکرد، افزود: در اين مقطع زمانی چنين نگرانی از بازار 
برداشته شده و بازار براساس فاکتورهای بنيادی خود نرخ 

ارز و بازار جهانی در حال معامله است.
اين کارشناس بازار سرمايه اظهار داشت: در چند وقت 
اخير گروه بانک روند معاملات خوبی را در پيش گرفت و 
گروه خودرو و مواد دارويی از جمله گروه هايی هستند که 

در وضعيت کنونی مورد تقاضا قرار گرفته اند.
وی با تاکيد بر اينکه در هفته جاری ش��اهد حرکت بازار 
به سمت گروه پالايشی و پتروشيمی خواهم بود، اظهار 
داشت: در چند وقت اخير ارزش معاملات برای اين گروه 
افزايش پيدا کرد اما با توجه به اينکه مولفه های تاثيرگذار 
بر اين گروه  مانند قيمت جهانی نفت و فرآورده های نفتی 

مثبت بود در صدر معاملات قرار نگرفتند.
اين کارشناس بازار سرمايه اظهار داشت: در کنار اين گروه، 
گروه سرمايه گذاری چندرشته صنعتی و هلدينگ جزو 

گروه مثبت بازار در هفته جاری خواهند بود.
وی به تاثير لايحه بودجه بر روند بازار س��رمايه تاکيد و 
بيان کرد: لايحه بودجه پيش��نهاد دولت بود که به مرور 
زمان توس��ط مجلس تاييد خواهد شد، ممکن است در 
اين مدت اعداد تعيين شده تغيير کند. نصيرزاده با تاکيد 
بر اينکه به نظر می رسد اين بودجه، بودجه نهايی برای 
س��ال آينده نخواهد بود و با تعديل ه��ای زيادی همراه 
می ش��ود، گفت: با لايحه ای که اکنون داده شده است 
تا حدودی فش��ار از روی بازار سرمايه برداشته شده اما 
نمی توان گفت شرايط به طور 100 درصد مساعد است. 
اين کارشناس بازار سرمايه افزود: بحث فشار اقتصادی، 
کمبود بودجه سنگين و تحريم ها جزو مسايلی هستند که 
بر روی مسايل کلان اقتصادی سايه افکنده اما نکته مهم 
اين است که در بازارهای موازی با رقيبی مواجه نيستيم.

وی اظهار داشت: بازار سرمايه در مقطع فعلی با شرايط 
خوبی همراه است اما بايد گزارش و تحولات آتی را بيش 

از پيش م��ورد رصد قرار داد تا بتوان فض��ای اين بازار را 
بيشتر در اختيار گرفت. نصيرزاده معتقد است، گروه بانک 
و خ��ودرو در چند هفته اخير جزو چند گروه برتر بودند 
که بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص دادند.

اين کارشناس بازار سرمايه با بيان اينکه در گروه بانکی ها 
عملکرد ماهانه اين گروه از لحاظ تراز عمليات نسبت به 
ساير عملكرد س��ال بهبود پيدا کرده است، گفت: بحث 
فروش دارايی مازاد و افزايش س��رمايه از جمله مسايل 
مهمی است که مورد توجه بازار قرار گرفته و بر روند بازار 
تاثيرگذار بوده است. وی اظهار داشت: وزارت صنعت از 
لحاظ عملياتی بر صنعت خودرو بسيار متمرکز شده تا 
عمليات توليد و فروش آنها بهبود پيدا کند که آمارهای 

موجود نشان دهده رشد آمار توليد بوده است.
ديگر كارشناسي كه طي روز گذشته به بررسي وضعيت 
فعلي بازار س��هام پرداخت محس��ن رحمتي بود. اين 
كارشناس بازار سرمايه به آخرين وضعيت معاملات بورس 
در بازار هفته گذش��ته اشاره و بيان کرد: به نظر می رسد 
روند صعودی بازار سرمايه که از نيمه سال ٩٧ آغاز شد و 

محرک آن افزايش قيمت دلار بود تمام اثرات مثبت خود 
را بر روی بازار گذاشته باشد و ديگر دليل چندانی برای 
رشد بيشتر بازار وجود ندارد مگر اينکه شرکت ها عملکرد 
کسب و کار خوبی داشته باش��ند که بتواند بر روند بازار 

تاثيرگذار باشد.
وی با بيان اينکه عمده شرکت های بزرگ در معاملات 
هفته گذش��ته وضعيت خوبی را سپری کردند و با روند 
مثبت همراه بودند، افزود: در کنار رشد گروه های بزرگ 
روند صعودی گروه بانکی ها متوقف و تا حدودی منفی 
شدند در حالی که عمده روند صنايع بزرگ مطلوب بود.

اين کارشناس بازار س��رمايه با بيان اينکه شرکت ها در 
يک سال گذشته از عملکرد کسب و کار خوبی برخوردار 
نبودند، گفت: افزايش سود و قيمت سهام شرکت ها در 
چند وقت اخير بيشتر ناش��ی از تورم و افزايش نرخ ارز 
بود که به صورت نس��بی در افزايش درآمد ش��رکت ها 
تاثيرگذار بود. وی اظهار داشت: اگر قرار باشد رشد قيمت 
سهام شرکت ها پايدار و پيوسته باشد بايد افزايش درآمد 
ش��رکت ها ادامه پيدا کند که به نظر نمی رس��د چنين 

اتفاقی در بازار رخ دهد و م��ا اين تصور را برای روند بازار 
در سال ٩٩ شاهد نيستيم. رحمتی خاطرنشان کرد: تا 
پايان سال ٩٨ بازار به يک نقطه تعادلی می رسد اما تا آن 
زمان روند بازار صعودی است و به عنوان بهترين بازار برای 
س��رمايه گذاری در اقتصاد ايران محسوب می شود. اين 
کارشناس بازار سرمايه گفت: روند معاملات صنايع فلزی، 
فولادی و پتروشيمی در معاملات هفته گذشته مثبت بود 
اما شيميايی ها در پايان هفته تا حدودی روند نزولی را در 
پيش گرفتند. وی با بيان اينکه عمده صنايع بزرگ بازار 
p/e )تقسيم کردن قيمت سهم بر سود هر سهم( پايين 
دارند به همين دليل همچنان جا برای رشد دارند، گفت: 
بررسی سهام اين صنايع با ش��رايط کلی اقتصاد کشور 
نشانگر توجيه پذير بودن سرمايه گذاری در اين صنايع 
است. رحمتی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد که حتی 
اگر شاهد رکود در اقتصاد کشور باشيم باز اين صنايع از 
ريسک چندانی برای معامله برخوردار نيستند؛ بنابراين 
عمده رشد بازار تا چند هفته آينده از محل صنايع بزرگ 

خواهد بود.

احتمال بازنگري در تعرفه عوارض كسب و پيشه كارگزاران
ضريب در نظر گرفته شده براي كارگزاران بازار سرمايه در 
تعرفه عوارض كسب و پيشه، 40 تا 50 برابر بيش از ساير 
اصناف اس��ت كه با پيگيري هاي انجام شده، اين موضوع 
در حال بازنگري اس��ت. به گزارش س��نا، هفته گذشته 
نشستي در خصوص »اصلاح لايحه وضع تعرفه عوارض 
كسب و پيشه«، با حضور محمود ميرلوحي، عضو شوراي 
اسلامي شهر تهران؛ س��يدروح الله ميرصانعي، دبيركل 
كانون كارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار و عليرضا مرادي، 
مديرعامل كارگزاري صبا جهاد در محل شوراي اسلامي 
ش��هر تهران برگزار شد. نشست با اظهارات ميرلوحي در 

زمينه چالش هاي تأمين منابع پايدار براي شهرداري تهران 
آغاز شد و در ادامه دبيركل كانون كارگزاران از دغدغه هاي 
صنعت كارگزاري صحبت كرد. ميرصانعي در خصوص 
اجراي لايحه وضع تعرفه عوارض كسب  و پيشه گفت: با 
توجه به فرمول محاسبه عوارض كسب و پيشه )و عوامل 
دخيل در اين محاس��به از جمله متراژ و محدوده بنا و ...( 
ضريبي توسط شوراي شهر تعيين و در فرمول فوق ضرب 
مي شود. اين ضريب براي تمام اصناف رقمي حدود 2 هزار 
تا 5 هزار است، اما ضريبي كه براي كارگزاران در نظر گرفته 
شده رقمي حدود 200 هزار است. در حالي كه هيچ صنف 

ديگري در اين حدفاصل 5 هزار تا 200 هزار وجود ندارد. 
وي افزود: كارگزاران، واسطه معاملات در بازار سهام و اوراق 
بهادار هستند و از هر معامله كارمزد مشخصي )كه درصد 
آن توسط سازمان بورس و اوراق بهادار تعيين مي شود(، 
دريافت مي كنند. كارگزاران تحت نظارت سازمان بورس 
فعاليت مي كنند و صورت هاي مالي آنها هر ساله توسط 
حسابرسان معتمد س��ازمان بورس به دقت حسابرسي 
مي ش��ود. ميانگين بازده حقوق صاحبان سهام صنعت 
كارگزاري در 10 سال گذشته رقمي در حدود 22 درصد 
اس��ت. مرادي در ادامه توضيح داد: اين برداشت كه از هر 

معامله، 1.5 درصد سهم كارگزاران است، اشتباه است، زيرا 
اين رقم، شامل كسوراتي مانند ماليات و كارمزد ساير اركان 
بازار بوده و س��هم كارگزاري تنها 3.8 در هزار )38 در 10 
هزار( ارزش معامله است كه آن هم مشمول سقف كارمزد 
مي شود و مابقي آن سهم بورس، سپرده گذاري مركزي، 
مديريت فناوري، نهاد ناظر و 0.5 درصد آن ماليات است.

ميرصانع��ي افزود: كارگزاري يك بنگاه كوچك اس��ت و 
ما خواس��تاريم كه ضريب صنف كارگزاران بورس مانند 
كارگزاران بيمه، مش��اورين املاك، دفاتر اسناد رسمي 
و... منصفانه تعيين ش��ود تا با كمال ميل سهم خود را در 

تأمين منابع مالي شهر پرداخت كنيم. ميرلوحي در ادامه 
بيان ك��رد: هدف ما تأمين منابع مالي موردنياز در جهت 
اداره و توسعه پايدار شهر تهران است. حال هر صنف بايد 
سهم خود را در اين خصوص و بر اساس گردش مالي خود 
پرداخت كند. البته شوراي شهر هم معتقد است كه اين 
رقم بايد عادلانه ميان اصناف تعيين شود. عضو كميسيون 
برنامه و بودجه ش��وراي ش��هر تهران در پايان با اشاره به 
اينكه لايحه مذكور در حال بازنگري است، گفت: خواستار 
گزارش كاملي از گردش مالي صنعت كارگزاري در بازار 
سرمايه هستيم و اميد مي رود كه اين ضريب اصلاح شود.

گروه بورس|
بازار س��هام در روز گذشته شاهد رشد مجدد قيمت در بسياري از 
نمادهاي بورسي و فرابورسي بود. در اين روز شاخص كل فرابورس 
ضمن به ثبت رساندن رشدي يك درصدي توانست 3 هزار و 674 

واحد رشد كند به سطح 353 هزار و 996 واحد برسد. 
طي معاملات روز گذشته معامله گران بورس بيش از 4.7 ميليارد 
سهام، اوراق مالي و حق تقدم در قالب 554 هزار نوبت معامله و به 
ارزش 2269 ميليارد تومان دادوستد كردند. شاخص قيمت با معيار 
وزني � ارزشي 984 واحد رشد كرده و به رقم 94 هزار و 807 واحد 
رسيد.ش��اخص قيمت با معيار هم وزن 657 واحد افزايش يافته و 
به رقم 74 هزار و 747 واحد رس��يد. شاخص آزاد شناور با افزايش 
4984 واحد به رقم 420 هزار و 780 واحد رسيد. شاخص بازار اول 
بورس با افزايش 2917 واحد به رقم 253 هزار و 362 واحد رسيد. 
ش��اخص بازار دوم بورس با افزايش 6365 واحد به رقم 737 هزار 

و 554 واحد رسيد.
عمده نمادهاي بورسي طي اين روز با رشد خود در تقويت شاخص 
كل ب��ورس اثرگذار بوده ان��د. از اين جمله مي ت��وان به نمادهاي 
پتروشيمي خليج فارس، صندوق سرمايه گذاري اميد، فولاد مباركه، 
توسعه معادن و فلزات، صنعتي و معدني گل گهر، مخابرات ايران و 

همراه اول از نمادهاي موثر در تقويت شاخص بودند. در روز گذشته 
نمادهاي پرييننده بورس��ي مربوط به بانك تجارت به قيمت هر 
سهم 488 ريال، بانك ملت 6155 ريال، بانك اقتصاد نوين 3364 
ريال و نماد شركت هاي صنايع شيميايي، پالايش نفت اصفهان، 

ايران ترانسفو، فولاد مباركه، ماشين سازي اراك بوده اند.
همچنين در پايان معاملات فرابورس ايران شاخص كل 32 واحد 
جهش يافته و به رقم 4564 واحد رسيد. ارزش روز بازار اول و دوم 

فرابورس ايران به بيش از 262 تريليون تومان بالغ شد.
گفتني اس��ت طي روز معاملاتي قبل معامله گران فرابورس ايران 
بيش از 1.9 ميليارد س��هام، حق تقدم و اوراق مالي در قالب 338 
هزار نوبت معامله و به ارزش 1334 ميليارد تومان دادوستد كردند.
نمادهاي سنگ آهن گهرزمين، پتروشيمي زاگرس، ميدكو، توليد 
ني��روي برق دماوند، فولاد هرمزگان جنوب و آهن و فولاد ارفع در 
تقويت شاخص فرابورس اثرگذار بودند و نماد پتروشيمي مارون 
در كاهش ش��اخص فرابورس موثر بوده است. نمادهاي پربيننده 
در فرابورس شامل ذوب آهن اصفهان، صنايع كاغذ پارس، كشت 
و صنعت ش��هداب ناب خراس��ان، كارخانج��ات صنعتي تبرك، 
داروسازي آوه سينا، سرمايه گذاري ميراث فرهنگي و فرابورس ايران 

و بانك دي جزو نمادهاي پربيننده فرابورس بودند.

 شاخص كل بورس تهران باز هم رشد كرد
مروري بر معاملات بورس و فرابورس

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه انتشار اوراق بدهي با چاشني 
رقابت پذي��ري در نرخ گذاري، مي تواند جذابي��ت فراواني را براي 

سرمايه گذاران و هوش سرمايه به همراه داشته باشد.
به گزارش بورس نيوز، محمدرضا سرافراز يزدي درخصوص انتشار 
اوراق اسلامي از س��وي دولت و عملكرد اين اوراق در بازار سرمايه 
به بورس نيوز اظهار كرد: اوراق بدهي مي تواند وزن مناس��بي را در 
بازارسرمايه ايجاد كند و بس��ياري از منابع موجود توانايي جذب 
اوراق بدهي را دارند اما به دليل ريس��ك پايين و سود حداقلي در 
مقايسه با سيستم بانكي تاكنون جذابيت چنداني براي سهامداران 

ايجاد نشده است.
وي ادامه داد: ، اما از سوي مقابل، اگر اين حجم از اوراق به بازار تزريق 
شود، نرخ ها روند صعودي در پيش خواهند گرفت و عامل جذابيت به 
بازار وارد مي شود و شركت هايي كه مي خواهند بازده بدون ريسكي 

را سپري كنند، مي توانند از خريداري اين اوراق، بهره مند شوند.
اين كارشناس بازارسرمايه با مثبت ارزيابي كردن نشر اوراق عنوان 
ك��رد: در همه جاي دنيا چاپ اوراق به همي��ن منوال بوده اما يك 
تفاوتي با بازار بورس جهاني دارد كه در اختلاف نرخ با توجه به اعتبار 
ناشري كه اوراق را منتشر مي كند، اوراق دولتي منتشر شده داراي 
چنين اثري نبوده اما در مجموع اقدام مناسبي بوده اگر دولت قصد 

تامين مالي از بازار سرمايه و مردم را دارد. وي تصميم دولت براي 
تامين مالي خود در اثر تحريم هاي نفتي و اخذ ماليات از مجموع 
درآمد مردم اشاره داشت و گفت: مساله اي كه در اين رابطه وجود 
داشته آن است كه مجموع درآمد ها شامل چه بخش هايي از رديف 
درآمدي دولت بوده كه مي تواند شامل سپرده هاي بانكي يا سود 

ناشي از سرمايه گذاري در بازار سرمايه باشد.
اين كارشناس بازار س��رمايه با اشاره به نظارتي كه بر اين اوراق در 
بازار سرمايه و بانك مركزي وجود دارد افزود: شوراي فقهي در بازار 
سرمايه و در بانك مركزي وجود دارد و اوراق در دستور نشر از اين 
طريق ارزيابي مي شود و براي آن يك سازوكار اسلامي پيش بيني 

مي كنند و اين مساله در كشور هاي اسلامي نيز وجود دارد.
س��رافراز يزدي در پايان به قابليت خريد و فروش بودن اين اوراق 
در بازار جهاني اشاره داشت و عنوان كرد: چند تجربه انتشار اوراق 
بين المللي به خاطر نرخ خوبي كه اوراق ها داش��تند، وجود دارد و 
اين اوراق ها با استقبال مواجه شدند و اگر به نرخ اوراقي كه منتشر 
مي شود بيشتر مورد توجه و رقابت پذيري قرار گيرد و نرخ آن جذاب 
باشد، طبيعتا سرمايه گذاران را جذب مي كند اما؛ اگر نرخ مناسبي 
تعيين نشده باشد بازار اسلامي و غيراسلامي طبيعتا از آن استقبالي 

نخواهند كرد.

ريسك پايين و سود حداقلي اوراق  بدهي
يك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد
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حقيقي ها تحرك بازار را 
افزايش دادند

يك كارشناس بازار س��رمايه با مثبت ارزيابي كردن 
حركت نقدينگي طي روزهاي گذش��ته گفت: اين 
موضوع نشان دهنده بازگشت حقيقي ها و تحركات 
خوب آنهاس��ت كه به رشد ش��اخص و گذر از سقف 
تاريخي 350 هزار واحد منجر شد. به گزارش سنا، پريا 
اسدالهي در خصوص روند گزارش عملكرد شركت ها 
بيان كرد: اين گزارش ها در حال بررسي است؛ البته به 
نظر من براي بررسي دقيقتر بايد به طور ويژه منتظر 
گزارش هاي 9 ماهه باشيم. برخي شركت ها در انتهاي 
تابستان از جهت عمكرد ماهانه داراي افت بودند كه 
بعضا اين گزارش ها در عملكرد آبان ماه جبران شد. بنابر 
بررسي ها، گزارشات 9 ماهه مبتني بر سه ماهه سوم 
سال جاري به نظر مطلوب مي رسند. اسدالهي اضافه 
كرد: در خصوص ش��ركت هاي پتروشيمي در شش 
ماهه دوم با كاهش مقدار فروش مواجه هستيم، زيرا 
در اين مدت، نرخ هاي جهاني با روندي كاهنده رو به رو 
بودند. البته افزايش قيمت مواردي مانند اوره و متانول، 
سبب شد وضعيت عملكرد شركت ها اندكي بهبود 
پيدا كنند. وي در ادامه اظهار كرد: برخي ش��ركت ها 
مانند شركت هاي غذايي كه گزارش هاي  شان ادواري 
و مبتني بر فصول است، در حال حاضر با روند كاهشي 
طبيعي رو به رو هس��تند. اين ش��ركت ها با توجه به 
افزايش نرخ ه��ا و تورم، از جهت عدد فروش برخلاف 
مقدار فروش كه كاهشي بوده است با مقدار قابل قبولي 
افزايش )در حد 10 درصد( رو به رو بودند. در مجموع 
به نظر مي رسد كه گزارش��ات عملكردي اين قبيل 
شركت ها تا حدي مناسب تر از دوره قبل بوده است. 
اين كارشناس بازار س��رمايه در خصوص چشم انداز 
بازار با توجه به موارد مطرح شده در بودجه اظهار كرد: 
به دليل وجود كسري ها در بودجه، اثرات تورمي قابل 
پيش بيني است كه در اين ش��رايط به نظر مي رسد 
اغلب صناي��ع تحت تاثير اين موض��وع قرار بگيرند. 
اسدالهي پيش بيني كرد كه با توجه به شرايط فعلي 
اقتصادي و روند كلي شركت ها، روند صعودي شاخص 
ادامه دار باشد. وي ضمن اشاره به جهش هاي ارزي، اين 
موضوع را تجربه اي جديد ندانست و افزود: بر اين اساس 
مي توان سمت و سوي حركت بازار را پيش بيني كرد. 
براي بيشتر صنايع فعال در بازار سرمايه، افزايش نرخ 
دلار منجر به افزايش سودآوري مي شود. به طور مثال، 
بعضا اگر اين افزايش نرخ دلار از دلار دولتي به سمت 
بازار آزاد باشد، مي توانيم براي صنعت دارو جهش هاي 
بالايي را شاهد باشيم؛ كمترين اثر هم در اين خصوص 
به صنايعي مرتبط مي شود كه پايين ترين مبادلات 

ارزي را دارند )مانند صنايع غذايي(.

سهامدارترين شركت هاي 
بازار سهام معرفي شدند

به گزارش تسنيم، شركت س��پرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار و تسويه وجوه )سمات( اسامي بزرگ ترين 
شركت هاي بورسي و فرابورسي از نظر تعداد سهامدار 
را در پايان آذرماه معرفي كرد كه بر اين اساس شركت 
توليدي فولاد س��پيد فراب كوير ب��ا 333 هزار و 63 
سهامدار در پايان اين ماه در صدر بزرگ ترين شركت 
بورسي از نظر تعداد سهامدار ايستاد و سرمايه گذاري 
توسعه صنعتي ايران نيز با 239هزار و 533 سهامدار و 
ايران خودرو با 145 هزار و 35 سهامدار در رتبه هاي دوم 
و سوم قرار دارند.همچنين شركت هاي سرمايه گذاري 
صندوق بازنشستگي كاركنان بانك ها، توسعه معادن 
روي ايران، بانك تجارت، سايپا، غلتك سازان سپاهان، 
س��رمايه گذاري صنعت نفت، پتروشيمي نوري در 
مكان هاي سوم تا دهم بزرگ ترين شركت هاي بورسي 
از نظر تعداد سهامدار هستند. بر اساس اين گزارش، 
سرمايه گذاري آوا نوين با 722 هزار و 355 سهامدار در 
صدر بزرگ ترين شركت هاي فرابورسي از نظر تعداد 
سهامدار قرار دارد و موسسه اعتباري كوثر مركزي با 
452 هزار و 694 سهامدار و توزيع دارو پخش با 340 
هزار و 922 سهامدار در رده هاي بعدي قرار گرفتند. اين 
گزارش مي افزايد: توسعه مولد نيروگاهي جهرك، بانك 
دي، جنرال مكانيك، بانك مهر اقتصاد، سرمايه گذاري 
توسعه و عمران استان كرمان، بيمه حكمت صبا نيز در 
مكان هاي سوم تا دهم فهرست برترين شركت هاي 

فرابورسي از لحاظ تعداد سهامدار ايستادند.

شركت جديد با درج نماد
در نوبت عرضه اوليه ايستاد

شركت لاستيك يزد با س��رمايه اسمي 51 ميليارد 
توماني در بازار دوم فرابورس درج نماد شد و در نوبت 
عرضه اوليه 10 درصدي س��هام ايس��تاد. به گزارش 
بورس پرس، ش��ركت مجتمع صنايع لاستيك يزد 
پس از احراز كليه شرايط پذيرش از 26 آذر ماه در نماد 
»پيزد« و گروه لاستيك و پلاستيك به عنوان صد و 
بيست و سومين شركت در بازار دوم فرابورس درج شد 
و در صف عرضه اوليه 10 درصدي سهام ايستاد. طبق 
بررسي هاي بورس پرس، مجتمع صنايع لاستيك 
يزد خرداد س��ال 1364 در اداره ثبت ش��ركت هاي 
تهران به منظ��ور ايجاد كارخانه براي توليد انواع تاير 
و تيوب خودروهاي س��واري، وانت، موتورسيكلت، 
دوچرخه، قطعات لاستيكي، لاستيك و ريكليم رابر و 
اشتغال به امور تجارت، فروش، پخش لاستيك و ديگر 
فرآورده هاي موضوع شركت در داخل و خارج، واردات 
مواد اوليه و ماش��ين آلات توليدي مربوطه و اقدام به 
هرگونه عمليات خدماتي و بازرگاني كه به طور مستقيم 
يا غير مستقيم با موضوع شركت ارتباط داشته باشد، 
تاس��يس شد. »پيزد« 16 دي س��ال 97 براي توليد 
لاس��تيك راديال با ظرفيت 31 هزار تن در س��ال، 
لاستيك باياس با ظرفيت 11 هزار و 380 تن در سال و 
تيوپ 3620 تن در سال پروانه بهره برداري اصلاح شده 

را از اداره صنعت استان يزد اخذ كرده است.

بازار سرمايه، يکی از نقاط قوت اقتصادی کشور است
وزارت نيرو درآمد صادرات نفتی را به پای توليد خود می 
گذارد و بخش غيردولتی عملًا سهمی از درآمدهای حاصل 
از صادرات برق ندارد. به گزارش سنا، علی حسينی، مدير 
عامل بورس انرژی ايران در خصوص تغيير نگرش مردم 
به بازار سرمايه بيان داشت: بازار سرمايه ايران با تلاش های 
انجام ش��ده طی دو دهه اخير به يکی از نقاط قوت نظام 
اقتصادی کشور تبديل شده و در بين اقشار مختلف مردم 
به عنوان سرمايه گذار خرد جايگاه خود را پيدا کرده است 
به طوری که هم اکنون افراد زيادی از نقاط مختلف کشور 
با بازار سرمايه در ارتباط هستند. وی در ادامه بيان داشت: 
علاوه بر اين، برخ��ورداری بازار س��رمايه از پايه فناوری 

اطلاعات، دسترسی آسان و لحظه ای مردم به پايگاه های 
اطلاعات و استقبال صاحبان صنايع و سهامداران مديريتی 
شرکت ها از حضور در اين بازار از ويژگی های ممتاز بازار 
سرمايه ايران به ش��مار می رود. مديرعامل بورس انرژی 
ايران با اشاره به تمهيدات دولت برای تأمين مالی از طريق 
بازار سرمايه گفت: دولت در امر تأمين مالی از بازار سرمايه 
استفاده شايانی به عمل آورده است و بازار سرمايه نيز در اين 
بين، با ابزارسازی های جديد اين مهم را به سرانجام رسانده 
اس��ت. وی ادامه داد: به عنوان مثال در قانون بودجه برای 
اسناد خزانه سهمی در نظر گرفته شده و دولت ها با اتکا بر 
اين ابزار، تامين مالی مناسبی را از اين بازار انجام می دهند. 

حسينی با تاکيد بر اين نکته که غول نقدينگی يک مفهوم 
آکادميک نيست، گفت: هر اقتصادی متناسب با ظرفيت 
خود می تواند وضعيت انقباضی يا انبساطی به خود بگيرد 
و ايران هم متناسب با ظرفيت های اقتصادی و جغرافيايی 
می تواند بخش مالی خود را تأمين کند. مديرعامل بورس 
انرژی با بيان اينکه دول��ت در تأمين مالی، رقيب بخش 
خصوصی نيست افزود: مساله و شايد ضعف اصلی، ميزان 
تأمين مالی بخش خصوصی از اين بازار است. طبق آمار و 
گزارش ه��ا، از 100 درصد تأمين مالی هايی که تاکنون 
انجام ش��ده بالغ بر 85 درصد آن متعلق به دولت، حدود 
6 درصد مربوط به ش��هرداری ها و کمتر از 10 درصد هم 

متعلق به شرکت های بخش خصوصی است. اين گزارش 
نگران کننده است زيرا معمولا يک تبعيض مثبتی به نفع 
نهادهای دولتی، دولت و شهرداری ها در تمام امور وجود 
دارد و اين نبايد موجب عدم توانايی بخش خصوصی برای 
تأمين مالی و سرمايه در گردش شود. وی، بازار سرمايه را 
يک اکوسيستم کامل خواند و گفت: همه ابزارها و نهادهای 
لازم برای تأمين مالی بنگاه های اقتصادی و به ويژه بخش 
خصوصی در بازار سرمايه فراهم شده است، لذا بازنگری و 
هدف گذاری برای سهم بخش خصوصی از تامين مالی در 
بازار سرمايه در اين حوزه ضروری و لازم به نظر می رسد. 
حسينی در ادامه ابراز داشت: طبق سياست های اصل 44 
بخش نيروگاهی برق از نظر توليد بايد به بخش خصوصی 
واگذار می شد اما همچنان 50 درصد ظرفيت در اختيار 
دولت است. مديرعامل ش��رکت بورس انرژی ايران مهم 

ترين دليل مشکل نيروگاه ها در تأمين مالی را عدم تبعيت 
وزارت نيرو از سياست های حاکميتی و قانونی کشور برای 
اجازه توليد برق به بخش خصوصی دانست و تصريح کرد: 
وقتی توليدکنندگان خصوصی در صادرات برق س��هيم 
نيستند قطعا وضعيت مالی آنها از نظر تراز نامه و سودآوری 
ضعيف خواهد شد و اين، اولين مانع برای تامين مالی آنها 
در بازار سرمايه اس��ت. وی در پاسخ به اين سوال که چرا 
امکان انتشار اوراق ارزی مبتنی بر نفت خام وجود ندارد 
تا مردم و نهادهای مالی نيز شرکت داشته باشند، گفت: 
ابزارهای استاندارد در بازارهای مالی قابل تغيير و جريان 
يافتن هستند اما اين ابزارها و تغييرات بايد به بخش واقعی 
اقتصاد کمک کنند. شرايط ما از نظر مبادلات بانکی شرايط 
خاصی اس��ت بنابراين شايد در حال حاضر امکان انتشار 

اوراق ارزی ممکن نباشد.



تشكلها6اخبار

در همايش حمل ونقل بين المللي و ترانزيت در مشهد عنوان شد 

جفا بر بخش ترانزيت 
در حوزه ترانزيت 22 دستگاه تصميم گير هستند كه 
دخالت اين تعداد دستگاه و متولي در حوزه ترانزيت، 
آثار نامطلوبي را به دنبال دارد. اين در حالي اس��ت كه 
در ميان آنها حتي يك دستگاه پاسخگو وجود ندارد؛ 
در چنين ش��رايطي مش��خص نيس��ت كه غايت كار 
چگونه خواهد بود. از همي��ن رو، رييس اتاق ايران در 
»همايش حمل ونقل بين المللي و ترانزيت در مس��ير 
توسعه اقتصادي در مشهد«، يكي از موانع بزرگ توسعه 
در كش��ور، را عدم هماهنگي نهادهاي متولي و وجود 
تصميم گيران بي شمار براي بخش هاي مختلف از جمله 
حمل ونقل بين المللي و ترانزيت عنوان كرد و گفت: يكي 
از مشكلات بزرگ حوزه حمل ونقل كشور، فرسودگي 
بالاي ناوگان حمل ونقل ريلي و جاده اي است كه هيچ 
اقدامي براي نوسازي در حوزه حمل ونقل انجام نگرفته 
است. از طرفي، با بررسي لايحه بودجه به اولويت هايي به 
مراتب پايين تر از اين بحث بر مي خوريم و همين مساله، 
نوع نگاه كلان به اين بخش را تبيين مي كند. در همين 
حال، كيوان كاشفي، عضو هيات رييسه اتاق ايران نيز در 
نشست شوراي گفت وگوي كرمانشاه، بر لزوم استفاده از 
ظرفيت هاي حمل ونقل ريلي و برنامه ريزي براي انتقال 

بار از جاده به ريل تأكيد كرد. 

  چالش حمل ونقل در كشور 
رييس اتاق ايران طي س��خناني در مراسم اختتاميه 
اولين همايش حمل ونقل بين المللي و ترانزيت در مسير 
توسعه اقتصادي در مشهد گفت: بخش حمل ونقل و 
ترانزيت، نيازمند يك سرمايه گذاري موثر براي كسب 
درآمدهاي پايدار و ايجاد ارزش افزوده اس��ت. اين نوع 
از درآمدزاي��ي تقريبا در اقتصاد ما ناپيداس��ت و براي 
دستيابي به آن بايد عرصه هايي همچون گردشگري 
و ترانزيت در صدر فعاليت ه��اي دولت قرار بگيرند. از 
سوي ديگر بايد نس��بت به ترميم اشكالات موجود در 
اين حوزه ها اقدام شود اما متاسفانه در بودجه به بخش 

حمل ونقل جفا شده است. 
 رييس اتاق ايران تاكيد كرد: ما نگران سال 99 هستيم. 
چشم انداز مثبتي را در بخش بودجه اي شاهد نيستيم. 
لايحه اي ك��ه دولت ارايه ك��رده، نگراني ه��ا را افزون 
مي كند. 74 درصد بودجه كشور به شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسس��ات انتفاعي اختصاص يافته، آن هم 
در حالي كه درصد بالايي از اين مراكز سال ها است كه 
زيان مي دهند. اميدواريم مجلس پيشنهادات ارايه شده 
درباره بودجه از سوي بخش خصوصي را مورد توجه قرار 
دهد و تغييرات مثبتي را در لايحه بودجه شاهد باشيم. 
ش��افعي با اش��اره به اظهارات و انتقادات فعالان حوزه 
حمل ونقل تجاري، مس��وولان دس��تگاه هاي متولي 
اين بخش و نمايندگان مجلس در اين همايش گفت: 
اظهارات دوستان، حاوي نكات تازه اي نبود. اگر گريزي 

بزنيم به مش��كلاتي كه 15 يا 20س��ال پيش از سوي 
فعالان اين بخش مطرح مي شد، مي بينيم كه تفاوت 
جدي ايجاد نش��ده و اين بدان معناس��ت كه طي اين 

سال ها چالش ها به قوت خود باقي مانده اند.
وي افزود: نوع نگاه ما به مس��ائل اقتصادي يا از منظر 
اقتصاد خرد است يا كلان اما هيچ كدام از اين دو رويكرد 
گرهي از مش��كلات نمي گشايند؛ چرا كه چالش هاي 
امروز اقتص��اد به مراتب عميق تر از دو س��طح مذكور 
هستند. در واقع ما در سيستم قاعده گذاري اقتصادمان با 
مشكلات جدي دست به گريبان هستيم. يكي از عوامل 

تداوم چالش ها نيز همين مساله است. 
ش��افعي اظهار كرد: مس��ائلي كه امروز بر آنها تمركز 
مي كني��م، ابزاري براي توس��عه و رس��يدن به هدف 
هستند اما شاهديم كه همين ابزارها به اشتباه در نقش 
هدف قرار مي گيرند. ما از نقطه حركت خود مس��افت 
قابل انتظاري را طي نمي كنيم و اين اش��كالي اساسي 
در اقتصاد ماست كه سياس��ت گذاران بايد به اين امر 
مهم توجه كنند.  ريي��س اتاق ايران در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود گفت: به عنوان فعالان اقتصادي 
بيش از اينكه به طرح مشكلات بپردازيم، بايد راه هاي 
مناسب براي عبور از چالش ها را بيابيم و بر آنها تمركز 
كنيم. امروز مس��وولان دولتي به اندازه ما از مشكلات 
آگاه هستند.  وي افزود: با توجه به موقعيت هاي ويژه و 
خدادادي اين كشور و شرايط استثنايي ژئوپليتيك ايران 
در حمل ونقل و ترانزيت، مي توانستيم كاري انجام دهيم 
كه هيچ كشوري توان رقابت در منطقه با ما را نداشته 
باشد اما امروز به سرعت فرصت ها از دست مي روند و از 
رقبا عقب مانده ايم. وي ادامه داد: ما در همه كارها اجازه 
مي دهيم قافل��ه فرصت ها عبور كند و بعد تازه متوجه 

مي شويم كه جا مانده ايم. 
شافعي در بخش ديگري از سخنانش به ضرورت توجه به 
فعاليت هاي دانش بنيان اشاره كرد و گفت: هيچ گريزي 
از پيوند با اقتصاد دانش بنيان نيست و نمي توانيم هيچ 

مقاومتي در مقابل فناوري هاي جديد داشته باشيم. 
شافعي افزود: حمل ونقل در اين زمينه تا حدي عقب 
اس��ت و بايد فكري به حال آن بكنيم تا عقب نمانيم. 
همان طور كه در ابتداي راه اندازي تاكسي هاي اينترنتي 
در كشور، هجمه هايي عليه فعاليت اين شركت ها انجام 
گرفت اما نهايتا فناوري اين بخش توانس��ت به سطح 
جامعه نفوذ كند. اكنون در عرصه حمل ونقل بين المللي 
نيز اين نوع نگاه بايد ايجاد شود و فناوري هاي نوين در 
آينده نزديك به اين بخش وارد خواهند شد. البته بخش 
حمل ونقل اس��تان بايد خود در اين زمينه اقدام كند 

وگرنه به مشكلات جدي دچار خواهد شد. 

  ضرورت انتقال بار از »جاده« به »ريل«
از سوي ديگر، كيوان كاشفي، عضو هيات رييسه اتاق 

ايران در نشست شوراي گفت وگوي كرمانشاه، با اشاره 
به اينكه زحمات زيادي براي اتصال كرمانشاه به خطوط 
ريلي كش��يده شده، بر لزوم اس��تفاده از ظرفيت هاي 
حمل ونقل ريلي و برنامه ريزي براي انتقال بار از جاده 
به ريل تأكيد كرد. كيوان كاشفي، در پنجاه و چهارمين 
جلس��ه ش��وراي گفت وگو دولت و بخش خصوصي 
كرمانش��اه با بيان اينكه خط ريلي اين استان ظرفيت 
احداث ايستگاه باري در سه نقطه را دارد، افزود: منطقه 
پل چهر به دليل اس��تقرار صنايع پتروشيمي استان 
از مهم ترين اين نقاط اس��ت. ضم��ن اينكه در منطقه 
شهرك صنعتي فرامان نيز امكان احداث يك ايستگاه 
وجود دارد كه نياز سه شهرك صنعتي فرامان، بيستون 

و زاگرس را پوشش دهد.
او ادامه داد: در منطقه ماهيدش��ت نيز به دليل وجود 
كارخانه ه��اي س��يمان س��امان و كش��ت و صنعت 
ماهيدشت ظرفيت ايجاد ايستگاه باري وجود دارد اما 
راه آن مقداري از خط اصلي دور است. كاشفي همچنين 
خواستار برقراري خطوط آنتني راه آهن براي واحدهاي 
توليدي استان ش��د و اضافه كرد: صاحبان صنايع نيز 

راضي هستند در اين زمينه سرمايه گذاري كنند.
ريي��س ات��اق كرمانش��اه در ادامه از مش��كلاتي كه 
درخواست هاي متعدد كارگران براي سخت و زيان آور 

محسوب شدن مش��اغل ايجاد كرد هم ياد كرد كه به 
معضلي براي كارآفرينان تبديل شده است.

او اظهار كرد: متأسفانه بيش از ۸0 درصد از كارگراني 
كه در اين زمينه درخواست مي دهند حكم مي گيرند و 
اين امر هزينه زيادي را به كارفرمايان تحميل مي كند. 
كاشفي خواس��تار توجه به نظرات كارفرمايان در اين 
زمينه شد و اضافه كرد: در جلسات قبلي مصوباتي در 
اين زمينه داشتيم كه اجرايي نشده است. او معتقد است 
مشكلات س��خت و زيان آور محسوب شدن مشاغل، 

فضاي كسب وكار استان را تحت تأثير قرار داده است.
در ادامه هوشنگ بازوند، استاندار كرمانشاه نيز با بيان 
اينكه در قطعه ملاير تا كرمانشاه راه آهن غرب كشور 
حدود 1100 ميليارد تومان سرمايه گذاري انجام شده، 
افزود: متأس��فانه از اين سرمايه گذاري آن طور كه بايد 

استفاده نكرديم.
او اظهار كرد: قرار نبود راه آهن صرفاً مشكل حمل ونقل 
مس��افر را حل كند بلك��ه بايد از اين پتانس��يل براي 
انتق��ال حمل ونقل زميني به حمل ونق��ل ريلي بهره 
ببريم. اس��تاندار كرمانشاه از س��رعت پايين راه آهن 
براي جابه جايي بار هم گلايه كرد و يادآور شد: گاهي 
سرعت حمل بار با كاميون چند برابر سرعت استفاده از 
قطار است كه اين امر براي فعالان اقتصادي كه حتي 

يك ساعت هم براي آنها مهم است، پذيرفتني نيست.
بازوند خواس��تار احداث خط��وط آنتن��ي از راه آهن 
كرمانشاه تا نزديكي واحدهاي توليدي شد و اضافه كرد: 
قطار بدون خط ريلي كارايي براي واحدهاي توليدي 
ندارد و وزارت راه و شهرسازي بايد اين گره را حل كند.

او با بيان اينكه هم اكنون بخش خصوصي كرمانش��اه 
آمادگي دارد تا حدودي در زمينه تكميل زيرس��ازي 
خطوط آنتني همكاري كند، تأكيد كرد: البته اعتباري 
كه بخش خصوصي ب��راي اين كار بايد بگذارد ممكن 
اس��ت صرفه اقتصادي براي آنها نداشته باشد. بازوند 
معتقد اس��ت اگر به دنبال رونق توليد و بهبود فضاي 
كس��ب وكار كه خروجي آن اش��تغال است هستيم، 
دس��تگاه ها بايد به سمت تس��هيل گري براي بخش 
خصوصي بروند. او يادآور ش��د: در شرايط كنوني كه 
بخش خصوصي به سختي خود را س��ر پا نگه داشته، 
نبايد دستگاه ها نيز با مانع تراشي به بخش خصوصي 
ضربه بزنند. استاندار كرمانش��اه با اشاره به اينكه اين 
موضوع بايد در بدنه كارشناسي دستگاه ها حل شود، 
افزود: گاهي تصميم يك كارشناس مي تواند يك شبه 
صد شغل را از بين ببرد. او اضافه كرد: اگر نياز باشد براي 
كارشناسان دستگاه ها جلسات توجيهي مي گذاريم تا 

شرايط اشتغال استان را بهتر درك كنند.

راه فساد در خريد گندم بسته شد
شهريور ماه امس��ال  گفت وگويي از سيدمحمدرضا 
مرتضوي رييس كان��ون انجمن هاي صنايع غذايي 
ايران، منتش��ر  شد كه  وي از فس��اد گسترده اي در 
سيستم خريد تضميني گندم  خبر داد و اعلام كرد 
كه سالانه 700 هزار تن ضايعات همچون شن و خاك 
و ضايعات گندم به ارزش يك هزار ميليارد تومان به 
عنوان گندم، وارد پروس��ه خريد و فروش و تحويل 
گن��دم مي ش��ود.  وي اضافه كرد كه يك سيس��تم 
مافيايي و فساد گسترده در سيستم خريد تضميني 
گندم شكل گرفته كه بارها در مورد آن به وزير سابق 

جهاد كشاورزي )محمود حجتي( هشدار داده شد.
  به گ��زارش ايس��نا، طب��ق اظهارت ريي��س كانون 
انجمن هاي صناي��ع غذايي ايران، براس��اس قانون 
در فرايند خريد تضميني گن��دم براي جلوگيري از 
تحويل ضايعات و ش��ن و خاك همراه گندم، بايد از 
توري اس��تاندارد 20*2 استفاده كنند اما مسوولان 
مربوطه براي آنكه تخلف خودش��ان را بپوش��انند، 
به  جاي اس��تفاده از توري اس��تاندارد، از توري غير 
اس��تاندارد 2*2 ك��ه ضايعات و ش��ن و خ��اك را از 
خود عبور نمي دهد در مراكز خريد گندم اس��تفاده 

مي كنند.   
 در همي��ن ح��ال، غلامرضا اميني، مدي��ركل دفتر 
نظارت بر اجراي استاندارد صنايع غيرفلزي سازمان 
ملي اس��تاندارد ايران اعلام كرد: كانون انجمن هاي 
صنايع غذايي ايران پيشتر اين موضوع را به ما اعلام 

كرده بود و سازمان ملي استاندارد دستورالعملي كه 
توس��ط متولي اصلي خريد گندم تهيه شده بود را، 
بررس��ي كرد كه طبق نتيجه آن الك )توري( گندم 
با اس��تاندارد ملي ايران انطباق نداشت و در پي اين 
نتايج، در جلساتي از متوليان اين بخش خواستيم كه 
اين موضوع را اصلاح كنند تا با استاندارد ملي ايران 
انطباق پيدا كند؛ زيرا وقتي درجه الك با اس��تاندارد 
ملي ايران انطباق نداش��ته باش��د، مي تواند كيفيت 
گندم تحويلي به كارخانه هاي آردس��ازي و كيفيت 

آرد توليد ش��ده آنها را پايين بياورد. همچنين براي 
پيگيري ادعاي وجود ضايع��ات در گندم، از يكي از 
كارخانه هاي آرد سازي بازديد شد و متوجه گندم هاي 
آلوده به ضايعاتي همچون سنگ و خاك و شن شد.  
همه اينها در حالي بود كه در همان زمان وزارت جهاد 
كشاورزي با ارسال جوابيه اي اعلام كرد كه امسال نيز 
مانند همه سال هاي گذشته از ابزار سنجش )الك( 
مش��ابه )در طرح خريد تضميني گندم( اس��تفاده 
شده اس��ت، طرح ادعاي ورود گندم با متوسط افت 

غيرمفيد ۸ تا 10 درصد يعني 700 هزار تن ش��ن و 
خ��اك و ضايعات به كارخانج��ات و وجود ناخالصي 
نامتعارف در گندم خريداري ش��ده و اختلاط آن با 
خاك، ادعايي كاملا كذب بوده، صحت نداشته و قويا 
تكذيب مي ش��ود.  اين تكذيبيه در حالي بود كه به 
گفته مديركل سازمان ملي استاندارد، توري )الك( 
گندم مورد استفاده در فرايند خريد تضميني گندم، 
با استاندارد ملي ايران انطباق ندارد، بنابراين مشخص 
نبود وزارت جهاد كش��اورزي چگونه با اس��تناد به 
استفاده از توري غيراستاندارد، مي خواست موضوع 
مطرح ش��ده مبني ب��ر وجود فس��اد در طرح خريد 
تضميني گندم و آلوده شدن گندم ها به شن و خاك 

و ضايعات را تكذيب كند. 
اي��ن موضوع ادام��ه يافت ت��ا اينكه س��ازمان ملي 
اس��تاندارد ايران رس��ما وجود ضايعات در گندم را 
تاييد كرد. در تاريخ اول مهر ماه امسال وحيد مرندي 
مقدم معاون نظارت بر اجراي اس��تاندارد س��ازمان 
ملي اس��تاندارد ايران، در نشست خبري خود اعلام 
كرد: بررس��ي هاي ما نش��ان مي دهد ك��ه در خريد 
تضميني گندم در م��واردي براي اينكه بتوانند پول 
بيش��تري از خريدار گندم دريافت كنند، گندم را با 
ناخالصي هايي مخلوط كرده اند؛ من در بازديدي كه 
از يكي از كارخانه هاي آردسازي داشتم اين موضوع 
را از نزديك دي��دم اما به دليل اينكه س��ازمان ملي 
استاندارد مسوول نظارت بر كيفيت گندم نيست، از 

ميزان دقيق آن اطلاعي ندارم. 
با تاييد وج��ود ضايعات در گن��دم خريد تضميني 
از س��وي بازوي اجرايي حاكميت در حوزه كيفيت 
و اس��تاندارد مواد غذايي )س��ازمان ملي استاندارد 
ايران( و همچنين اعلام علت آنكه استاندارد نبودن 
الك مورد اس��تفاده در فرايند خريد تضميني گندم 
بوده است؛ انتظار مي رفت براي مقابله با اين موضوع 
و فساد مس��تتر در آن اقدامات لازم صورت گيرد كه 
اين اتف��اق نيز افتاد. طبق مس��تنداتي كه چند روز 
پيش به دس��ت ايسنا رس��يد، در نامه اي كه مشاور 
وزير جهاد كش��اورزي و مجري ط��رح خريد گندم 
در تاريخ بيستم ماه جاري )آذر ماه( با عنوان ارسال 
صورتجلس��ه موضوع الك مورد اس��تفاده در خريد 
سال 99 ارسال كرده، اعلام شده كه »پيرو دعوتنامه 
ش��ماره... مورخه ... با موضوع بررسي نهايي و تفاهم 
در خصوص نوع الك مورد استفاده در خريد تضميني 
گندم توليد داخل س��ال 1۳99 كه الك 20 در 1.7 
ميليمتر مورد تواف��ق كليه ذي نفعان قرار گرفت، به 
پيوست صورتجلسه مربوطه براي استحضار و اقدام 
لازم ارسال مي شود.« به اين ترتيب انتظار مي رود با 
استاندارد شدن الك مورد استفاده در فرايند خريد 
تضمين��ي گن��دم، در خريد تضميني گندم س��ال 
1۳99 ديگر ش��اهد خريد ضايعاتي همچون ش��ن، 
س��نگ و خاك همراه گندم و فس��اد مطرح شده در 

اين زمينه نباشيم. 
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تداوم طرح رصد بازار شب 
يلدا تا سوم دي

تس�نيم | نماينده اتاق اصناف ايران از تداوم 
طرح رصد بازار ش��ب يلدا تا سوم دي ماه خبر 
داد و گفت: قيمت آجيل و خشكبار و شيريني 
نسبت به سال گذشته كاهش يافته است. علي 
عوض پور در مورد وضعيت رصد بازار در آستانه 
شب يلدا اظهار داش��ت: در روز هاي اخير طرح 
ويژه بازرس��ي و نظارت بازار در شب يلدا شروع 

شده كه وضعيت بازار مناسب بوده است.
وي در پاس��خ به اين سوال كه در برخي از اقلام 
مصرف��ي يلدا افزاي��ش قيمت رخ داده اس��ت، 
گفت: قيمت برخي از اقلام مصرفي ش��ب يلدا 
از جمله آجيل و خش��كبار و شيريني نسبت به 
سال گذش��ته با كاهش قيمت روبه رو بوده و در 
خصوص ميوه نيز يا قيمت ها ثابت يا كاهش يافته 
است. به گفته نماينده اتاق اصناف ايران، طرح 
رصد بازار شب يلدا تا سوم دي ماه ادامه خواهد 
داشت. عوض پور همچنين در مورد درخواست 
وزارت صنعت مبني بر تش��كيل ميادين ميوه 
و تر بار در همه اس��تان ها خاطرنشان كرد: اين 
موضوع كه مصوبه س��تاد تنظيم بازار اس��ت، 
راه اندازي و تأس��يس آن در اختيار ش��هرداري 
است ولي در خصوص دريافت مجوز ها نيز با اتاق 
اصناف مذاكراتي انجام شده است. وي ادامه داد: 
اتاق نيز به واحدهايي كه قصد راه اندازي دارند، 
اعلام شد كه بايد حتما از اتحاديه هاي مربوطه 

مجوز دريافت كنند.

زنگ خطر كاهش سرانه 
مصرف لبنيات در كشور

ايرنا | عضو انجمن صنايع فرآورده هاي لبني 
ايران گفت: مساله اصلي پيرامون صنعت لبنيات 
كه به نظر مي رسد از تحريم ها خطرناك تر باشد، 
كاهش سرانه مصرف اس��ت. بزرگمهر دادگر با 
تشريح شرايط موجود در صنعت لبنيات گفت: 
بحث تحريم روي تمام صنايع كشور تاثير خود 
را گذاشته است. در صنعت لبنيات نيز در بخش 
مواد اوليه موثر بوده و ايجاد مشكلاتي كرده اما 
با توجه به اينكه تحريم ها همواره وجود داشته، 
نتوانسته جلوي فعاليت واحد هاي لبني را بگيرد.

عضو انجمن صنايع فرآورده ه��اي لبني ايران 
با بيان اين مطلب كه كاهش س��رانه مصرف با 
سرعت زيادي در حال صدمه به سلامت جامعه 
و همچني��ن صنعت لبنيات اس��ت، افزود: بايد 
عوامل موثر در اين موضوع را شناسايي و سهم و 
قصور هر بخش را مشخص كرد. دليل اين كاهش 
مصرف بخشي از سمت دولت و نهاد حاكميت 
و بخش��ي از جانب صنعت لبنيات است اما بايد 
توجه داش��ت عدم بيان مضرات سرانه مصرف 
پايين در صنع��ت لبني��ات در دراز مدت روي 
سلامت جامعه تاثير مستقيم دارد. دادگر ادامه 
داد: يكي از مهم ترين دلايل اين كاهش س��رانه 
مصرف، كاهش س��طح درآمد خانوار است كه 
باعث شده مردم در اين بخش كمتر از ميانگين 
تعيين ش��ده در جهان لبنيات مصرف كنند. از 
سوي ديگر ش��يب تند كاهش مصرف لبنيات 
نس��بت به باقي اقلام خوراكي مانند نوشابه كه 
ارزش غذايي آن مش��خص است، بيشتر بوده و 
اين بيانگر آن است كه سوءتبليغ و بي اعتمادي 
به صنعت لبنيات باعث تاثير روي افكار مردم در 

اين مورد مهم شده است .
وي، انتش��ار شايعاتي در مورد وجود روغن پالم 
ي��ا افلاتوكس��ين در لبنيات را يكي از مس��ائل 
مرتبط در زمينه كاهش اعتماد مردم برشمرد و 
اظهار داشت: متاسفانه براي رفع اين اتهام هاي 
غيرواقع��ي، حمايتي انجام نش��د در حالي كه 
صنعت لبنيات در كنار س��لامت آفريني براي 
جامعه، صنعتي اشتغالزا، ارزآور و موثر در اقتصاد 
كشور اس��ت. عضو انجمن صنايع فرآورده هاي 
لبني ايران با بيان اينكه دول��ت در افق 1404 
هدف گذاري 120 كيلوگرم س��رانه مصرف در 
س��ال براي هر ش��خص را تعيين كرده، گفت: 
رسيدن به اين هدف نيازمند استراتژي و ساختار 
اس��ت و تنها با هدف گذاري نمي توان به نتيجه 
رسيد زيرا هيچ ساختار و استراتژي در اين بخش 

مشخص نشده است.
وي ادامه داد: همچنين هيچ سياست مشخصي 
در راستاي توس��عه توليد اتفاق نيفتاده و تنها 
دولت در بخش نظارت و قيمت گذاري فعاليت 

خود را توسعه داده است.
دادگر با بيان اين مطلب كه منطق بازار كاركرد 
خودش را دارد و هيچ گاه نمي توان دستوري و بر 
اساس اهداف مشخص شده و بدون استراتژي 
بازار را مجبور به كاري كرد، افزود: دخالت دولت 
در بخش قيمت باعث شده تا روند منطقي بازار 
برهم خورده و كاهش سوددهي صنايع و كاهش 

توليد را در پي داشته باشد.
عضو انجمن صنايع فرآورده هاي لبني ايران با 
بيان اين مطلب كه صنع��ت لبنيات با توجه به 
تعدد برندها و كارخانه ها ج��زو معدود صنايع 
رقابتي كشور است، ادامه داد: كالاهاي تعزيراتي 
در بخش قيمت يا براي شركت ها زيان آور بوده يا 
در نقطه سر به سر قرار دارند اما اگر قيمت گذاري 
را در اختيار خود صنعت لبنيات و بازار قرارداده 

شود، شرايط بهينه خواهد شد.
وي با بي��ان اين مطلب كه نح��وه يارانه دهي و 
پاس��خگويي هم تراز نيس��ت، گفت: دولت در 
پايين دست زنجيره براي واردات نهاده هاي دامي 
يارانه اعطا مي كند و چون اغلب مردم با محصول 
نهايي روبه رو هستند، تعزيرات را روي محصول 
كارخانه ها ق��رار مي دهد، درحالي كه دامداران 
قيمت مصوب را رعاي��ت نمي كنند و از همين 
رو اگر قرار به پاسخگويي است، يارانه را بايد به 

همان بخش پاسخگو داد.

رييس اتاق مش��ترك ايران و عراق با تاكيد براينكه جاي 
نگراني براي وضعيت تجارت ايران و عراق نيس��ت، گفت: 
اين وضعيت گذراست اما بايد براي توسعه روابط تجاري به 

سرمايه گذاري مشترك بين دو كشور توجه شود.
يحيي آل اس��حاق در گفت وگو با فارس در رابطه با آينده 
تجاري ايران و عراق با توجه به ناآرامي ها و اعتراضات مردمي 
نس��بت به دولت عراق و مشكلات معيشتي در اين كشور 
گفت: به طوركلي و مداوم درباره رابطه اقتصادي دو كشور 
ايران و عراق بارها صحبت شده و شكي نيست كه هر چه قدر 
اين رابطه تقويت شود به نفع هر دو كشور است. وي با اشاره 
به صادرات 1۳ ميليارد دلاري ايران به عراق در سال گذشته 
افزود: علاوه بر اين، هدف گذاري تجارت 20 ميليارد دلاري 
بين ايران و عراق حتما امكان پذير و دس��ت يافتني است.  
آل اس��حاق با اشاره به مشكلات پيش آمده در كشور عراق 
بيان داشت: صادرات ما در شرايط فعلي به اين كشور خيلي 
كم نشده و كالا بين دو كشور در حال نقل و انتقال است و در 

مجموع روند كلي نگران كننده نيست. 

وي با اشاره به مش��كلات مردم عراق بيان داشت: مسائل 
مطرح شده در مورد ايران هراسي برخاسته از وجدان عمومي 
مردم عراق نيست بلكه تنظيم اين امور توسط مخالفين ما 
از جمله اسراييل و امريكا طي يك طرح عملياتي از بيرون 
به عراق وارد شده است.  آل اسحاق با بيان اينكه بخشي از 
مخالفين باقي ماندگان حزب بعث هستند، بيان داشت: 
وابستگان به بيرون فضا را از لحاظ عملياتي، رواني و رسانه اي 
به گونه اي جلوه مي دهند كه به اهداف خود برسند اما به نظر 
من اين جريان گذراست، زيرا كشور عراق شرايطي بدتر از 
اين وضعيت را سپري كرده است. وي با تاكيد بر اينكه آتيه 
وضعيت تجارت ايران و عراق جاي نگراني ندارد و تجارت بين 
دو كشور رو به رشد است، گفت: اگرچه آشفتگي داخلي به 
وجود آمده اما بدنه مردمي عراق اين وضعيت را نمي خواهد 
و شرايط هم آرام آرام در حال نظامند شدن است.  رييس اتاق 
مشترك بازرگاني ايران و عراق اظهار داشت: در حال حاضر 
اگرچه ميزان صادرات ما به جنوب عراق كاهش يافته، اما 
ميزان صادرات ايران به اقليم كردستان عراق افزايش يافته 

است.  آل اسحاق با اشاره به اهميت صادرات به كشور عراق 
بيان داشت: سال گذش��ته ايران 1۳ ميليارد دلار به عراق 
صادرات داشته، در 6 ماهه ابتداي امسال ميزان صادرات ما 
به عراق به ارزش 5 ميليارد دلار و در 9 ماهه ابتداي امسال 
ميزان صادرات ما به اين كشور بيش از ۸ ميليارد دلار برآورد 
مي ش��ود.  وي افزود: اين در حالي است كه ميزان صادرات 
ايران به 1۸ كشور اروپايي در سال گذشته فقط 470 ميليون 
دلار بوده است. رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق 
با تاكيد بر اينكه سياس��ت كلي عراق در رابطه با تجارت، 
سرمايه گذاري مشترك است، گفت: در حال حاضر روابط 
تجاري ايران و عراق يك رابطه غيرمتعاف تجاري است زيرا 
1۳ ميليارد دلار از ايران به عراق صادر مي ش��ود اما ميزان 

صادرات آنها به ايران بسيار ناچيز است.
وي با بيان اينكه اين ناپايداري نمي تواند ادامه يابد، اظهار 
داش��ت: بايد با سرمايه گذاري مش��ترك در كشور عراق و 
اتفاقات اس��تفاده از امكانات توليدي در اين كشور روابط 

تجاري را فعالان اقتصادي به مرحله جديدي وارد كنند. 

مديركل دفتر صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت صمت 
گفت: اخذ شناس��ه كالا و شناس��ه رهگيري را براي 
توليدكنندگان در راستاي ايجاد يك شبكه موثر براي 

جلوگيري از قاچاق كالا در دستور كار داريم.
ب��ه گ��زارش وزارت صمت، عباس هاش��مي در مورد 
موضوع مبارزه با قاچاق كالا اظهار داشت: بزرگ ترين 
مش��كلي كه صنعت لوازم خانگي را مورد تهديد قرار 
مي دهد، قاچاق اس��ت كه براي جلوگيري از قاچاق، 
موضوع تخصيص كد شناسه كالا و شناسه رهگيري 
را با همكاري ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در دستور 
كار قرار داديم. وي تصريح كرد: اگر توليدكنندگان تا 
پايان سال شناسه رهگيري خود را نيز اخذ كنند، شبكه 
موثري براي مبارزه با قاچاق قطعاً در كشور شكل خواهد 
گرفت. مديركل دفتر صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت 
صمت در مورد تعميق ساخت داخل نيز افزود: ساخت 
داخل از سياس��ت هاي اصلي وزارت صمت است و در 
همين راستا ميز تعميق س��اخت داخل لوازم خانگي 

را با كاهش ارزبري 250 ميليون يورويي در نيمه دوم 
دي ماه برگزار مي كنيم تا توليدكنندگاني كه به تعميق 
ساخت داخل مبادرت ورزيدند و ميزان ساخت داخل 
آنها نيز رقم قابل توجهي است، محصولات توليدي خود 
را در قالب قراردادها رونمايي كنند. هاشمي ادامه داد: 
ميز ساخت داخل در حوزه تأسيسات )صنايع حرارتي 
– برودتي( را با 50 ميليون يورو كاهش ارزبري پس از 
ميز ساخت داخل لوازم خانگي برگزار خواهيم كرد. وي 
در مورد احياي برندهاي توليدي راكدي كه مردم با آنها 
خاطره دارند، نيز تصريح كرد: اين موضوع در دس��تور 
كار قرار دارد كه در همين راس��تا برند آزمايش اكنون 
در حال برون سپاري محصولات خود است. مديركل 
دفتر صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت صمت اضافه 
كرد: در گرمسار كلنگ زني س��اخت كارخانه جديد 
توليد محصولات با برند ارج شروع شده است كه البته 
انتخاب محصول را نيز انجام داده اند و به دنبال توليد با 

اين برند هستند.

يك مقام مسوول خبر دادرييس اتاق مشترك ايران و عراق مطرح كرد
اخذ شناسه كالا براي مبارزه با قاچاقجزييات صادرات به عراق پس از ناآرامي هاي اخير
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با نزديك شدن به روزهاي پاياني سال ۲۰۱۹ معامله گران 
و تحليلگران بازار نفت سرگرم ارزيابي و پيش بيني وضعيت 
بازار در سال ميلادي آينده هستند. هر چند تحليلگران 
معتقدند كه سرعت رشد توليد نفت شيل امريكا در سال 
۲۰۲۰ كاهش خواهد يافت، اما نگراني ها بابت افزايش توليد 
نفت شيل و بالطبع اشباع عرضه در بازار جهاني همچنان به 
قوت خود باقي است و حتي سازمان كشورهاي صادركننده 
نفت )اوپك( و متحدانش هم نتوانستند با تنظيم گري بازار 
اين نگراني ها را از بين ببرند. همچنين، جنگ تجاري چين 
و امريكا باعث شد كه طرف تقاضاي نفت نيز متحمل فشار 
شده و با كندي رشد روبه رو شود؛ بنابراين معامله گران نفت 
به آن توجهي ويژه دارند. تصميمات اوپك پلاس از آن جهت 
مورد توجه بازار است كه اين گروه با در دست داشتن سهم 
4۰ درصدي از بازار نفت توانايي دگرگون كردن روندهاي 
جاري را دارد، كما اينكه طي چند سال گذشته بارها اين 
كار را انجام داده اس��ت. نگراني بعدي بازار نفت، انتخابات 
رياست جمهوري امريكا به عنوان بزرگ ترين اقتصاد دنيا 
در سال ۲۰۲۰ اس��ت كه مي تواند منشا تحولات زيادي 
در جهان باش��د. در نهايت مهم تر ش��دن هر روزه مسائل 
زيست محيطي در س��ال ۲۰۲۰ نيز ادامه خواهد يافت و 
بخش سوخت هاي فس��يلي و نفت به عنوان بزرگ ترين 
متهم انتشار گازهاي گلخانه اي را تحت تاثير قرار خواهد داد.

بزرگ ترين كابوس بازار نفت كه مختل شدن عرضه بود، در 
سال ۲۰۱۹ براي مدت كوتاهي اتفاق افتاد. در جريان حمله 
پهپادي و موشكي به تاسيسات نفتي حساس عربستان 
سعودي، بيش از نيمي از توليد نفت اين كشور فلج شد اما 
تقريبا يك هفته بعد با اقدام فوري رياض و احياي فعاليت 
تاسيسات، قيمت هاي نفت به سطح قبلي برگشتند. البته 
عرضه بالاي نفت شيل امريكا در فروكش كردن نگراني ها 

نسبت به كمبود احتمالي عرضه بي تاثير نبود.
به گزارش ايسنا، قيمت هاي نفت سال ۲۰۱۹ را نزديك به 
مرز ۶۰ دلار آغاز كردند و تقريبا در همين سطح به پايان 
مي برند و بازار موفق شد تقريبا هر پيشامدي را هضم كند. 
اما آيا ۲۰۲۰ يك سال آرام در بازار نفت خواهد بود و نوسانات 
با رونق توليد نفت امريكا آرام مي شود؟ تاريخ بازار نفت نشان 
داده كه چنين رويدادي بعيد است و دوره هاي رضايتمندي 

به سرعت جاي خود را به نوسان شديد مي دهند.
در حال حاضر معامله گران و تحليلگران درباره اينكه آيا نفت 
شيل امريكا مي تواند به روند رشد خود ادامه دهد و واكنشي 

كه بازار به آن خواهد داشت بحث مي كنند.

روزنامه فايننش��يال تايمز در گزارش��ي به بررس��ي پنج 
موضوع كليدي بازار نفت در س��ال ۲۰۲۰ پرداخته كه به 

اين ترتيب است: 

   نفت شيل امريكا
دورنماي نفت ش��يل امريكا احتم��الا بزرگ ترين عامل 
تاثيرگذار بر روند قيمت نفت در سال ميلادي آينده خواهد 
بود. اين بخش در س��ال هاي اخير رشد عظيمي را تجربه 
كرده و باعث فزوني گرفتن سريع رشد عرضه نسبت تقاضا 
شده كه اوپك را تحت فشار ش��ديدي قرار داده است. اما 
نشانه هايي وجود دارد كه ممكن است رشد نفت شيل در 
سال ۲۰۲۰ آهس��ته يا حتي معكوس شود. شركت هاي 
مستقل كوچك كه همچنان در اين صنعت حضور دارند 
ممكن اس��ت براي تهيه سرمايه مورد نياز و توليد جريان 
نقدينگي آزاد مثبت به ميزان فزاينده اي دچار مشكل شوند.

برخي از تحليلگران توسعه شيل امريكا در نيمه اول سال 

ميلادي آينده و س��پس يكنواختي يا افت فعاليت آن را 
پيش بيني مي كنند كه به معناي ثابت ماندن توليد نفت 

شيل از ژانويه تا دسامبر خواهد بود.
ش��ركت تحقيقات »ريس��تاد انرژي« محاسبه كرده كه 
سرمايه گذاري شيل امسال ۶ درصد كاهش پيدا كرده و به 
۱۲۹ ميليارد دلار رس��يده و پيش بيني كرده است كه در 
سال ۲۰۲۰ هم ۱۱ درصد ديگر كاهش پيدا خواهد كرد اما 

همچنان انتظار دارد اين صنعت اندكي رشد كند.

   كندي رشد تقاضا
عامل مهم تاثيرگذار براي نفت، توان اقتصاد جهاني خواهد 
ب��ود. تقاضا براي نفت در س��ال ۲۰۱۹ تحت تاثير جنگ 
تجاري امريكا و چين كه توس��عه اقتصادي يك دهه اي را 
در خطر انحراف از مسير خود قرار داده بود، رشد ضعيفي 
را تجربه كرد. با اين حال تقاضا براي نفت همچنان رش��د 
مي كند و براي نخستين بار به مرز ۱۰۰ ميليون بشكه در 

روز رسيد اما تحليلگران براي نخستين بار از زمان ريزش 
قيمت ها در سال ۲۰۱4، نرخ رشد سالانه كمتر از يك درصد 

را پيش بيني مي كنند. 
كندي رش��د اقتصادي در هند كه از نظر رشد مصرف در 
رتبه دوم پس از چين قرار دارد، به رش��د تقاضا براي نفت 
كمك نكرده است. به گفته استفن برنوك، تحليلر شركت 
»پي وي ام اويل آسوشيتس «، دورنماي تقاضا براي نفت 
در س��ال ميلادي آينده و تا حد زيادي دورنماي قيمت به 

احياي رشد اقتصاد جهاني بستگي دارد.

   اوپك پلاس
اوپك و متحدانش شامل روسيه كه به گروه اوپك پلاس 
معروف هستند، از سال ۲۰۱۶ در برابر رونق شيل امريكا 
براي متوازن كردن بازار تلاش مي كنند و در آغاز دسامبر با 
دور ديگري از كاهش توليد به منظور مقابله با اشباع عرضه 

بازار در نيمه اول سال ميلادي آينده موافقت كردند.

اين توليدكنندگان در تقويت قيمت هاي نفت در نزديكي 
مرز ۶۰ دلار در هر بش��كه نس��بتا موفق بودن��د اما عده 
معدودي انتظار دارند آنه��ا بتوانند قيمت هاي نفت را به 
ميزان قابل توجهي افزايش دهند. تحليلگران اوپك پيش 
بيني كرده اند كه اگ��ر اين گروه محدوديت عرضه خود را 
حفظ كند، عرضه و تقاضا در نيمه دوم متوازن تر خواهد شد 
به خصوص اگر توليد نفت شيل امريكا آهسته شود، بازار 
سال ميلادي آينده نسبتا متعادل خواهد بود.  اوپك انتظار 
دارد تقاضا براي نفت اين گروه در سال ميلادي آينده حدود 
۲۹.۶ ميليون بشكه در روز باشد. به گفته تحليلگران بانك 
امريكايي گلدمن س��اكس، اوپك پلاس با متمركز شدن 
به ناترازي فيزيكي كوتاه م��دت، محدود كردن عرضه در 

بازارهاي فيزيكي را هدف گرفته است.

   انتخابات رياست جمهوري امريكا
براي بازار نفت اهميت انتخابات رياست جمهوري امريكا 
در ۲۰۲۰ تنها به خاطر دونالد ترامپ است. رييس جمهور 
امريكا كه سياست ها و برنامه هاي خود را با ارسال پيام هاي 
متعدد در توييتر اعلام مي كند، قيمت هاي پايين نفت را 
بخش مهمي از برنامه اقتصادي خود در كمپين مبارزات 
انتخاباتي نگه داش��ته و در گذش��ته اوپك و به خصوص 
عربستان سعودي را بابت بالا رفتن قيمت هاي نفت مدام 

هدف انتقاد قرار داده است.

   محيط زيست
امسال سالي بود كه سرمايه گذاران دستكم در جهان توسعه 
يافته درباره تغييرات جوي نگراني هاي جدي را نشان دادند. 
اين نگراني ها بزرگ ترين توليدكنندگان نفت اروپايي را 
وادار كردند در كسب و كار خود به دنبال انرژي هاي پاك تر 
باشند و درباره آينده به طور جدي تر فكر كنند. آنها از اين 
واهمه دارند كه بانك ها با آنها مانند معدنكاران زغال سنگ 
برخورد كنند و دسترسي آنها به منابع مالي محدودتر شود.

با توجه به افت قيمت سهام اين شركت ها با وجود سود سهام 
بالاتري كه پرداخت كرده اند، انتظارات فزاينده اي وجود 
دارد كه شركت هاي بزرگ ممكن است ناچار شوند گذر به 

انرژي پاك را تسريع كنند.
بر اساس گزارش فايننشيال تايمز، انتظارات براي اينكه 
برندهاي محيط زيستي قدرت بيشتري پيدا كنند، كل 
صنعت نف��ت را فراگرفته و برخي تحليلگران پيش بيني 
مي كنند كه دهه ۲۰۲۰ دهه اي خواهد بود كه مصرف نفت 

سرانجام به پيك خود مي رسد.

رشدناكافيتجديدپذيرهابراياهدافاقليمي
طبق پيش بيني اكونوميس��ت در سال ۲۰۲۰، مصرف 
جهاني تجديدپذيرهاي غير برق آبي با رشد دو رقمي، 
4۱ درص��د افزايش مي يابد اما همچن��ان براي تحقق 
اهداف تغيير اقليمي ناكافي اس��ت. مصرف نفت خام 
در س��ال ۲۰۲۰ رشد اندك ۱.۱ درصد را تجربه خواهد 
كرد و مصرف زغال س��نگ كمي كاهش خواهد يافت. 
البته مصرف گاز طبيعي با نرخ رشد ۲.۶ درصد، موجب 
خواهد شد روند افزايشي مصرف سوخت هاي فسيلي 
جهان حفظ شود. طبق اعلام مديريت كل امور اوپك و 
روابط با مجامع انرژي، اكونوميست معتقد است خروج 
امريكا از موافقتنامه پاريس ك��ه در پايان ۲۰۲۰ كامل 
خواهد شد، ديگر تغييري در وضعيت بازار انرژي ايجاد 
نكرده و موجب اختلال در روند حركت جهاني به سمت 
توسعه انرژي هاي تجديدپذير نخواهد شد. به گزارش 

ايسنا، پتانسيل هاي بالاي انرژي هاي تجديدپذير همراه 
با رويكرد مثبت دولت موجب ش��ده كه اخيراً با رش��د 
فزاينده اين انرژي مواجه باش��يم، ان��رژي كه مي تواند 
تاثيرات بس��ياري را در صنعت برق ايران داشته باشد. 
در ابتداي دولت تدبير و اميد، كل ظرفيت نصب ش��ده 
در حوزه انرژي هاي تجديدپذير در ايران، ۱۶۵ مگاوات 
بوده كه در پايان دولت يازدهم اين رقم با تغيير رويكرد 
سرمايه گذاري از سوي بخش دولتي به سرمايه گذاري 
توس��ط بخش غيردولتي و ايج��اد تعرفه هاي متنوع 
ب��راي قراردادهاي خريد تضميني برق تجديدپذير، به 
حدود ۳4۱ مگاوات رسيده بود و از زمان استقرار دولت 
دوازده��م تا پايان آذرماه س��ال ۱۳۹۷، ظرفيت نصب 
ش��ده انرژي هاي تجديدپذير با رش��د ۹۶ درصدي به 
۶۷۰ مگاوات رسيده است. همچنين در راستاي تنوع 

بخشي اقتصادي در س��بد انرژي با تاكيد بر انرژي هاي 
تجديدپذير، ظرفيت نصب ش��ده انرژي هاي برق آبي 
تاكنون از مرز ۱۲ هزار مگاوات گذشته است و براساس 
برنامه ريزي صورت گرفته، ظرفيت نصب شده در حوزه 
انرژي هاي تجديدپذير تا پايان س��ال ۱۳۹۷ به ۱۱4۱ 
مگاوات خواهد رسيد و در مجموع تا پايان دولت دوازدهم 
4۰۰۰ مگاوات به ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير اضافه 
خواهد شد. اما از تيرماه سال ۱۳۸۸ تا پايان آذرماه سال 
۱۳۹۷، حدود دو ميليارد و ۶۷۳ ميليون كيلووات ساعت 
از منابع تجديدپذير انرژي توليد شده كه اين ميزان توليد 
برق از محل انرژي هاي تجديدپذير توانسته از انتشار يك 
ميليون و ۸44 هزار تن گاز گلخانه اي بكاهد. همچنين 
اين ميزان توليد انرژي هاي نو باعث شده ۷۵۹ ميليون 
مترمكعب از مصرف سوخت هاي فسيلي در ايران كه جزو 

عوامل اصلي آلايندگي هوا است، كاسته شود. همچنين 
اين ميزان توليد انرژي هاي نو باعث صرفه جويي ۵۸۸ 
ميليون ليتري مصرف آب در سال هاي اخير شده است، 
علاوه بر اين، انرژي هاي تجديدپذير موجب اشتغال 4۳ 
هزار و ۶۰۰ نفر به صورت مستقيم و غيرمستقيم شده و 
حجم سرمايه گذاري غيردولتي در اين بخش به بيش 
از ۱۰۱ هزار ميليارد ريال رسيده است. بررسي اعداد و 
ارقام موجود در اين بخ��ش، از آن حكايت دارد كه 4۲ 
درصد نيروگاه هاي تجديدپذير از نوع خورشيدي، 4۱ 
درصد از نوع بادي، ۱۳ درصد از نوع برق آبي كوچك، دو 
درصد از نوع بازيافت حرارت و دو درصد نيز از نوع زيست 
توده است. در اين باره، مجيد نامجو ،  رييس هيات مديره 
انجمن علمي انرژي خورشيدي ايران   معتقد است كه با 
فعال كردن دانشگاه ها براي فتح قله هاي دانش استفاده 

از انرژي هاي تجديدپذير به ويژه انرژي خورشيدي، ايران 
از وابستگي علمي و تكنولوژيكي رهايي پيدا مي كند و 
با طراحي تضامي��ن لازم، عرصه براي ورود صنعتگران 
براي تجاري سازي فراهم مي شود؛ همچنين با اصلاح 
قرارداده��اي خريد تضميني، زمينه براي گس��ترش 
نيروگاه هاي خورشيدي و استفاده روزافزون مردم از اين 

انرژي فناناپذير ايجاد خواهد شد.
همچنين جنتي،  عضو انجمن انرژي هاي تجديدپذير   
بر اين باور اس��ت كه علي رغم مشكلات موجود در اين 
حوزه، كارآفرينان حوزه تجديدپذير توانسته اند ظرفيت 
نيروگاه هاي تجديدپذير را به ۷۰۰ مگاوات افزايش دهند 
و نكته قابل توجه اين است كه 4۷ درصد از سرمايه گذاري 
خارجي انجام گرفته در سال ۱۳۹۶ در ايران مربوط به 

حوزه تجديدپذير بوده است. 

»تعادل«ازتوانبالقوهايرانبرايبهرهگيريازسوختهيدروژنيگزارشميدهد

روياي خودروهاي بدون دود با بهره گيري از گاز طبيعي
گروه انرژي|

آلودگي هواي ش��هرها فكر را به سمت كاهش استفاده از 
سوخت هاي انتشاردهنده گازهاي گلخانه اي مي كشاند 
و در اين ميان، س��وخت هيدروژني كه بنا بر اعلام آژانس 
بين المللي انرژي آينده دارترين سوخت پاك براي خودروها 
به حس��اب مي آيد، بيش از س��اير روش ها توجه را جلب 
مي كند. بر اس��اس گزارش ها، مهم ترين مانع توسعه بازار 
سوخت هيدروژني بالا بودن قيمت گاز طبيعي به عنوان 
خوراك توليد آن اس��ت. اما چرا در اي��ران كه روي ذخاير 
گازي خوابيده و مشكلي از نظر قيمت گاز ندارد، بهره گيري 
از تكنولوژي سوخت هيدروژني دنبال نمي شود؟ تجميع 
ويژگي هايي مثل گاز ارزان و فراوان، لزوم توجه به آلودگي 
هواي ش��هرها، بازار داخلي براي خودروهاي پاك، شبكه 
گسترده گاز خانگي و در نهايت وجود پتانسيل صادرات 
هيدروژن به جاي گاز، جذابيت هاي سوخت هيدروژني را 

براي ايران دوچندان كرده است.
پاييز امسال علاوه بر آنكه ركوردي را در تعطيلي مدارس 
ابتدايي به دليل آلودگي هوا به ثبت رساند، پديده تعطيلي 
دانش��گاه ها را هم معرفي كرد و زمزمه هاي��ي از احتمال 
تعطيلي ادارات در صورت پايداري جوي طي هفته جاري 
شنيده مي شود. اين روزها آلودگي هواي شهرهاي ايران 
حتما خيلي ها را به فكر فرو برده است كه به واقع مشكل در 
كجاست و چه راه حلي مي تواند حق تنفس را به شهروندان 
بازگرداند. در حالي كه مهم ترين متهم نزد افكار عمومي 
بنزين اس��ت، اما نفتي ها اص��رار دارند كه كيفيت بنزين 
مشكلي ندارد و بايد در ميان خودروسازان به دنبال متهم 
گشت. در يك نمونه، شركت پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي روز جمعه با اعلام اينكه »منش��ا بيش از ۸۰ درصد 
از آلودگي وسايل نقليه شهر تهران مربوط به كاميون ها، 
اتوبوس ها و ميني بوس ها گزارش شده كه از قضا سوخت 
مصرفي هيچ كدام از آنها بنزين نيست«، از اساس منكر نقش 
بنزين در آلودگي هواي تهران شده است. در اين خصوص، 
نفتي ها بارها انگشت اتهام را به سمت خودروسازان نشانه 
رفته اند. با وجود تمام اين تفاس��ير، پاس كاري تقصيرها 

آلايندگي هوا را كمتر نكرده است و بديهي است كه آلودگي 
هواي شهرهاي ايران به دليل سوختن سوخت هاي فسيلي 
است. از آنجا كه ايران دارنده بزرگ ترين منابع انرژي فسيلي 
جهان اس��ت، سرنوشت اين كشور در عصر معاصر با نفت 
خام، بنزين و گازوئيل و گاز طبيعي پيوندي محكم دارد و 
در ميان تمام اين موارد، گاز طبيعي به دليل جايگاه ممتاز 
ايران در مالكيت ذخاير گازي جهان نقش پررنگ تري را در 
س��ال هاي اخير پيدا كرده است به طوري كه همين چند 
روز پيش، بيژن زنگنه، وزير نفت اعلام كرد كه سي ان جي 
سوخت ملي ايران است. بهره مندي از ذخاير عظيم گازي به 
همراه توان بالاي توليدي، باعث شده است كه هزينه توليد 
و عرضه آن به مراتب كمتر از ساير سوخت ها باشد. اما در 
سال هاي اخير استقبال از سي ان جي در بخش حمل ونقل 
به دليل بي اعتمادي نس��بت به ايمني و سطح استهلاك 
موتور خودروها در صورت استفاده از آن، به همراه چندي 
كاستي هاي سياستي مثل اهمال در گسترش جايگاه هاي 
عرضه رو به كاهش گذاشت و فقط افزايش سه برابري قيمت 
بنزين بود كه توانست مردم را باز هم به فكر دوگانه سوز كردن 
خودروها بيندازد. مش��اهدات ميداني خبرنگار »تعادل« 
تاييد مي كند كه خيلي از مردم احساس خوبي نسبت به 
سي ان جي به عنوان سوخت خودرو ندارند. اين نكته را هم 
بايد متذكر شد كه با وجود آنكه سوخت سي ان جي به مراتب 
آلايندگي كمتري نسبت به ساير سوخت هاي فسيلي دارد، 

اما باز هم نوعي از سوخت هاي فسيلي است.

   سوخت پاك براي خودروها
امروز فرصتي دس��ت داد كه درباره سوخت هيدروژني به 
عنوان يكي از گزينه هاي پاك جايگزين سوخت هاي فسيلي 
براي خودروها كمي تامل كنيم. هي��دروژن فراوان ترين 
عنصر جهان و روي كره زمين اس��ت، با اين حال شرايط 
جوي زمين اج��ازه حضور پايدار ملكول هاي مس��تقل 
آن كه همان س��وخت هيدروژني است را نمي دهد. اما در 
صورت اس��تحصال سوخت هيدروژني و اس��تفاده از آن 
براي خودروها، انرژي حاصله بيشتر از انرژي سوخت هاي 

فسيلي و آلايندگي آن صفر است. آژانس بين المللي انرژي 
در گزارش خود درباره مسير آينده منابع مختلف تامين 
انرژي براي رسيدن به انرژي پايدار، توضيح داده است كه 
راه هاي فراواني براي استحصال هيدروژن وجود دارد، اما 
در حال حاض��ر ارزان ترين و متداول ترين روش توليد آن، 
استخراج هيدروژن از گاز طبيعي به روش بخاردهي است 
كه البته باعث انتشار دي اكس��يد كربن مي شود. آژانس 
بين المللي انرژي كه سوخت هيدروژني را آينده دارترين 
روش جايگزين سوخت هاي فسيلي در حمل ونقل شهري 
معرفي كرده است، مهم ترين مانع توسعه آن را بالا بودن 
نرخ گاز طبيعي دانسته كه توجيه پذيري اقتصادي توليد آن 
براي كشورهاي واردكننده سوخت هاي فسيلي را كمرنگ 
كرده است. روش هاي توليد سوخت هيدروژني به بخاردهي 
گاز طبيعي خلاصه نمي شود و حتي با الكتروليز و با انرژي 
خورشيدي نيز مي توان آن را توليد كرد. البته باز هم مانع 

توجيه ناپذيري اقتصادي بر سر راه پيشرفت آن قرار دارد.
اما سوال اينجاست كه اگر كشورهاي فاقد ذخاير گاز طبيعي 
براي توليد سوخت هيدروژني هستند، چرا ايران كه داراي 
منابع عظيم گازي اس��ت از اين تكنولوژي بهره نمي برد؟ 
همانطور ك��ه عماد منعميان، متخصص پيش��رانه هاي 
هيدروژني از دانشگاه ناتينگهام به يك روزنامه صبح گفته 
است، پيچيدگي هاي ساخت پيش��رانه هاي هيدروژني 
و پيل هاي س��وختي هيدروژن به قدري بالا نيست كه با 
تخصص ايراني نتوان آن را توليد كرد. از نظر منعميان »ايران 
زيرساخت بسيار مناس��بي براي توليد اين سوخت دارد. 
دهه ۸۰ خورشيدي اوج شكوفايي صنعت گاز طبيعي در 
ايران بوده است و به همت آن ما توانستيم ناوگان پيشرانه و 
خودروهاي گازسوز را داشته باشيم. اين منبع به طور كلان 
قابل ارايه در سطح كشور است. هيدروژن هم به طور عمده 

از گاز متان توليد مي شود.«

   چرا ايران بايد به س�مت سوخت هيدروژني 
برود؟

با وجود آنكه توليد هيدروژن از گاز طبيعي دي اكسيد كربن 

توليد مي كند، اما استفاده از سوخت هيدروژني براي حمل و 
نقل اين پتانسيل را ايجاد مي كند كه آلايندگي هوا از مناطق 
شهري به نقاطي دوردس��ت و مراكز توليد سوخت هاي 
هيدروژني منتقل شود. بدين ترتيب، در مرحله نخست، 

شهرها از آلودگي خودروها خلاص مي شوند.
دوم، تمرك��ز مراكز آلاينده هوا و انتش��ار دهنده گازهاي 
گلخانه اي اين فرصت را فراهم مي كند كه با اس��تفاده از 
تكنولوژي هايي مثل ترسيب كربن )فرايند پمپاژ دي اكسيد 
كربن به داخل زمين براي جلوگيري از انتشار آن در هوا(، 
جلوي انتشار گازهاي گلخانه اي در جو زمين گرفته شود. 
ايران پس از ايالات متحده و روسيه، سومين توليدكننده گاز 
طبيعي در جهان است و از آنجا كه پروژه هاي صادراتي گاز 
به مناطقي مثل پاكستان و هند و اروپا تا به امروز با موفقيت 
همراه نبوده است، توليد س��وخت هيدروژني با استفاده 
از گاز طبيعي مي تواند فرص��ت جايگزيني براي ايران در 
جهت مصرف گازهاي استخراج شده، ذخيره سازي انرژي 
و حتي صادرات انرژي باشد. سوم، روش هاي توليد سوخت 
هيدروژني متنوع است و اين سوخت را مي توان با انرژي هاي 

كاملا پاك و تجديدپذير نيز توليد كرد. به گزارش آژانس 
بين المللي انرژي، اختصاص برق انرژي هاي تجديدپذير 
يا انرژي هسته اي مي تواند جايگزين استفاده از برق شبكه 
براي توليد هيدروژن ش��ود. امروزه مصرف الكتريسيته 
براي توليد هيدروژن برابر با ۳ هزار و ۶۰۰ تراوات ساعت و 
بيشتر از كل تقاضاي برق سالانه اتحاديه اروپا است. ايران 
با برنامه ريزي بلندمدت در بهره گيري از اين امكان بالقوه 
مي تواند آينده خود را به عنوان يك منبع مهم تامين انرژي 

جهان تضمين كند.
چهارم، بر اساس گزارش IEA، هيدروژن اين پتانسيل را 
دارد كه درون شبكه هاي گاز طبيعي موجود تزريق و با گاز 
طبيعي مخلوط شود. پتانسيل چنين اقدامي بيش از همه 
در ساختمان هاي تجاري و مسكوني وجود دارد؛ به ويژه در 
شهرهاي متراكم كه مي توان چشم اندازي بلندمدت براي 
آنها ترسيم كرد. با توجه به آنكه ايران گسترده ترين شبكه 
انتقال گاز جهان براي شبكه خانگي را در اختيار دارد، اين 
امكان فراهم است كه علاوه بر بخش حمل و نقل، در خانه ها 

نيز از هيدروژن به عنوان سوختي پاك استفاده شود.
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اعتبار ۲۵۰ ميليون  يورويي 
طرح هاي اولويت دار آب و برق 
ايرنا| معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزارت نيرو 
گفت: ۲۵۰ ميليون يورو از محل صندوق توسعه 
ملي به طرح ه��اي اولويت دار آب و برق اختصاص 
مي يابد. محسن بختيار، افزود: ۱۵۰ ميليون يورو از 
اين رقم براي تسريع در تكميل طرح هاي آبرساني 
به روستاها، ۵۰ ميليون يورو براي پايداري و ارتقاي 
كيفي آب ش��رب ش��هرهاي داراي تن��ش آبي و 
حدود ۵۰ ميليون يورو براي مقابله با اثرات مخرب 
ريزگردها و تاثير آن بر شبكه برق اختصاص يافته 
است. اين مقام مسوول ادامه داد: لايحه بودجه سال 
آينده براي وزارت ني��رو و واحدهاي زيرمجموعه 
حدود 4۵ هزار ميليارد تومان اعتبار شامل منابع 
تملك دارايي هاي سرمايه اي، هزينه اي، رديف هاي 
متفرقه و منابع آب و برق پيش بيني كرده اس��ت. 
بختيار گفت: اعتبارات طرح هاي تملك دارايي هاي 
س��رمايه اي وزارت نيرو و دس��تگاه هاي اجرايي 
زيرمجموعه در لايحه بودجه سال آينده به حدود 
۹ هزار ميليارد تومان رسيده است، سهم طرح هاي 
فصل منابع آب از اين رق��م ۶ هزار و ۲۰۰ ميليارد 
تومان، فصل انرژي ۵۰۰ ميلي��ارد تومان و فصل 

آب و فاضلاب دو هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان است.

 اوپك گوش به فرمان
جنگ تجاري

ايلنا| معاون اس��بق امور اوپك وزارت نفت گفت: 
روسيه اكنون به عنوان بازيگر اصلي وارد عرصه شده 
و اعضاي اصلي مثل ايران و عراق به حاشيه رفته اند 
و سعودي ها مجبور ش��ده اند اين بار را به تنهايي به 
دوش بكشند و بقيه كشورها هم نمي توانند كاري 
كنند چون نه توليد و نه قدرت مانور دارند. رضا مدير با 
اشاره به تحولات احتمالي بازار نفت در پي تصميمات 
اوپك ۱۷۷ اظهار داشت: بيش از تاثير تصميم اوپك، 
آتش بس جنگ تجاري امريكا و چين بر بازار تاثيرگذار 
است و پتانس��يل تقاضا را بالا برده است. وي افزود: 
تصميمي نيم بند اوپك و كاهش نه چندان توليد از 
سوي سعودي ها اوضاع اوپك را تغيير چنداني نداد 
چراكه با توجه به نزديك شدن به انتخابات امريكا، 
عربس��تان علاقه زيادي به درافتادن با اين كش��ور 
نداش��ت. بنابراين تغيير عمده اي ديده نمي شود و 
بعيد است قيمت به ۷۰ دلار برسد. معاون اسبق امور 
اوپك وزارت نفت با بيان اينكه اوضاع ايران هم با توجه 
به تحريم ف��روش نفت فعلا تغيير چنداني نخواهد 
داشت، گفت: بازار نفت دو دوتا چهارتاي مشخصي 
دارد، براي ايران بيشتر از آنكه خود بازار نفت مهم باشد 
گشايش هاي بانكي، تحريم و مسائل داخلي كشور 
اهميت دارد. وي در ادامه با اشاره به تحولات داخل 
اوپك بيان كرد: روسيه اكنون به عنوان بازيگر اصلي 
وارد عرصه شده و اعضاي اصلي مثل ايران و عراق به 
حاشيه رفته اند و سعودي ها مجبور شده اند اين بار 
را به تنهايي به دوش بكشند و بقيه كشورها هم كه 
نمي توانند كاري كنند چون نه توليد و نه قدرت مانور 
دارند. در واقع مي توان گفت اوپك تا حدي ضعيف 
شده و نقش تعيين كنندگي آن كمرنگ شده است.

روسيه تامين كننده معتبر گاز 
در بازار اروپا

ايرنا| ماركوس سفكوويچ معاون رييس كميسيون 
اروپا، گفت روس��يه همچنان تامين كننده معتبر و 
قابل اعتماد گاز براي بازارهاي اروپا است و كميسيون 
اروپا از توافق متوازن ب��راي تضمين ترانزيت بدون 
وقفه گاز به اروپا از طريق اوكراين، استقبال مي كند. 
كميسيون اروپا در بيانيه اي اعلام كرد كه »توافق امضا 
شده ترانزيت گاز بين روسيه، اوكراين واتحاديه اروپا 
به اين معنا است كه مسكو همچنان تامين كننده 
معتبر بازارهاي اروپا است. سفكوويچ گفت: ما اكنون 
يك چارچوب سياسي با ترتيبات كليدي در اختيار 
داريم كه براي تسهيل قرارداد بلندمدت انتقال گاز 
بين شركت هاي لازم است. با اين چارچوب روسيه 
همچنان تامين كننده معتبر بازاره��اي اروپا باقي 
خواهد ماند و اوكراين نقش خود را به عنوان كشور 
راهبردي در ترانزيت گاز حفظ خواهد كرد. اين مقام 
اروپايي خاطرنشان كرد كه از اين توافقِ كاملا متوازن 
كه براي تضمين ترانزيت ب��دون وقفه گاز به اروپا از 
طريق اوكراين ضروري اس��ت، اس��تقبال مي كنم. 
سخنگوي شركت نفت و گاز روسيه )گازپروم( قبلا 
به خبرنگاران گفته بود كه روسيه واوكراين پروتكل 
توافقاتي براي ادامه ترانزيت گاز از طريق اوكراين را 
امض��ا و اختلافات خود را حل و فصل كرده اند. دفتر 
»ولوديمير زلنسكي« رييس جمهور اوكراين اعلام 
كرده كه جزييات توافق به دست آمده با روسيه ۳۰آذر 

)۲۱ دسامبر( منتشر مي شود.

شيل امريكا جاي عرضه اوپك 
را در ۲۰۲۰ مي گيرد

تسنيم| اگر رشد توليد ش��يل امريكا در سال 
۲۰۲۰ نزديك به پيش بيني ۹۰۰ هزار بشكه در 
روز آژانس بين المللي انرژي باش��د، يكپارچگي 
ائتلاف اوپك پلاي با چالش مواجه خواهد ش��د.  
نفت ش��يل امريكا در س��ال آينده ميلادي هم 
سردمدار رشد توليد نفت در بين توليد كنندگان 
غير اوپك خواهد بود و به سادگي افزايش تقاضاي 
پيش بيني ش��ده را پوش��ش خواهد داد. به اين 
ترتيب قيمت نفت خام به س��ختي از محدوده 
۶۰ تا ۶۵ دلار در هر بشكه اي كه ماه هاست در آن 
متوقف مانده، بالاتر خواهد آمد و اين خبر خوبي 
براي مصرف كنندگان نفت اس��ت.  در حالي كه 
تهديدهايي ب��راي ثبات قيمت نفت وجود دارد، 
بيشتر آنها قيمت نفت را پايين مي برد و در آخر به 
نفع مصرف كنندگان و به ضرر شركت هاي انرژي 
امريكا است.   روسيه و توليدكنندگان نفت اوپك 
همچنان سعي مي كنند با كاهش توليد از قيمت 

بالاي نفت حمايت كنند.
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نگاهيبهانديشهابنخلدون

رازظهوروسقوطدولتها
انديشه ابن خلدون در تحليل هاي تاريخي از 
اهميت بسزايي برخوردار است. اين فيلسوف، 
جامعه شناس و تاريخ نگار اسلامي كه در قرن 
14 ميلادي به دنيا آمد در مهم ترين كتاب خود 
به بررس�ي و س�ير تحولات تاريخ�ي و با نگاه 
علمي به اي�ن تحولات مي پ�ردازد. در همين 
خصوص مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي 
به سير تطور انديشه اين فيلسوف پرداخته كه 

در زير بخش هاي مهم آن آورده شده است: 

ابن خلدون متفكر و دانشمند بزرگ جهان اسلام در 
رمضان سال 732 هجري )1332 ميلادي( در تونس 
و در خانواده اي اندلس��ي كه به آنجا مهاجرت كرده 
بودند، متولد ش��د. او اگرچه در نوجواني پدر و مادر 
خود را از دست داد، اما محيط خانوادگي او، پر از فضل 
و طلب علم بوده و همين زمينه خانوادگي مس��اعد، 
كمك فراواني به دانش آموزي او كرد. زندگي علمي 
و سياس��ي او، پرتلاطم بوده و قسمت هاي زيادي از 
آن به مسافرت و مهاجرت از يك شهر به شهر ديگر 
گذش��ته اس��ت. تنها كتاب مهمي كه از ابن خلدون 
باقي مانده اس��ت »كتاب العبر و دي��وان المبتدأ و 
الخبر في ايام العرب و العجم و البربر و من عاصرهم 
من ذوي السلطان االكبر« است. در اين كتاب مباحث 
گوناگوني از روايات تاريخي و تحليل هاي آن تا بحث 
عمران و عصبيت در پيوند با اجتماعات انساني و نيز 
مباحث مربوط به سياست و حكمراني مانند تشكيل 

دولت و چرخه اوج و زوال آن طرح شده است. 
اين كتاب براي نخس��تين بار در سال 1336 توسط 
محمد پروين گنابادي به فارسي ترجمه شد. ترجمه 
مناس��ب و روان ش��ادروان گنابادي مبناي ما براي 
نوش��تن فصول پژوهش حاضر است. سه فصل اين 
پژوهش منحصراً به فهم دقيق نوشته هاي گوناگون 
ابن خل��دون در فص��ول متع��دد كت��اب »مقدمه« 
مي پردازد. بدين منظور س��ه مفهوم اساسي )تاريخ، 
عمران و عصبيت و دول��ت و انحطاط آن( به عنوان 
هسته فكري اصلي بسط يافته ابن خلدون در كتاب 
مقدمه انتخاب ش��ده و مباحث مربوط به اين س��ه 
مفهوم، در س��ه فصل س��امان يافته اند. در اين سه 
فصل تنه��ا دغدغه ما بيان س��خن ابن خلدون بوده 
و به تفس��يرها يا نقدهاي بعدي مفسران و منتقدان 
آراي او نظري نداريم. البته مقدمه حاضر مي كوشد 
تا در ابتدا گزارش��ي از تفاس��ير و انتقادات مفسران 
مسلمان و غيرمسلمان درباره زواياي فكري گوناگون 
اين انديش��مند اس��لامي بزرگ كه لحظه مهمي از 

انديشيدن در تاريخ جهان اسلام بوده عرضه كند. 
محس��ن مهدي، ناصف نصاف، زي��د احمد، ريچارد 
باسلي و ... كساني هستند كه به تفسير محيط فكري 

و سياسي ابن خلدون و انديشه هاي او پرداخته اند.
 نخس��تين نكت��ه اي ك��ه در فهم معرفت شناس��ي 
ابن خلدون حايز اهميت است، روش رئاليستي فكري 
حاكم بر دوران اواخر سده هاي ميانه تمدن اسلامي 

و بالاخص انديشه اوست.
چهار نكته اساس��ي وجود دارد كه مي توان انديشه 
واقعگراي ابن خلدون را در آن خلاصه كرد 1- انديشه 
ابن خلدون با هرگونه مجردانديشي محض مخالف 
اس��ت. انسان ناتوان از آن اس��ت كه در انديشه يا به 
وس��يله آن از افق طبيعت و واقعيت هاي عيني گام 
فراتر گذارد. تجريد منظ��م يا عليت ماوراءالطبيعي 
نمي توان��د ش��ناخت اطمينان بخش��ي را تضمين 
كند. حاصل اين امر از هم پاش��يدن فلس��فه است 
كه مي خواهد كل را تبيين كن��د. 2 -  بي ثمر بودن 
تفكر نظري، انديشه را وادار به جست وجوي تعقلي 
مي كند كه منطبق بر موقعيت آن در برابر اش��ياي 
مادي و منفرد باش��د. تجربه گراي��ي مي تواند فقط 
نقطه آغاز باشد، روش جست وجو از حيث اشيا بايد 
به مناسبات حاكم بين آنها و به ويژه بر مناسبات علّي 
تكيه كند و از حيث انديشه، اين روش بايد متكي بر 
فعاليت مفهوم ساز ذهن باشد، فعاليتي كه در حكم 
به اوج مي رسد و در اين حكم، شكل و محتوا از لحاظ 
كرداري و س��اختاري يكي مي ش��وند. 3- گرايش 
عميقي كه در دو نظر پيش��ين وج��ود دارد عبارت 
از اقتضاي عينيت اس��ت ك��ه در نهايت مي خواهد 
نخس��تين ارزش حقيقت را بيش��تر به اش��يا و امور 
نسبت دهد تا به نظريات بيترديد. خرد مقام مهمي 
دارد، اما اين مقام نسبي و محدود است. لذا، تركيب 
مقتضي��ات عينيت و ضرورت عقلي ترجمان خود را 
در واقعگرايي مثبت و مبتن��ي بر روش مي يابد. 4- 
واقعگرايي از همه نتايج الزامي خودآگاه نيست، فاقد 
نقد مباني عيني و ذهني خود است و از تفاوت هايي 
كه قلمروهاي واقعيت را از هم جدا مي كند و از نتيجه 
اين امر در زمينه روش آگاهي روش��ني ندارد. روش 
واقعگرايي ابن خل��دون در معرفت شناس��ي، تأثير 
مستقيمي بر طرح مس��ائل گوناگون مانند عمران، 
عصبيت، تاريخ، انحطاط دولت ها و ... دارد. چگونگي 
روايت حادثه تاريخي، تفس��ير اين حادثه و ربط آن 
به س��ير كلي انحطاط دولت ها و تمدن ها، وجود دو 
نيروي متعارض عمران بدوي و حضري و ... همگي 
جز در فهم روش واقعگراي ذكر شده ممكن نيست. 
اكنون مي كوش��يم تا به آرا و انديشه هاي مفسران و 

منتقدان مختلف ابن خلدون بپردازيم.

  انديشه تاريخي
ابن خلدون بي شك يكي از بزرگ ترين انديشمنداني 
است كه به طور مبس��وط به بررسي و تحليل تاريخ 
پرداخت��ه و نگاهش مبتني بر ص��رف روايت تاريخ 
نبوده اس��ت. جاي��گاه او در حدي اس��ت كه به گواه 
بعضي از محققان، وي بزرگ ترين فيلسوف تاريخي 
است كه در جهان اسلام تاكنون پديدار شده و يكي از 

بلندمرتبه ترين فيلسوفان تاريخ در تمام زمان هاست
انديش��ه تاريخي ابن خلدون درواقع در نقطه تلاقي 
جريان تجربه سياس��ي و جريان انديشه فلسفي او 
قرار گرفته و محققان چهار عامل را )كه قس��متي از 
آنها مربوط به لحظه تاريخي خاصي است كه در آن 
مي زيست (در خلق اثر استثنايي او و توجه ويژه اش 
به تاريخ مهم دانسته اند اين عوامل عبارتند از: تأثير 
موقعيت خانوادگي، تربيت و تجربه بس��يار پرمايه، 
پديده ه��اي اجتماعي فوق الع��اده جالب، انحطاط 

اجتماعي و بحران فراگير مدنيت عربي � اسلامي.
نوع نگاه او به تاريخ بيشتر در جهت پرهيز از تاريخ نگاري 
رايج در جهان اسلام بود كه بر صرف روايت تاريخ تكيه 
مي كرد. اين ن��وع از تاريخ نگاري توصيفي به يك دليل 
اساسي نمي توانست مطلوب ابن خلدون باشد، زيرا روايت 
صرف حادثه اي كه در گذشته رخ داده كافي نبوده و ما 
نيازمند حركت به طرف نوعي از تاريخ نگاري هستيم كه 
)انحطاط( دولت ها و تمدن ها موضوع اصلي آن باش��د. 
تاريخ نگاري مورد انتقاد او نوع اول تاريخ نگاري اس��ت 
كه بيشتر به توصيف ظاهري وقايع مي پردازد و تلاشي 
براي پي بردن به كنه و عمق قضايا نمي كند. قدم مهمي 

كه ابن خل��دون در مقدمه برمي دارد و اث��ر او را به يك 
استثنا در زمانه خود بدل مي كند، ورود حادثه تاريخي 
به دستگاهي تحليلي از مفاهيم است كه )علت شناسي 
انحطاط( دغدغه اصلي آن اس��ت. چنين تلاشي البته 
مستلزم تأسيس علم تاريخ و ارتقاي مقام تاريخ از صرف 
روايت گذش��ته، به علمي جديد بود. علمي كه متكفل 
تحليل حوادث تاريخي باش��د كه در زمان ابن خلدون 
وجود نداشت. ابن خلدون پي برد كه دو جنبه از تاريخ با 
هم ارتباط نزديك دارند: براي پي بردن به علل و طبيعت 
رويدادهاي تاريخي، بايد كار را از اطلاعات درست آغاز 
كرد، ولي براي آنكه بت��وان اطلاعات درباره رويدادها را 
تصحيح كرد و درس��ت را از نادرست تشخيص داد بايد 
طبيعت و علل آنها را دانست. ازاين رو براي نگارش تاريخ 
دقيق درباره اسلام باختري معاصر، لازم بود كه وي جنبه 
باطني تاريخ را بداند، آثار مورخين اس��لامي پيشين را 
مطالعه ك��رده و بپذيرد كه آنها داراي چنين دانش��ي 
نبوده اند، بلكه اكثر آنها فقط اطلاعاتي را كه از راويانشان 
به آنها رسيده بود نقل مي كردند. ابن خلدون سپس اين 
س��وال را مطرح كرد كه آيا طبيعت و علل رويدادهاي 
تاريخي در هيچ رشته علمي ديگري غير از تاريخ نگاري 
بحث شده اند يا خير. او در رشته هايي كه مي پنداشت 
احتمالا به اين گونه مس��ائل توجه كرده اند به ويژه علم 
سياس��ت و خطابه و اصول فقه، به كندوكاو پرداخت و 
دريافت كه همه آنها درباره اين مساله به طور پيراموني 
بحث كرده اند. در نتيجه ابن خلدون احساس كرد كه لازم 
است خود او علم تازه اي بيافريند كه به اين مساله بپردازد 
و مبادي و اسلوب و موضوع و هدف آن را تعريف كند. از 
نظر محسن مهدي، هدف اصلي ابن خلدون فقط روايت 
تاريخ نبود، بلكه مي خواست از حد تاريخ نيز فراتر رود. وي 
مي خواست كه از تاريخ درس عبرت آموزد نه آنكه صرفا 
آن را مرور كند. به اين بس��نده نمي كرد كه خوانندگان 

خود را با استفاده از شيوه هاي خطابي زبان اندرز دهد، 
بلكه قصد داشت كه تاريخ را از راه قياس، تفاهم نظري و 
تحليل ماهيت و علل رويدادهاي تاريخي تفسير و رموز 
آن را آشكار كند. با اين طرز برخورد با تاريخ، رويدادهاي 
ظاهري ديگر هدف اصلي و پاياني پژوهش هاي او نبود. 
اينها صرفاً موادي را فراهم مي كردند تا قوانين كلي كه 
در پشت اين رويدادها نهفته بود از آن به دست آيد. اين 
قوانين نيز به نوبه خود رويدادها را با نشان دادن طبيعت 
و علل آنها تشريح مي كرد. مقام برجسته عبرت در عنوان 
و متن كتاب دلالت بر همين معني دارد: يعني گذشتن 

از ظواهر تاريخ به طبيعت باطني آن.
پژوهش محس��ن مهدي درباره ابن خلدون و اشاره به 
جنبه باطني اث��ر او، در ادامه پژوهش هاي اس��تادش 
لئواش��تراوس بود كه قائل به چند لايگي متون مهم در 
تمدن اسلامي قرون ميانه مبتني بر نمايش ميان عوام 
و خواص بود. اين چند لايگي متون به دلايل گوناگون 
ازجمله نامناس��ب بودن طبيعت عمده انسان ها براي 
شنيدن حقايق فلسفي بود. اش��تراوس عقيده داشت 
كه فارابي از مهم ترين فيلس��وفان عصر پيشامدرن بود 
كه در س��نتي باطني به نگارش متون خود دست زده 
است. محسن مهدي نيز كه در س��ال هاي دهه پنجاه 
و شصت ميلادي ش��اگرد اشتراوس بود اثر خود درباره 
ابن خل��دون را با اله��ام از چنين رويك��ردي براي فهم 
مقدمه به نگارش درآورد. به همي��ن دليل او مقدمه را 
در ادامه س��نت فيلسوفان مسلمان س��ده هاي ميانه و 
مبتني بر وج��ود تمايز ميان ظاهر و باطن و تعميم اين 
تمايز به تاريخ مي دانست. وي غرض اصلي ابن خلدون را 
پيجويي جنبه هاي باطني تاريخ مي داند. غرض از بحث 
ابن خلدون نه بيان اش��تباهات خاصي اس��ت و نه علل 
ارتكاب آنها، بلكه غرض، آشكار كردن رازي است كه تا 
آن زمان نامشهود مانده بود. يعني اينكه درست نوشتن 
تاريخ مس��تلزم آگاهي از ماهيت رويدادهاي تاريخي و 
بررسي مداوم اخبار منقول براساس اين آگاهي است، 
تا هرچه با آن مطابقت مي كند پذيرفته و بقيه رد شود. 
مقايسه ابن خلدون با ماكياولي از ديگر تلاش هايي است 
كه مفسران براي توضيح و تبيين جايگاه و آرا وي انجام 
داده اند. ماكياولي كه فيلس��وفي ايتاليايي بود در زمانه 
پرآشوب سده شانزدهم زندگي مي كرد و آثار مختلفي 
همچون )شهريار( و )گفتار(را به نگارش درآورد. تأثير 
ماكياولي بر سير تمدن غرب به حدي بود كه بعضي او 
را نخستين موج تجددي مي دانند كه بر پيكره سنت در 
غرب فرود آمد و راه را براي عصر مدرن گشود. به همين 
دليل مقايسه ماكياولي با ابن خلدون جداي از روشنگري 
درب��اره ابعاد نظري گوناگ��ون آنها، مي تواند نش��انگر 
جايگاه رفيع ابن خلدون نزد انديش��مندان غربي باشد. 
اين مقايسه تنها منحصر به آراي گوناگون آنها نيست، 
بلكه زمانه پرآش��وب، ولي حساس هر دو نفر، متغيري 
مهم در ش��كل گيري افكار آنها ذكر ش��ده است. جان 
كندي پژوهشگر غربي معتقد است: اهميت ماكياولي 
و ابن خلدون تاحدودي ناش��ي از ماهيت متلاطم زمانه 
آنها از يك طرف و تلاش هاي آنها براي قضاوت و داوري 
تجربي و علمي درباره چنين دوراني اس��ت. البته ميان 
جوامعي كه اي��ن دو در آن زندگي مي كردند، تضادها و 
تفاوت هاي بسياري هم وجود دارد. خشونت و جنگ هاي 
متعدد از نظر ابن خلدون، اراده الهي است، اما ماكياولي، 
س��الوس و ريايي را در پشت اين جنگ ها و خشونت ها 
مي ديد كه نيازمند ريش��ه كني است. از اينجاست كه 
ابن خلدون به ضرورت پرداختن علم تاريخ به عمران و 
نقش عصبيت در شكوفايي يا انحطاط اجتماعات انساني 
مي پردازد. درواقع زمانه پرآش��وب او، عامل موثري در 
انگيزه بخش��ي او براي تحليل انواع اجتماعات انسان و 

ريشه هاي پيدايش، شكوفايي و زوال آنها بود.

  تشكيل دولت ها و علت شناسي انحطاط آنها
ابن خلدون از مقدمات خ��ود درباره تاريخ، عمران و 
عصبيت لزوم توجه به چرخه تشكيل، اوج و انحطاط 
كش��ورها و دولت ه��ا را نتيج��ه مي گي��رد. دغدغه 
انحطاط و تباهي، در سراس��ر كتاب مقدمه مشهود 
بوده و فه��م دقيق تاملات او درب��اره مراحل پاياني 
دولت ها و كشورها ضروري است. از نظر او هنگامي 
كه يك قوم شكست مي خورد، اين شكست تنها در 
شكست نظامي يا سياسي هيات حاكمه آن خلاصه 
نشده و اين شكست تمامي ابعاد زندگي آن قوم را فرا 

مي گيرد. از اختلافات مفسرين ابن خلدون، بررسي 
نسبت رابطه او با فلسفه و فيلسوفان قبل از خودش 
اس��ت. محس��ن مهدي )در چارچوبي اشتراوسي( 
مي كوش��د تا ابن خلدون را در تداوم س��نت فلسفي 
جهان اس��لام معرفي كرده و به همين دليل به سه 
مبحث در كت��اب مقدمه مي پردازد: نس��بت ميان 
وحي و عقل )و رابطه فلسفه و شريعت( تداوم فلسفه 

افلاطوني و بحث نبوت. 
از نظر محس��ن مهدي هرگونه كوشش واقعي براي 
مطالعات فلسفي در جامعه اسلامي بايد با سه پرسش 
جداگانه و در عين حال به هم پيوسته مواجه شود و به 
آنها پاس��خ گويد كه عبارتند از: 1-  فلسفه چيست؟ 
2- رابطه ميان فلسفه و ش��ريعت از چه قرار است؟ 
3- چگونه يك فيلس��وف در جامعه اي كه بر شالوده 
چنين شريعتي بنا شده است بايد به تحقيق بپردازد 

و نتايج آن را ابلاغ كند. 
مهم ترين فرقي كه ابن خلدون در مطالعه خود درباره 
»علوم موجود در تمدن اس��لامي در عصر او«  قائل 
شده فرق ميان علوم طبيعي و علوم نقلي است. علوم 
طبيعي، علوم فلس��في نيز ناميده شده و علوم نقلي 

را علوم »وضعي« نيز مي نامد. علوم وضعي در وهله 
نخست علوم شرعي يا علومي هستند كه بر شالوده 
احكام وحي الهي استوارند. ازاين رو فرق اصلي ميان 
علوم فلسفي و علوم وضعي، مأخذ اصلي آنهاست كه 
در اولي عقل بشر و در دومي شريعت پيغمبر است. 
گروه اول مربوط به چيزهايي است كه با عقل مي توان 
به آنها پي برد، تاح��دود و به طريقي كه عقل بر آنها 
آگاه��ي دارد. گروه دوم مربوط ب��ه تعاليم يا احكام 
شارع است تا حدود و به طريق كه او تعليم يا تكليف 
كرده اس��ت. ابن خلدون مي فهماند كه ميان فلسفه 
و شريعت و ميان فلاس��فه و جوامعي كه بر شالوده 
شريعت هاي گوناگون بنا ش��ده اند اگر عدم توافق، 
تضاد و كش��مكش وجود نداشته باش��د لااقل يك 
فرق اساسي وجود دارد. در آن صورت چگونه فلسفه 
مي تواند در جامعه اي كه بر شريعت بنيانگذاري شده 
است وجود داشته باشد؟ چگونه فيلسوف مي تواند 
در جامعهاي كه اصول و مبادي آن متفاوت با مبادي 
و اصولي اس��ت كه زندگي او)محقق( بر آن بنا شده 
اس��ت، به زندگي فلس��في خود ادامه دهد؟ سخن 
كوتاه، رابطه صحيح فلس��فه با جامعه چيست؟ اين 
مهم ترين سوالي است كه فلسفه اسلامي و پيش از 
آن فلسفه يونان با آن روبه رو بود. طرز پاسخ فلسفه 
اسلامي به اين س��وال، سيرت و سرنوشت فلسفه را 
در جهان اس��لام تعيين كرد. تحليل ناصف نصاف از 
انديشه ابن خلدون و نس��بت آن با سنت فلسفي در 
جهان اس��لام، در تضاد با تحليل محسن مهدي بود 
و اتفاقاً از نظر ناصف نصاف، انديش��ه وي بيان يأس 
فلسفه اس��ت و سرنوشت فلسفه در فرهنگ عربي � 
اسلامي اميدهاي مينرو Minerr الهه حكمت( را بر 
باد داده است. درحالي كه محسن مهدي، ابن خلدون 
را در ادامه سنت ابن رشد معرفي مي كند و هدف او 

را احياي فلسفه در جهان اس��لام مي داند. از نظر او 
متكلمان با آش��فته كردن فرق مي��ان عام و خاص، 
فرق ميان علوم وضعي مبتني بر شرع و علوم فلسفي 
مبتني بر برهان عقل��ي را لوث كرده اند. ابن خلدون 
با طرح دوباره فرق ميان ع��ام و خاص و ميان علوم 
وضعي و فلس��في، قصد خود را كه احياي فلس��فه 
در جامعه اس��لامي بود اعلام ك��رد و براي آنكه اين 
كوشش ثمربخش باشد، بايد رابطه ميان علوم شرعي 
و فلس��في را مطالعه و مأخذ خاص درهم آميختگي 
آنها را ذكر كند و از اين راه هر دو را رهايي بخش��د و 
آنها را دوباره به سوي هدف هاي صحيح شان رهبري 
كند. رابطه ميان سياست ش��رعي و سياست عقلي 
از ديگر مس��ائلي اس��ت كه در كت��اب مقدمه به آن 
پرداخته مي ش��ود. ابن خلدون خلافت اس��لامي را 
نمونه سياست ش��رعي از يك طرف و ايران باستان 
را نمون��ه اي از سياس��ت عقلي مي دان��د. اگرچه در 
فصول بعدي به تمايز اين دو نوع از سياست پرداخته 
مي ش��ود، اما در اينجا لازم است كه به بحث مصالح 
همگاني در اين دو نوع سياست اندكي بپردازيم. در 
سياست شرعي مصالح همگان، هر چيزي است كه 
به س��امان دادن صحيح هدف هاي گوناگون بشر و 
بالاتر از همه به س��عادت نفس كمك كند. بنابراين 
تفاوت آش��كاري ميان مصالح همگان در سياس��ت 
عقلي و شرعي وجود دارد: سياست عقلي فقط آنچه 
موج��ب لذت جس��م و ادامه بهره من��دي مداوم از 
مزاياي زندگي اجتماعي مي ش��ود مصالح همگاني 
مي داند و حال آنكه در سياس��ت ش��رعي مقصود از 
مصالح همگان تابع ق��رار دادن اين هدف ها بر رفاه 
ي��ا فضيلت نف��س و برخورداري از س��عادت واقعي 
اس��ت. همچنين ميان معناي ميان��ه روي و عدالت 
در سياست هاي عقلي و شرعي فرق آشكاري وجود 
دارد. در سياست شرعي ميانه روي يعني محدوديت 
بهره مندي از خوشي هاي جسماني و مزاياي زندگي 
اجتماعي نه به دليل ادامه لذت بردن از اين خوشي ها 
و فراهم آوردن خوشي هاي همانند براي افراد ديگر 
اجتماع، بلكه به مقصد روگرداني از همه خوشي ها، 
مگر آنهايي كه براي نيل به سعادت و فضيلت واقعي 
نفس ضرورت دارند. عدالت در سياس��ت ش��رعي 
معنايش اين نيست كه كسي نبايد براي بهره مندي 
از خوشي هاي تن و مزاياي زندگي اجتماعي به حق 
ديگران تعدي نكند و قوانين را كه هدف شان فراهم 
كردن حداكثر لذت براي همه افراد اجتماع اس��ت 
مراعات كند، بلكه معنايش پارسايي و احترام به حق 
ديگران براي ادامه يك زندگي پرهيزكارانه و ايفاي 
وظايف خود در برابر خداوند و اطاعت از شرع و شارع 
است. در سياست شرعي ميانه روي و عدالت، دنيوي 
نيستند، بلكه فضايلي روحاني هستند. همچنان كه 
در فصول بعدي به تفصيل مي بينيم، عصبيت جزو 
مفاهيم مركزي و اصلي كتاب مقدمه اس��ت. بودن 
آن عامل دلاوري و جنگاوري و پيروزي تلقي شده و 
ضعف آن نيز نشانه اي بر شكست و انحطاط انگاشته 
مي شود. ابن خلدون در بعضي موارد از پيروزي يك 
عصبيت بر عصبيت ديگر يا بالعكس از شكست يك 
عصبيت تضعيف شده به دس��ت عصبيتي نيرومند 
سخن مي گويد. گويي كه در نبردها، اين عصبيت ها 
هس��تند كه به جنگ همديگر مي روند و پيروزي يا 
شكست متعلق به آنهاست. هدف عمده عصبيت ها 
فتح قدرت و رس��يدن به مقام تخت و تاج اس��ت و 
هنگامي ك��ه اين هدف عصبيت ها برآورده ش��ود و 
دوران اوج و ش��كوفايي پايان پذيرد، چرخه زوال و 
نابودي ش��روع مي شود. ناصف نصاف كه از مفسران 
ابن خلدون اس��ت، توجه ويژه اي به سه دوره تحول 
دولت ها از منظر ابن خلدون دارد. اين سه دوره بدين 

شيوه در كتاب بسط يافته است:
الف- دوره رشد 

پيداي��ش ي��ك دولت ت��ازه عموم��اً ب��ه دو طريق 
انج��ام مي ش��ود: 1.دولت فرتوت بر اث��ر حمله يك 
كشورگشاي خارجي ساقط مي شود، 2 .دولت كهن 
انسجام خود را از دست مي دهد و حكام ايالات دور از 
مركز به چنان استقلالي دست مي يابند كه سرانجام 
دولت ها و سلسله هاي تازه ايجاد مي كنند. در حالت 
اخير، دولت نوين از نوعي تداوم سياسي، اقتصادي و 

فرهنگي بهره مند مي شود. 
ب- دوره اوج نظام جامعه 

ت��ا اين مرحله تقريب��ا به كلي متوج��ه قلمرو عامل 
سياسي بود. تا اين مرحله، بنياد دولت گذاشته شده 
و ثبات آن به نظر تأمين اس��ت. اكنون پويايي نظام 
در شرف تغيير مس��ير است. در اين مرحله، به جاي 
تفوق عامل سياسي، ما به زودي شاهد بروز تأثيرات 
قاطع قلمروهاي اقتصادي و فرهنگي خواهيم شد. 
تعادل نظام از اين وضع براي نماياندن شكوه قدرت 
و افتخار خود بهره برداري مي كند. لكن، در بطن اين 

رونق، گرايش به انحطاط فزوني مي گيرد.
ج - دوره فروپاشي 

سومين مرحله دور جامعه � دولت نسبتا از دو مرحله 
ديگر طولاني تر است و ابن خلدون هم آن را بيش از 
دو مرحله پيش��ين تفصيل مي ده��د. به اين معني، 
ايش��ان پيش از آنكه نظريه پرداز تأسيس جامعه � 
دولت باشد، نظريه پرداز انحطاط آن تلقي مي شود. 
فهم اين نكته، با توجه به موقعيت تاريخي زندگاني 
او كه منش��أ صورت بندي طرح مقدمه بوده آس��ان 
است. مرحله سوم به اين علت طولاني ترين است كه 
در مقايس��ه با دو مرحله ديگر، عوامل تعيين كننده 
تحق��ق و تكميل آن را نمي توان ب��ا همان قاطعيت 
مش��خص كرد. البته ابن خلدون باره��ا از رواج ناز و 
نعم��ت و تجمل طلبي در كن��ار تضعيف عصبيت و 
روحي��ه دلاوري، به عنوان نش��انه هاي مهمي براي 

شناخت مرحله فروپاشي نام مي برد.

   مقايسه ابن خلدون با ماكياولي از ديگر 
تلاش هايي است كه مفسران براي توضيح 
و تبيين جاي�گاه و آرا وي انج�ام داده اند. 
ماكياول�ي كه فيلس�وفي ايتاليايي بود در 
زمانه پرآش�وب س�ده ش�انزدهم زندگي 
مي كرد و آثار مختلفي همچون )شهريار( و 
)گفتار(را به نگارش درآورد. تأثير ماكياولي 
بر س�ير تمدن غرب به حدي بود كه بعضي 
او را نخس�تين موج تج�ددي مي دانند كه 
بر پيكره س�نت در غرب فرود آمد و راه را 
براي عصر مدرن گش�ود. ب�ه همين دليل 
مقايس�ه ماكياولي با ابن خلدون جداي از 
روشنگري درباره ابعاد نظري گوناگون آنها، 
مي تواند نشانگر جايگاه رفيع ابن خلدون 
نزد انديشمندان غربي باشد. اين مقايسه 
تنها منحصر به آراي گوناگون آنها نيست، 
بلكه زمانه پرآش�وب، ولي حساس هر دو 
نفر، متغيري مهم در شكل گيري افكار آنها 

ذكر شده است

برش
  ابن خلدون بي ش�ك يك�ي از بزرگ ترين 
انديش�منداني اس�ت كه به طور مبسوط به 
بررس�ي و تحليل تاري�خ پرداخته و نگاهش 
مبتني بر ص�رف روايت تاريخ نبوده اس�ت. 
جايگاه او در حدي اس�ت كه به گواه بعضي از 
محققان، وي بزرگ ترين فيلس�وف تاريخي 
است كه در جهان اسلام تاكنون پديدار شده 
و يكي از بلندمرتبه ترين فيلسوفان تاريخ در 
تمام زمان هاست انديشه تاريخي ابن خلدون 
درواقع در نقطه تلاقي جريان تجربه سياسي 
و جريان انديش�ه فلس�في او ق�رار گرفته و 
محققان چه�ار عامل را )كه قس�متي از آنها 
مربوط به لحظه تاريخي خاصي است كه در آن 
مي زيس�ت (در خلق اثر استثنايي او و توجه 
ويژه اش به تاريخ مهم دانسته اند اين عوامل 
عبارتند از: تأثير موقعيت خانوادگي، تربيت 
و تجربه بسيار پرمايه، پديده هاي اجتماعي 
فوق العاده جالب، انحطاط اجتماعي و بحران 

فراگير مدنيت عربي � اسلامي

برش

 Sun. Dec22. 2019   يك شنبه    اول  دي 1398   25  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1554 

 راهي براي رهايي از 
نفرين منابع نفتي

عليرضا باستاني | كارشناس اقتصادي|
در صورتي كه هر س��اله سطح ثابتي از درآمد نفتي 
به دولت تخصي��ص يابد و مابقي وارد صندوق هاي 
تثبيتي و پس اندازي شود، در دوره هاي رونق نفتي، 
منابع مازاد وارد اين صندوق ها شده و در دوره كاهش 
درآمد نفت، فقط امكان برداشت از صندوق تثبيتي 

براي دولت مقدور خواهد بود.
بر اساس تبصره يك لايحه بودجه سال 13۹۹ كل 
كشور، سهم صندوق توسعه ملي از منابع حاصل از 
صادرات نفت خام، ميعانات گازي و خالص صادرات 
گاز طبيعي، معادل 2۰ درصد تعيين ش��ده است. 
اين در حالي است كه بر اساس قانون برنامه ششم 
توسعه مقرر شده بود سهم صندوق توسعه ملي از 
درآمدهاي نفتي در سال 13۹۹ معادل 36 درصد 
باشد اما ش��رايط ويژه اقتصادي فعلي موجب شده 

اين سهم تغيير كند.
با فرض صادرات روزانه يك ميليون بشكه اي نفت با 
نرخ ۵۰ دلار و صادرات گاز طبيعي، مجموع درآمد 
ارزي مذكور معادل 22.2۵ ميلي��ارد دلار خواهد 
ش��د. در اين صورت، س��هم 36 درصدي صندوق 
توسعه ملي معادل ۸.۰1 ميليارد دلار بوده و سهم 
قابل تخصيص به صندوق )2۰ درصد( معادل 4.4۵ 

ميليارد دلار خواهد بود.
  مح�ل ص�رف مناب�ع صن�دوق ك�دام 

بخش هاست؟
تبصره 4 لايحه بودجه س��ال 13۹۹ كل كشور به 
مص��ارف بودجه اي از محل صندوق توس��عه ملي 
اشاره دارد. از جمله مي توان به بند »ه� « اشاره كرد 
كه در آن ب��ه دولت اجازه داده ش��ده مبلغ3.42۵ 
ميليارد يورو )مع��ادل 3.۸1 ميليارد دلار( از منابع 
صندوق توسعه ملي را به صورت تسهيلات ارزي با 
تضمين دولت برداشت كرده و در 1۵ تكليف زير به 

مصرف رساند: 
   تا س��قف 1۵۰ ميليون ي��ورو از اين منابع صرف 

طرح هاي آبياري تحت فشار و نوين
  تا س��قف 1۵۰ ميلي��ون يورو ص��رف طرح هاي 

آبخيزداري و آبخوانداري
  تا س��قف 1۰۰ ميليون يورو صرف مقابله با اثرات 

مخرب ريزگردها و تأثير آن بر شبكه هاي برق
  تا سقف 2۰۰ ميليون يورو صرف تقويت بنيه دفاعي 

در اجراي ماده 1۰6 قانون برنامه ششم توسعه
  تا سقف ۵۰ ميليون يورو صرف خريد تجهيزات 
آزمايشگاهي و كارگاهي دانشگاه هاي وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري و دانشگاه هاي وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشكي براي اهداف آموزشي
  تا سقف 1۵ ميليون يورو صرف طرح هاي نوآورانه 

جهاد دانشگاهي
  تا سقف 7۰ ميليون يورو صرف طرح هاي نوآورانه 

معاونت علمي و فناوري
  ت��ا س��قف 1۵۰ ميليون ي��ورو صرف س��ازمان 
صداوسيما در اجراي ماده ۹3 قانون برنامه ششم و 
توسعه كمي و كيفي برنامه هاي توليدي، پويانمايي، 

مستند، فيلم و سريال
  تا س��قف 1۵۰ ميلي��ون يورو ص��رف طرح هاي 
آبرساني روستايي و عشايري و توسعه شبكه هاي آن

  تا سقف ۵۰ ميليون يورو صرف پايداري و ارتقاي 
كيفي آب شرب شهرهاي پرتنش

  تا سقف 1۰۰ ميليون يورو صرف افزايش سرمايه 
دولت در صندوق ضمانت صادرات

  تا س��قف 1۵۰ ميليون يورو صرف رفع مشكلات 
حاد پسماندها

  تا س��قف 1۰۰ ميليون يورو صرف ش��ركت هاي 
دانش بنيان در استان ها

  تا س��قف 14۰ ميليون يورو ص��رف حمل ونقل 
برون شهري )ترانزيت( 

  تا س��قف ۵۰ ميليون يورو ص��رف كارخانه هاي 
نوآوري.

لازم به يادآوري است برپايه لايحه بودجه 13۹۹ كل 
كشور، تعيين هرگونه تكليف خارج از اين مجوز در 
قانون بودجه سال 13۹۹ براي استفاده و تخصيص 

منابع صندوق توسعه ملي ممنوع شده است.
آنچه در اين ميان با اهميت است شوك هاي وارده به 
درآمدهاي نفتي خواه به دليل كاهش قيمت جهاني 
نفت يا شوك هاي كاهش درآمدهاي نفتي به دليل 
تحريم هاي ظالمانه امريكاست كه امكان دارد دولت 
را ناچار به برداشت از منابع صندوق توسعه ملي كند. 
براي رفع اين معضل، داشتن ابزارهاي نهادي كارآمد 
براي مديريت شوك هاي وارده به درآمدهاي نفتي 
ضروري است. از جمله مناسب ترين ابزارهاي نهادي، 
داش��تن صندوق هاي ثروت ملي ب��ا كاركردهاي 

تثبيتي و پس اندازي است.
  حساب ذخيره ارزي فعال شود

با فعال كردن حساب ذخيره ارزي مي توان نقش 
تثبيتي ب��ه درآمدهاي دولت را به اين حس��اب 
محول ك��رده و صندوق توس��عه ملي نيز نقش 
پس اندازي را همچنان دنب��ال كند. در صورتي 
كه هر ساله سطح ثابتي از درآمد نفتي به دولت 
تخصيص يابد و مابقي وارد صندوق هاي تثبيتي 
و پس اندازي شود، در دوره هاي رونق نفتي منابع 
مازاد وارد اين صندوق ها شده و در دوره كاهش 
درآمد نفت، فق��ط امكان برداش��ت از صندوق 

تثبيتي براي دولت مقدور خواهد بود.
اين ش��رايط از يك طرف رون��د يكنواختي را براي 
مخارج دولتي در پي داشته و از سوي ديگر، تضميني 
براي ع��دم مداخلات دولت در مص��ارف صندوق 
توسعه ملي شده و شرايط ش��كل گيري پس انداز 
بي وقفه و مستمر منابع صندوق توسعه ملي از اين 
طريق محقق خواهد ش��د. با تبدي��ل اين منابع به 
سرمايه گذاري، امكان رشد توليد، ايجاد اشتغال و 
گسترش و تنوع صادراتي فراهم شده و نسل فعلي 
و نسل هاي آينده از موهبت الهي درآمدهاي نفتي 
برخوردار خواهند ش��د و ديگر كشورمان از نفرين 

منابع رنج نخواهد برد.
منبع: ايرناپلاس



يادداشت 9 بانك و بيمه

بيماران فشار خون ريوي پيگير حمايت شركت هاي بيمه و دولت در تامين درمان و دارو هستند

درخواست از شركت هاي بيمه اي براي حمايت از بيماري هاي ناشناخته
گروه بانك و بيمه|حسين بداغي|

در شرايط ركود تورمي كه مشكلات بيكاري، تورم و رشد 
هزينه هاي زندگي، مشكلات معيشتي و كاهش قدرت 
خريد خانوارها نسبت به قبل افزايش يافته، بيمار شدن و 
دچار بيمارهاي سخت و پر هزينه شدن نيز قوز بالا قوزي 
است كه بسياري از خانوارها و افراد را در جامعه ما درگير 
كرده و جالب اين است كه برخي از اين بيماري هاي سخت 
و طاقت فرس��ا كه هزينه هاي زيادي را به بيمار و خانواده 
تحميل مي كن��د، نه تنها به عن��وان بيماري هاي خاص 
شناخته نشده اند و حمايتي از سوي دولت، وزارت بهداشت 
و نهادهاي حمايتي ندارند، بلكه با مشكلات كمبود دارو، 
گراني دارو و درمان، مشكلات حمل و نقل، جست وجو در 
بازار دلالي دارو، تقلب و كيفيت پايين برخي دارو ها، كمبود 
داروهاي اصل و با كيفيت و موثر و... نيز مواجه مي شوند. 

ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، يك��ي از نمونه ه��اي چني��ن 
بيماري هايي، بيماري فشار خون ريوي است كه عده اي 
از هم ميهنان با آن مواجه هس��تند و علاوه بر هزينه هاي 
زياد دارو و درمان آن، با مش��كلات ديگري نيز دست به 
گريبان هستند. سال هاست كه بيماران و خانواده آنها با 
مسوولان مربوطه نامه نگاري مي كنند و از مجلس، وزارت 
بهداشت و سازمان نظارت بر دارو درخواست كرده اند كه 
براي شناسايي اين بيماري در ليست بيماري هاي خاص 
قرار گيرند و بيمه هاي تكميلي و شركت هاي بيمه اي از 
آن حمايت كنند، اما متاسفانه ترتيب اثر داده نشده است. 
در حالي كه اگر در اين ليست قرار گيرند حداقل حمايت 
دارويي خواهند شد و شركت هاي بيمه اي حمايت خواهند 
كرد، چون اساس��ا دارويي براي در اختيار گذاش��تن به 

بيماران ندارند.
خيلي از اف��راد حتي در جامعه پزش��كي از اين بيماري 
اطلاع چنداني ندارند و بيماراني در جامعه وجود دارند كه 
همزمان درگير دو بيماري هستند و شرايط بسيار سختي 
را مي گذرانند. اين بيماري يك بيماري صعب العلاج است 
كه تاكنون در دنيا روش درمان قطعي براي آن پيدا نشده 
است. هر چند از لحاظ ظاهري سالم به نظر مي رسند، اما 
به يكي از خطرناك ترين بيماري ها مبتلا هستند، نام اين 

بيماري )PPH( يا فشار خون ريوي است. 
بيماري فش��ار خون ريوي زماني ش��روع مي ش��ود كه 
شريان هاي موجود در ريه ها كه به آنها شريان ريوي گفته 
مي شود و نيز مويرگ هاي آنها باريك، مسدود يا تخريب 
مي ش��وند. در اين صورت است كه عبور جريان خون در 
شش ها سخت و تحت فشار خواهد بود. پس فشار خون 

در شريان هاي ريوي بالا مي رود.
در مقابل اين افزايش فشار خون در شريان هاي ريوي، قلب 
و مخصوصا بطن راست بايد سخت تر و با قدرت بيشتري 
كار كرده و خون را به داخل شريان هاي ريوي پمپاژ كند. 
تداوم اين وضعيت به مرور زمان باعث تضعيف قلب و حتي 
نارسايي قلبي شديد خواهد شد. بنابراين فشار خون بالاي 
ريوي بيماري جدي و پيش رونده اي است كه به مرور زمان 

بدتر مي شود و گاهي حتي مي تواند كشنده باشد.
علت هاي زيادي باعث ايجاد فشار خون ريوي مي شود. با 
اين حال، در بيشتر موارد علت بيماري نامشخص است. 
زماني كه علت فش��ار خون ريوي مشخص نشود، فشار 
خون ريوي اوليه )PPH( يا فشار خون ريوي ايديوپاتيك 
)IPH( ناميده مي شود. فش��ار خون ريوي ثانويه زماني 

است كه فش��ار خون ريوي در اثر بيماري ديگري ايجاد 
شود. از شايع ترين علل فشار خون ريوي ثانويه مي توان 
به مشكلات تنفس��ي مانند بيماري انسداد مزمن ريوي 

)آمفيزم و برونشيت مزمن( اشاره كرد.
علت هاي ديگر شامل نارس��ايي احتقاني قلب، بيماري 
مادرزادي قلبي، وجود لخته خون در عروق ريوي )آمبولي 
ريه(، ايدز، س��يروز كبدي مزمن، لوپوس، فيبروز ريوي 
)شرايطي كه باعث ايجاد اسكار در ريه مي شود( و همچنين 
استفاده از برخي داروها هستند. اگرچه فشار خون بالاي 
ريوي قابل درمان نيس��ت، ولي راهكارهاي زيادي وجود 
دارند كه به فرد كمك مي كند كمت��ر علائم آزاردهنده 

آن را تجربه كند.
در مورد اين بيماري، مشكلات بيماران و مساله پوشش 
بيمه با دو بيمار كه ب��ه مدت طولاني درگير اين بيماري 

بودند به گفت وگو نشستيم
يكي از بيماران كه مني ژه نام دارد، 18 سال است كه درگير 
بيماري است به سختي مي تواند راه برود. تازه از بيمارستان 
مرخص شده و حالش مساعد نيست. مي گويد: وقتي به 
اين بيماري دچار شده پزشكان به او گفتند علت ابتلا او به 

اين بيماري ناشناخته است.
بعد از تش��خيص پزش��كان ب��ه او گفتند اي��ن بيماري 
صعب العلاج اس��ت، اما ب��ا مص��رف دارو مي تواند روند 

پيشروي بيماري را كند نمايد. 
جالب اين است كه اين بيماري ها به عنوان بيماري خاص 
شناسايي نشده و به رسميت شناخته نمي شود و در نتيجه 
حمايت بيمه اي ندارند و از حمايت دارو و هزينه و س��اير 

خدمات بي بهره هستند. 
 او در پاسخ به اين پرسش كه چرا هنوز جزو بيماري هاي 
خاص قرار نگرفته گفت: ما چند سال است كه با مسوولان 
مربوطه نامه نگاري كرديم، از مجلس، وزارت بهداشت و 
سازمان نظارت بر دارو درخواست كرديم براي شناسايي 
اين بيماري در ليس��ت بيماري هاي خ��اص قرار گيرد و 
بيمه هاي تكميلي و ش��ركت هاي بيمه اي از آن حمايت 
كنند، اما متاسفانه ترتيب اثر داده نشد. البته قرار گرفتن 
در اين ليست خيلي مهم نيست چون اساسا دارويي براي 

در اختيار گذاشتن به بيماران ندارند.
 وي در مورد ميزان دسترس��ي بيماران به دارو نيز اظهار 
داشت: ما در جلسه اي با مسوولان مربوطه ليست داروهاي 
مورد نياز خود را به آنها اعلام كرديم و درخواس��ت هاي 
ديگري هم در مورد مشكلات دارويي ارائه داديم. از جمله 
مساله داروي »بوسنتان« است. اين دارو نمونه خارجي و 
داخلي آن موجود اس��ت كه بعد از توليد در داخل جلوي 
ورود آن گرفته شد، برخي از بيماران كه نمونه خارجي را 
مصرف مي كردند مجبور به استفاده از نمونه داخلي شدند. 
در مورد من نيز اين اتفاق افتاد كه با مصرف نمونه داخلي 
اين دارو وضعيت سلامت من تحليل رفت. بعد از اصرار ما 
ورود آن آزاد شد، اما متاسفانه بوسنتان خارجي همچنان 
در دسترس نيس��ت. قيمت اين دارو از 600 هزار تومان 
تا قبل از ممنوعيت به 3 ميلي��ون تومان در حال حاضر 
رسيده است.وي در مورد خدمات بيمه و پوشش بيمه اي 
داروها گفت: در مورد داروي بوسنتان در صورت داشتن 
بيمه تامين اجتماعي توس��ط بيم��ار، 65 درصد هزينه 
را بيمه پرداخت مي كند و بيمه هاي تكميلي بر اس��اس 

قراردادهاي شان هزينه را به بيماران پرداخت مي كنند.

البته يكسري داروها نيز اساسا بيمه نيست داروهايي مثل 
س��يلدنافيل و تادالافيل كه اكثرا بيماران مبتلا به فشار 
خون ريوي ناچار به اس��تفاده از آنها هستند و همچنين 
آمپول ايلومدين كه كار قلب را كمتر و جلوي تركيدگي 
قلب از ش��دت بزرگي را مي گيرد. ايلومدين در سال هاي 
گذش��ته در داروخانه موجود بود ولي در حال حاضر در 
داروخانه موجود نيست و مجبور به تهيه آن در بازار آزاد 

به قيمت 350 هزار تومان هستيم.
همچنين خانم زهرا بيمار ديگري كه به اين مشكل مبتلا 
ش��ده، در مورد ش��رايط روحي بيماران گفت: متاسفانه 
اكثر بيماران فشار خون ريوي به دليل مشكلات عديده 
جسماني، درگير بيماري هاي اعصاب و روان هم مي شوند. 
بيماران فش��ار خون ريوي نمي توانند باردار ش��وند و به 
مرور زمان توان كار كردن و حتي راه رفتن را نيز از دست 
مي دهند، من افرادي را مي شناس��م كه به دليل ترس از 
اخراج شدن بيماري خود را مخفي مي كنند، همچنين 
به مرور زمان درگير بيماري هاي ديگري نيز مي شوند؛ از 
جمله بيماري هاي كليوي صفرا و... با پيشرفت بيماري، 
بيماران نياز به دس��تگاه اكس��يژن دارند كه هزينه اين 
دستگاه ها خيلي زياد است و كمتر افرادي توانايي تهيه 
آن را دارند.وي در مورد پوشش بيمه براي بيماران افزود: 
بس��ياري از بيماران به علت گراني داروهاي سيلدنافيل 
و تادالافي��ل به علت عدم پوش��ش بيم��ه آن را مصرف 
نمي كنند، در حالي كه اين داروها براي بيماري ضروري 
است. متاسفانه پوش��ش خيلي قوي از سوي بيمه براي 
بيماران فشار خون ريوي وجود ندارد و در صورت نداشتن 
بيمه تكميلي ش��رايط براي بيماران بسيار دشوار است. 
يكسري از آزمايش هاي روتين هم داريم كه بيمه نيستند.

وي در مورد دسترسي به پزشك مجرب و بيمارستان هايي 

كه بيماران فشار خون ريوي را تحت درمان قرار مي دهند 
گفت: مهم ترين مركز درمان بيماري فش��ار خون ريوي 
در ايران بيمارستان مسيح دانش��وري است. بسياري از 
بيماران از شهرس��تان هاي مختلف به اين بيمارس��تان 
مراجعه مي كنند، اين بيمارستان درمانگاهي مخصوص و 
مختص بيماران فشار خون ريوي در روزهاي سه شنبه دارد 
كه در اولين مرحله براي بيماران بعد از انجام آزمايش هاي 

مختلف پرونده تشكيل داده مي شود.
وي افزود: هزينه رفت و آمد بيماران زياد است به علت اينكه 
بيماران فشار خون ريوي نمي توانند از وسايل حمل و نقل 
عمومي نظير مترو و اتوبوس استفاده كنند، بيمارستان 
دانشوري بيماران فش��ار خون ريوي را به صورت رايگان 
بس��تري مي كند. ما طي اين چند سال اخير درخواست 
ورود هفت نوع دارو را كرديم كه از اين هفت دارو تنها يك 
دارو كه نمونه مش��ابه ايراني نيز دارد به نام ماسيسنتان 
وارد شده است كه قيمت آن حدود 900 هزار تومان است 
و متاس��فانه با وجود توليد اين دارو در داخل هنوز بيمه 
نشده است.وي تصريح كرد: به ما قول هاي زيادي دادند 
ولي متاسفانه در عمل اتفاقي نيفتاده. بيماران گلايه هاي 
زيادي از شرايط موجود دارند. فشار هزينه ها و مشكلات 
بيماري باعث تحليل رفتن بيماران شده است. ايلومدين 
بايد روزانه يك بار براي بيماران تزريق شود كه متاسفانه 
ما فقط ماهي يك بار مي تواني��م تزريق كنيم و اين دارو 
در داروخانه نيست. ما بارها خواستار اين شده ايم كه اين 
دارو وارد شود به ما قول هايي دادند ولي در نهايت اقدامي 
نكردند.وي از مس��وولان درخواست كرد كه اين بيماري 
معرفي شده و مش��كلات ما بيان ش��ود تا ديده شويم و 
تحت حمايت شركت هاي بيمه قرار گيريم زيرا بيماران 
فشار خون ريوي جزو مظلوم ترين بيماران هستند.آقاي 

احمد بيمار ديگري كه شش سال درگير اين بيماري بوده 
مي گويد: مشكل اساسي برخي از بيماران تزريق ايلومدين 
اس��ت كه هفته اي 400 هزار تومان هزينه آن مي شود و 
فروش آن آزاد است و بيمه ها هزينه آن را تقبل نمي كنند. 
حتي برخي بيمارها ناچار به تزريق دو بار در هر جلسه دارند 
كه با توجه به شرايط بيمار متغير است.قرص ماسيسنتان 
به تازگي نمونه ايراني آن توليد شده و قيمت آن براي يك 
ماه به تعداد 28 عدد، 870 هزار تومان بوده و بدون بيمه 
و با نسخه آزاد ارايه مي شود. اكثر بيماران مشكلات بيمه 
دارند و داروي تادالافيل بيمه نيست. اين دارو 8 تا 10 هزار 

تومان براي هر 2 روز استفاده هزينه دارد.
ضمن اينكه اكثر بيم��اران علاوه بر فش��ار خون ريوي، 
بيماري هاي ديگري نظير لوپوس، آمبولي ريه، روماتيسم 
قلب��ي و... دارند كه مش��كلات و هزينه ه��اي بيماران را 
دوچندان مي كند. همچنين تهيه دس��تگاه اكس��يژن، 
كپسول و دستگاه اكسيژن ساز برقي دردسر ديگري براي 
اين بيماران است. دستگاه اكسيژن ساز بالاي 5 ميليون 
تومان قيم��ت دارد و 20 ال��ي 30 ميليون تومان قيمت 
دستگاه پرتابل آن مي شود. برخي از بيماران به علت تكرار 
قطعي تنفس مجبور به استفاده از دستگاه هاي باي پپ 
و سي پپ هستند كه هر ماه بايد اين دستگاه سرويس و 
تنظيم داخلي شود. اين هزينه مضاعفي براي بيماران دارد، 
خيلي از بيماران توانايي پرداخت هزينه هاي دارو را ندارند 
در واقع اكثر بيماران به خاطر شرايط جسمي فاقد شغل 
هستند. اين شرايط براي بيماراني كه از شهرستان براي 
درمان به تهران مي آيند بسيار دشوارتر است.همچنين به 
ما گفتند تا ارديبهشت ماه سال آينده قرص ماسيسنتان 
تحت پوشش بيمه قرار نمي گيرد. ما انتظار داريم كه به 

مشكل دارو و هزينه هاي اين بيماري رسيدگي شود.

3  نكته ضروري در باب اوراق وديعه
وهاب  قليچ |

ه��دف از طراحي اوراق وديعه، ت��لاش بانك مركزي براي 
جمع آوري و انقباض نقدينگي جامعه به واسطه يك ابزار 

شرعي است.
 در حالي  كه رس��انه ها به ارايه گزارش ه��ا و تحليل هايي

 درخصوص اوراق جديد گام )گواهي اعتبار مولد( مشغول 
هستند، خبرهايي مبني بر طراحي و تصويب سازوكار »اوراق 
وديعه« در شوراي فقهي بانك مركزي به عنوان ابزاري براي 

سياست گذاري پولي به گوش رسيده است.
شايسته است در ابتدا مروري بر مفهوم وديعه و اوراق وديعه 
داشته باشيم. وديعه در لغت به معني »سپردن« و »استقرار 
يافتن«  است. جوهر و ماهيت اصلي وديعه، نگهداري از مال 
است؛ درحالي كه ماهيت اصلي عقد عاريه »اجازه انتفاع« 
يا اذن در اس��تفاده و بهره برداري از مال از سوي گيرنده آن 
اس��ت كه اين را مي توان مهم ترين تفاوت وديعه از عاريه 
دانست.در خصوص مشروعيت وديعه بايد اذعان داشت اين 
مشروعيت در آيات قرآن كريم، روايات حضرات معصومين 
عليهم السلام و منابع معتبر فقهي مشخص است. همچنين 
اين عقد از قديم الايام تا به امروز نزد عرف جوامع بشري داراي 
كاربرد بوده است. بنابر نظر بيشتر فقها،  گيرنده وديعه حق 
استفاده از آن را ندارد و درصورتي كه بدون اجازه وديعه گذار 
از آن استفاده كند، متعدي )متجاوز( شناخته مي شود و در 

صورت تلف شدن، ضامن آن است.اوراق وديعه ابزاري براي 
اعمال سياست انقباضي پولي معرفي شده كه بر پايه عقد 
شرعي وديعه طراحي مي شود. شيوه كار اين اوراق به اين 
شكل است كه صاحبان وجوه ، منابع خود را جهت حفظ 
ارزش وج��وه، نزد بانك مركزي به وديعه مي گذارند. بانك 
مركزي اين وجوه را بلوكه كرده )انقباض نقدينگي( و اجازه 
استفاده از آن را نخواهد داشت. در انتهاي دوره، با توجه به 
ميزان تورم، كاهش ارزش وجوه جبران شده و معادل قدرت 
خريد وجوه ابتداي دوره به صاحبان اوراق پرداخت خواهد 
شد. به عبارتي بانك مركزي وجوه را در قالب يك امانت هم 
از جهت فيزيكي و هم به لحاظ ارزشي )در شرايط تورمي( 
حفظ مي كند.اين اوراق داراي ابعاد مختلفي است. از جمله 
اينكه هدف طراحي اي��ن اوراق، تلاش بانك مركزي براي 
جمع آوري و انقباض نقدينگي جامعه به واسطه يك ابزار 
شرعي است، امري كه اقتصادهاي متعارف عموما با استفاده 
از اوراق قرضه همراه با سود ربوي آن را به انجام مي رسانند.

يكي از ابعاد مهم اين اوراق، بعد شرعي و فقهي آن است. با 
توجه به آنكه پرداخت معادل قدرت خريد در قالب پرداخت 
سود نبوده و به نوعي تنها جبران كاهش ارزش پول بر اثر تورم 
ملاك است، گفته مي شود علي رغم برخي اختلاف نظرات 
فقهي، جنبه شرعي اين اوراق مورد پذيرش بوده و شوراي 
فقهي بانك مركزي موافقت خود را با اين مكانيسم اعلام 

داشته است.اما نكته خطيري كه در اينجا وجود دارد آنست 
كه آيا مي توان با همين استدلال در سطح خرد جامعه به 
صاحبان وج��وه مازاد كه منابع خود را به متقاضيان منابع 
مي سپارند در زمان تاديه، اجازه دريافت معادل قدرت خريد 
وجوه برحسب نرخ تورم، تحت عنوان جبران كاهش ارزش 
پول را داد؟ يا كه اين جبران صرفا براي عقد وديعه اي كه در 
آن، وديعه گيرنده حق استفاده از وجوه را ندارد جايز است و در 
عقد قرض نمي توان از اين قاعده استفاده كرد؟ آيا اين قاعده 
فقط براي نهاد حاكميتي همچون بانك مركزي رواست و در 
سطح خرد و نهادهاي غيرحاكميتي اجراي اين موضوع مجاز 
نيست؟ به هر حال اجراي يك قاعده در سطح اقتصاد كلان، 
آن هم با لحاظ تاييد شوراي فقهي بانك مركزي، نيازمند 
پيوست هاي آموزشي و مباحث ترويجي و روشنگرانه براي 
آحاد جامعه و فعالان اقتصادي است تا جامعه از روي تقليد 
ناقص و بدون در نظر گرفتن احكام لازم عقود ش��رعي، در 
دام شبهات ربا نيفتند؛ پيوستي كه حداقل در مورد مذكور، 

تاكنون مشاهده نشده است.
نكته ديگر از جنبه اقتصاد پولي مطرح مي شود و آن اينكه 
ممكن است ايراد شود كه با لحاظ نرخ تورم حدود 30 تا 40 
درصدي در اقتصاد كشور، جبران ارزش وجوه وديعه گذاشته 
شده نزد بانك مركزي معادل اين نرخ، مي تواند با برپايي يك 
»جنگ نرخي« بر سود بانك ها و موسسات مالي غيربانكي و 

نيز سود ساير اوراق بهادار اثرگذاري منفي داشته باشد. چراكه 
عموما نرخ سود سپرده هاي سرمايه گذاري مدت دار بانكي 
و اوراق دولتي كمتر از 20 درصد است و ورود اوراق وديعه با 
نرخ جبران برابر نرخ تورم مذكور، مي تواند تعادل بازار پول و 
سرمايه را برهم بزند و حتي بر بازارهاي با سود متغير همچون 
اوراق سهام اثر تخريبي داشته باشد.البته پاسخ به اين ايراد را 
مي توان در صحبت هاي حجت الاسلام سيدعباس موسويان 
عضو و سخنگوي شوراي فقهي بانك مركزي در گفت وگو 
با پورتال بانكداري اسلامي )8 آبان 1398( با هدف تشريح 
سازوكار اين اوراق جست وجو كرد. ايشان در اين گفت وگو 
به عنوان يكي از ملاحظات اين اوراق بيان مي دارند: »شورا، 
انتشار اوراق وديعه توسط بانك مركزي با هدف جذب وجوه 
از عموم در قالب وديعه و باز پرداخت آن در سررسيد با حفظ 
قدرت خريد، با نرخي حداكثر معادل نرخ تورم سالانه را در 
اجراي سياست هاي پولي و كنترل رشد نقدينگي مغاير با 
موازين شرع تشخيص نداد«. همچنين ايشان در بخش ديگر 
متذكر مي شوند: »بانك مركزي براي جبران كاهش ارزش 
وجوه وديعه گذاري شده، مي تواند درصد معيني را اعلام كند 
يا به صورت كلي اعلام كند كه در سررسيد با لحاظ نرخ تورم، 
وجوه وديعه گذاري شده را بازپرداخت خواهد كرد. در هر 
صورت نرخ جبران كاهش ارزش وجوه وديعه گذاري شده، 
نبايد از نرخ تورم سالانه محاسبه شده توسط بانك مركزي 

بيشتر باشد.«اشاره به اينكه سقف نرخ جبران كاهش ارزش 
وجوه وديعه گذاري ش��ده، نرخ تورم سالانه محاسبه شده 
توسط بانك مركزي است، گوياي اين حقيقت است كه نرخ 
جبران مي تواند كمتر از نرخ تورم و متناسب با نرخ بازارهاي 
موازي همچون سپرده هاي بانكي و ساير اوراق بهادار اسلامي 
باشد. بديهي است تعيين نرخ جبران كاهش ارزش وجوه 
وديعه گذاري ش��ده در محدوده  بيان ش��ده به صلاحديد 
مقام سياست گذار پولي و با توجه به حفظ تعادل و ثبات در 
بازارهاي موازي قانوني خواهد بود.شايان ذكر است سازوكار 
استفاده از اوراق وديعه حاوي نكات و تحليل هاي ديگري 
هم هس��ت كه در فرصت هاي ديگر بدان پرداخته خواهد 
ش��د؛ اما جمع بندي يادداشت حاضر اين سه نكته خواهد 
بود كه اولا اين اوراق بنا بر عقد شرعي وديعه و به عنوان ابزار 
سياست گذاري پولي طراحي شده است و بانك مركزي حق 
استفاده از وجوه جمع آوري شده را ندارد و بايد منابع تماما 
بلوكه شوند. ثانيا نياز است همراه با طراحي و معرفي اين ابزار، 
پيوستي ترويجي و آموزشي براي ممانعت از سوءبرداشت 
فعالان اقتصادي در مشابهت سازي الگوي جبران كاهش 
ارزش پول، تدارك ديده شود تا از افتادن در دام ربا اجتناب 
شود. ثالثا ضروري به نظر مي رسد كه مقام سياست گذار پولي 
با لحاظ نرخ هاي بازار رقيب و ممانعت از ورود شوك به اقتصاد 

به برنامه ريزي و استفاده از اين اوراق بينديشد.

چالش هاي پرسنل بانك ها و موسسات ادغامي
سيمين السادات   ميرهاشمي|

در اكثر مطالعاتي كه در حوزه ادغام بانك ها و موسس��ات 
اعتباري صورت گرفته، از ديد مديران و تصميم گيرندگان 
به چالش ها و گلوگاه هاي موضوع ادغام توجه شده و تاكنون 
اين مس��اله مهم از ديدگاه پرسنل بانك هاي ادغام پذير و 

ادغام شونده مورد بررسي قرار نگرفته است.
نظريه ه��ا و تئوري ه��اي مختلفي پيرام��ون نگراني ها و 
چالش هاي منابع انساني در ادغام مطرح شده است. از جمله 
تئوري اضطراب، نظريه هويت اجتماعي، نظريه انباشت، 
تئوري تعارض نقش ها، تئوري ويژگي هاي شغلي و نظريه 

عدالت سازماني.
براساس اين تئوري ها نااطميناني و عدم احساس امنيت 
شغلي به سبب ادغام، اضطراب شغلي در كارمندان ايجاد 
مي كند كه همين امر سبب افت بهره وري و انگيزه و ابتلا 
به بيماري هاي جس��مي و رواني خواهد شد. همچنين بر 

اثر ادغام كارمندان با چالش هايي از قبيل از دس��ت دادن 
هويت هاي سازماني و تخصصي سابق و تعامل با اعضاي ساير 
بانك ها مواجه خواهند شد كه همين امر منجر به مقاومت 
در برابر تغيير و عدم س��ازگاري ميان كارمندان مي شود و 
ممكن اس��ت به تعارض در اقدامات منتهي شود. در واقع 
برقراري ارتباط و سازگاري با فرهنگ سازماني متفاوت يكي 
از چالش هاي پرسنل مشمول ادغام است كه منجر به ايجاد 

استرس و مقاومت در برابر تغيير در كارمندان مي شود.
يكي ديگر از چالش هاي پرسنل در ادغام، نقش ها و وظايف 
مبهم و متناقض است كه منجر به كاهش بهره وري و رضايت 
شغلي كاركنان مي ش��ود. همچنين، به دليل اختلافات 
فرهنگي كه ميان كاركنان سازمان هاي ادغامي به وجود 
مي آيد، يكي ديگر از چالش هاي پرس��نل در ادغام، ايجاد 
احساس برخورد عادلانه با تمامي كاركنان طي فرآيند نقل و 
انتقالات ناشي از ادغام است كه در صورت عدم موفقيت آميز 

بودن در رفع اين چالش عملكرد كاركنان كاهش مي يابد.
تئوري هاي فوق، براي مواجهه با اين چالش ها راهكارهايي 
متناسب پيشنهاد داده اند؛ به عنوان نمونه، افزايش حس 
مشاركت كاركنان در تصميم گيري هاي ادغام، ارتباط موثر 
و مفيد با كاركنان و سرعت بخشيدن به فرآيند ادغام، ارزيابي 
هويت هاي موجود و تعريف هويت سازماني جديد جذاب تر، 
پرورش چند فرهنگي در سازمان جديد، ارايه آموزش هاي 
لازم به پرسنل سازمان هاي ادغامي بابت رفتارهايي كه باعث 
ايجاد برخورد و تضاد فرهنگي مي شود، شناسايي فرآيندها 
پس از ادغام با تعريف نقش ها و وظايف جديد، مشاركت برابر 
كاركنان در تصميم گيري ها و برخورد و رفتار محترمانه با 

كاركنان از جمله اين راهكارهاي محسوب مي شود.
براي دستيابي به نتايج و عوايد مورد انتظار از ادغام بانك ها و 
موسسات اعتباري وابسته به نيروهاي مسلح در بانك سپه، 
مي بايست مشاركت حداكثري پرسنل بانك ادغام پذير و 

پرسنل بانك ها و موسسه اعتباري ادغام شونده را برانگيخت. 
اين مهم نيازمند همفكري و مشاركت مديران منابع انساني 
با مديران ادغام است. در صورت عدم موفقيت در همراهي 
پرسنل با ادغام، سازمان ادغامي جديدي شكل خواهد گرفت 
كه كارايي و عملكرد پرسنل آن به شدت كاهش يافته و بدين 
سبب سازمان ادغامي جديد عملكردي به مراتب پايين تر از 

هركدام از سازمان هاي پيش از ادغام خواهد داشت.
به منظور همراهي پرسنل بانك هاي مشمول ادغام با اين 
طرح ملي، مي بايست به آنها اين اطمينان داده شود كه ادغام 
در موقعيت و شرايط پيشين شغلي آنها تاثير اندكي آن هم  به 
سبب تشكيل سازمان ادغامي جديد خواهد داشت و علاوه 
براين در صورت بروز كارايي و توانمندي هاي شغلي خود، از 

موقعيت بهتري در سازمان ادغامي برخوردار خواهند شد.
علاوه بر اي��ن حس برخورد عادلانه با تمامي پرس��نل در 
جابه جايي و انتقالات مربوط به ادغام، در همراهي پرسنل 

سازمان بسيار موثر است. اين امر با اطلاع رساني هاي به موقع 
و همه جانبه به پرسنل ميسر خواهد شد.

همچنين، سازمان در امر ادغام و مشكلات آن نياز به يك 
گوش ش��نوا براي كاركنان دارد كه علاوه بر گوش كردن 
به دنبال راهكارهاي مقتضي با همفكري پرس��نل باشد و 
مي بايست نتيجه حاصله به اطلاع پرسنل رسانيده شود. تهيه 
ليستي از پرسنل كارآمد و نخبه از بانك هاي ادغامي به منظور 
شايسته سالاري، در مديريت مناسب نيروي انساني و ايجاد 

انگيزه مضاعف و افزايش كارايي سازمان بسيار موثر است.
در مجموع، نتايج مورد انتظار از ادغام و اكتس��اب حاصل 
نخواهد شد مگر آنكه تمامي پرسنل سازمان هاي ادغامي 
همراهي لازم را داشته باشند و اين امر را بپذيرند كه ادغام در 
صورتي كه مطابق اصول و استانداردها و به موقع انجام شود، 
به سودآوري سازمان متبوع آنها خواهد انجاميد و هر يك از 

پرسنل از منافع ناشي از آن منتفع خواهند شد.
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 رمزارز 
راهكاري براي فروش نفت

علي فاتح |
براس��اس تعري��ف اراي��ه ش��ده از س��وي 
صن��دوق بين الملل��ي پ��ول )IMF(، رمزارزها 
)Cryptocurrencies( به طورالكترونيكي 
قابليت استحصال، ذخيره س��ازي، دسترسي و 
معامله را دارا مي باشند و براي گستره اي ازاهداف 
مورد توافق طرفين قرارداد قابل استفاده هستند. 
رمزارز، مبين يك ارزش ديجيتال است كه به طور 
آنلاين قابل معامله مي باش��د و دست كم داراي 
يكسري از خصوصيات شناخته شده پول فيزيكي 
است. رمزارزها به جاي اتكا بر يك ماده و ابزارهاي 
عيني و ملموس، بر پايه يكسري كد )Code( در 
زنجيره بلوكي )Blockchain( خلق مي شوند 
كه با بهره گيري از اين داده ها به عنوان وس��يله 
پرداخت و مبادله مطمئن درمراودات تجاري و 

اقتصادي نقش آفريني مي كنند. 
در اي��ن ارتباط، رم��زارز امروزه به عن��وان ابزار 
پرداخت توس��ط ش��ركت هاي صاحب نامي از 
 Microsoft و Amazon,eBay  قبي��ل 
به رس��ميت ش��ناخته ش��ده اس��ت. در سطح 
داخلي كش��ورها، به عنوان مثال در شهر زوگ 
)Zug( در كشور سوييس – كه پايتخت جهاني 
رمزارزهاست و به )Crypto Valley( يا »دره 
رمز« معروف مي باشد– پرداخت عوارض خدمات 
ش��هرداري از طريق ارزهاي مجازي همسان با 

فرانك سوييس به امكان پذير است.
 توجه به اين موضوع ضروري است كه واحدهاي 
پولي در دنيا به طور س��نتي واحدهاي فيزيكي 
بوده ان��د. »پوند« بريتانيا و »پزو« كه واحد پولي 
بيشتر كشورهاي امريكاي لاتين است، منبعث 
از واحدهاي وزني هستند. واحد پول هندوستان 
مبين ماده اي است كه از آن ساخته شده است؛ 
چراكه در زبان سانس��كريت »روپيه« به معناي 
نقره مي باشد. علاوه بر موارد بيان شده، يك قدرت 
مركزي همانند پادشاه و نظام سلطنتي به طور 
س��نتي قواعد و مقررات حاكم ب��ر خلق و ايجاد 
پول را تعيين مي كرده است. اين مساله به خوبي 
در پول ملي برخي كشورها نمود دارد؛ به عنوان 
نمونه، ريال كه از واژه )Real( اسپانيولي به معناي 
»پادش��اهي و سلطنتي« است در كشورهايي از 
قبيل ايران، عربس��تان، عمان، كامبوج و برزيل 
علي رغم تغيي��ر نوع حكوم��ت در برخي از اين 

كشورها كماكان رواج دارد.
 با توج��ه به مطالب بالا، ماهي��ت غير متمركز و 
غيرمادي رمزارزها، آنها را ماهيتا به ارزهاي جهاني 
مبدل ساخته اس��ت. منظور از جهاني بودن اين 
دس��ته از ارزها اين اس��ت كه قابليت كاركرد در 
وراي حوزه صلاحيتي كشوري را دارند كه صاحب 
آن ارز در آنجا مقيم اس��ت. بر اين اساس، وجود 
پول هاي ملي كه بنا ب��ه دلايل مختلف در حال 
از دست دادن ارزش خود هستند، زمينه را براي 
اس��تفاده روزافزون از رمزارزها مساعدتر خواهد 
ساخت كه اين موضوع در آينده اي نه چندان دور 
باعث تغيير الگوي فعلي پول ملي در مفهوم سنتي 
خود خواهد شد.  آنچه كه در اين زمينه از اهميت 
برخوردار است، عدم تعيين يك رمزارز به عنوان 
پول ملي است كه اين موضوع يكي از تفاوت هاي 
عمده بي��ن رمزارز و پول س��نتي را مش��خص 
مي سازد. البته ناگفته نماند كه به عنوان مثال، 
اكوادر در سال 2014 برنامه اجراي رمزارز ملي 
را كليد زد كه بنا بر پاره اي ملاحظات و اختلاف 
نظرهاي داخلي اين موضوع در سال 2018 رسما 
منتفي اعلام گرديد.در پايان تاكيد مي گردد كه 
استفاده از رمزارزها در كشورهايي است كه تحت 
تحريم ها و محدوديت هاي يكجانبه و بين المللي 
تج��اري وبانكي به ويژه در ح��وزه فروش نفت و 
فرآورده هاي آن قرار دارند، استفاده از رمزارزها 
)البته به ش��رط توافق طرفين قرارداد( مي تواند 
تسهيل كننده مراودات فرامرزي – بين المللي و 
به نوعي دور زدن تحريم ها باشد. در اين زمينه، 
همچنين مي توان ب��ه تلاش هاي بانك مركزي 
روس��يه و ونزوئلا به خلق رمزارزهايي به ترتيب 
تحت نام»رمز روبل« )CryptRuble( و »نم« 
 New Economic( مخفف ش��ده )Nem )
Movementبراي كاهش آث��ار تحريم هاي 
بين المللي عليه خود اشاره نمود. در اين چارچوب، 
مواجهه ب��ا محدوديت هاي فراوان و بي س��ابقه 
در عرصه م��راودات بانكي بين الملل��ي كه آثار 
منفي خود را ب��ر تجارت خارجي ايران بالاخص 
دسترسي به منابع مالي حاصل از فروش نفت و 
فرآورده هاي آن بر جاي گذاشته، ضرورت توجه 
ويژه به اس��تفاده از رمزارزها را در كشور بيش از 

پيش مطرح كرده است. 
خوش��بختانه با انج��ام مطالعات گس��ترده در 
ايران توسط بانك مركزي و مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اس��لامي، سرانجام هيات دولت 
طي مصوبه اي هرچند كلي در مردادماه س��ال 
جاري فرآيند قانوني ش��مرده ش��دن استفاده 
و اس��تخراج رمزارزها را تصويب نم��ود كه اين 
مساله مي تواند بستر لازم را براي تدوين قوانين 
و مقررات جامع و مناسب فراهم سازد. مشاركت 
نهاده��اي حاكميت��ي ب��ه وي��ژه وزارت نفت و 
بخش خصوصي در تدوين اس��ناد قانوني لازم، 
 قطعا راه را براي اعمال راهكارهاي متناس��ب با 
ش��رايط فعلي ب��ه ه��دف دور زدن تحريم هاي 
فراسرزميني فاقد وجاهت قانوني از منظر حقوق 
بين الملل هموار خواهد ساخت. به عنوان نمونه، 
مشاركت دادن بخش خصوصي در فرآيند فروش 
نفت خام از طريق رمزارزها و اعطاي معافيت هاي 
موقت ناش��ي از درآمدهاي حاصله مي تواند در 
كاس��تن از آثار مخرب اين دس��ته از تحريم ها 

راهگشا باشد.
دكتراي حقوق بين الملل اقتصادي دانشگاه لوزان و 
OIEC كارشناس ارشد مديريت تامين مالي شركت
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وزير ارتباطات: قانون قطع اينترنت همين حالا هم در كشور وجود دارد

كسب وكارها بايد شرايط خود را درزمان اضطرار بدانند
گروه دانش و فن   

پس از آشكار ش��دن نتايج نامطلوب قطعي چندين روزه 
اينترنت، اكنون اعلام شده تصميم گيري براي جلوگيري 
از فعاليت اپليكيشن هايي كه كاربران زيادي دارند و قطع 
اينترنت ك��ه زندگي تعداد زيادي از ش��هروندان را تحت 
تاثير ق��رار دهد، بايد به صورت ملي و با حضور نمايندگان 
مجلس انجام شود. هرچند نمايندگان مجلس نسبت به 
اتفاقي كه رخ داد و قطع اينترنت بدون كس��ب نظر آنها، 
اعتراض و عنوان كردند حتي با وجود اينكه مطابق قانون 
اساسي، در شرايط اضطراري، اعمال هر محدوديتي مانند 
قطع كردن اينترنت، بايد با تصويب و كسب اجازه از مجلس 
باشد، اين اتفاق نيفتاده بود، اما تلاش هايي از تهيه لايحه 
جلوگيري از عادي سازي قطع اينترنت تا طرح دو فوريتي 
الزام دسترس��ي به خدمات اينترنت، براي س��اماندهي و 
شفاف سازي شرايط كس��ب و كارها در مواجهه با چنين 
وقايعي در جريان است.قطعي اينترنت باعث شد برخي 
دستگا ه ها فعاليت هاي جديدي را در دستور كار خود قرار 
دهند. يكي از اين دستگاه ها، س��ازمان فناوري اطلاعات 
اس��ت كه از ابتداي آذرماه، با برگزاري جلسات مختلف با 
حضور شركت هاي استارت آپي و فعالان صنفي در حال 
 ICT تهيه گزارشي در زمينه خسارت واردشده به صنعت
در زمان قطع اينترنت هستند تا اين گزارش با شفاف سازي 
از تاثيرات قطع اينترنت روي اقتصاد كشور به تصميم گيران 
سياسي كشور در آينده كمك كند. در اين راستا ناظمي در 
گفت وگو با پيوست و در واكنش به برگزاري اين جلسات 
گفته بود: »يك سياست گذار با توجه به شرايط حساس 
كشور چنين تصميمي گرفته است و ش��ايد در نگاه اول 
گمان نمي كرده كه اين تصميم چه اثري مي توانسته روي 
كسب وكارهاي وابسته به اينترنت داشته باشد. بنابراين يك 
مدير در وزارت ارتباطات موظف است تاثيرات اين تصميم  
و هزينه هاي مادي و معنوي ايجادشده در اين زمينه را براي 
سياست گذاران شفاف كند.« به باور او قطع يك هفته اي 
اينترنت علاوه بر هزينه هاي مالي تاثيرات منفي ديگري 
از جمله بي اعتمادي براي توسعه يك كسب وكار، به فكر 
افتادن گروهي براي مهاجرت و از بين رفتن امنيت رواني 
مردم شده كه بايد اين تاثيرات به صورت شفاف اعلام شود. 
همچنين قرار اس��ت نمايندگان مجلس گزارشي از ابعاد 
خسارت هاي واردشده به كس��ب وكارهاي مجازي براثر 
قطع اينترنت را در جلسات آتي صحن علني مجلس قرائت 
كنند كه البته ظاهرا هنوز برآورد قطعي از اين خس��ارات 
صورت نگرفته است، كما اينكه وزير ارتباطات در آخرين 
اظهارنظرها درپاسخ به چگونگي بررسي جبران خسارت 
براي س��ب وكارهاي آنلاين در زمان قطع اينترنت، اظهار 
كرد: »هنوز ميزان خسارت ها به صورت دقيق در نيامده و 
سازمان فناوري اطلاعات در اين زمينه گزارش نهايي را به 
ما ارجاع نداده است. در حال حاضر تنها خسارت در بخش 
تلكام مشخص است. با مش��خص شدن دقيق مجموعه 

خسارت ها شرايط براي امكان پيگيري جبران خسارت ها 
را اعلام مي كنيم.« از طرفي به نظر مي رس��د لايحه اي با 
عنوان احتمالي جلوگيري از عادي سازي قطع اينترنت در 
اين سازمان در حال تهيه است. در اين راستا امير ناظمي، 
معاون وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات در توييتر خود 
نوشت: »براي جلوگيري از عادي سازي قطع اينترنت، در 
حال تهيه لايحه اي هستيم تا از اين پس قطع اينترنت و هر 
اپ با بيش از ۱۰ ميليون كاربر ايراني تنها با تصويب مجلس 
امكان پذير باشد.« ناظمي از نمايندگان خواسته كه از اين 
طرح حمايت كنند چرا كه اينترنت مثل آب، مثل هوا، قابل 
قطع كردن نيست. هرچند اين موضوع باعث واكنش برخي 
نمايندگان مجلس را در پي داش��ت. همان طور كه طيبه 
سياوشي در توييتر خود و در پاسخ به ناظمي نوشت: »نياز 
به زحمت دولت براي ارسال لايحه نيست. مطابق اصل ۷۹ 
قانون اساسي، در شرايط اضطراري، اعمال هر محدوديتي 
مانند قطع كردن اينترنت، بايد با تصويب و كسب اجازه از 
مجلس باشد. اگر س��ران قوا احترامي براي انتخاب مردم 
و مجلس قائل بودند، به قانون اساس��ي و مصوبات قبلي، 

بي اعتنايي نمي شد.«

   مجلس هم دست به كار شد
در مقابل و پس از اعلام سازمان فناوري اطلاعات براي تهيه 
لايحه اي براي جلوگيري از عادي س��ازي قطع اينترنت، 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي عنوان كردند در مجلس 
تلاش هايي با اين هدف صورت مي گيرد. در اين راستا حميده 
زرآبادي، عضو كميس��يون مخابرات مجلس، در صفحه 
توييتري خود خبر از تهيه طرح��ي دوفوريتي داد كه در 
صورت تصويب، اعمال هرگونه قطعي يا محدوديت اينترنت 
بدون مجوز مجلس ممنوع باش��د. زرآبادي با بيان اينكه 
هرگونه اختلال در اينترنت كشور، علاوه بر خسارت هاي 
مادي، خسارت هاي غيرقابل محاسبه و عميقي را بر پيكره 
نظام تحميل مي كند، مهاجرت افراد نخبه، بي اعتمادي و 
ناامني براي سرمايه گذاري، نااميدي و بي انگيزگي نيروي 
انساني براي راه اندازي كسب وكارهاي دانش بنيان، قطع 
و همكاري ش��ركت هاي خارجي و بي اعتمادي نسبت به 
ش��ركت هاي ايراني را از جمله اين خسارت ها عنوان كرد.

بدين ترتيب طرح »الزام دسترس��ي به خدمات اينترنت« 
در صحن علن��ي ۱۹ آذرماه مجلس با جم��ع آوري امضاء 
نمايندگان براي طي شدن مراحل قانون با قيد دو فوريت 
تقديم هيات رييسه مجلس ش��د. اين طرح يك ماده و دو 
تبصره دارد. براساس ماده واحده اين طرح اعمال هرگونه 
قطع يا محدوديت استفاده از خدمات مبتني بر بستر اينترنت 
)اعم از داخلي و بين المللي( تحت هر عنوان، بدون مجوز 
مجلس شوراي اسلامي ممنوع است و مقررات اين حكم 
عطف ماسبق مي شود. در تبصره يك به دولت اجازه داده 
شده تا در شرايط اضطرار با مصوبه شوراي عالي امنيت ملي، 
پس از اطلاع رساني عمومي مدت زمان محدوديت دسترسي 

به برخي از خدمات مبتني بر بستر اينترنت )اعم از داخلي و 
بين المللي(، محدوديت را اعمال كند. اما در تبصره ۲ برخي 
از دستگاه ها، شركت  ها و موسسات استثنا قرار گرفتند و در 
شرايط اضطرار شامل محدوديت اينترنت نمي شوند. در 
اين تبصره آمده است: »محدوديت دسترسي به خدمات 
مبتني بر بستر اينترنت )اعم از داخلي و بين المللي( براي 
دستگاه هاي اجرايي موضوع ماده )۵( قانون مديريت خدمات 
كشوري، دانشگاه ها و مراكز پژوهشي، شركت ها و موسسات 
خصوصي حتي در شرايط اضطرار اعمال نخواهد شد.«لايحه 
»جلوگيري از عادي سازي قطع اينترنت« به همت سازمان 
فن��اوري اطلاعات و طرح دوفوريتي »الزام دسترس��ي به 
خدمات اينترنت« توسط مجلس شوراي اسلامي، هردو با 
هدف شفاف سازي با قانون فعلي قطع اينترنت، در شرايط 
اضطرار صورت مي گيرد، اما هنوز مشخص نيست كدام يك 
از اين دو طرح در نهايت فصل  الخطاب محسوب شوند. البته 
جهرمي در پاسخ به اينكه آيا اين لايحه در تداخل با طرح 
دوفوريتي مجلس در زمينه جلوگي��ري از قطع اينترنت 
نخواهد بود، با بيان اينكه از هر طرحي كه شرايط در اين زمينه 
را شفاف كند استقبال مي كند، گفت: اكنون سازمان فناوري 
اطلاعات متولي پيگيري اين لايحه است. مجلس هم در حال 
پيگيري است. بايد ببينيم تقدم و تاخر زماني چيست و با 
هم افزايي كاري كنيم كه چارچوب اين قانون مشخص شود.

   قانون قطع اينترنت همين حالا هم وجود دارد
وزير ارتباطات و فناوي اطلاعات همچنين اعلام كرده 
كه لايحه جلوگيري از عادي سازي قطع اينترنت توسط 
تيم حقوقي س��ازمان فناوري اطلاعات و با مش��ورت 
حقوقدان هاي��ي خ��ارج از وزارت ارتباط��ات در حال 
پيگيري براي تدوين و تصويب اس��ت. آذري جهرمي 
درباره وضعيت فعلي اين طرح گفت: »سازمان فناوري 
اطلاعات مسوول به سرانجام رساندن اين لايحه است و 
كار درحال پيگيري اس��ت. در حال حاضر در بند ۳۴ و 
ماده ۲ اساسنامه سازمان جهاني مخابرات كه ايران هم به 
آن پيوسته، حق قطع اينترنت در مواقع خاص كه مربوط 
به امنيت ملي يك كشور است را با توجه به قوانين محلي، 
براي كشور ها به رسميت شناخته است و حالا ما نيز بايد 
اين قانون را در كشور براساس موقعيت هاي داخلي شفاف 
كنيم.« او در پاسخ به اين س��وال كه آيا در نظر گرفتن 
چنين لايحه اي به قطع اينترنت رسميت نمي بخشد و 
چرا وقتي اينترنت مانند آب و هوا در نظر گرفته مي شود، 
بايد قانوني براي جلوگيري از عادي سازي قطع آن در نظر 
گرفت اعلام كرد: »همين حالا هم اين بند از اساسنامه 
سازمان جهاني مخابرات در قانون مجلس مورد توجه قرار 
گرفته است و چنين قانوني همين حالا هم وجود دارد اما 
بايد اين قانون با توجه به شرايط كشور شفاف شود. يعني 

اين قانون نيازمند دستورالعمل و آيين نامه دقيق است 
تا كسب وكارها و مجموعه هاي مختلف شرايط اضطرار 

خودشان را بدانند.«
همچنين در حالي كه رييس سازمان فناوري اطلاعات در 
توييتر خود از اعمال قانون براي اپليكيشن هايي كه ۱۰ 
ميليون كاربر دارند خبر داده بود، درباره تعداد كاربران 
اپليكيشن ها كه قرار است در اين لايحه منظور شوند، 
به تازگي به ايس��نا گفت: »در پيش نويس فعلي لايحه 
قرار است اپليكيشن هايي كه يك ميليون كاربر داشته 
باشند، لحاظ شوند.« ناظمي همچنين درباره جزييات 
اين لايحه اظهار كرد: »اين لايحه دو بخش دارد؛ يكي 
اپليكيش��ن هايي كه كاربران زيادي دارن��د و ديگري 
قطع اينترنت كه اگر قرار اس��ت زندگي تعداد زيادي از 
شهروندان را تحت تاثير قرار دهد، آن تصميم گيري بايد 
به صورت ملي و با حضور نمايندگان انجام ش��ود. براي 
اپليكيشن ها مراجعي وجود دارد كه مي توانند فيلترشان 
كنند. همانطور كه تلگرام هم با حكم قضايي يك دادگاه 
و بازپرس فيلتر شد. در اين موارد به نظر مي رسد وقتي 
تعداد كاربران زياد باشد، يك قاضي نمي تواند براي همه 
مردم حكم دهد. اگر قرار است چنين تصميم گيري انجام 
شود، بايد نمايندگان مردم كه در مجلس هستند، درباره 

آن تصميم گيري كنند.«
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فيس بوك ميليون ها حساب 
متخلف را بست

فيس ب��وك از ح��ذف ميليون ها حس��اب كاربري 
متخلف خب��ر داد كه براي گمراه ك��ردن كاربران و 
انتش��ار اطلاعات غلط به كار مي رون��د. به گزارش 
فارس، فيس بوك از تعطيلي شبكه اي از حساب هاي 
كاربري خبر داد كه وابسته به بازيگران خارجي بوده 
و براي انتشار اطلاعات غلط براي كاربران امريكايي به 
كار مي رفتند. حساب هاي كاربري يادشده اطلاعات 
غلطي را درباره ش��رايط امريكا منتش��ر مي كردند 
ت��ا باعث انحراف ذهن كاربران اين كش��ور در مورد 
شرايط داخلي اين كشور شوند. نكته جالب اين است 
كه بخش اعظم اطلاعات اين حساب هاي كاربري در 
حمايت از دونالد ترامپ رييس جمهوري فعلي امريكا 
منتشر مي شدند. فيس بوك مجموع اين حساب ها 
را ۵۵ ميلي��ون مورد اعلام كرده اس��ت كه برخي از 
آنها در قالب صفحاتي خاص مشغول فعاليت بودند. 
گروه هاي يادش��ده با حساب هاي كاربري متخلف 
زيادي در ارتباط بودند تا افراد را به سمت اين صفحات 
دروغ پراكن هدايت كنند. فيس بوك در تلاش براي 
شناسايي حساب هاي كاربري دروغ پراكن در آستانه 
برگ��زاري رقابت هاي انتخابات رياس��ت جمهوري 
امريكا اس��ت. در س��ال ۲۰۱6 هم اين ش��ركت به 

بي توجهي به اين موضوع متهم شده بود.

تلاش »اپل« براي توسعه 
اينترنت ماهواره اي

گزارش ها حاكيست كه اپل با به كارگيري متخصصان 
فعال در حوزه ارتباطات و ماهواره در تلاش است تا 
گوشي هاي آيفون براي آنتن دهي و اتصال به اينترنت 
نيازمند اپراتورهاي مخابراتي نباش��ند. به گزارش 
ايسنا، اپل با به كارگيري گروهي از بهترين متخصصان 
فعال در حوزه ارتباطات، مخابرات و ماهواره در تلاش 
است تا به كاربران گوشي هاي آيفون امكان اتصال به 
شبكه جهاني اينترنت را بدون نياز به دريافت آنتن و 
خدمات از س��وي اپراتورها و شركت هاي مخابراتي 
كشورهاي مختلف فراهم بياورد. اين پروژه كه يكي 
از اولويت هاي تيم كوك، مديرعامل اپل محسوب 
مي شود. اپل در كنار توسعه نسل جديدي از ارتباطات 
مبتني بر تكنولوژي بي سيم، همچنين در تلاش است 
تا با تكامل ماهواره هاي خود، برخي ديگر از امكانات 
خود همچون ردياب موقعيت جغرافيايي كاربران، 
نقشه و ساير سرويس هاي مربوطه را بهبود ببخشد. 
هن��وز اپل هيچ كدام از اطلاعات ف��وق را به صورت 

رسمي تاييد نكرده است.

جريمه ۱۶۶ ميليون دلاري 
»گوگل« در فرانسه

مرجع رقابت فرانس��ه ش��ركت گ��وگل را به دليل 
سوء اس��تفاده از موقعيت مسلط در بازار آگهي هاي 
آنلاين به ميزان ۱66 ميل��ون دلار جريمه كرد. به 
گزارش ايرنا، به گفته مرجع رقابت فرانسه، شركت 
امريكايي گ��وگل، با خريداران آگهي ها بر اس��اس 
كليدواژه ها، بدرفتاري كرده است. اين مقام مدعي 
 Google است روش هاي مورد استفاده در پلتفرم
Ads مبه��م و درك آن دش��وار ب��وده و ش��ركت، 
اين روش ه��ا را به گونه اي نابراب��ر و به دلخواه مورد 
اس��تفاده قرار مي دهد. اين مقام فرانسوي گوگل را 
 Google Ads به شفاف سازي مقررات مربوط به
و رويه هاي مربوط به حساب هاي تعليق شده ملزم 
كرد تا از تعليق غيرموجه آن جلوگيري ش��ود. اين 
اق��دام مقامات فرانس��وي در ادام��ه مجموعه اي از 
جريمه هاست كه كشورهاي اروپايي گوگل را محكوم 
به پرداخت آن كرده اند. اين شركت رقباي معدودي 
در قاره اروپا دارد و با وجود اين، در س��ال هاي اخير 
توسط مقامات اتحاديه اروپا به پرداخت جريمه هاي 
چندين ميليارد دلاري محكوم شده است. همچنين 
مقامات امريكايي و اروپايي گوگل را تحت فشارهاي 
نظارتي ش��ديدي قرار داده اند. گ��وگل اعلام كرد 
سياست هاي تبليغاتي خود را به گونه اي طراحي كرده 
كه مصرف كنندگان را در برابر تبليغات استثماري و 
نامربوط محافظت كند و نسبت به اين تصميم مقامات 

فرانسوي تجديدنظرخواهي مي كند.

 »اپل« درهاي برنامه 
»شكار باگ« را باز كرد

اپل با پياده سازي تغييراتي در برنامه شكار باگ 
خود امكان مش��اركت همه محقق��ان امنيتي و 
دريافت جواي��زي با ارزش يك ميلي��ون دلار را 
فراهم كرده اس��ت. به گ��زارش ديجياتو، برنامه 
شكار باگ اپل از س��ال ۲۰۱6 راه اندازي شد اما 
تاكنون تنها منحصر به سيستم عامل iOS بود 
و فق��ط از طريق دعوتنامه امكان مش��اركت در 
آن وجود داش��ت. حالا اما ديگر س��رويس هاي 
 iCloud، iPadOS، اي��ن ش��ركت از جمل��ه
macOS، tvOS و watchOS هم به ليست 
اضافه شده اند. متخصصان امنيتي براي دريافت 
پاداش بايد باگ هاي مهم را شناس��ايي كرده و 
با ثبت مش��كل و ارايه توضيحات كافي در مورد 
آن امكان رفع مشكل را به اپل بدهند. بيشترين 
پاداش به محققان��ي تعلق مي گيرد كه موفق به 
شناسايي مشكلاتي مش��ترك در چند پلتفرم 
شده اند، به ويژه مواردي كه جديدترين نسخه هاي 
سيس��تم عامل و دس��تگاه ها را تحت تاثير قرار 
داده اند. اغواكننده تري��ن باگ ها براي محققان 
ش��امل مواردي به عنوان »حمله بدون كليك« 
اس��ت كه به مهاجم اجازه مي ده��د بدون انجام 
هيچ كاري از سوي كاربر، كنترل دستگاه وي را 
در اختيار بگيرد. پاداش اپل در برنامه شكار باگ 
براي عبور از سد قفل صفحه بين ۲۵ تا ۱۰۰ هزار 
دلار، براي دسترسي غيرمجاز به iCloud همين 
مبلغ و براي اس��تخراج داده هاي حساس از يك 
دستگاه قفل شده بين ۱۰۰ تا ۲۵۰ هزار دلار است.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات دس��تور تكميل 
شبكه ارتباطي فاز نخست آزادراه تهران–شمال كه 

در دهه فجر افتتاح مي شود را صادر كرد. 
به گ��زارش وزارت ارتباطات و فن��اوري اطلاعات، 
محمدجواد آذري جهرمي، در جلسه شوراي فني با 
حضور معاونين و مديران وزارت ارتباطات با اشاره به 
افتتاح فاز نخست آزادراه تهران–شمال بر آمادگي 
كامل دستگاه هاي تابعه براي تكميل شبكه ارتباطي 

اين منطقه تأكيد كرد. 
وي س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، 
شركت ارتباطات زيرس��اخت، مخابرات و اپراتورها 
را موظف كرد كه برنامه ريزي لازم را داش��ته باشند 
ت��ا هم زمان با افتت��اح فاز نخس��ت آزادراه تهران – 

ش��مال، شبكه ارتباطي اين مس��ير نيز برقرار شود. 
وزير ارتباطات بابيان اينكه پيش بيني مي شود اين 
آزادراه با استقبال گسترده مردم روبرو شود و به نوعي 
آزادراه تهران–ش��مال به يكي از مسيرهاي پرتردد 
كشور تبديل شود، تأكيد كرد كه پذيرفتني نيست، 
اين آزادراه افتتاح ش��ود اما شبكه ارتباطي آن براي 

راحتي مردم برقرار نباشد.
بر اس��اس اعلام مجري پروژه آزادراه تهران–شمال 
قطعه اول اي��ن آزادراه به طول ۳۲ كيلومتر در دهه 
فجر امسال به بهره برداري مي رسد. آزادراه تهران- 
شمال متش��كل از چهار منطقه از دره كن در تهران 
شروع  ش��ده و تا دو راهي چالوس- نوشهر در استان 

مازندران ادامه دارد.

مديركل حفاظت از حقوق مصرف كننده رگولاتوري از 
الزام اپراتورها براي احراز هويت خريداران سيم كارت با 
 )One Time Password( روش رمز يك بار مصرف
خبر داد. به گزارش سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي، پيم��ان قره داغي گفت: »به اس��تناد پروانه 
اعطاشده به اپراتورها هر مشتركي بايد در زمان اشتراك 
به طور درست شناسايي شود. در حال حاضر اپراتورها 
ملزم هستند در هنگام خريد يا فعال سازي سيم كارت 
با روش ارسال رمز يك بار مصرف )OTP( براي احراز 
هويت درست مشتركان اقدام كنند.« وي افزود: در اين 
روش در هنگام خريد سيم كارت، يك كد يك بار مصرف 
به انتخاب مشترك، يكي از سيم كارت هاي ديگري كه 
به نام وي در شبكه اپراتورها ثبت شده، ارسال مي شود و 

ادامه فرايند خريد و فعال سازي سيم كارت جديد با وارد 
كردن كد يك بار مصرف ارسال شده امكان پذير است.«

مديركل دفتر حفاظت از حقوق مصرف كننده سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي درباره نحوه احراز 
هويت كاربراني كه براي اولين بار سيم كارت مي خرند 

گفت: »اگر كاربر سيم كارتي از قبل نداشته باشد بايستي 
براي خريد سيم كارت به يكي از دفاتر فروش منتخب 
اپراتورها مراجعه كند.« قره داغي درباره ضرورت ارايه 
كد يك بار مص��رف يا مراجعه به دفاتر فروش منتخب 
براي خريد سيم كارت گفت: »با اجراي اين روش، احراز 
هويت كاربران به طور دقيق تر انجام شده و از فعال سازي 
سيم كارت براي افراد با سوءاستفاده از مدارك شناسايي 

آنان جلوگيري مي شود.«
وي تاكيد كرد: »كاربران درصورت مشاهده تخلف يا 
رعايت نكردن الزام كد يك بار مصرف در دفاتر فروش 
اپراتورها يا دفاتر پيش��خوان خدمات دولت مي توانند 
موارد تخلف را به سامانه ثبت و پاسخگوئي به شكايات 

۱۹۵ اعلام كنند.«

الزام اپراتورها در استفاده از رمز يك بارمصرف براي فروش سيم كارتشبكه ارتباطي آزادراه تهران-شمال تكميل مي شود 

عضو هيات مديره ش��ركت ملي پست گفت: »ما هنوز 
زيرساخت لازم براي پرواز پهپاد را نداريم، اما نمي شود 
دست روي دست گذاشت تا كشورهاي ديگر پيشرفت 
كنند و ما حتي در ابتداي مسير هم نباشيم.« محمدرضا 
قادري در گفت وگو با ايرنا، اظهار كرد: »مردم اولويت ها 
و مسائل مهم ديگري غير از پهپاد دارند كه بايد به آنها 
پرداخت اما هر بخش از كشور، مسوولي دارد كه خود 
بايد پاسخگوي مسائل مربوط به حوزه كاري اش باشد. 
ما مسوول حوزه فناوري هستيم و در همين راستا قدم 
برمي داريم. ما همان طور كه براي بهبود وضعيت حمل 
و نقل حوزه پس��تي زمان مي گذاريم و كيفيت را بالا 
مي بريم. در حوزه فناوري هم همين ديدگاه را داريم. 
اگر دست روي دس��ت بگذاريم ۲۰ سال ديگر چشم 
باز مي كنيم و مي بينيم كش��ورهاي همسايه با پهپاد 
وس��ايل را جابه جا مي كنند اما ما هن��وز توان توليد يا 
زيرساخت هاي مورد نياز براي استفاده از آن را نداريم. 
باي��د قدم هاي اول را برمي داش��تيم. همين كار را هم 
كرديم.« وي ادامه داد: »سه سال قبل پست مي خواست 
با پهپاد خارجي اي��ن كار را انجام بدهد اما حتي پرواز 
آزمايشي هم انجام نشد. نهايتا اگر هم آزمايشي انجام 
شد در نقاط دورافتاده مانند جزيره كيش بود. واقعيت 
اين اس��ت كه مجموعه هايي بايد جل��و بيفتند و اين 
مسير را هموار كنند. قاعدتا در كشور ما شركت هايي 
كه پشتوانه حاكميتي و دولتي دارند راحت تر مي تواند 
در اين حوزه حركت كنند. پرواز پهپاد در آسمان قانون 
دارد و براي آن مجوز نيز ارايه مي شود ولي موردي است. 
نمي توان يك مجوز عام گرفت و به واسطه آن پهپاد را 
هر جاي كشور و هر زمان كه دلت خواست به پرواز در 
بياوري. دلايل هم مشخص اس��ت كه عمده ترين آن 

مسائل امنيتي است.«
قادري با بيان اينكه شركت پست در حوزه پهپاد مصمم 
است و با هدف مشخصي كار خود را آغاز كرده، افزود: 

»اصولا تكنول��وژي پهپاد و خدمات پس��تي منحصر 
به خدمات اورژانس��ي و امدادي اس��ت كه براي نقاط 
صعب العبور كوهستان و حتي برج ها بايد از آن كمك 
گرفت. حوادثي كه متاس��فانه طي دو سال گذشته در 
كش��ور ما رخ داد ضرورت استفاده از اين تكنولوژي را 
بيشتر كرد. زلزله كرمانشاه، سيل استان هاي مخلتف 
كشور و مسائلي از اين دست كه در اغلب موارد شركت 
ملي پس��ت براي امدادرساني پيش��تاز بود. ما حتي از 
قايق هم براي امدادرساني استفاده  كرديم اما در برخي 
از نقاط واقعا به دليل مس��دود بودن نمي شد از وسايل 
معمول براي اين كار استفاده كرد. اگر تكنولوژي به روز 

باشد مي توانيم در زماني مناسب كار كنيم.«
عضو هيات مديره شركت ملي پست با بيان اينكه تعبيه 
ايستگاه هاي شارژ، مجوزهاي پروازي، تصويب قوانين 
و استانداردها براي تست تكنولوژي هايي مانند پهپاد 
نياز است، اظهار كرد: »يكي از مهم ترين زيرساخت هاي 
مورد نياز براي اين كار، مس��ير پرواز اس��ت. پهپاد در 
دالان هاي هوايي پرواز مي كند و صرف اينكه جاده را 
ببيند و بشناسد نمي تواند حركت موفقي داشته باشد. 
در كشور ما عوارض محيطي زيادي مانند ساختمان ها، 
دكل ها، پل هاي عابر و درخت ها وجود دارند كه ممكن 
است پهپاد با آنها برخورد كند. پهپادها صرف داشتن 
آدرس نمي توانند پرواز كن��د.« وي ادامه داد: »پهپاد 
كه نمي تواند آدرس كوچه و خيابان را متوجه ش��ود، 

بايد به آن موقعيت مكاني داد. اين امكاني است كه در 
سامانه جي نف ش��ركت ملي پست فراهم است. امروز 
بيش از ۱6دستگاه از اين دس��تگاه استفاده و سالانه 
۴۰۰ ميليون ركورد از آن دريافت مي كنند. در آينده 
قصد داريم اين سرويس را به كسب وكارهاي خصوصي 
نيز بدهيم. تمام پهپادها بر پاي��ه gps كار مي كنند، 
سامانه اي كه موقعيت مكاني جهاني و منحصر به فرد را 
ارايه مي دهد. بايد براي پهپاد مشخص كنيد كه در چه 
موقعيت gps قرار بگيرد. او خودش را در اين موقعيت 
قرار مي دهد. روش ديگر اين است كه مسير يا موقعيت 
را با بازه هاي كوچك ده س��انتي متري به آن بدهيم تا 
هدايت ش��ود. هدايت دستي هم ش��كل ديگري از به 
مقصد رساندن پهپادهاست. به روزرساني هر چند ثانيه 
يك بار موقعيت مانع از برخورد اين دستگاه با عوارض 

محيطي مي شود.«
قادري همچنين خاطرنش��انكرد: »در خصوص پهپاد 
با توجه به محدوديت هايي كه دارد، اول راه هس��تيم 
و براي ش��روع ب��ا نهاده��اي امدادرس��ان و اورژانس 
صحبت كرده ايم تا نيازهايش��ان را ب��ه ما اعلام كنند 
تا به وس��يله اعلام آنها، مجوزهاي لازم را كسب و آنها 
را استانداردس��ازي كنيم. در اين ح��وزه قطعا از تمام 
توان تخصص داخلي اس��تفاده خواهيم كرد تا پهپاد 
را به مرحله عملياتي برس��انيم. هدف ما توس��عه اين 
فناوري، حمايت از توليدكنندگان اين حوزه، شناسايي 
زيرس��اخت و حركت به س��مت قانون گذاري است. 
مي توانيم براي اس��تفاده از آن لايحه پيشنهاد بدهيم 
تا در مجلس تصويب شود. اين مسير آغاز شده و بسته 
به ني��از و ظرفيت جامعه پيش خواهد رفت. س��رعت 
استخدام تكنولوژي ها را جامعه مشخص مي كند و با 
تمام تلاش جلو مي رويم اينكه ضريب نفوذ چه ميزان 
خواهد بود مانند هر تكنولوژي ديگري، جامعه مشخص 

مي كند. ما بايد بپذيريم و مايوس نشويم.«

يك كارشناس فناوري اطلاعات معتقد است كه دولت 
براي حمايت از كسب وكارهاي نوپا بايد الگوي مناسب 
تامين مالي داشته باشد و هياهوي تبليغاتي براي اعطاي 
وام، فرار رو به جلو براي كم كاري است. محمد صابري 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، نداشتن الگوي مناسب و 
دكترين تامين مالي و س��رمايه گذاري روي طرح هاي 
كارآفريني در حوزه فناوري اطلاعات را مهم ترين عامل 
به س��رانجام نرس��يدن ايده هاي نوآورانه عنوان كرد و 
گفت: »در حال حاضر هر وزارتخانه، سازمان و ارگاني 
به شكلي از فعاليت هاي كسب وكارهاي آنلاين حمايت 
مي كنند كه البت��ه به دليل نداش��تن پروتكل و مدل 
منسجم سرمايه گذاري، اين طرح هاي كارآفريني اغلب 
يا به سرانجام نمي رسند يا به دليل شيوه هاي نادرست 

حمايتي به سرعت ورشكسته مي شوند.«
اين كارشناس فناوري اطلاعات تصريح كرد: »اعطاي 
وام هاي خوداشتغالي، ارايه بسته هاي حمايتي و اجراي 
شو و برنامه هاي تلويزيوني كسب وكار، اگرچه در ظاهر 
نش��ان از حمايت دارند ولي واقعيت اين است كه اين 
نامناسب ترين مدل حمايتي از مشاغل نوظهور است. 
اعطاي وام خوداشتغالي براي يك كسب وكار مجازي كه 
اغلب مدل درآمدزايي و بازاري درستي ندارد تنها باعث 
مقروض و بدهكار شدن اين افراد به بانك ها مي شود. چرا 
كه كسب وكار تنها راه اندازي يك خط توليد نيست بلكه 
وقتي صحبت از يك شغل مي شود ما در مورد فرآيندي 
س��خن مي گوييم كه از پيش توليد، توليد، بازاريابي، 
پخش و فروش را دربر  مي گيرد.« اين اس��تاد دانشگاه 
اضافه كرد: »واقعيت اين اس��ت كه برخي از دستگاه ها 
و سازمان ها با ارايه وام و بسته هاي حمايتي تنها ژست 
كمك به كارآفرينان را به خ��ود مي گيرند و اين نوعي 
از سر خود بازكردن« اس��ت.« وي با بيان اينكه الگوي 
حمايتي از طرح هاي كارآفريني به جاي اعطاي وام بايد 
به سرمايه گذاري هاي مشاركتي تغيير كند، افزود: »اگر 

سازمان ها به جاي وام، به سرمايه گذاري و گرفتن بخشي 
از امتياز كسب وكار اقدام كنند، براي موفقيت آن تلاش 
مي كنند و البته اين به معناي بنگاه داري سازمان ها و 

موسسات نيست.«
صاب��ري گفت: يك��ي از الگوهاي مناس��ب و دكترين 
تامين مالي و سرمايه گذاري روي طرح هاي كارآفريني 
مي تواند به اين ترتيب باشد كه دستگاه هاي مختلف وارد 
مشاركت با كارآفرينان در پروژه شده و اين همراهي تا 
مرحله  توانمندس��ازي كارآفرين و اشتغال  زايي پايدار 
ادامه داشته باشد و بعد از چند سال از پروژه ها خارج شده 
و كل آن را به كارآفرين بومي واگذار كنند. در اين مدل 
حمايتي دستگاه ها و موسسات و حتي بانك ها بايد كمتر 
از ۴۹ درصد مشاركت را برعهده داشته باشند تا مديريت 
اداره كسب وكار برعهده صاحب ايده باشد و پس از اينكه 
شغل مورد نظر به س��ودهي كامل رسيد و هزينه هاي 
سرمايه گذاري به طور كامل بازگشت، دستگاه مورد نظر 
با كاهش مشاركت خود به شكل پلكاني سهم را به خود 

صاحب ايده واگذار و از پروژه خارج شود.«
صابري خاطرنش��ان ك��رد: »دولت و مس��وولان براي 
حمايت از كسب وكارها بايد الگوي مناسب و دكترين 
تامين مالي و س��رمايه گذاري داش��ته باش��ند وگرنه 
س��خنراني در همايش ها و هياه��وي تبليغاتي براي 
اعطاي وام خوداش��تغالي و امثالهم، يك فرار رو به جلو 

براي كم كاري است.«

تشريح مسير توسعه پهپاد پستيلزوم حمايت از كسب وكارهاي نوپا، بدون هياهو
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مديرعامل بنياد بركت خبر داد

فعالان اقتصادي قزوين با حضور سفير ايران در سوئد بررسي كردند

18هزار شغل ستاد اجرايي فرمان امام در مناطق سيل زده كشور

فعال سازي سايت ديپلماسي اقتصادي وزارت خارجه

گروهبنگاهها|
 مديرعامل بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام از ايجاد

۱۸ هزار ش��غل در مناطق س��يل زده كش��ور خبر داد. 
اميرحسين مدني در جريان سفر به استان گلستان با اعلام 
اين خبر افزود: تابه امروز ۵۰ درصد طرح هاي اشتغال زايي 
ستاد اجرايي فرمان امام در مناطق سيل زده كشور محقق 
شده و ۱۸ هزار شغل در اين مناطق به بهره برداري رسيده 
اس��ت. مديرعامل بنياد بركت اظهار كرد: ستاد اجرايي 
فرمان امام تعهد كرده بود كه ۱۳ هزار طرح اشتغال زايي 
منجر به ايجاد ۴۰ هزار شغل را در مناطق سيل زده كشور 
عملياتي كند كه تا به ام��روز ۶ هزار طرح به بهره برداري 
رسيده و اشتغال براي ۱۸ هزار نفر را به دنبال داشته است. 
او با اشاره به طرح هاي اشتغال زايي بنياد بركت در استان 
گلستان گفت: بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام ايجاد 
۳ هزار طرح اشتغال زايي اجتماع محور را ظرف مدت دو 
سال در دستور كار دارد كه تا امروز بيش از ۲ هزار طرح براي 
دريافت تسهيلات به بانك عامل معرفي شده اند و مابقي 
طرح ها نيز در كمتر از مدت پيش بيني شده به بهره برداري 
خواهند رسيد. مدني گفت: مناطق محروم ۱۳ شهرستان 
استان گلس��تان تحت پوشش فعاليت هاي اشتغال زايي 
بنياد بركت قرار دارند و ۱۶ مجري و تحليل گر اين بنياد 

در استان مشغول به فعاليت هستند.

 طرح هاي اشتغالزايي اجتماع محور
مديرعامل بني��اد بركت تصريح كرد: ب��ا راه اندازي ۳ هزار 
 طرح اشتغال زايي اجتماع محور در استان گلستان، بيش از

۱۰ هزار فرصت ش��غلي ب��ه وجود مي آي��د. مدني اعتبار 
پيش بيني ش��ده براي عملياتي كردن اي��ن تعداد طرح 
اش��تغال زايي را ۲۷۰۰ ميليارد ريال اعلام كرد و ادامه داد: 
با توجه به كرانه اي بودن استان گلستان، توسعه رسته هاي 
شغلي مرتبط با آبزيان و تكميل زنجيره توليد در اين حوزه در 

دستور كار است. او با اشاره به بازديد از دو طرح اشتغال زايي 
اجتماع محور در استان گلستان گفت: در اين كارگاه هاي 
چرم دوزي و ترمه بافي به ترتيب ۱۴ و ۱۶ نفر مشغول به كار 
شده اند. مدني در تشريح اقدامات ستاد اجرايي فرمان امام در 
استان هاي سيل زده كشور خاطرنشان كرد: ستاد اجرايي از 
لحظه وقوع سيل در استان هاي گلستان، مازندران، خراسان 
شمالي، خوزستان و لرستان در مناطق سيل زده حضور پيدا 
كرد و مشغول به خدمت رساني ش��د. اين ستاد در بخش 
حمايتي اقدام به توزيع ۳۰ هزار پك لوازم خانگي، ۱۰ هزار 
راس دام و ۴۰ هزار بسته لوازم التحرير در استان هاي سيل زده 
كرده و ايجاد بيش از ۱۳ هزار طرح اش��تغا  ل زايي را در اين 
مناطق از طريق بنياد بركت در دستور كار دارد.مديرعامل 
بنياد بركت ادامه داد: در مناطق تحت تاثير سيل در استان 
گلستان نيز تا به امروز ۴ هزار پك لوازم خانگي و ۳ هزار راس 
دام توزيع شده است. او تصريح كرد: ستاد اجرايي فرمان امام 
تا به امروز در حوزه هاي حمايتي مانند توزيع لوازم خانگي 
و دام سبك در مناطق سيل زده كشور ۲۵۰۰ ميليارد ريال 
هزينه كرده و ۵۵۰۰ ميليارد ريال را نيز به بحث اشتغال زايي 
در اين مناطق اختصاص داده است. مديرعامل بنياد بركت 
ستاد اجرايي فرمان امام اظهار اميدواري كرد كه ظرف يك 
سال و نيم آينده تمام تعهدات اين بنياد در حوزه اشتغال زايي 

در مناطق سيل زده كشور محقق شود. 

 پرورش نيروهاي انقلابي در اقتصاد
گفتني است، ديدار با هادي حق شناس استاندار گلستان 
و آيت الله س��يدكاظم نورمفيدي نماين��ده ولي فقيه در 
اس��تان و امام جمعه گ��رگان از ديگر برنامه هاي س��فر 
مديرعامل بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام به استان 
گلس��تان بود. در اين ديدار، استاندار گلستان و نماينده 
ولي فقيه در اين اس��تان، ضمن تقدي��ر از اقدامات بنياد 
بركت، ب��ر همكاري همه دس��تگاه هاي اجرايي با بنياد 

تاكي��د كردند. مدني همچنين در جريان س��فر خود به 
گلستان با تسهيل گران بنياد بركت در اين استان ديدار و 
گفت وگو كرد. مدني در اين ديدار با اشاره به ظرفيت هاي 
بالاي استان گلستان گفت: در حال حاضر مجموعه اي 
را براي پ��رورش نيروهاي انقلابي اقتصادي در كش��ور 
نداريم. از درون شما تسهيل گران، مديران انقلابي متولد 

خواهند ش��د. مديرعامل بنياد بركت با تاكيد بر اهميت 
كار تس��هيل گران اين بنياد، خطاب به آنها عنوان كرد: 
تكيه مقام معظم رهبري در گام دوم انقلاب بر جوانان و 
نيروسازي براي انقلاب است. با توجه به شناختي كه شما 
از مشكلات مناطق محروم داريد و تلاش هايي كه براي 
رفع اين معضلات و كاستي ها به خرج مي دهيد حتماً آينده 

روش��ن و كارآمدي در انتظارتان است. مدني يادآور شد: 
تسهيل گران با توجه به اهميت فعاليت شان بايد در نوع 
مواجهه با مردم حساسيت ها را لحاظ كنند و خطوط قرمز 
را در نظر بگيرند. او در پايان از تسهيل گران خواست تا با 
تمركز بر مزيت هاي هر منطقه در حوزه ايجاد فرصت هاي 

كسب و كار، بالاترين ميزان بهره وري را رقم بزنند.

يك ماه پيش در چنين روزهايي )۲۸آبان ماه9۸( رهبر 
معظ��م انقلاب در دي��دار با جمع��ي از توليدكنندگان، 
كارآفرينان و فعالان اقتصادي ضمن تاكيد بر اهميت مساله 
حمايت از ص��ادرات و حضور فعالان اقتصادي در عرصه 
خارجي، با اشاره به اينكه از ظرفيت ديپلماسي مي توان 
در اين زمينه بهره برد، فرمودند: »مسوولان ديپلماسي 
كشور، نشان هاي ايراني را در بيرون برجسته كنند« ايشان 
براي ذكر مثالي در اين خصوص، افزودند: »فرض كنيد كه 
وقتي شما در فلان جلسه بين المللي شركت مي كنيد، كت 
و شلواري كه پوشيده ايد نشان خياط ايراني دارد )مثلا يك 
خياطي در سمنان اين را دوخته، خيلي هم قشنگ دوخته( 
وقتي اين برود، اين نشان ترويج مي شود؛ ]بايد[ نشان هاي 
ايراني را ترويج كنند.«در واقع اشاره مقام معظم رهبري 
به استفاده از ظرفيت ديپلماسي براي معرفي كالاهاي 
ايراني در بازارهاي خارجي، يادآوري و بيان يك ماموريت 
راهبردي براي دستگاه ديپلماس��ي كشور است. اينكه 
مي بايست از ظرفيت هاي ارتباطي و ديپلماسي كشور در 
راستاي بهبود شاخص هاي توليدي و صادراتي كشور بهره 
گرفته شود.در اين ميان موضوع استفاده از ظرفيت هاي 
ديپلماسي كشور براي بهبود ش��اخص هاي اقتصادي، 
تجاري و صادراتي يكي از مهم ترين پرونده هايي اس��ت 
كه طي سال هاي اخير پيش روي ساختار كلي سياست 
خارجي كشورمان قرار گرفته است. در واقع »بازاريابي« 
و »بازارس��ازي« براي كالاهاي ايراني يكي از اصلي ترين 
ماموريت هاي دستگاه ديپلماسي در عرصه بين المللي 
به شمار مي رود. در راستاي تحقق اين راهبرد وزارت امور 
خارجه در گام اول با ساختارسازي هاي مديريتي تلاش 
كرد تا معاونتي را ذيل عن��وان معاونت اقتصادي ايجاد 

كند تا از طريق تمرك��ز در مديريت، راهكارهاي اجرايي 
براي تحقق اين ايده در دستور كار قرار بگيرند. متعاقب 
اين ساختارسازي س��فراي ايران در شكورهاي مختلف 
 راهي استان هاي گوناگون شدند تا از دل گفت وگوهاي 
رودر رو با فعالان اقتصادي استاني، هدف گذاري هاي لازم 
در اين زمنيه ايجاد شود. ديروز هم سفير كشورمان در سوئد 
راهي قزوين شد تا در جريان گفت وگو با اهالي اقتصاد اين 
شهر تصويري از مهم ترين برنامه هاي اجرايي براي بهبود 
شاخص هاي صادراتي ارايه شود. احمد معصومي فر سفير 
ايران در سوئد گفت: در راستاي اصلاح رويكردها، معرفي 
توانمندي ها و توسعه مناسبات تجاري و بازرگاني، سايت 
ديپلماسي اقتصادي در وزارت خارجه فعال شده است.

احمد معصومي فر ديروز در جلسه شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي قزوين اظهار داشت: بسياري از 
موضوعاتي كه راجع به آن جلسه داريم هنوز حل نشده و 
به رغم تصويب قانون بهبود فضاي كسب و كار امروز رتبه 
۱۲۸ هستيم كه زيبنده كش��ور ما نيست. با ريشه يابي 
مشكلات لازم است از تجربه ديگر كشورها استفاده كنيم 
زيرا امروز تورم در همه كشورها حل شده فقط ۱۰ كشور 
تورم دو رقمي دارند كه ما هم مي توانيم در مسير اصلاح 
امور گام برداريم.معصومي فر يادآور شد: خيلي از مشكلات 
ما فقط تحريم نيست و در شرايط كه اقتصاد ما نفتي است 
اين پيامدها را داريم، نفت خوب اس��ت اما اتكا به آن در 

اقتصاد منطقي نيست.

 اقتصاد نفتي محكوم به شكست است
سفير ايران در سوئد تصريح كرد: وقتي در شروع كسب 
و كار رتب��ه خوبي داريم نش��ان مي دهد دريافت مجوز 
براي عده اي رانت دارد در حالي كه در كره جنوبي هيچ 
رانتي نيست و براي ش��روع همه آزادند وارد بازار توليد 
ش��وند اما وقتي كارها عملي شد حمايت دولت شامل 
افراد مي شود ولي در كشور ما برعكس است.وي يادآور 
شد: اقتصاد سوبسيدي، سياست زده و نفتي پيامدش 
همين مي شود كه كشورمان با آن روبه رو شده در حالي 
كه بايد اقتصاد بر مبناي نيروي انس��اني شكل بگيرد.

معصومي فر گفت: در كش��ور ژاپن از س��نين كودكي 
موضوع اقتص��اد را ياد مي دهند و همان مقطع ابتدايي 
به كودكان مي گويند كش��ور چيزي ندارد و بايد همه 
تلاش كنند تا به ثروت برسند اما در ايران در كتب درسي 
 مي گوييم ايران همه چيز دارد و ذهن كودكان به تنبلي و 
راحت طلبي شكل مي گيرد.وي اظهار داشت: تعارض 
منافع بخش دولتي و خصوصي را هنوز حل نكرده ايم و 
كارمند دولتي مي خواهد در زمان امضا حق خود را بگيرد 
اما بايد بتوانيم جوري تشويق كنيم تا مانند زماني كه تيم 
ملي پيروز مي شود همه احساس خوشحالي مي كنند در 
حوزه اقتصاد و تجارت هم همه در مشاركت كار خود را 

سهيم بدانند كه منتفع مي شوند.

 راهبرد نمايندگي  وزارت خارجه در استان ها
در همين خصوص پيرپيراني مسوول نمايندگي هاي 
وزارت امور خارجه در داخل كش��ور نيز مي گويد: در 
حال حاضر در هيات ويژه نمايندگي هاي داخلي وزارت 
امور خارجه ۲۸ دفتر نمايندگي در استان ها و بندرهاي 

آزاد ايجاد شده كه رسالت دفاتر نمايندگي وزارت امور 
خارجه در استان ها فراتر از خدمات كنسولي است.

وي اف��زود: در تعريف جديد فعاليت هاي اين دفاتر در 
اس��تان ها برقراري ارتباط با بخش خصوصي و فعالان 
اقتص��ادي يكي از ن��كات حائز اهميت اس��ت كه در 
اين زمينه تلاش در جهت ارتقاي م��راودات تجاري، 
تسهيل فرآيندهاي كنسولي مورد نياز بخش تجاري و 

سرمايه گذاري در دستور قرار دارد .
پيرپيراني اظهار داشت: رويكرد فعلي وزارت امور خارجه 
توجه ويژه به حل مسائل اقتصادي و همكاري با بخش 
خصوصي در مراودات بين المللي تجاري و استفاده از 
ظرفيت دفاتر داخلي براي كمك به توسعه اقتصادي 

استان ها مورد تاكيد قرار گرفته است.
همچنين محم��ود رحيمي گرجي، مش��اور معاون 
مال��ي و اداري وزارت امور خارج��ه هم گفت: در دفاتر 
نمايندگي ه��اي وزارت ام��ور خارج��ه در اس��تان ها 
مي توانند با همكاري پارلمان بخش خصوصي خدمات 
و برنامه هاي متنوع و مناسبي در حوزه هاي اقتصادي از 
جمله معرفي ظرفيت هاي اقتصادي و صادراتي استان ها 
ب��ه رايزن ه��ا و ديپلمات ها و برگ��زاري همايش هاي 

بين المللي مختلف در استان ها اجرا كنند.
وي با برش��ماري وظايف دفاتر نمايندگي وزارت امور 
خارجه در استان ها اضافه كرد: از وظايف اوليه اين دفاتر 
ارايه خدمت در جهت توسعه توانمندي هاي اقتصادي 
استان اس��ت كه به عنوان بازوي بين الملل بتواند در 
جهت شناس��اندن پتانس��يل هاي صادراتي از طريق 
نمايندگي هاي ايران در خارج از كشور و سفراي خارجي 

مستقر در ايران هستند ايفاي نقش كنند..

اهميت ورود سرمايه هاي خرد 
به بورس

كرمان|معاون هماهنگي 
امور اقتصادي اس��تانداري 
كرمان معتقد اس��ت: ورود 
سرمايه ها به بورس مي تواند 
منابع سرگردان را به كمك 
صنعت بياورد. محمدعلي 
دهق��ان ديروز در ش��وراي 
گفت وگ��وي دولت و بخ��ش خصوصي در اين ش��هر 
اظهار داشت: سال جاري كه ۳۵ درصد يك سال نرمال 
توليد پسته رفسنجان بوده حدود ۴ هزار ميليارد تومان 
فروش پسته بوده كه اگر براي شهرستان دو هزار ميليارد 
تومان درآمد حاصل شده باشد يك هزار ميليارد تومان 
آماده سرمايه گذاري است، مردم بايد به صنعت اعتماد 
كنند و س��رمايه هاي خود را به اين بخش ورود دهند.

معاون هماهنگي امور اقتصادي اس��تانداري كرمان با 
اش��اره به اهميت رفتن به س��مت بورس، ابراز داشت: 
حتي پروژه ها را مي ش��ود وارد بورس كرد پيش��نهاد 
مي كنم سرمايه گذاري هايي كه شده وارد بورس شود و 
سرمايه گذاران مختلف هم وارد شوند تا منابع سرگردان 
داخل شهر و استان را به سمت صنعت بياوريم چون با 
اين سرمايه ها كار صنعتي رواج و توسعه مي يابد.معاون 
هماهنگي امور اقتصادي استانداري كرمان ادامه داد: اگر 
سرمايه گذاري هاي منطقه ويژه را وارد بورس كنيم خود 
منطقه ويژه مي تواند يك بورس باشد استفاده از مشاوران 
بورسي مي تواند كارايي داشته باشد در ۱۰ سال گذشته 
بورس هم از سكه، هم طلا و هم زمين بازدهي بيشتري 

داشته كسي كه ارز مي خرد توليد را راكد مي كند.

۴۵ ميليون مترمكعب آب به سمت 
درياچه اروميه رهاسازي مي شود
آذربايج�انغرب�ي|
مديرعام��ل ش��ركت آب 
منطقه اي آذربايجان غربي 
از رهاس��ازي ۴۵ ميليون 
مترمكع��ب آب س��دها به 
سمت درياچه اروميه از اول 
دي ماه امس��ال خب��ر داد. 
كيومرث دانش��جو در گفت وگو با مهر ب��ا بيان اينكه 
 در اين اق��دام ۴۵ ميليون مترمكعب آب با دبي روزانه

۱۶ متر مكعب بر ثانيه رهاسازي مي شود ادامه داد: از 
زمان اجراي طرح رهاسازي آب سدها بر اساس مصوبات 
ستاد احياي درياچه اروميه تاكنون ۴ ميليارد و 9۴۰ 
ميليون مترمكعب آب از س��دهاي استان به درياچه 
اروميه سرازير شده است. دانش��جو با اشاره به بهبود 
شرايط درياچه اروميه گفت: بر اساس پايش هاي انجام 
شده اين درياچه ۳ ميليارد و ۲۴۰ ميليون مترمكعب 
آب دارد كه ۲ ميليارد و ۸۰ ميليون مترمكعب بيشتر از 
زمان مشابه قبل از تشكيل ستاد احياي درياچه اروميه 
است. مديرعامل شركت آب منطقه اي آذربايجان غربي 
گفت: در راستاي مصوبات ستاد احياي درياچه اروميه 
همچنين ۲۴۲ كيلومتر از رودخانه ها و ۵۴۴ كيلومتر 
از انهار منتهي به رودخانه هاي استان از محل اعتبارات 
س��تاد احيا و اين شركت طي ۵ سال گذشته لايروبي 
ش��ده است. دانشجو گفت: امس��ال در ۱۱۶ كيلومتر 
از رودخانه ها عملي��ات لايروبي انجام گرفته و اين امر 
در شهرس��تان هاي اروميه، خوي، مهاباد، سلماس و 

چالدران همچنان ادامه دارد. 

 واحدهاي مسكن مهر 
بلاتكليف واگذار مي شوند

البرز|مدي��ركل راه و 
شهرسازي استان البرز با 
اش��اره به اينكه واحدهاي 
مس��كن مه��ر بلاتكليف 
واگ��ذار مي ش��ود، گفت: 
اين مهم توسط نهادهاي 
نظارتي بررسي شده است. 
به گ��زارش مهر، تق��ي رضايي پيش از ظهر ش��نبه 
در جم��ع خبرنگاران در خص��وص آخرين وضعيت 
پروژه هاي مسكن مهر استان البرز گفت: اين پروژه ها 
در ش��هرهاي بالاي ۲۵ هزار نفر در حال اتمام است و 
تنها هزار و 9۳۲ واحد آن باقي مانده است. وي تاكيد 
كرد: پيشرفت فيزيكي پروژه مسكن مهر در شهرهاي 
با جمعيت بالاي ۲۵ هزار نفر بيش از 9۸.۵ درصد بوده 
است و اميدواريم تا پايان امسال اقدامات در اين بخش 
به اتمام برسد.مديركل راه و شهرسازي استان البرز 
در خصوص واحدهايي كه متقاضي ثبت نامي داشته 
است اما شخص به هر دليلي آورده خود را كامل نكرده 
يا پرداخت اقساط را پيش نمي برد، توضيح داد: اگر فرد 
متقاضي در اين مورد اقدامي نكند مجبور مي شويم 
كه جايگزيني براي آن انتخاب كنيم.رضايي با بيان 
 اينكه اگ��ر متقاضيان كه در قالب فروش اقس��اطي 
ثبت نام كرده اند مراجعات بعدي را نداش��ته باشند 
افزود: بسياري از متقاضيان البرزي از تهران ثبت نام 
كرده بودند و بسياري از آنهايي كه بعدها متوجه شدند 
به مسكن نيازي ندارند اعلام كردند، پول خود را پس 

گرفته و جايگزيني براي آنها انتخاب شد. 

زعفران كاران خواستار تمديد 
مهلت خريد حمايتي شدند

خراسانجنوبي|مدير 
س��ازمان تعاون روستايي 
خراس��ان جنوبي گف��ت: 
يك هزار كيلوگرم زعفران 
خشك در قالب طرح خريد 
حمايتي توسط شبكه تعاون 
روستايي خراسان جنوبي از 
كشاورزان استان خريداري شد.وحيد ضياييان احمدي 
ديروز در گفت وگو با فارس اظهار داش��ت: در راستاي 
اجراي طرح خريد حمايتي زعفران، س��ه مركز خريد 
در استان خراسان جنوبي پيش بيني شده و كشاورزان 
تا آخر آذرماه وقت داشتند با مراجعه به مراكز از پيش 
تعيين ش��ده نس��بت به تحويل محصول خود اقدام 
كنند.وي بيان داشت: از ابتداي طرح خريد حمايتي 
زعفران تاكنون، يك هزار كيلوگرم زعفران خش��ك 
از عفران كاران اس��تان خريداري ش��ده اس��ت. مدير 
سازمان تعاون روستايي خراسان جنوبي تشريح كرد: 
از اين ميزان زعفران خريداري ش��ده ۶۰۰ كيلوگرم 
از زعفران كاران شهرس��تان س��رايان، ۲9۸ كيلوگرم 
از زعف��ران كاران شهرس��تان قاي��ن و ۱۰۲ كيلوگرم 
هم از زعفران كاران بيرجندي خريداري ش��ده است.

ضياييان احمدي افزود: محص��ول زعفران تحويلي از 
كشاورزان در ۴ رده براساس كيفيت محصول با قيمت 
پوشال معمولي هر كيلوگرم ۸۲ ميليون ريال، پوشال 
مرغوب هر كيلوگرم 9۰ ميليون ريال، شبه نگين هر 
كيلوگرم 9۵ ميليون ريال و زعفران نگين هر كيلوگرم 

۱۰۵ ميليون ريال تعيين شده است. 

 عدالت آموزشی
مسأله جدی ماست

خراس�انرضوي|وزير 
آموزش وپ��رورش گف��ت: 
عدالت آموزش��ی، مس��أله 
ج��دی ماس��ت و يک��ی از 
دِين های ما نسبت به مردم 
توزي��ع آموزش به ش��يوه  

عادلانه است.
محسن حاجی ميرزايی، ديروز در نشستی صميمانه با  
جمعی از فرهنگيان خراسان رضوی اظهار کرد: يکی 
از دِين های ما نس��بت به مردم، توزيع عادلانه  آموزش 
است، هرچقدر فرصت های يادگيری غيرعادلانه توليد 
شود، بازتوزيع اين عوامل به عرصه های ديگر گرايش 
پيدا می کند.  ش��کل حقيقی عدالت در تمام سطوح 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی در برابری فرصت های 
آموزش��ی اس��ت و بايد فرصت و کيفيت برابر را ايجاد 
کنيم و درصدد هستيم از بس��تر آی تی و توانايی های 
معلمان ظرفيتی را به وجود آوريم تا دسترسی آسان تر 
به اين مقوله فراهم شود.وی  اظهار کرد: در مورد کنکور 
حرف های زيادی داريم و آنچه که به عنوان مافيا از آن ياد 
می کنم، اقتصادی است که پيرامون آموزش وپرورش 
شکل گرفته است. اين اقتصاد، نظام واقعی آموزش ما را 
هدايت می کند، بايد از آموزش محوری به تربيت محوری 
پيش رويم. در پاي��ان کار آموزش، هيچ وزنی برای اين 
مفاهيم قائل نيستيم و اقتصاد پيرامون مان را هم جدی 
نگرفته ايم.وزير آموزش وپرورش ادامه داد: اگر بتوانيم 
جريان آموزشی مان را به سمت تربيت گرايش دهيم 

موفق عمل کرده ايم .

  Sun. Dec 22.   يك شنبه    اول  دي 1398   25  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1554  2019 

حافظ، شاهنامه و قصه شب هاي 
يلدايي كهگيلويه و بويراحمد

ياسوج|شب هاي كشدار زمستان و عطر بقچه مادر 
بزرگ، فال حافظ و حماسه شاهنامه و عطر چاي و بوي 
گلاب، قصه شب هاي يلدايي است كه در كهگيلويه و 
بويراحمد بر دامن دنا مي گذشت. يلداهاي روزگاري 
نه چندان دور با سلفي ها و تنهايي بيگانه بود و اهالي 
يك روستا يا يك خانواده، شب يلدا را با شعر و غزل و 
متيل و »گمك« و »گندم برشته« و »نان شيرين« و 
»آش دنگو« به زمستان پيوند مي زدند. يلدا كه از راه 
مي رس��يد، پير و جوان و كودك و زن و مرد در خانه 
بزرگ خان��واده گرد هم مي آمدند و ب��ا نواي قرآن و 
حافظ و شاهنامه و عطر عاشقي، فصل زمستان را با 
گرماي صله ارحام، همدلي، دوستي و دعا براي نزول 
نعمات الهي پيوند مي دادند.اين آيين ها اما همه، اكنون 
زخم خورده تغيير زندگي از ايلي، عشيره اي و سنتي 
به شهرنشيني و مدرنيته شده و دور هم نشيني هاي 
يلدايي در آخرين شب پاييزي ديگر طعم قصه و متيل 

و شاهنامه و حافظ ندارد.

 شرايط بهره مندي معلمان
 از مزاياي طرح رتبه بندي

بوشهر|معاون آموزش و پرورش استان بوشهر 
گفت: طبق تصويب نامه ۱۷ آذرماه هيات وزيران، 
معلمان داراي صلاحي��ت عمومي، تخصصي و 
حرفه اي با س��ابقه بيش از ۲ سال س��ابقه كار از 
مزاياي اجراي طرح رتبه بندي بهره مند مي شوند. 
غلامرضا دانش فر در جلسه كارگروه استاني طرح 
رتبه بندي فرهنگيان اظه��ار كرد: فرهنگيان بر 
اساس سابقه خدمت، دوره هاي آموزشي، نمرات 
ارزشيابي و بررسي ۳ صلاحيت حرفه اي، عمومي 
و تخصصي كه توس��ط كميته هايي ارزش��يابي 
شده اس��ت در رتبه يك تا پنج جاي مي گيرند.

وي ادامه داد: همكاران فرهنگي كه در تاريخ دوم 
ارديبهشت ۱۳9۴ داراي رتبه پايه، ارشد، خبره 
و عالي ش��ده اند در رتبه هاي يك تا پنج تطبيق 

داده مي شوند.

راه اندازي پيست اسكي 
چلگرد بعد از ۷ سال

شهركرد|پيست اسكي چلگرد در شهرستان 
كوهرنگ ب��راي اولين بار طي ۷ س��ال اخير در 
فصل پاييز راه اندازي و فعال ش��د و علاقه مندان 
ورزش هاي زمس��تاني را به اين ميدان ورزش��ي 
تفريحي كشاند. پيست اسكي چلگرد داراي ۸۱۰ 
متر طول، ۲۲ درصد ش��يب و ۳ دس��تگاه بالابر 
است. هر گونه فعاليت غير ورزشي از جمله تويوپ 
سواري در پيست اس��كي چلگرد ممنوع است. 
پيست اسكي چلگرد در ۸۵ كيلومتري شهركرد 

و در روستاي بارده قرار دارد.

متلاشي شدن شبكه فساد 
دارويي در استان البرز

كرج|شبكه فساد دارويي استان البرز به وسيله 
اطلاعات سپاه متلاشي شد و معاون سابق غذا و 
دارو و تعدادي از مديران دانش��گاه علوم پزشكي 
البرز دستگير ش��دند.درميان بازداشت شدگان 
معاون سابق غذا و داروي دانشگاه علوم پزشكي 
اس��تان البرز به همراه تع��دادي از مديران اين 
دانشگاه با اتهامات متعدد دارويي و درماني، توسط 
ماموران اطلاعات سپاه بازداشت شده اند.اين اقدام 
به دنبال پيگيري و برخورد با تخلفات شبكه اي در 
حوزه دارو و درمان در دانشگاه علوم پزشكي البرز 

انجام شده است.

بازديد از ايستگاه هاي 
تاسيسات تقويت فشار

س�اري|مقدم بيگلريان سرپرس��ت منطقه 9 
عمليات انتقال گازبه همراه هيات رييسه منطقه 
با حضور در ايس��تگاه هاي تقويت فشار گاز نكا، 
قلعه جيق، نور، رامس��ر و رشت همچنين مراكز 
بهره برداري گرگان، نور و رش��ت از اين مراكز و 
ايس��تگاه ها بازديد و با كاركنان منطقه ديدار و 

گفت وگو كرد. 
سرپرست منطقه 9 عمليات، در جلسات آشنايي با 
كاركنان مراكز بهره برداري و ايستگاه هاي تقويت 
فشار منطقه از حضور در منطقه اي با كاركنان با 
دانش، مجرب و مسووليت پذير ابراز خشنودي 
كرد. سرپرست منطقه 9 عمليات انتقال گاز بيان 
كرد: بايد به بهينه سازي سيستم هاي كنترلي و 
ايمني ايس��تگاه ها توجه خاص شده و در بخش 
خطوط لوله از طرح هاي ايمن س��ازي اصولي و 
مهندسي شده با توجه به حضور چندين مشاور 

طراحي ايمن سازي استفاده كرد.

 انعقاد قرارداد سرمايه گذاري 
در بندر اميرآباد

ساري|با حضور وزير راه و شهرسازي، مديرعامل 
و هيات عامل سازمان بنادرودريانوردي قرارداد 
سرمايه گذاري احداث س��يلوي غلات به مبلغ 
۲۴۰ميليارد ري��ال در منطقه وي��ژه اقتصادي 

بندراميرآباد با بخش خصوصي به امضاء رسيد.
بنابراين گزارش، قرار اس��ت س��يلوي غلات به 
ظرفيت ۴۲ هزار تن با سرمايه گذاري ۲۴۰ميليارد 
ريالي، توس��ط بخش خصوص��ي در زميني به 
مس��احت تقريبي ۷ هزار متر مرب��ع در اراضي 
پس��كرانه بندراميرآباد احداث شود.لازم به ذكر 
است با بهره برداري از اين پروژه ضمن اشتغالزايي 
۱۸ نفر، ظرفيت س��يلوهاي نگه��داري غلات 
بندراميرآب��اد از ۴۰۱ هزار تن ب��ه ۴۴۳ هزار تن 

افزايش پيدا خواهد كرد.

چهرههاياستاني
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گزارش »تعادل« از وضعيت پرستاران در لايحه بودجه 99

سايه پزشك سالاري بر مطالبات پرستاران
ريحانه جاويدي|

بودجه مس��تقيم وزارت بهداش��ت در لايحه بودجه 
س��ال 99 رقمي معادل 85 هزار ميليارد تومان است 
اما س��هم پرستاران از اين رقم معلوم نيست، تا جايي 
كه به گواه برخي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي،  
دولت در لايحه بودجه س��ال آينده هيچ پيشنهادی 
برای پرستاران نياورده اس��ت.  اين درحالي است كه 
پرستاران بيشتر از 6 ماه اضافه كار و نزديك به 18 ماه 
كارانه پرستاري از دولت طلب دارند. با اين حال سهم 
پرستاران از بودجه س��ال آينده هم مانند بسياري از 

موضوعات ميان مسئولان پاسكاري مي شود. 
نماين��دگان مجل��س معتقدن��د كوتاه��ي از جانب 
مسئولان نظام پرس��تاري بوده كه در زمان مناسب 
بودجه پيش��نهادي خود را به معاونت توسعه وزارت 
بهداش��ت، اعلام نكرده اند اما مسئولان خانه پرستار 
نظر ديگري دارند، آن ها ارس��ال نكردن نامه در وقت 
مناسب را كذب دانسته و به وجود آمدن چنين اتفاقي 
را ناش��ي از پزشك س��الاري در بدنه وزارت بهداشت 
مي دانند كه تا اندازه اي به مطالبات پرستاران بي توجه 
است كه حتي بودجه اي براي آن ها به دولت پيشنهاد 

نمي دهد.
اين وضعيت در حالي است كه رقمي براي اجرا شدن 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری هم كه از سال 
1386 به تصويب رس��يده و همه مقدمات اجرای آن 
از سال ها قبل تهيه و تدوين شده است در نظر گرفته 
نشده در حالي كه  وزارت بهداشت بايد قبل از ارسال 
لايحه کل بودجه کش��ور از س��وی دولت به مجلس 
شورای اسلامی، به اعتبار مورد نظر براي اجراي اين 

قانون را به دولت اعلام مي كرد.

 نظام پرستاري براي حق پرستاران تعلل كرد
لايحه بودجه سال 99 درحالي از سوي دولت به مجلس 
تقديم شده است كه عضو ناظر مجلس در شورای عالی 
نظام پرستاری، معتقد اس��ت دولت در لايحه بودجه 
سال 99 کل کش��ور، هيچ پيشنهادی برای پرستاران 

نياورده است. 
حيدرعلی عابدی، با بيان اينکه سازمان نظام پرستاری 
می تواند از طريق تعامل و هم افزايی در خصوص تعيين 
بودجه موثر واقع شود، افزود: کميسيون تلفيق می تواند 
با توجه به بودجه انقباضی دولت، گام های موثری را در 

جهت تعيين بودجه پرستاری بردارد.
او با اشاره به اينکه از طريق دولت هيچ پيشنهادی برای 

پرستاران در بودجه سال 99 آورده نشده است، گفت: از 
6 ماه گذشته که زمزمه تعيين بودجه وجود داشت بايد 
نهادهای پرستاری، پيشنهادات و برنامه های خود را 
به معاونت توسعه وزارت بهداشت ارائه کرده و معاون 
توس��عه  وزارت آن را در جداول بودجه لحاظ می کرد 
و جداول بودجه به س��ازمان برنامه و بودجه ارس��ال 
می ش��د. بنابراين اگر اين پيشنهاد در سازمان برنامه 
و بودجه حذف می ش��د، می توانستيم با آن برخورد 
کنيم اما متاسفانه از پله اول شکل گيری بودجه، هيچ 
پيشنهادی ارائه نشده و  بايد اين گونه موارد برای سال 

های آتی اتفاق بيفتد.
عابدی ادامه داد:  بودجه امس��ال بودجه ای انقباضی 
اس��ت که اجازه مانور به ما نمی دهد و اگر اين بودجه 
انقباضی وجود نداشت،می توانستيم اقدامات موثری 
در اين خصوص داشته باشيم اما باز هم اميدواريم که 
همکاران در کميس��يون تلفيق  ما را ياری رس��انند و 
موانع را رفع کرده و موضوعات پرستاری را مطرح کنند.

 ارسال نامه بودجه پيشنهادي نظام پرستاري 
هم به وزارت بهداشت هم به عابدي

اظهارات عابدي درحالي است كه محمد شريفی مقدم 
دبيرکل خانه پرستار كه مس��ئول امضاي نامه بودجه 
پيشنهادي سازمان نظام پرستاري به وزارت بهداشت 
بوده اس��ت، چنين اظهارنظري را نادرس��ت دانسته و 
معتقد است زماني كه در سازمان نظام پرستاري مشغول 
فعاليت بود،  تي��ر 98 و در دوره چهارم س��ازمان نظام 
پرستاری، پيشنهاد ۲۰۰۰ ميليارد تومان اعتبار برای 
اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری، به وزارت 
بهداشت داده شد كه اتفاقا يك رونوشت از نامه پيشنهاد 
بودجه به آقاي عابدي،  عضو ناظر مجلس در شورای عالی 
نظام پرستاری هم ارسال شده است. او درباره جزئيات 
اين موض��وع به تعادل گفت: اينكه كوتاهي را به گردن 
نظام پرستاري بيندازند درست نيست چرا كه ما در زمان 
مقرر نامه پيش��نهاد بودجه براي پرستاران را به وزارت 
بهداشت ارسال كرديم و شخص من نامه را امضا و ارسال 

كرد، بعد از آن هم هربار از وزارتخانه پيگير شديم اعلام 
كردند در دست بررسي است و حالا نمايندگان مجلس 
مي گويند هيچ پيشنهادي براي پرستاران در نظر گرفته 
نشده است. اما اين موضوع براي بار نخست نيست كه 
رخ مي دهد از سال 95 وضع به همين روال بوده،  يك بار 
گفتند نامه را دير ارسال كرديد،  سال بعد وزارت بهداشت 
به دليل مخالفت نامه را براي نهاد مربوطه ارسال نكرد و 

امسال هم وضع به اين صورت است.
او افزود: چنين اتفاقي و چني��ن بي توجهي به جامعه 
پرس��تاري از فرهنگ پزشك س��الاري در بدنه وزارت 
بهداشت ناش��ي مي ش��ود. نگاه به پرس��تار وضعيت 
مناسبي ندارد و وزارتخانه هم فقط به دنبال احقاق حق 
قشر خاص پزشكان است. 13 س��ال از تصويب قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرستاري مي گذرد در حالي كه 
در تبصره ث ماده 74 قانون برنامه ششم توسعه دولت 
مكلف به اجراي تعرفه گذاري خدمات پرستاري و تامين 
اعتبار آن از محل منابع عمومي شده است اما هنوز هم 

به دليل كوتاهي وزارت بهداشت اين قانون بدون اجرا و 
بدون بودجه باقي مانده است. 

 افزايش چراغ خاموش تعرفه ها
با اجراي »طرح مبتنی بر عملکرد پزشکان«

شريفی مقدم، در عين حال از تلاش گروه های پزشکی 
ب��رای افزايش تعرفه ه��ا خبر داد و گف��ت: گروه های 
پزشکی به اش��کال مختلف س��عی در افزايش درآمد 
مجموعه خ��ود دارند، به طوری ک��ه »طرح مبتنی بر 
عملکرد پزشکان« از جمله طرح هايی است که منجر 
به استثمار و تحقير جامعه پرستاری شده است. اين طرح 
به شکل خاموش و خزنده ای از اول آذر 98 در حال اجرا 
شدن است. در اين طرح هفت هزار خدمت تعريف شده 
اس��ت و چون راهی برای افزايش تعرف��ه وجود ندارد، 
گروه های پزشکی تلاش کرده اند از طريق اين طرح به 
حقوق واقعی پرستاران دست اندازی کنند. به طوری که 
برای خدمات پرستاری که برای پرستاران هنوز تعريف 
نشده و تعرفه ای ندارد اما نيروهای پرستاری عامل انجام 

آنها هستند، پزشکان درصد می گيرند.
او افزود: چرا بايد 3۰ درصد تعرفه تزريقات سرم تراپی، 
به حساب پزش��ک برود، در جايی که پرستاران عامل 
انجام اين خدمت بدون تعرفه هس��تند. اين از عجايب 
روزگار است که برای خدمتی که پرستار انجام می دهد 
و تعرفه ای ندارد، درصدی به پزشک پرداخت می شود. 
براي مثال براي خدماتي مانند دياليز كه پرستار آن را 
انجام مي دهد، 7۰ درصد مبلغ واريز شده به پزشك داده 
مي شود. در واقع پرستار خدماتي را انجام مي دهد كه 
بابت آن پولي دريافت نمي كند و پزشك پولي را مي گيرد 
درحالي كه در ازاي آن هيچ خدماتي به بيمار ارائه نداده 
است. دبيركل خانه پرستار بيان كرد: حقوق دريافتي 
يك پرستار حدود دوميليون و پانصدهزار تومان است 
در حالي كه پرس��تاران به دليل كمبود نيرو مجبور به 
اضافه كاري اجباري هم هستند و با نرخ پايين،  رقمي 
معادل پنج تا شش هزارتومان ساعات كاري طولاني را 
س��پري مي كنند اما بابت همين اضافه كاري اجباري 
6ماه تا يكسال معوقه دارند و از دولت طلبكارند از سوي 
ديگر كارانه پرستاري هم كه چندصدهزارتومان بيشتر 
نيست تا 18 ماه اس��ت كه به آن ها پرداخت نشده و در 
چنين ش��رايطي هيچ جايگاه مشخصي هم از بودجه 
سال 99 ندارند و مشخص نيست از چه منبعي قرار است 
معوقات آن ها پرداخت شده و سرنوشت مطالباتشان 

چه مي شود.

خسارت ۴۰۰ ميلياردي به وزارت بهداشت در سيل و زلزله اخير
معاون توس��عه مديريت، منابع و برنامه ري��زي وزارت 
بهداشت گفت: درسيل و زلزله اخير 4۰۰ ميليارد تومان 
آس��يب به وزارت بهداشت داش��تيم كه هيچ اعتباري 
تاكنون به ما اختصاص نداده اند. تنها وعده 1۰۰ ميليارد 

تومان داده اند كه اميدواريم پرداخت شود.
س��يد كامل تقوي نژاد، معاون توسعه مديريت، منابع و 
برنامه ريزي، در نشس��ت خبري با اصحاب رسانه گفت: 
يك درصد از ماليات بر ارزش افزوده در كش��ور به حوزه 
س��لامت تعلق مي گيرد. حدود 13 هزار ميليارد تومان 
از ارزش افزوده ماليات جمع ش��ده است. از اين مقدار 1 
درصد بايد به نظام سلامت تعلق گيرد كه اميدواريم تمام 

اين اعتبار به ما پرداخت  شود.
 وي در ادامه گفت: دو بسته به بسته هاي تحول سلامت 
اضافه مي شود. نخس��تين اعتبار آموزش نيرو است كه 
45۰ ميليارد توم��ان دريافت مي كند. همچنين يارانه 
دارو و تجهيزات پزش��كي 3۰۰ ميليارد اعتبار دريافت 
خواهد كرد. براي حمايت از ماندگاري پزشكان در مناطق، 
حمايت از زايمان طبيعي، حماي��ت از درمان نازايي ما 

بسته هاي يارانه اي در نظر گرفته ايم.
تقوي نژاد گفت: يكي از مشكلات ما درمان اتباع خارجي 
است، اين اتباع بالغ بر 1۰۰۰ ميليارد تومان براي نظام 
درمان��ي هزينه دارد، اما هيچ توجه��ي به تعيين اعتبار 
براي درمان بيماران اتباع نشده است. در برخي مناطق 
كه تعداد اتباع بالا است، بيمارستان ها كمبود بودجه و 

گلايه مندي دارند كه البته شكايتي به حق است.
وي گفت: حدود 46 هزار دانش��جو به نظام آموزشي ما 
اضافه شده است. متاس��فانه اعتبار مورد نياز آن تامين 
نشده است. همچنين براي تغذيه دانش آموزان تنها 15۰ 
ميليارد تومان با رايزني وزير بهداشت با دولت اختصاص 
داده ش��ده است كه كافي نيس��ت. به علاوه، در سيل و 
زلزله اخير 4۰۰ ميليارد تومان آسيب در وزارت بهداشت 
داشتيم كه هيچ اعتباري تاكنون به ما اختصاص نداده اند. 
تنها وع��ده 1۰۰ ميليارد تومان داده ان��د كه اميدواريم 

پرداخت شود.
تقوي نژاد گفت: بررس��ي روند هزينه هاي جاري نشان 
مي دهد طي س��ال هاي 95 تا 96 مخارج حوزه سلامت 
سير نزولي داشته اس��ت. يعني نرخ 9.1 در سال 94 به 
نرخ 8.7 در س��ال 96 از توليد ناخالص ملي كاهش پيدا 
كرده است. در سال 96 حجم توليد خالص ملي افزايش 

پيدا كرد.
وي در ادامه گفت: يكي از ابزارهاي تحليلي براي كشور 
نظام سلامت است. دو ويژگي مهم در اين نظام بايد مورد 
توجه قرار گيرد يكي بحث پايداري س��طوح مشخص 
خدمات درماني و ديگري اثربخش��ي درمان به معناي 

دسترسي به بهداشت و درمان است.
وي در ادامه گفت: سرانه پروژه هاي انجام شده در حوزه 
س��لامت يك ميليون و 45۰ هزار تن به ازاي هر فرد در 
سال 96 بوده اس��ت كه ۲.6 درصد نسبت به سال قبل 
افزايش پيدا كرده است. همچنين ميزان مشاركت بخش 
خصوصي در حوزه درمان 54.4 درصد رسيده است. در 
ابتداي دهه 9۰ سهم دولت از هزينه سلامت 34.4 درصد 
بود كه تاكنون ۲1 درصد افزايش يافته است.بايد توجه 
كنيم كه عمده هزينه هاي سلامت بر شانه دولت است، 
پس بايد سعي كنيم اعتبارات لازم به منابعي وصل شود 
كه پايداري لازم را داشته باشد. در سال 96 تورم كاهش 
پيداك��رد و تك رقمي ش��د، لذا برنام��ه حقيقي جاري 
س��لامت 335 هزار تومان نسبت به سال پيش يعني 8 

درصد افزايش پيدا كرد.
معاون توس��عه و مديريت مناب��ع و برنامه ريزي وزارت 
بهداش��ت گفت: هرم س��ني جمعيت از اهميت زيادي 
برخوردار است ما در شرايطي هستيم كه جامعه به سمت 
پيرس��الي مي رود پيش بيني مي شود سهم افراد بالاي 
65 س��ال نيم يا يك درصد از هزينه س��لامت را به خود 
اختصاص دهد. بررس��ي تصوير نمودارهاي سلامت بر 
مبناي كاركرد نشان مي دهد كه 67.9 درصد هزينه هاي 
حوزه سلامت به درمان اختصاص پيدا مي كند. 18 درصد 

بودجه صرف تجهيزات پزشكي و دارو مي شود، 1۰ درصد 
براي بيماران سرپايي هزينه مي شود و پنج درصد براي 
بهداشت و پيشگيري از بيماري ها اختصاص پيدا مي كند. 
اين به خاطر آن است كه وزير بهداشت اهميت بسياري 

براي پيشگيري و بحث بهداشت عمومي قائل است.
وي در ادامه گفت: برآورد هزينه سلامت ايران در بازه 1۰ 
ساله بسيار مهم است براي برآورد چنين آماري كميته  
برآورد هزينه سلامت تشكيل شده است تا براي بررسي 
يارانه ها و تصحيح نظام بيمه اي اقدام شود، ارزيابي فوق 
به اضافه ارزيابي كيفيت درماني بيمارستان هاي مختلف 
و مراك��ز درماني نيز از وظايف اين كميته اس��ت. بحث 
پرداخت از جيب بيماران روند كاهشي داشته و از حدود 

53 درصد به 3۲ درصد كاهش پيدا كرده است.
تقوي نژاد گفت: بودجه كل در سال 99 هزار 878 هزار 
ميليارد تومان است كه نس��بت به سال 98، 14 درصد 
افزايش داشته است. بودجه عمومي 484 هزار ميليارد 
تومان است كه نسبت به سال پيش هشت درصد رشد 
داشته است. درآمد س��لامت از ارزش افزوده حدود 14 
درصد رشد داشته اس��ت. مجموع اعتبارات ما 77 هزار 
و 6۰۰ ميليارد تومان بود كه به 85 هزار و ۲۰۰ ميليارد 
تومان افزايش پيدا كرد. محل درآمد اين 85 هزار و ۲۰۰ 
ميليارد تومان به اين قرار است: 37 هزار و 7۰۰ ميليارد 
تومان از محل عمومي نظام درماني، 37 هزار و 8۰۰ هزار 
ميليارد تومان از محل درآمد اقتصادي و 5۲ هزار ميليارد 
تومان از هدفمندي يارانه ها. 19 هزار ميليارد تومان اعتبار 
دانشگاه هاي علوم پزشكي است كه نسبت به سال قبل 
19 درصد افزايش پيدا كرده است. به رديف هاي ستادي 
44۰۰ ميليارد تومان اختصاص داده شده است. حوزه 
آموزش 577۰ ميليارد تومان بودجه دريافت كرده است 
كه 15 درصد از سال قبل بيشتر است. بخش پژوهشي 
13۰ ميليارد تومان بودجه دريافت كرده و 7 درصد رشد 
داشته است. جمع كل اعتبارات دانشگاه ها 54 هزار و 8۰۰ 
ميليارد تومان است. يك درصد از ماليات بر ارزش افزوده 

به نظام درماني تعلق خواهد گرفت.
وي در ارتباط با مشكلات كاركنان نظام سلامت گفت: 
بيش از نيمي از افرادي كه در نظام سلامت كار مي كنند 
قرارداد استخدام رس��مي ندارند بنابراين حقوق آنها از 
محل تامين بودجه دانش��گاه ها پرداخت مي شود. اين 
مشكلي اس��ت كه بايد حل كنيم زيرا دانشگاه ها امكان 
تهيه اين اعتبار را ندارند و عدم پرداخت حقوق كاركنان 
باعث پايين آمدن كيفيت كارايي نظام درمان مي شود. 
همچنين در بخش هايي كه به تازگي ايجاد مي ش��وند، 
چه بخش هايي كه تاسيس مي شوند چه بخش هايي كه 
جايگزين مي شوند بايد نيروي انساني مورد نياز را تهيه 
كنيم. بايد يك الگوي مطلوب براي وحدت رويه برخورد 
با كاركنان ايجاد ش��ود و محروميت هاي قانوني از بين 
برود. اين در بحث تحول اداري بسيار مهم است كه البته 
شامل تمام افراد غيرهيات علمي خواهد بود. همچنين 
اس��تقرار بانك مديران سلامت در دستور العمل وزارت 

بهداشت قرار دارد.

تقوي نژاد گفت: س��ه آمبولانس درياي��ي به تجهيزات 
درماني كشور اضافه شده است كه در منطقه هرمزگان 
مستقر هستند. سامانه تدارك الكترونيكي دولت و كسب 
اطلاعات از دستگاه ها در سال 98 به صورت كامل انجام 
شد. براي صد دستگاه آمبولانس تويوتا با دولت صحبت 
كرديم كه نظر اوليه دولت مثبت بود. تنها كشمكش هايي 
كه با سازمان استاندارد داريم باعث تاخير دستيابي به اين 

دستگاه ها شد.
وي گفت: مساله قطعي برق در اهواز در يك بيمارستان 
مربوط به سازمان برق بوده و قبلا هم از اين قبيل مشكلات 
داشتيم. به طور كلي اين موضوع مربوط به وزارت بهداشت 
نيست يا موضوع مستقيم مربوط به ما نيست.همچنين 
در بخش خصوصي ش��اهد جذب توريس��ت سلامت 
هستيم. اظهارات توريست هاي سلامت از اين قرار است 
كه امكانات پزش��كي ايران كامل و اثربخش است و اين 
خدمات با هزينه ۲5 درصد از آنچه در تركيه ارايه مي شود 

در دسترس است.

  Sun. Dec 22. 2019  1554   يك شنبه    اول  دي 1398   25  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره  

 امتحان نهايي دانش آموزان از 
دوم دي به قوت خود باقي است

س��خنگوي آموزش و پرورش ش��هر ته��ران اعلام 
كرد امتحانات نهاي��ي دانش آموزاني كه در خرداد و 
شهريور قبول نشده اند، در صورت تعطيلي مدارس 
به دلي��ل آلودگي هوا از تاريخ دوم دي و طبق برنامه 
برگزار مي شود. مس��عود ثقفي سخنگوي آموزش 
و پرورش ش��هر تهران در خصوص تاريخ برگزاري 
امتحانات نهايي كه از دوم دي ماه آغاز مي ش��ود، با 
توجه به احتمال تعطيلي م��دارس در روزهاي آتي 
به دليل آلودگي هوا به مهرگفت: امتحانات نهايي و 
هماهنگ استاني )داوطلبان آزاد، ارزشيابي جامع 
بزرگس��الان و آم��وزش از راه دور( پايه نهم، طبق 
برنامه ارسالي و از تاريخ دوم دي آغاز مي شود و حتي 
اگر استانداري مدارس را تعطيل اعلام كند نيز اين 
امتحانات به قوت خود باقي اس��ت. اين امتحان نيز 
مربوط به دانش آموزاني است كه در امتحانات خرداد 
و شهريور نمره نگرفته اند و براي ترميم معدل و قبولي 
اقدام به ش��ركت در امتحان مي كنن��د. وي درباره 
اينكه آيا در صورت اعلام تعطيلي مدارس توس��ط 
استانداري آموزش و پرورش اين حق قانوني را دارد 
كه به برگزاري اين امتحانات مبادرت كند، بيان كرد: 
يك سري آزمون ها كشوري هستند و نمي توان زمان 
آن را جابه جا كرد و بايد در تاريخ مقرر برگزار شوند. 
پس حتي استانداري هم نمي تواند تاريخ آن را تغيير 
دهد. وي درباره امتحانات داخلي ترم اول كه از 7 دي 
ماه آغاز مي شود نيز گفت: درباره امتحانات داخلي 
قضيه فرق مي كند و تصميمات درون مدرس��ه اي 
گرفته مي ش��ود و اين امكان را داريم كه تصميمات 
ديگري بگيريم ي��ا امتحاني به تعويق بيفتد. ثقفي 
درباره اينكه آيا كميته هماهنگي استاني در آموزش و 
پرورش تهران تشكيل شده تا درباره ميزان كلاس هاي 
جبراني براي دروس تصميم گيري شود، گفت: ما هنوز 
نمي توانيم ميزان عقب ماندگي را تخمين بزنيم و بايد 
بگذاريم تعداد روزهايي كه به دليل آلودگي هوا تعطيل 
مي شود، تمام شود و بعد اين عقب ماندن را تخمين 
بزنيم و راهكار بدهيم. اما براي امتحانات دي ماه هر 
مدرسه مي تواند متناسب با شرايط پيش رفتن دروس، 

حجم درس براي امتحانات را تعيين كند.

فروكش موج آنفلوآنزا 
در كشور

عضو كميته كشوري آنفلوآنزا، درباره تاثير آلودگي 
هوا بر بروز آنفلوآنزا و همچنين موج دوم اين بيماري 
توضيح داد. مس��عود مرداني با اش��اره به اتفاقي كه 
پس از آلودگي ه��وا رخ مي دهد، گفت: آلودگي هوا 
به علت س��كون هوا و آلاينده ها در مناطق پر تردد 
شهرها اتفاق مي افتد. سكون هوا مي تواند بستري 
ب��راي انتقال ويروس ها، عفونت ه��اي باكتريايي و 
قارچي را فراهم كند. نكته قابل توجه آن اس��ت كه 
در وضعيت س��كون هوا، فعاليت هاي بدني، ورزش 
و...  مي تواند اس��تعداد ابتلا به بيماري هاي عفوني را 
افزايش دهد. وي افزود: با توجه به دلايل ذكر ش��ده 
به كس��اني كه بيماري هاي تنفس��ي دارند به ويژه 
افراد با حساسيت هاي تنفس��ي بالا، آسم، بيماران 
قلبي-ريوي، كساني كه برونش��يت مزمن دارند و... 
توصيه مي كنيم از تردد در مناطق آلوده خودداري 
كرده و در منزل نيز ضمن رعايت نكات بهداش��تي 
حتما مايعات به ويژه شير مصرف كنند. وي با تاكيد بر 
لزوم شست وشوي دست ها براي جلوگيري از انتقال 
بيماري  به سايرين، اظهار كرد: طبق مطالعات صورت 
گرفته، حتي شستن دس��ت ها با آب خالي به مدت 
3۰ثانيه نيز مي تواند در جلوگيري از انتقال آنفلوآنزا به 
سايرين جلوگيري كرده و زنجيره انتقال عفونت هاي 

ويروسي دستگاه تنفسي را هم قطع كند.
مردان��ي با بيان اينكه موج آنفلوآن��زا فروكش كرده 
اس��ت، ادامه داد: موارد جديد ابتلا ب��ه آنفلوآنزا نيز 
در حال كاهش اس��ت، اما همچنان م��وارد ابتلا به 
عفونت آنفلوآنزايي كه منجر به عارضه آنفلوآنزا مانند 
»پنوموني« شده اند به مراكز درماني مراجعه مي كنند 

و عده اي نيز در بيمارستان بستري مي شوند. 
وي ضم��ن آنكه بروز م��وج دوم آنفلوآنزا را محتمل 
دانس��ت، اضافه كرد: البته بروز موج دوم آنفلوآنزا، به 

ميزان برودت هوا و رفتارهاي افراد بستگي دارد. 

فرار از پرداخت  مهريه
مجازات حبس به همراه دارد

نايب رييس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس، با 
بيان اينكه به قضات اختيار داده شده كه حكم طلاق 
همسر مردان معسر كه قادر به پرداخت مهريه نيستند 
را يك طرفه صادر كنند تاكيدكرد كه چنانچه زوج به 
قصد فرار از پرداخت مهريه، اموال خود را به ديگري 

منتقل كند به مجازات حبس محكوم خواهد شد.
محمد كاظمي در مورد انتقاد برخي از نبود مجازات 
جايگزين در ازاي حذف مجازات حبس در موضوع 
پرداخت مهري��ه، به خانه ملت گفت: تصميمات در 
اين خصوص بايد بر اساس موازين فقهي اتخاذ شود، 
بنابراين در اين مصوبه تاكيد شده است كه چنانچه 
فردي از توانايي مالي براي پرداخت مهريه برخوردار 
نباشد نبايد به زندان برود. نماينده ملاير در مجلس 
شوراي اس��لامي، ادامه داد: البته در مقابل به زوجه 
نيز اين اختيار داده ش��ده اس��ت كه اگر نپرداختن 
مهريه باعث عس��ر و حرج براي وي ش��د، بر اساس 
ماده 1133قانون مدني، دادگاه مي تواند به صورت 
يك طرفه و بدون نياز به رضايت مرد حكم طلاق را 

صادر كند.
وي تصريح كرد: اگر زوج توان پرداخت مهريه را داشته 
باشد و نپردازد، به طور قطع محكوم به مجازات حبس 
محكوم مي شود، اما چنانچه زوجه نتواند مالي را معرفي 
كند و استعلام از سازمان ثبت اسناد و املاك و ساير 
بخش ها نشان دهد كه زوج اموالي ندارد، حبس منتفي 
است. اگر اثبات شود كه زوج به قصد فرار از پرداخت 
مهريه، اموال خود را به نام بس��تگانش منتقل كرده 
است، هم اموال برمي گردد و هم فرد زنداني مي شود.

افزايش ۶.۶ درصدي بودجه بهزيستي تناسبي با نرخ تورم ندارد
رييس سازمان بهزيستي با انتقاد از اينكه بودجه جاري بهزيستي در 
لايحه 99 نسبت به سال 98 تنها 6.6 درصد افزايش يافته است، گفت: 
اگر وضعيت بودجه اي كميته امداد و بهزيستي با اين وضعيت پيش 
رود با كسري بودجه 4 هزار و 3۰۰ ميلياردي براي پرداخت مستمري 

مددجويان مواجه خواهند شد.
وحيد قبادي دانا گفت: حدود 93 درصد بودجه جاري بهزيس��تي از 
جنس مستمري، يارانه و امداد و جزو هزينه هاي اجتناب ناپذير است 
و بايد بودجه س��ازمان، حداكثر 15 تا ۲۰ درصد افزايش پيدا مي كرد 

زيرا اين افزايش 6.6 درصدي هيچ تناسبي با نرخ تورم موجود ندارد.
رييس سازمان بهزيستي كش��ور، با بيان اينكه هزينه وسايل كمك 
توانبخش��ي حدود سه برابر افزايش يافته اس��ت، افزود: تامين دارو و 
لوازم بهداشتي از مشكلات معلولان است كه اگر بودجه بهزيستي با 
اين وضعيت پيش برود در س��ال 99 با مشكلات بسيار جدي مواجه 

خواهيم شد.
او به خانه ملت گفت: حدود ۲ ميليون و 1۰۰ هزار خانوار تحت پوشش 
كميته امداد و حدود يك ميليون و 8۰ هزار خانوار تحت پوشش سازمان 

بهزيستي قرار دارند كه براي تحقق ماده 79 قانون برنامه ششم توسعه 
نياز است ۲۰ درصد حداقل حقوق دريافتي افراد را براي مددجويان در 
نظر بگيريم و مبلغ در نظر گرفته شده از محل هدفمندي يارانه براي 
مددجويان بهزيس��تي و كميته امداد بايد به 14 هزار و 3۰۰ ميليارد 
تومان برس��د در حالي كه مبلغ پيش بيني شده براي تحقق اين مهم 
در لايحه بودجه 99، 1۰ هزار ميليارد تومان اس��ت كه 4 هزار و 3۰۰ 
ميليارد تومان در اين زمينه كسري وجود دارد و بهزيستي و كميته امداد 
را در پرداخت مستمري ماهانه در سال آينده با مشكل مواجه مي كند.

قبادي دانا با بيان اينك��ه براي اجراي قانون حمايت از معلولان به 15 
هزار ميليارد تومان بودجه نياز داريم، تصريح كرد: متاسفانه در لايحه 
بودجه 99 تنها13۰۰ ميليارد تومان در نظر گرفته ش��ده و در واقع با 
8.5 درصد بودجه واقعي اجراي قانون با مشكل شديد مواجه مي شود.

رييس س��ازمان بهزيستي كشور يادآور ش��د: از كميسيون تلفيق و 
نمايندگان مجلس كه قانون حماي��ت از معلولان را تصويب كرده اند 
تقاضا داريم بودجه اجراي آن را هم پيش بيني و تصويب كنند تا بتوان 

درد و رنج جامعه معلولان را به حداقل رساند.

اختصاص ۲۰۰ ميليارد تومان براي بيمه تكميلي فرهنگيان
معاون برنامه ريزي و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش از اختصاص۲۰۰ 
ميليارد تومان از سوي دولت براي بهبود شرايط بيمه تكميلي فرهنگيان 

در سال 98 خبر داد.
علي الهيار تركمن در اجلاس مديران كل اس��تان ها درباره اين موضوع 
گفت: در زمينه واگذاري مسكن ويژه فرهنگيان و براساس تفاهم صورت 
گرفته شده 4۰درصد از پروژه هاي مسكن و شهرسازي مي تواند در اختيار 
فرهنگيان قرار گيرد و زمان اجراي تفاهم نامه سه ساله است.۲75 هزار نفر 
در سامانه مسكن ثبت نام كرده اند و براساس آمار موجود17۰هزار فرهنگي 

در كشور فاقد مسكن هستند.
الهيار تركمن تصريح كرد: از ميان تمامي افرادي كه در س��امانه مسكن 
ثبت نام كرده ان��د تعداد 69هزار و 3۰۰نفر فرهنگيان بالاي ۲۰س��ال 
سابقه، ۲7هزار و 9۰۰نفر زوجين فرهنگي، ۲4هزار و 9۰۰نفر فرهنگيان 
بازنشسته، 16هزار و 43۰نفر زنان سرپرست خانوار و بيش از 136هزار نفر 

ساير فرهنگيان متقاضي طرح مسكن فرهنگيان مي باشند.
معاون برنامه ريزي و توسعه منابع ادامه داد: برخي استان ها داراي مسكن 
مهر فاقد متقاضي هس��تند كه در صورت تمايل هم��كاران فرهنگي در 

اختيار آنان قرار خواهد گرفت و از4۰۰هزار واحد طرح ملي مس��كن نيز 
همكاران واجد ش��رايط مي توانند بهره مند شوند.در برخي از شهرها نيز 
با مشاركت مسكن و شهرس��ازي و آموزش و پرورش زمين مناسب براي 
ساخت در اختيار قرار خواهد گرفت. وام پرداختي براي مسكن فرهنگيان 

با سود 1۲درصد و به صورت كسر از حقوق خواهد بود.
معاون برنامه ريزي و توسعه منابع در زمينه بيمه تكميلي فرهنگيان گفت: 
امسال پرداخت خسارت ها به يك و نيم ماه كاهش يافته است.قرارداد فعلي 
بيمه تكميلي اول دي ماه به اتمام مي رسد و از دي ماه 98مجددا قرارداد 
متمركز با بيمه آتيه سازان حافظ و به صورت صندوقي بسته خواهد شد.سه 
معيار اصلي براي قرارداد آتي بيمه تكميلي وارد نشدن شوك قيمتي به 
تعرفه ها، محدود نش��دن خدمات و كيفيت بالاي خدم��ات خواهد بود.

متوسط زمان پرداخت خسارت در قرارداد جديد بيمه تكميلي كمتر از دو 
هفته خواهد بود. امسال ۲۰۰ميليارد تومان براي بيمه تكميلي فرهنگيان 
اختصاص داده ش��ده است كه 1۰۰ميليارد تومان براي بدهي هاي سال 
گذشته و 1۰۰ميليارد تومان نيز براي نداشتن افزايش تعرفه براي امسال 

درنظر گرفته شده است.
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تهراني ها در ۱۸ روز از آذرماه هواي نامطلوب تنفس كردند

قيمت زمين ۱۱0 درصد، قيمت آپارتمان ۶۴.۶ درصد افزايش يافت

وارسي دوباره كيفيت بنزين 

تابستان داغ مسكن در سراسر كشور

گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه مسوولان شركت نفت طي روزهاي گذشته 
اعلام كردند كه كيفيت نازل بنزين را رد كرده اند و مساله 
آلودگي هوا را به ساير عوامل نسبت داده اند، روز گذشته 
پيروز حناچي، ش��هردار تهران از بررسي مجدد وجود 

گوگرد در سوخت بنزين خبر داد.
 آلودگي هوا زندگي ساكنان كلان شهرها به خصوص 
تهران را تحت تاثير قرار داده است. مدارس و دانشگاه ها 
تعطيل ش��ده اند، زمان امتحانات تغيير كرده اس��ت، 
والدين شاغل سردرگم شده اند، سالمندان خانه نشين 
شده و شلوغي صف هاي اتوبوس و ايستگاه هاي مترو 
شهروندان را كلافه كرده است. روزانه تعداد زيادي راهي 
بيمارستان ها مي شوند و ميليون ها نفر با تنفس هواي 
آلوده به انواع و اقسام بيماري ها دچار مي شوند كه برخي 
از آنها ممكن است در آينده خود را نشان دهد و برخي 
مانند سردرد، سرگيجه، خستگي و سوزش چشم حال 

و حوصله اي براي مردم باقي نگذاشته است.
اين مشكلات در آذرماه امسال بيش از هر زمان ديگري 
بروز يافتند. بر اساس اطلاعات شركت كنترل كيفيت 
ه��واي تهران، هواي پايتخ��ت در ۱۸ روز از آذر ماه در 
شرايط نامطلوب قرار داشت. آذر ماه امسال تهراني ها 
يكي از بدترين ماه هاي آلوده پايتخت را تجربه كردند. 
به طوري كه به دليل افزايش غلظت ذرات معلق كمتر 
از ۲.۵ ميك��رون در ۱۸ روز از اين ماه هوا در ش��رايط 
نامطلوب قرار داشت كه در اين بين سهم هواي آلوده 
براي گروه هاي حس��اس ۱۵ روز و س��هم هواي آلوده 
براي همه افراد سه روز بود. ۱۲روز نيز هواي پايتخت در 

شرايط سالم قرار داشت.
اطلاعات ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران نشان 
مي دهد كه هواي پايتخت طي آذر ماه س��ال گذشته 
شرايط به مراتب بهتري نسبت به امسال داشت، چرا 
كه در اين بازه زماني هوا يك روز در ش��رايط پاك، ۱۸ 
روز در شرايط س��الم و ۱۱ روز ناسالم براي گروه هاي 
حساس بود. هواي تهران در اين ماه طي هيچ روزي در 
شرايط ناسالم براي همه گروه ها قرار نداشت. در آخرين 
ماه پاييز ۹۶ نيز پايتخت نش��ينان ۲ روز هواي پاك، ۹ 
روز هواي سالم و ۱۶ روز هواي ناسالم براي گروه هاي 
حساس تنفس كردند. در اين ماه همانند آذرماه امسال 
هواي پايتخت سه روز در شرايط ناسالم براي همه افراد 
قرار داشت. كيفيت هواي تهران در آذر ماه سال ۹۴ و 
۹۵ نيز شرايط بهتري نسبت به امسال داشت. كيفيت 
هوا در آذر سال ۹۵، چهار روز در شرايط پاك، ۱۴ روز 
سالم، ۱۰ روز ناس��الم براي گروه هاي حساس و ۲ روز 
ناسالم براي همه افراد بود همچنين در آذر ماه سال ۹۴ 
نيز تهراني ها دو روز هواي پاك، ۸ روز هواي سالم، ۱۹ 
روز هواي ناسالم براي گروه هاي حساس و يك روز هواي 

ناسالم براي همه داشتند.
در روزهاي��ي كه آلودگ��ي هوا افزاي��ش پيدا مي كند 
مسوولان نيز به جاي پيدا كردن راه حل مناسب به فكر 
پيدا كردن راهي هستند تا از خود و سازمان متبوعشان 
سلب مسووليت كنند.اين در حالي است كه در شرايط 
بحران وقت حرف زدن نيس��ت و فقط بايد عمل كرد. 
در واقع تصميم گيري براي بح��ران آلودگي هوا بايد 
درروزهايي كه هوا آلوده نيس��ت و فرصت كافي براي 
بررسي ابعاد مختلف راهكارهاي پيشنهادي وجود دارد، 
انجام گيرد. اكنون دو متهم اصلي آلودگي هوا،  سوخت 
و خودروها هستند. برخي كارشناسان از افزايش ميزان 
گوگرد در بنزي��ن خبر مي دهند و حتي چندي پيش 
سيد آرش ميلاني حسيني از وجود سياهه اي خبر داد 
كه در آن ميزان الاينده هاي شهرتهران مشخص شده 
است هر چند اين سياهه تاكنون در اختيار رسانه ها قرار 
نگرفته و علني نشده است اما ميلاني درباره آن گفته 

بود: »براساس گزارش هاي اعلام شده ميزان گوگرد در 
بنزين مقداري افزايش يافته است. اصلي ترين مساله 
گوگرد، وجود آن در س��وخت ديزل است اين موضوع 
پيچيدگي هاي خ��ود را دارد و نبايد در اين خصوص، 

سريعا واكنش نشان داد.«
اسماعيل كهرم، كارش��ناس ارشد محيط زيست نيز 
چندي پيش در گفت وگو با »تعادل« گفت: »در يك 
برهه اي روزانه ۲۲ ميليون ليتر كمبود بنزين داشتيم 
بنابراين به ناچار توليد بنزين به پتروشيمي ها واگذار 
شد.پتروش��يمي ها ت��ا ۵۰درصد به آن بن��زن اضافه 
مي كردند كه اكنون اين امر منتفي شده است.اما هنوز 
ميزان گوگرد در بنزين بيش از استانداردهاي جهاني 
اس��ت. وجود حدود ۲ درصد گوگرد در بنزين طبيعي 
است اما اكنون اين ميزان بسيار بيشتر از ۲درصد برآورد 
شده است. گوگرد موجود در بنزين هوا را آلوده مي كند 
و باعث كندذهني كودكان مي ش��ود . كشور ما بسيار 
غني است و اگر بخواهيم مي توانيم بهترين بنزين را در 

كشور توليد كنيم.«
اما ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
نس��بت به ايناظهارنظرها واكنش نشان داد و مرتبط 
دانستن آلودگي هوا با بنزين را به طور كامل رد و اعلام 
كرد كه س��وخت توزيعي اعم از بنزي��ن و گازوئيل در 
كلان شهر تهران از كيفيت بالايي برخوردار است. اين 
شركت در اطلاعيه اي اعلام كرد: »علي رغم توضيحات 
مكرر ماه هاي اخير پيرامون كيفيت بنزين توليدي و 
توزيعي در كشور به ويژه در كلان شهرها اخيرا و به دنبال 
آلودگي روزهاي گذشته مجددا ابهاماتي ايجاد شده و 
حتي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي موضوعاتي 
مطرح كرده اند. طبق گزارش منتش��ر ش��ده توسط 
شركت كنترل كيفيت هواي تهران، منشأ بيش از ۸۰ 
درصد از آلودگي وس��ائل نقليه شهر تهران مربوط به 
كاميون ها، اتوبوس ها و ميني بوس ها گزارش شده كه 
از قضا سوخت مصرفي هيچ كدام از آنها بنزين نيست؛ 
لذا مرتبط دانس��تن آلودگي هوا با بنزين به طور كامل 

رد مي شود.«
وجود گوگرد در سوخت بنزين دوباره ارزيابي مي شود

در اين حال، روز گذشته پيروز حناچي، شهردار تهران 

از بررسي مجدد وجود گوگرد در سوخت بنزين خبر داد 
و گفت: منشأ گوگرد در تهران، سوخت فسيلي است، 
اما گوگرد تنها يك منشأ ندارد، چرا كه سوخت مازوت، 
گازوئيل و بنزين نيز حاوي گوگرد اس��ت. همچنين 
سوخت نيروگاه ها، پالايشگاه ها و ساير مراكز صنعتي 
نيزحاوي گوگرد هستند. در آخرين پايش انجام شده 
از منابع سوخت فسيلي در تهران چيز عجيب و غريبي 
در بنزين نديديم، اما اعلام كرده ايم كه وجود گوگرد در 

سوخت بنزين مجددا مورد ارزيابي قرار گيرد. 

   اثر گوگرد در بوي نامطبوع تهران
شهردار تهران در حالي از بررسي دوباره ميزان گوگرد 
در بنزين خبر داده اس��ت كه افزايش گوگرد در هواي 
تهران به عنوان يكي از منابع بوي نامطبوع تهران نيز 
معرفي شد و هفته گذشته رييس اداره سلامت هواي 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي عنوان كرد: 
»بوي بدي كه در روزهاي گذش��ته در تهران احساس 
شد، گازي با منشأ تركيبات گوگردي است كه مي تواند 
دي اكسيد گوگرد يا تركيبات ديگري از گوگرد باشد و 

نمي تواند به دفن زباله ارتباط داشته باشد.«
اما از س��وي ديگر نمي توان نقش خودروس��ازان را در 
آلودگي هواي تهران ناديده گرفت. ذرات معلق با قطر 
كمتر از ۲.۵ ميكرون، يكي ديگر از منابع آلاينده هوا به 
شمار مي رود كه شامل عناصر و تركيبات مختلفي است 
اما در اين ميان كربن سياه يكي از اجزاي بسيار خطرناك 
و ريز اين ذرات معلق اس��ت كه احتمال بروز سرطان 
را افزايش مي دهد . موتورهاي ديزلي و س��وخت هاي 
فسيلي نقش بسياري در فرآوري كربن سياه دارند. از 
مجموع ذرات معلق فرآوري ش��ده در شهر تهران، ۲3 
درصد سهم كاميون ها، ۴ درصد سهم ميني بوس ها، ۱۲ 
درصد سهم اتوبوس هاي شركت واحد و ۱۸ درصد سهم 
ساير اتوبوس ها است، بنابراين با توجه به ديزلي بودن 
اين ناوگان ها مي توان نتيجه گيري كرد كه خودروهاي 

ديزلي عامل مهمي در آلايندگي شهر تهران هستند.
در سال ۹3 بر اساس مصوبه هيات دولت، نصب »فيلتر 
ج��اذب دوده« به منظ��ور كاهش آلودگ��ي هوا روي 
خودروهاي ديزلي الزامي شد. خودروسازان در همان 

زمان با اين مساله مخالفت هاي گسترده اي داشتند. 
در شرايطي كه خودروسازان در يكي، دو  ساله گذشته 
بيشترين سود و استفاده را از تحولات اقتصادي برده اند 
و به بهانه تحريم ها، خودروهايشان را با همان كيفيت و 
بلكه كمتر و صد البته قيمت بيشتر فروخته اند، با همان 
بهانه تحريم ها از انجام كمترين وظيفه در راستاي قانون 
هواي پاك شانه خالي كردند. البته شوراي پنجم شهر 

تهران نيز در اين خصوص مقصر بود.
برخي كارشناسان نيز معتقدند وجود ساختمان هاي 
بلندمرتبه در محيط شهر، در نقش »ديوار باد«، باعث 
سركوب شدن جريان باد سطحي در داخل شهر مي شود 
كه پيامد آن، »ايستايي هوا«، »انباشت ذرات آلاينده 
معلق در هوا« و در نتيجه بروز »تهويه نامطبوع شهر« 
خواهد بود. در تهران طي 3۰ سال اخير حدود هزار فقره 
پروانه س��اختماني براي احداث انواع بلندمرتبه صادر 
شده كه هر پروانه، از چند برج ساختماني تشكيل شده 
است. به اين ترتيب طي سه دهه اخير، سالي حداقل 3۰ 
برج مسكوني يا غيرمسكوني در پايتخت احداث شده كه 
عمده آنها در مناطق شمالي و اين اواخر در شمال غرب و 

غربي ترين منطقه تهران جانمايي شده اند.
اس��ماعيل كهرم ني��ز موضوع تاثير س��اختمان هاي 
بلندمرتبه بر مسير باد در تهران را تاييد مي كند. او در اين 
باره گفت: »اكثر بادهاي تهران از جنوب غربي به شمال 
شرقي مي وزند .اگر بلندمرتبه سازي و برج سازي شكل 
نمي گرفت،  اين كريدور هوايي باز مي ماند و آلاينده ها 
را با خود مي برد اما با كمال تاسف بدون محاسبه مسير 
بادهاي غالب، آس��مان خراش ها ساخته شد و جلوي 

حركت بادها را مسدود كرديم.«
با وج��ود اي��ن برخ��ي كارشناس��ان ني��ز معتقدند 
بلندمرتبه سازي تاثيري در آلودگي هواي تهران ندارد 
و اين ادعايي غير علمي است. اين درحالي است كه در 
كلان شهرهاي ديگر كشور مانند اصفهان و مشهد كه 
كوه ها و ساختمان هاي بلند ندارند هم وضعيت آلودگي 
هوا ش��بيه تهران است و مي توان نتيجه گرفت مقصر 
دانستن وضعيت جغرافيايي تهران به نوعي فرافكني 
است. دلايل آلودگي هوا و منابع آن مشخص است و تنها 
بايد راه حلي كه قابليت اجرايي داشته باشد براي آن در 

نظر گرفته شود كه ظاهرا هيچ سازمان و نهادي خود 
راموظف به اينكار نمي داند و همه در حال پاس كاري 

اين موضوع به يكديگرند.

   پيش بيني انباشت غلظت آلاينده هاي جوي 
همانطور كه عنوان شد تهران در آذر ماه ۱۸ روز هواي 
ناسالم داشته است و از اواخر هفته گذشته اين وضعيت 
تاكنون ادامه دارد . بر اس��اس گزارش هواشناسي طي 
۴روز آينده پايداري جو موجب سكون هوا و نوزيدن باد 
مناسب در تهران مي شود و به دليل نبود امكان تهويه 
طبيعي، در بعضي س��اعات ش��اهد انباشت و غلظت 

آلاينده هاي جوي و كاهش ديد افقي خواهيم بود.
بر اس��اس بررس��ي داده ه��ا و نقش��ه هاي پيش يابي 
هواشناسي تهران، آسماني غبارآلود به همراه غلظت 
آلاينده ها به ويژه در نواحي پرجمعيت، مناطق صنعتي 
و پرتردد تهران و شهرهاي همجوار پيش بيني مي شود 
و تا دوشنبه وضعيت كيفيت هوا در حد ناسالم خواهد 
بود و اواسط روز دوشنبه ناپايداري نسبي موجب وزش 
باد و كاهش حجم آلاينده ها خواهد شد اما از سه شنبه 

مجدد شرايط كاهش كيفيت هوا وجود دارد.
پليس راهور نيز محدوديت هايي براي تردد خودروها 
در نظر گرفته است. بر اساس مصوبه كارگروه اضطرار 
كاهش آلودگي هوا درباره مسائل ترافيكي، امشب تردد 
كاميون ها در پايتخت به صورت ۲۴ ساعته ممنوع است 
و كاميون ها اجازه تردد را در سطح پايتخت نخواهند 
داشت.همچنين روز يك ش��نبه تنها خودروهايي در 
سطح شهر مجاز به تردد خواهند بود، كه از سهميه ۲۰ 
روز رايگان آنها براي هر فصل باقي مانده باشد.در واقع 
طرح كاهش آلودگي هوا )حلقه دوم ترافيك(، به مقابل 
در منازل و تمام سطح شهر گسترش پيدا مي كند و تنها 
اجازه تردد به افرادي كه داده مي ش��ود كه از سهميه 
رايگان ۲۰ روز تردد آنها براي هر فصل باقي مانده باشد 
و امكان تردد با پرداخت عوارض وجود نخواهد داشت.

اظهارات رييس پليس راهور تهران درباره تردد در روز 
يك شنبه براساس ميزان سهميه ۲۰ روز باقي مانده در 
حالي است كه روز يك شنبه اول دي، اولين روز از فصل 
زمستان است و طبيعتا تمام خودروها طبق قانون اين 

امكان را دارند كه وارد محدوده شوند.
لازم به ذكر اس��ت ش��اخص كيفيت ه��وا )AQI( به 
پنج دسته اصلي تقسيم بندي مي شود. بر اساس اين 
تقسيم بندي از عدد صفر تا ۵۰ هوا پاك، از ۵۱ تا ۱۰۰ 
هوا سالم يا متوس��ط، از ۱۰۱ تا ۱۵۰ هوا ناسالم براي 
گروه هاي حساس، از ۱۵۱ تا ۲۰۰ هوا ناسالم براي همه 
گروه ها، از ۲۰۱ تا 3۰۰ هوا بسيار ناسالم و از 3۰۱ تا ۵۰۰ 

شرايط كيفي هوا خطرناك است.
گفتني است در هواي پاك كه با رنگ سبز نشان داده 
مي شود، ش��رايط كيفيت هوا مناسب است و خطري 
براي سلامت انس��ان ندارد. در هواي سالم كه به رنگ 
زرد شناخته مي شود، كيفيت هوا قابل قبول و غلظت 
آلاينده ها كمتر از حدي است كه بر سلامت انسان تاثير 
منفي داشته باشد اما در هواي ناسالم براي گروه هاي 
حساس كه به رنگ نارنجي نشانه گذاري مي شود، مقدار 
AQI بين ۱۰۱ تا ۱۵۰ قرار مي گيرد كه در نتيجه آن 
گروه هاي حس��اس اثرپذيري بيشتري از آلودگي هوا 

خواهند داشت.
در هواي ناسالم كه به رنگ قرمز است، كليه افراد جامعه 
در معرض مخاطرات ناشي از آلودگي هوا قرار مي گيرند 
و حتي ممكن اس��ت گروه هاي حساس دچار عوارض 
شديدتري ش��وند. افزون بر اين در هواي بسيار ناسالم 
كه به رنگ بنفش نشان داده مي شود و عدد AQI بين 
۲۰۱ تا 3۰۰ قرار مي گيرد، احتمال بروز عوارض جدي 

براي سلامت افراد جامعه افزايش مي يابد.

گروه راه و شهرسازي|
تازه ترين آمارها از تحولات بازار مسكن در سراسر كشور 
حاكي از سلطه شرايط ركود تورمي بر اين بازار است، به 
گونه اي كه در اغلب شهرها،  همزمان با رشد قيمت هاي 
ملك ش��اهد افت تعداد معاملات مسكن نيز هستيم. 
الگويي كه با جهش قيمت ها در سال ۹7 و كاهش شديد 
قدرت خريد متقاضيان مصرفي رخ نمود و در تابستان 

سال جاري به اوج خود رسيد.
بر اساس گزارش فصلي مركز آمار ايران از تحولات بازار 
مسكن كشور، طي تابستان سال جاري، متوسط قيمت 
فروش هر مترمربع زيربناي مسكوني )آپارتمان( معامله 
شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در سطح كل 
كشور 3 ميليون و ۶۶3 هزار و ۲۰۰ تومان با ميانگين 
مساحت ۱۰۸ مترمربع و متوسط عمر بناي ۱۲ سال 
بوده است، كه نسبت به فصل قبل، 3.7 درصد و نسبت به 
فصل مشابه سال قبل ۶۴.۶ درصد افزايش داشته است.

اين گزارش همچنين حاكي است كه تعداد معاملات 
آپارتمان در فصل تابس��تان ۹۸ نس��بت به فصل بهار 
منفي 37.۵ درصد و نس��بت به تابس��تان سال قبل 
منفي ۵7.7 درصد كاهش يافته است. براساس اعلام 
مركز آمار، متوسط قيمت فروش هر مترمربع زمين يا 
زمين ساختمان مسكوني كلنگي معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي در تابستان ۹۸ در كل كشور 
3 ميليون و ۶3۵ هزار تومان با ميانگين مساحت ۲۶7 
مترمربع بوده است، كه نسبت به فصل قبل ۹.3 درصد 
و نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱۱۰.7 درصد افزايش 
داشته است.  در همين حال، آنگونه كه مركز آمار ايران 
گزارش كرده اس��ت، حجم معام��لات زمين يا منزل 
كلنگي در سراسر كشور طي تابستان سال جاري نسبت 
به فصل قبل از آن و فصل مش��ابه سال قبل به ترتيب 

منف��ي ۲۸.3 و منفي ۱۵ درصد كاهش يافته اس��ت. 
گزارش مركز آمار ايران از تحولات بازار مسكن سراسر 
كشور همچنين حاكي از آن است كه طي تابستان سال 
جاري، متوس��ط مبلغ اجاره ماهانه به علاوه 3 درصد 
وديعه پرداخت��ي براي اجاره ي��ك مترمربع زيربناي 
مسكوني معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي 
در سطح كل كشور ۱3۵ هزار و ۱۱ تومان با ميانگين 
مساحت ۹۹ مترمربع و متوسط عمر بناي ۱3 سال بوده 
است، كه نس��بت به فصل قبل ۶.7 درصد و نسبت به 
فصل مشابه سال قبل ۲۴.۹ درصد افزايش داشته است. 
بر اساس اين گزارش، تعداد معاملات رهن و اجاره در 
فصل تابستان نسبت به فصل بهار ۴۹.۵ درصد افزايش 
يافته است اما نسبت به فصل مشابه سال قبل منفي 3.۶ 

درصد افت را ثبت كرده است.

   رشد ۷۵.۵ درصدي قيمت مسكن
در همين حال، بررسي هاي »تعادل« از روند تحولات 
بازار مسكن تهران نش��ان مي دهد، طي ۸ ماه ابتدايي 
امسال تعداد معاملات مسكن نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته به نصف رسيده است، اما ميانگين قيمت 
هر متر مربع واحد مسكوني در پايتخت در بازه زماني 
مذكور، رش��د 7۵.۵ درصدي داش��ته است. برهمين 
اس��اس ميانگين هر متر مربع واحد مسكوني در شهر 
تهران طي ۸ ماهه امسال ۱۲ ميليون و ۸۱7 هزار و ۶۰۰ 
تومان بوده درشرايطي كه طي ۸ ماهه نخست سال ۹7، 
اين شاخص 7 ميليون و 3۰۲ هزار و ۲۰۰ تومان بوده 
است. گران قيمت ترين ماه امس��ال براي متقاضيان 
تهراني ملك، تيرماه با ميانگين قيمتي ۱3 ميليون و 
۶۱۵ هزار و 7۰۰ تومان بود كه نسبت به ماه قبل از آن 
رشد ۱.۴ درصدي و نس��بت به ماه مشابه سال قبل از 

آن )تير ماه ۹7( رش��د ۹۴.۹ درصدي داشته است. اما 
بلافاصله پس از تيرماه امسال، روند نزولي قيمت مسكن 
آغاز شد و به ترتيب در ماه هاي مرداد، شهريور، مهر و 
آبان سال جاري نسبت به ماه هاي مشابه سال قبل از آن 
)مرداد تا آبان ۹7( افزايش ميانگين قيمت هر متر مربع 
واحد مسكوني 77.۵، ۵۶.۶، ۴۸.۸ و 37.۴ درصد بود.  
در هر ۴ ماه مذكور قيمت مسكن نسبت به ماه هاي قبل 
از آن رشد منفي داشته است، اما هنوز ميانگين قيمت 
مسكن نتوانسته به ميانگين قيمت مسكن در فروردين 
ماه امس��ال )ارزان ترين ماه بازار مسكن( با متري ۱۱ 

ميليون و ۴۱۱ هزار و 7۰۰ تومان، برسد.

   افت 2۵ درصدي ارزش ريالي قراردادها 
كاهش حجم معاملات مسكن طي ۸ ماهه نخست سال 
جاري موجب شد كه ارزش ريالي قراردادهاي مسكن 
در ش��هر تهران افت كند و رشد 7۵ درصدي قيمت ها 
هم نتواند كمكي به بهبود ارزش ريالي معاملات كند. 
براس��اس گزارش دفت��ر اقتصاد مس��كن وزارت راه و 
شهرسازي، ارزش ريالي قراردادها طي ۸ ماهه ابتدايي 
امسال ۴۲ هزار و ۹7۰ ميليارد تومان بود، در حالي كه 
در س��ال گذش��ته اين رقم به ۵7 هزار و ۵۵۰ ميليارد 
توم��ان در ۸ ماهه ابتدايي ۹7 رس��يده بود كه كاهش 

۲۵.3 درصدي را نشان مي دهد.

   وضعيت مسكن در ماه هاي آتي؟
درحالي كه آمارهاي منتش��ر ش��ده از تحولات بازار 
مسكن طي ۸ ماهه گذشته نش��ان از ركود تورمي در 
بازار مي دهد، س��وال اين است كه شرايط بازار مسكن 
به همين من��وال ادامه مي يابد؟ يعني حجم معاملات 
در ۴ ماه پاياني سال جاري كاهشي و قيمت ها نسبت 

به مدت مش��ابه سال گذشته افزايش��ي خواهد بود؟  
كارشناسان بازار مسكن پيش از اين پيش بيني كرده 
بودند درصورتي كه قيمت حامل هاي انرژي و دلار در 
نيمه دوم سال جاري ثابت بماند، قيمت مسكن هر ماه 
نس��بت به ماه قبل آن روندي كاهشي خواهد داشت 
و س��پس به يك ثبات قيمتي مي رس��د اما با توجه به 
افزايش نرخ بنزين از ۲۴ آبان ماه س��ال جاري، يكي از 
فاكتورهاي مهم و اثرگذار بيروني بر بازار مسكن، تغيير 
كرد كه همين موضوع احتمال رشد قيمت مسكن را 
طي ماه هاي آتي افزايش مي دهد درواقع باتوجه به رشد 
قيمت حامل هاي انرژي كه رابطه مستقيمي با قيمت 
مصالح ساختماني و قيمت تمام شده مسكن دارد اين 
احتمال تقويت مي شود كه قيمت ها طي ماه هاي آينده 
رشد مي كند.  كارشناسان معتقدند كه براي رسيدن به 
ثبات در بازار مسكن، دولت بايد اقدامات نظارتي خود 
را براي كنترل كالاها افزايش دهد تا تاثيرات رواني اين 
اقدام جديد دولت باعث سوءاس��تفاده افزايش قيمت 
كالاها نشود چون بخش مسكن متاثر از افزايش قيمت 
بنزين است و اگر برنامه اي مشخص براي كنترل بازار 
مصالح ساختماني نداشته باشيم قيمت ها متاثر از رشد 

قيمت سوخت گران مي ش��ود. وزير راه و شهرسازي 
هم پيش بيني مي كند كه اگر بازار خوب كنترل شود 
و ستادهاي نظارتي كه ناظر بر عدم افزايش قيمت بر 
بازار هستند، درس��ت عمل كنند از اين مرحله عبور 
مي كنيم. محمد اس��لامي درباره تاثير افزايش قيمت 
بنزين بر بازار مصالح س��اختماني مي گويد: اين روزها 
عرضه و تقاضاي مصالح ساختماني به نفع عرضه است 
و خيلي از مصالحي كه توليد مي شود از جمله سيمان 
و فولاد در ركود به س��ر مي برد. او مي افزايد: به همين 
دليل در شرايط كنوني، مطمئن هستيم با تمهيداتي 
كه اتخاذ شده و اقداماتي كه براي كارت اعتباري مصالح 
ساختماني در نظر گرفته ش��ده كه كارت اعتباري به 
پروژه هاي طرح اقدام ملي متصل شود، طرح هاي فوق 
با موفقيت انجام ش��ود. اگرچه وزيرراه و شهرسازي به 
اثرگذاري كارت هاي اعتباري مصالح بسيار اميدوار است 
اما به نظر مي رسد كارت مصالح ساختماني به تنهايي 
نمي تواند بازار مصالح س��اختماني را آرام كند و دولت 
ناگزير است همانطور كه بر س��اير بازارها به خصوص 
كالاهاي اساس��ي نظارت خواهد كرد ب��ر بازار مصالح 

ساختماني هم نظارت كند. 
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 مشوق تسهيلاتي 
براي انبوه سازان 

تسهيلات بانكي در س��ال جاري به انبوه سازاني كه 
فناوري نوين را رعايت كنند، به طور ميانگين با ۵۰ 
درصد افزايش همراه بوده اس��ت.  به گزارش پايگاه 
خبري وزارت راه و شهرسازي، دولت در سال جاري با 
افزايش بيش از ۵۴ درصدي تسهيلات به سازندگان 
حرفه اي ك��ه فناوري هاي نوي��ن را رعايت كنند و 
همچنين ساير س��ازندگان، تلاش كرد تا شرايط را 
براي توليد مسكن در كش��ور با توجه به نياز، هموار 
كند. بر اساس اعلام و ابلاغ بانك مسكن، هم اكنون 
در تهران براي ساخت هر واحد، ۱7۰ ميليون تومان 
به انبوه سازان حرفه اي كه فناوري هاي نوين را رعايت 
كنند، تعلق مي گيرد كه اين رقم نس��بت به س��ال 
گذشته افزايش يافته است. رقم اين تسهيلات در سال 
گذشته ۱۱۰ ميليون تومان بوده است.  در عين حال، 
سقف تسهيلات اعطايي به سازندگان حرفه اي كه 
فناوري هاي نوين را رعايت كنند، در مراكز استان ها 
و شهرهاي بالاي ۲۰۰ هزارنفر جمعيت ۱۶۰ ميليون 
تومان براي ساخت هر واحد، براي ساير شهرها ۱3۰ 
ميليون تومان و براي شهرهاي كمتر توسعه يافته ۱۱۰ 
ميليون تومان است. سقف تسهيلات اعطايي به ازاي 
هر واحد به صورت انفرادي و مجتمع سازي در تهران 
7۰ ميليون تومان، مراكز استان ها و شهرهاي بالاي 
۲۰۰ هزارنفر جمعيت ۶۰ ميليون تومان، براي ساير 
شهرها ۵۰ ميليون تومان و براي مناطق كمتر توسعه 
يافته شهري ۴۰ ميليون تومان است. همچنين، سقف 
تسهيلات اعطايي به سازندگان حرفه اي در تهران 
۱۴۰ ميليون تومان، در مراكز استان ها و شهرهاي 
بالاي ۲۰۰ هزارنفر جمعيت ۱3۰ ميليون تومان، ساير 
ش��هرها ۱۱۰ ميليون تومان و مناطق كمتر توسعه 

يافته شهري ۹۰ ميليون تومان است. 

 ۷۰ هزار خانه براي تهراني ها
در طرح مسكن ملي ساخته مي شود
معاون مس��كن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي 
همزمان با آغاز ثبت نام مس��كن ملي در استان هاي 
تهران، البرز و قزوين گفت: 7۰ هزار واحد مسكوني 
از طرح اقدام ملي براي ساكنان شهر تهران ساخته 
مي ش��ود. محمود محمودزاده روز شنبه در مراسم 
آغاز ثبت نام طرح اقدام ملي مس��كن در استان هاي 
تهران، قزوين و البرز گفت: ثبت نام در ش��هر تهران 
براي 7۰ هزار نفر انجام مي شود كه ۵۰ هزار واحد در 
ش��هرهاي جديد پرديس، پرند، هشتگرد و ايوانكي 
و ۲۹ هزار واحد آن در س��اير ش��هرها به متقاضيان 
واگذار مي شود. معاون وزير راه و شهرسازي خبر داد 
كه تاكنون ۱۸۰ هزار نفر در طرح اقدام ملي مسكن 
ثبت نام كرده اند و گفت: با ثبت نام هاي جديدي كه 
در اس��تان هاي مختلف درحال انجام است اين رقم 
افزايش مي يابد. وي با اش��اره به ظرفيت ثبت نام در 
شهرهاي جديد براي تهراني ها گفت: در مرحله اول 
ثبت نام در پرديس سه هزار نفر، در پرند ۲۰ هزار نفر، 
در هشتگرد هشت هزار نفر و در ايوانكي ۱۵ هزار نفر 
ثبت نام خواهند شد كه ظرفيت ثبت نام در پرديس 
در نيم ساعت ابتدايي تكميل شد. محمودزاده توضيح 
داد: ثبت نام در طرح اقدام ملي مسكن براي متقاضيان 
دو مزيت دارد نخست قيمت تمام شده در مقايسه با 
قيمت بازار است كه قابل مقايسه نيست و همچنين با 
توجه به اينكه واگذاري زمين در اين طرح به صورت 
فروش اقساطي است، قيمت زمين طي پنج سال به 
صورت اقساطي دريافت خواهد شد. معاون وزير راه و 
شهرسازي از مذاكرات جديد براي افزايش مدت زمان 
فروش اقساطي زمين در اين طرح خبر داد و گفت: در 
صورت موافقت هيات دولت، فروش اقساطي در اين 
طرح از پنج س��ال به ۱۰ سال افزايش خواهد يافت. 
محمودزاده در پاسخ به اين سوال كه آيا دوباره براي 
تهراني ها امكان ثبت نام در س��امانه فراهم مي شود، 
گفت: پس از پايان ثبت نام در صورت تامين زمين، 
ثبت نام براي استان هاي داراي ظرفيت باز خواهد شد.

 تكرار تجربه مسكن مهر
در طرح جديد مسكني

حامد مظاهريان، معاون اسبق مسكن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازي گفت: طرح ملي مسكن تكرار 
همان مسكن مهر اس��ت و دولت اگر پول دارد، بهتر 

است همان مسكن مهر را تكميل كند.
مظاهريان در گفت وگو با مهر، در خصوص طرح ملي 
مسكن گفت: اجراي اين طرح، تكرار تجربه هاي قبلي 
در مسكن مهر است. همان گونه كه معاونت مسكن 
و س��اختمان وزارت راه و شهرسازي در زمينه نظام 
مهندسي بار ديگر به روش هاي دولت دهم رو آورده 
اس��ت. وي افزود: دولت در حالي كه هنوز نتوانسته 
تعهدات خود را در زمينه تكميل مسكن مهر عملي 
كند، تعهد جديدي به عنوان مسكن ملي براي خود 
ايجاد كرده است. معاون اسبق مسكن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازي با بيان اينكه اگر دولت امكان 
ساخت مس��كن را دارد، خب همان واحدهاي باقي 
مانده مسكن مهر را تكميل كند، گفت: در خصوص 
نظام مهندس��ي هم ما در دولت يازدهم تمام تلاش 
خود را كرديم كه جلوي دست درازي برخي اعضاي 
هيات مديره به حق نظارت مهندسان را حذف كنيم، 
اما بار ديگر توانس��ته اند براي خود حقوق هاي ۲7 تا 
۲۹ ميليون توماني در هيات مديره هاي سازمان هاي 
استاني تصويب كنند. معاون منابع انساني و توسعه 
مديريت ش��هرداري تهران در خصوص تلاش هاي 
شهرداري تهران در زمينه احياي بافت هاي فرسوده 
شهري اظهار كرد: ما در شهرداري تهران تلاش كرديم 
به جاي اجراي مگاپروژه ها به فعاليت هاي كوچك در 
حد بهسازي محلات شيفت كنيم تا هم مردم بتوانند 
آثاري از خدمات ش��هري ببينند و هم اينكه فاصله 
عجيبي كه در پايتخت ميان فقير و غني ايجاد شده 
را كاهش دهيم. مظاهريان ادامه داد: اغتشاشات اخير 
هم عمدتاً در مناطقي بود كه به حاشيه شهر مشهور 
شده و چهره فقر تا حدودي در اين مناطق نمايان است .
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در نشست سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با فعالان اقتصادي مطرح شد

دفاع از  واردات كالا  با دلار نيمايي 
تعادل |

فع�الان اقتص�ادي خواه�ان ح�ذف ارز 4200 
تومان�ي ب�راي واردات محصولات كش�اورزي 
شدند. يكي از مطالبات فعالان حوزه كشاورزي 
اين بود ارز دولت�ي اختصاص يافته به کالاهای 
نهاي�ی و واس�طه ای به تدريج حذف ش�ود. به 
گفته آنه�ا، هرچند ح�ذف دلار 4200 تومانی 
ممكن اس�ت س�بب افزايش قيم�ت برخي از 
محصولات كش�اورزي ش�ود، ام�ا از اين محل 
آسيب جدي به جامعه مصرفي نخواهد رسيد. 
اين در حالي اس�ت كه به گفته آنه�ا، »تنظيم 
ب�ازار و هماهنگی توليد و ب�ازار«، »جلوگيری 
از رانت و فس�اد« و»رهاي�ی توليدکنندگان از 
قيمت ه�ای دس�توری« از مزاي�ای ممانعت از 
خ�روج ارز و ح�ذف ارز 4200 تومان�ی  خواهد 
ب�ود. از ديگر دلايل مخالف�ت آنها با اختصاص 
ارز دولت�ي، رقابت س�خت توليدكنن�دگان  با 

واردكنندگان بود.
 در همي�ن ح�ال، سرپرس�ت وزارت جه�اد 
کشاورزی كه در جمع فعالان بخش كشاورزي 
حض�ور يافته ب�ود، بر اين موض�وع تاكيد كرد 
كه تمام کالاهای نهاي�ی بايد با ارز نيمايی وارد 
ش�ود و ارز 4200 برای کالاهای واس�طه که در 
توليد موثر هستند، تخصيص پيدا کند.  عباس 
كش�اورز، خود را يكي از موافقين جدي حذف 
دلار 4200 توماني بعد از اظهارات قاطع رئيس 
سازمان برنامه و بودجه در ارتباط با قطع نشدن 
حذف ارز دولت�ی حتی ب�رای واردات »برنج و 
ش�کر« معرفي كرد. او تاكيد كرد كه پيشنهاد 
حذف ارز 4200تومانی واردات اين دو محصول 
با هدف حمايت از توليدکنندگان ارائه ش�ده، 
كه اين اطمينان وجود دارد که با شکر موافقت 
می ش�ود اما درباره حذف برنج باي�د با وزارت 

صنعت مذاکره بيشتری کنيم.

   چرا دلار 4200 توماني بايد حذف شود؟
در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادي با سرپرستی 
وزارت جهاد و کش��اورزی، آخری��ن وضعیت بخش 
کش��اورزی به بحث و بررسی گذاشته ش��د. در این 
جلس��ه، عب��اس کش��اورز سرپرس��ت وزارت جهاد 
كشاورزي با اشاره به تحریم ها و شرایط فعلی اقتصاد 
کشور گفت: شرایط امروز ما به گونه ای است که نیاز به 
همکاری بین تولیدکنندگان و وزارتخانه های دولتی 
بیش از گذشته احساس می شود. همین همکاری ها 
بوده که امروز خوش بختانه هیچ گزارش��ی مبنی بر 
گرانی و کمبود نهاده ها منتش��ر نش��ده است و ما در 
حوزه بذر، س��موم و نهاده ها از ذخائر کافی برخوردار 

هستیم.
او ادامه داد: در ش��رایط تحریم تعامل بیشتری لازم 
است در زمانی که محدودیت ها وجود دارد خشونت 
ناراحتی و بداخلاقی ها بیش��تر می شود باید مواظب 

باش��یم که تحریم ها ما را روبروی یکدیگر قرار ندهد.  
كش��اورز همچنین با اشاره به لزوم تجهیز کشاورزی 
به فناوری و دان��ش نوین گفت: ما ب��ه این امر واقف 
هس��تیم و آن را قبول داریم اما باید محدودیت ها را 
نیز در نظر گرفت اکنون بس��یاری از کشاورزها برای 
ادوات کشاورزی در تنگنا هستند و ما نتوانستیم ارز 
زیادی به آنها اختصاص دهیم. من از شما درخواست 
دارم که تعامل و همکاری بین خودتان و کشاورزان را 
بیشتر کنید و حتی الامکان اقدام به تولید کالاهایی 

که تا پیش از این وارد می کردیم بکنید. 
کشاورز افزود: طرف مقابل ما محکم افزوده و هر روز 
برگ جدی��دی رو می کند تجارت دنی��ا را در اختیار 
دارد اروپایی ه��ا تمای��ل دارند که با م��ا کار کنند اما 
پیچیدگی های��ی اقتصاد آنها با آ مری��کا مانع این کار 
شده است پس اگر می توانید ش��رکای دیگری پیدا 
کنید و واردات را از آنجا انجام دهید ما نباید به جایی 
برسیم که بذر گوجه یا بذر هندوانه در کشور نباشد. 
این امر مشکلات اقتصادی و اجتماعی درست می کند 

همیشه یک سناریوی دوم داشته باشید.
او با اش��اره به اظهارات هفته گذش��ته خ��ود در اتاق 
بازرگان��ی مبنی بر ح��ذف 4200 تومانی گفت: من 
هنوز ب��ه رغم برخی حرف ها به ای��ن امر اعتقاد دارم 
که تمام کالاها باید به س��مت نیمایی شدن برود. از 
زمانی که گوش��ت نیمایی شد شاهد هستید که بازار 

چقدر آرام گرفت.

کش��اورز ادامه داد: ما نگران از دست رفتن بازارهای 
صادراتی شما هس��تیم زیرا بر این عقیده هستیم که 
علاوه بر تولید باید برای کش��ور ارزآوری هم داشت. 
ه��م اکنون ذخائر کود ما در انب��ار 42 درصد بیش از 
س��ال گذشته است و تاکنون بیش از 11 هزار و 200 
برند کود درخواست شده که 970 عدد آن مورد تایید 

قرار گرفته است
سرپرس��ت وزارت جهاد كش��اورزي در مورد  برخی 
مش��کلات فعالان حوزه در حوزه ف��روش نیز گفت: 
دولت فعال بخش کش��اورزی نیس��ت و  نمی توانیم 
تحکم کنیم یا تعیین تکلیف کنیم که کشاورز فلان 
کار را حتم��ا بگیرد، ش��ما باید با کش��اورزان ارتباط 
بگیرید و خودتان را معرفی کنید نباید از دولت انتظار 
ایجاد تقاضا داشته باشید ما فعال اقتصادی نیستیم.

او  در م��ورد  برخی اظه��ارات مبنی بر میزان مصرف 
بالای س��م در تولیدات کش��اورزی گفت: من این را 
کاملا رد می کنم ما به نسبت تولیدات خود از مصرف 
سم کمتری نسبت به سایر کشورها برخوردار هستیم. 
تفاوت ما این است که آنها توقع سموم آفت کش دارند 
اما نهایتا ما به چند س��م وابسته هستیم در نهایت به 
نظر می رسد میزان سم مصرفی ما بالاتر است. من از 
شما فعالان اقتصادی تقاضادارم تا تنوع سموم را بالاتر 
ببرید. سرپرس��ت وزارت جهاد کشاورزی همچنین 
در خصوص اظهارات برخی اقتصاددان ها اظهار كرد: 
همه باید به دنبال تولید باشند از یک سال و نیم قبل 

سیاست وزارتخانه این بوده که کالاهای نهایی با ارز 
نیمایی وارد شود و ارز 4200 برای کالاهای واسطه که 
در تولید موثر هستند،  تخصیص پیدا کند. دوستانی 
که حرف من را نقد می کنند جواب این سوال را بدهند 
که اگر ما با ارز دولتی »شکر و برنج« ارزان وارد کنیم 

آیا به تولید داخل کمک می شود.
در ادامه این نشس��ت علی اکبر مهرفرد معاون وزیر 
جهاد كشاورزي نیز در مورد برخی مشکلات مطرح 
ش��ده از س��وی تولیدکنندگان گفت: از زمانی که با 
مصوبه سران قوا برخی از مسئولیت های ما به وزارت 
صمت منتقل ش��ده ما فرصت بیش��تری برای سایر 

امور داریم.
بنابه اظهارات او، در راستای نیمایی کردن کالاهای 
کشاورزی و دس��تور نیمایی شدن بذر گوجه فرنگی 
و پیاز صادر شده اس��ت. الته ما به دنبال این هستیم 
که برای نهاده های دامی همچنان ارز 4200 تومانی 
بدهیم. یکی از مش��کلاتی که ما در تخصیص این ارز 
داریم این است که امکان نظارت برای ما سخت است 
ما طبق قانون به کالاهایی که این ارز تعلق می گیرد 
باید نظارت شود و قیمت آنها کنترل شود در غیر این 
صورت باید ارز نیمایی به آنها اختصاص پیدا کند هر 
چند با راه اندازی س��امانه ها وضع نظارتی ما بس��یار 
بهب��ود پیدا کرده اما همچنان اگ��ر نتوانیم قیمت ها 
را مطاب��ق ارز یارانه ای به مصرف کننده برس��انیم از 
تخصیص آن خودداری خواهیم کرد. مهرفرد در مورد  

سیاس��ت وزارت جهاد برای واردات سموم هم گفت: 
ما سموم را به سه دسته پرخطر، متوسط خطر و کم 
خطر تقس��یم بندی کردیم و تعرفه های آ نها را نیز بر 

همین اساس قرار دادیم.

   مطالبه فعالان اقتصادي چه بود؟ 
اما مطالبه فعالان بخش كشاورزي از متولیان دولتي 
در ای��ن بخ��ش چه بود؟  در این نشس��ت، مس��عود 
گیل آبادی رئی��س انجمن تولیدکنندگان س��موم 
در مورد مش��کلاتی که در س��ال های اخیر به سبب 
تحریم ها برای این حوزه ایجاد شده اظهار كرد: ما از 
نظر تامین ارز، مراودات مالی، بحث بانکی و از دست 
دادن بازارهای صادراتی بیشترین ضربه را در یک سال 
و نیم اخیر خوردیم اما با این وجود باز هم توانس��تیم 
نیازهای کشور را تامین کنیم و حتی با واردکنندگان 
رقابت کنیم.  اوبا اش��اره به حمایت اتاق و تش��كل ها 
از انتصاب کش��اورز به سرپرستی وزارت جهاد گفت:  
تخصیص ارز  4200 تومانی باعث ش��د که رقابت ما 
با واردکنندگان سخت شود ولی توانستیم در عرصه 

رقابت باقی بمانیم.
از سوي دیگر،  در نشست مشترک رئیس اتاق تعاون 
با اعضای کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون،  مشکلات 
و چالش های بخش کش��اورزی مطرح ش��د و رئیس 
اتاق تعاون نیز به دغدغه های فعالان این حوزه پاسخ 
داد. ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
تع��اون ایران گفت: تهیه فهرس��تی از ابرچالش های 
بخش کشاورزی و احصاء آن در کمیسیون کشاورزی 
اتاق، تش��کیل کمیت��ه بوم گردی عش��ایری در این 
کمیس��یون و همچنین تش��ریح چالش های ارزی 
در رابطه ب��ا واردات و صادرات بخش کش��اورزی از 
مهمترین محورهای این نشس��ت بود.  او همچنین 
حذف ارز 4200 تومانی از بخش کشاورزی را خواسته 
فعالان این بخش عنوان ک��رد و گفت: اتحادیه های 
بخش کش��اورزی بر این باورند که ارز 4200 تومانی 
از بخش کش��اورزی حداق��ل در کالاهای نهایی و در 
کالاهای واسطه ای به تدریج حذف شود.   قاسمی در 
تشریح این مهم افزود: به عنوان مثال حذف ارز 4200 
تومانی از صنعت لبنیات، افزایش حدود 10 درصدی 
قیمت را ایجاد خواهد کرد که به جامعه مصرف کننده 
آس��یب نخواهد زد ولی ممانعت از خروج ارز، تنظیم 
ب��ازار و هماهنگی تولید و ب��ازار، جلوگیری از رانت و 
فساد همچنین رهایی تولیدکنندگان از قیمت های 
دس��توری از مزایای حذف ارز 4200 تومانی خواهد 
بود.  رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون ایران در 
بخش دیگری از این گفتگو ب��ه کارخانجات تعطیل 
و نیمه تعطیل بخش کش��اورزی به عن��وان یکی از 
آسیب های جدی بخش پرداخت و ابراز داشت: ایجاد 
کارخانجاتی در بخش کش��اورزی که ناشی از رانت 
بوده سپس تعطیلی آنها پس از قطع رانت و تحمیل 
هزینه آن به اقتصاد ملی یکی از آس��یب های جدی 

بخش است.  

ايران يك ميليون تن گندم از بازار جهاني خريداري كرد
منابع آگاه خبر دادند

منابع آگاه مي گویند: ایران طي هفته هاي گذشته از 
روسیه و كشورهاي عضو اتحادیه اروپایي نظیر آلمان 

یك میلیون تن گندم خریداري كرده است.
به گزارش خبرگزاري فارس، به نقل از رویترز، منابع 
آگاه اعلام كرده اند كه طي هفته هاي گذش��ته ایران 
حدود یك میلیون تن گندم از بازار جهاني خریداري 
كرده اس��ت. این حجم گندم از روسیه و كشورهاي 
عضو اتحادیه اروپا نظیر آلمان توسط ایران سفارش 

داده شده است.
قرار اس��ت هفت��ه آینده دو كش��تي ب��اري بزرگ 
پانامكس حام��ل گندم روس��یه بنادر این كش��ور 
را ب��ه مقصد ایران ت��رك كنند. بنا ب��ه گفته یكي از 

مقامات انجم��ن صنایع غذایي، ای��ران قصد دارد تا 
 پایان س��ال جاري س��ه میلیون تن گندم وارد كند. 
علي اكب��ر مهرفرد، معاون وزارت كش��اورزي ایران، 
اعلام كرده اس��ت كه تهران توافقنامه موقت واردات 
گندم را با روسیه و قزاقس��تان امضاء كرده است. در 
ماه اكتبر حدود 20 كش��تي حامل یك میلیون تن 
غلات به ایران به دلیل مش��كل در پرداخت پول آنها 
در نزدیكي بنادر ایران متوقف شده بودند. یك منبع 
آگاه در این باره گفت از مجموع یك میلیون تن گندم 
خریداري شده توس��ط ایران 100 هزار تن از آلمان 
بوده و بخش قابل توجهي از آن از روسیه و كشورهاي 
حوزه دریاي سیاه وارد شده است. به گفته وي، گندم 

روسیه با مش��كل وجود آفت روبه رو است. در همین 
حال، عضو كمیسیون كشاورزي، نیز گفت: تصمیم 
اشتباه دولت و ش��وراي اقتصاد در تعیین نرخ خرید 
تضمیني گندم علي رغم برداش��ت 1۳ میلیون تني، 

كشور را به واردكننده تبدیل كرده است.
جلال محمودزاده عضو كمیس��یون كشاورزي، آب، 
منابع طبیعي و محیط زیست مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، در خصوص آغاز 
واردات یك میلیون تن گندم از كشورهاي روسیه و 
آلمان، گفت: در زمین��ه واردات گندم در درجه اول 
دولت وسپس ش��وراي اقتصاد را مقصر مي دانم، در 
س��ال زراعي گذش��ته با توجه به میزان تولید گندم 

امكان صادرات این محصول اس��تراتژیك نیز وجود 
داشت.

نماینده م��ردم مهاباد در مجلس با اش��اره به اینكه 
در سال زراعي گذش��ته 1۳ میلیون تن گندم تولید 
شد كه میزان مصرف داخلي حدودا 11 میلیون تن 
است، ادامه داد: كشاورزان به دلیل پایین بودن قیمت 
خرید تضمیني گندم محصول تولیدي خود را تحویل 
نداده اند و دول��ت به دلیل ع��دم موفقیت در خرید 

تضمیني مجبور به واردات شده است.
محمودزاده با تاكید بر اینكه محصول گندم تولیدي 
كش��اورزان یا در انبارهاي آنها باقي مانده و به سمت 
دامداري ها هدایت مي ش��ود یا از مرزهاي كشور به 

صورت قاچاق خارج شده است، عنوان كرد: دولت و 
شوراي اقتصاد با تعیین قیمت پایین خرید تضمیني 
گندم باعث ش��دند تا گندم در س��ه مسیر از چرخه 

مصرفخارج شود.
وي با بیان اینكه دولت به جاي واردات گندم با قیمت 
هر كیلوگرم 4 هزار تا 4 هزار 500 تومان بخش��ي از 
این میزان اعتبار را در اختیار كشاورزان قرار مي  داد 
تا مجبور به واردات نشود، تصریح كرد: دولت در سال 
زراعي ج��اري نیز با قیمت خری��د تضمیني 2 هزار 
و 200 گندم مجددا دچار مش��كل مي ش��ود و براي 
تامین نیاز داخلي باید اقدام به واردات این محصول 

استراتژیك كند.

وزير صمت خبر داد 

سرمايه گذاري يك ميليارد يورويي در 17 طرح مجتمع مس سونگون
وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراس��م آغاز عملیات 
اجرایي فاز ۳ تغلیظ و واحد هاي ذوب و پالایش مجتمع 
مس سونگون گفت: همزمان با آغاز مسوولیتم در وزارت 
صمت كه همزمان ب��ا دور جدید تحریم ها بود، هم در 
تولیدات عمده انواع كالا و هم در موضوع تنظیم بازار با 
چالش هایي مواجه بودیم كه با همراهي ارزشمند همه 
صنعتگران و تولیدكنندگان و همچنین در سایه تلاش 
خستگي ناپذیر همه دست اندركاران، امروز شاهدیم 

كه عموم تولیدات منتخب كشور رشد داشته است.
به گزارش ش��اتا، رضا رحماني افزود: با وجود تشدید 
تحریم ها در سال 98، شرایط به وجود آمده موید عبارت 

»ما مي توانیم« در میدان عمل بوده است.
وي ادامه داد: در 8 ماهه سال جاري تولیدات منتخب 
كالایي از جمله فولاد بیش از 6.5 درصد، محصولات 
فولادي 8.5 درصد، انواع شیشه و جام بالاي 17 درصد، 
كاشي و سرامیك 6.5 درصد، سیمان 5 درصد، صنایع 
غذایي مجموعاً 15 درصد، انواع داروهاي انساني بالاي 

۳0 درصد افزایش تولید داشته ایم.
رحماني تصریح كرد: توس��عه صنعتي در همه نقاط 
كشور و در همه رش��ته هاي صنعتي مورد توجه بوده 
است. وي با اشاره به محور هاي هفتگانه فعالیت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در سال جاري گفت: انقلاب 
معدني و توسعه صنایع معدني امسال به صورت ویژه 

در دستور كار است.

وزیر صمت افزود: امس��ال یكي از ویژگي هاي كار در 
حوزه صنایع و معادن، براساس برنامه و مطابق آمایش 
س��رزمیني، اجرایي مي ش��ود رحماني گفت: یكي از 
برنامه هاي وزارت صمت در س��ال جاري توجه خاص 
به مناطق محروم و كم برخوردار اس��ت و این در حالي 
است كه كه كمترین اتكا را به بودجه هاي دولتي داریم.

وزیر صمت اعلام كرد: با پیگیري هاي صورت گرفته و 
اقدامات انجام شده میزان تولید مس در كشور افزایش 
قابل توجهي داشته و امس��ال در تولید این محصول 

ركورد دار شده ایم.
رحماني با اشاره به برنامه افتتاح طرح هاي مجتمع مس 
س��ونگون افزود: امروز مجموعا 17 پروژه شركت ملي 
مس در این مجتمع اجرا مي ش��ود كه سرمایه گذاري 
بالغ بر یك میلیارد یورو را شامل مي شود كه معادل 14 
هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري است و سال آینده 

اولین كاتد مس را در این واحد استحصال مي كنیم.
وي تصریح كرد: در توسعه صنایع معدني، لحاظ مسائل 
زیس��ت محیطي مبنا و پایه عملكرد ماست و ما از اول 
اجازه احداث واحد آلاین��ده را نمي دهیم، لذا احداث 
كارخانه اسید سولفوریك در مجتمع مس سونگون در 

حال پیگیري است.
رحماني افزود: یكي از سیاس��ت هاي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت كه به همه اس��تان ها ابلاغ شده است، 
انتقال حساب ها و گردش مالي شركت ها به استان هاي 

محل استقرار، تامین تداركات و همچنین جذب نیرو از 
مناطق همجوار طرح ها بوده است. 

رحماني اعلام كرد: طبق قانون مقرر ش��ده است، 15 
درصد از درآمدهاي واحدهاي معدني صرف شهرهاي 
محل استقرار و تامین برخي زیرساخت هاي موردنیاز 

در آن مناطق شود.
وي با اشاره به برخي طرح هاي تكمیلي و توسعه صنایع 
مس گفت: تكمیل طرح ذوب پالایش و همچنین فاز 
۳ تغلی��ظ در این مجتمع دنبال مي ش��ود و امیدوارم 
با ظرفیت هاي خوبي كه در این منطق��ه وجود دارد، 

گام هاي خوبي براي توسعه واحد برداشته شود.
وي با اشاره به اهمیت توسعه معادن كوچك در سطح 
كشور افزود: این مهم به عنوان یكي از برنامه هاي ۳4 
گانه وزارت صمت در سال جاري دنبال مي شود و تمامي 
تولیدات این معادن از سوي شركت هاي بزرگ معدني 
به صورت تضمیني و بلندمدت ب��ا نرخ روز خریداري 
خواهد شد. رحماني ادامه داد: تمامي طرح هاي بزرگ 
صنعتي و معدني در س��طح كشور به طور همزمان در 
حال رصد و دنبال به ثمر نشستن هر یك از آنها هستیم. 
وي ادامه داد: فقط در قالب طرح هاي در دست اجراي 
ایمیدرو امسال بیش از ۳.6 میلیارد دلار طرح افتتاح 
یا آماده بهره برداري اس��ت. رحمان��ي گفت: به عنوان 
مثال، ط��رح آلومینیوم جنوب ب��ا ظرفیت ۳00 هزار 
تن تولید شمش با سرمایه گذاري بالغ بر 1.2 میلیارد 

دلار هم اكنون آماده افتتاح است و ظرفیت تولید این 
محصول را در كش��ور به میزان قابل توجهي افزایش 

خواهد داد.

   ساخت داخل محور رونق توليد
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان س��خنان خود 
با اشاره به س��فر اخیر خود به استان اصفهان و افتتاح 
طرح اي پي اي در شركت فولاد كه موجب صرفه جویي 

ارزي بالا و 250 میلیون دلار در سال مي شود، گفت: ما 
تا افق 1400 داخلي سازي بیش از 10 میلیارد دلار انواع 
واردات را در دستور كار قرار دادیم. رحماني همچنین 
با اش��اره به تاكیدات مقام معظم رهبري در خصوص 
راه اندازي نمایش��گاه دایمي س��اخت داخل خبر داد: 
سامانه دایمي توانیران نیز به عنوان نمایشگاه دایمي 
معرفي نیازمندي و عرضه توانمندي ها تا چند روز آینده 

عملیاتي خواهد شد
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 تسويه بدهي توليدكنندگان
با ضوابط جديد 

ايرنا| دبیر ستاد ملي تس��هیل و رفع موانع تولید 
كش��ورگفت: براس��اس مصوبه جدید این س��تاد، 
تولیدكنن��دگان باپرداخت 5 درصد اصل و س��ود 
تسهیلات دریافتي، یك سال تنفس و تقسیط پنج 
س��اله مي توانند بدهي خود را تسویه كنند. وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، میثم زالي افزود: یك مصوبه 
مهم در هشتاد و پنجمین جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید آماده اجرا شده كه تعیین كننده تكلیف 
بدهي واحدهاي تولیدي به بانك هاست. وي با بیان 
اینكه بانك ها توان محدودي در پرداخت تسهیلات 
دارند، اضافه كرد: برپایه ای��ن مصوبه به واحدهاي 
تولیدي كمك مي كنیم تا بدهي خود را با كمك دولت 
بپردازند و همه را از س��رفصل بدهكاران غیرجاري 
خارج خواهیم س��اخت؛ بروز این اتف��اق، مي تواند 
بسیاري از واحدها را به چرخه تولید بازگرداند. دبیر 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید كشور خاطرنشان 
كرد: این مصوبه هفته آینده از س��وي شوراي پول و 
اعتبار به بانك ها ابلاغ خواهد شد و چنانچه این طرح 
عملیاتي شود در 2 ماه پایاني سال شاهد گشایش 
خوبي در حل مشكلات تولید خواهیم بود. وي گفت: 
حدود 60 درصد از مراجعان كارگروه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید را كس��اني تشكیل مي دهند كه 
براي تعیین تكلیف بدهي بانكي درخواست و مطالبه 
دارند و چنانچه مصوبه هش��تاد و پنجمین جلسه 
ستاد تسهیل عملي شود بسیاري از مشكلات حل 
مي شود. این مسوول وزارت صنعت اضافه كرد: ستاد 
تسهیل، تبصره 18، رونق تولید و نوسازي و بازسازي 
از راهكارهاي حمایتي دولت است كه امسال رقمي 
معادل 11 هزار میلیارد تومان در سامانه بهین یاب 
ثبت شده كه اختصاص یافته و پرداخت شده است. 
زالي از عزم جدي مسوولان كشور براي حل مشكلات 
واحدهاي تولیدي خبر داد وافزود: از ابتداي امسال 
تاكنون براي 6 هزار واحد تولیدي و صنعتي استان 
تصمیم گیري شده و با مصوبات س��تاد تعدادي از 
واحدهاي مشكل دار به چرخه تولید بازگشته و فعال 
شدند. وي بیان داشت: در خوش بینانه ترین حالت 
نزدیك به 50 درصد مصوبات ستادهاي تسهیل در 
كشور اجرایي مي شود كه چنانچه به همین میزان هم 
قانع باشیم بخش زیادي از مشكلات حل شدني است 
و كارخانه ها رونق مي گیرند. دبیر ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید كشور اظهار داشت: در شرایط كنوني هیچ 
واحد تولیدي به دلیل بدهي بانكي، مالیاتي و بیمه اي 
نباید تعطیل شود. به گفته وي، براساس دستور وزیر 
صنعت در این ستاد، در حال شناسایي قوانین مخل 
و مانع تولید هستیم و با برداشته شدن موانع با كمك 
سران قوا و مجلس، سال آینده در مسیر رفع موانع 

تولید گام هاي جدي برداشته خواهد شد.

تنها دولت مقصر نيست
عضو هیات رییس��ه مجم��ع واردكنندگان گفت: 
هیچگاه در این 40 س��ال، مشخص نشده كه چه 
كسي مالیات مي دهد و چه كسي مالیات نمي دهد. 
چرا باید كارگر و كارمند مالی��ات بدهند اما فلان 
س��ازمان یا ارگان كه به یك��ي از نهادهاي قدرت 
وابسته است و هر ماه مبالغ بالایي هم واردات دارد 

از مالیات معاف شود.
علیرضا مناقبي در گفت وگو با »خبرگزاري ایلنا« 
در مورد بودجه س��ال آینده گف��ت: بودجه اي كه 
نتیجه آن به آنجا مي رسد كه باید دعا كنیم و براي 
اجرا كردن آن به رمال و جادوگر مراجعه كنیم دیگر 
نیازي به صحبت هاي كارشناسي و بررسي تخصصي 
ندارد، اینها صحبت هاي رییس س��ازمان برنامه و 
بودجه اس��ت. وقتي برداشتشان از بودجه اینگونه 
است تكلیف آن مشخص است.  عضو هیات رییسه 
مجمع واردكنندگان ادامه داد: وضعیت ما اكنون 
شبیه آن لحظه اي اس��ت كه دكتر بیمار را جواب 
مي كند و مي گوید كاري از دست من برنمي آید و 
فقط دعا كنید. الان هم دكتر بودجه چنین حرفي 
را زده است، بودجه سال آینده از مسیر كارشناسي 
خارج شده است.  مناقبي افزود: امروز قشر متوسط 
و متوسط به پایین با س��ختي زندگي مي كنند و 
اگ��ر بگوییم همه این س��ختي ها تقصیر تحریم و 
امریكا است درس��ت نیست، این خود تحریمي ها 
و سیاست هاي غلط مدیران كشور است كه ما را به 
این روز انداخته است اگر ما تحریم هستیم این همه 
جنس قاچاق در بازار از كجا مي آید. وي در خصوص 
كاهش درآمده��اي دولت از مالی��ات بر عوارض 
كالاهاي وارداتي در بودجه سال آینده گفت: دولت 
وقتي واردات قانوني را محدود مي كند طبیعي است 

كه مجبور مي شود مالیات كمتري بگیرد. 

قاچاق بنزين بسيار اندك است
 فارس | حمیدرضا دهقاني نیا س��خنگوي ستاد 
مركزي مب��ارزه با قاچاق كالا و ارز، گفت: با توجه به 
اشتعال زا بودن بنزین، قاچاق بنزین بسیاركم است 
و قاچاق این س��وخت زیر 4 درصد اس��ت. عبدالله 
هندیاني معاون پیشگیري و كاهش تقاضاي ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز هم پیش از این به نقل از صدا 
و سیما گفته بود آمار قاچاق سوخت ما پیش از این 
حدود 8 میلیون لیتر در كشور بوده كه این آمار خاص 
بنزین نیست و بنزین درصد بسیار پاییني از قاچاق 
سوخت را به خود اختصاص مي دهد.  هندیاني با بیان 
اینكه طرحي كه براي اصلاح قیمت س��وخت اجرا 
شده اثرگذار بر حوزه جلوگیري از قاچاق است، بیان 
داشت: اما با توجه به اینكه در حوزه قاچاق سوخت 
اهم موارد مربوط به بنزین نبود به دلیل اصلاح قیمت 
س��وخت تنها در برخي از استان ها اثرگذار است اما 
ما كارت هاي آنجا را كدینگ كرده بودیم. هندیاني 
افزود: ما براي جلوگیري از قاچاق سوخت هاي دیگر 
مثل گازوئیل در حال ایجاد سامانه هایي براي اجراي 
طرح هاي پیمایش یا كنترل سوخت ماشین آلات 
آب و كشاورزي هستیم تا جلوي قاچاق سوخت در 

این حوزه ها را بگیریم.
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اتحاديه اروپا تحريم هاي ايالات متحده را محكوم كرد

۱۰ سوژه خبري مهم ۲۰۱۹ از نگاه آسوشيتدپرس 

مركلتوقف»نورثاستريم2«راتحملنميكند

ازاستيضاحترامپوجنگتجاريتاآشوبهنگكنگ

گروه جهان|
 اتحاديه اروپا تحريم هاي امريكا عليه شركت هايي كه در 
ساخت خط لوله انتقال گاز طبيعي روسيه به اروپا، موسوم 
به »نورث  استريم۲« مشاركت دارند را محكوم كرده است. 
سخنگوي اتحاديه اروپا درباره اعمال تحريم هاي امريكا 
عليه شركت هاي اروپايي گفته است: »اتحاديه اروپا اساسا 
با اعمال تحريم ها عليه شركت هاي اروپايي كه مشغول 

فعاليت هاي قانوني هستند مخالف است.«
به گزارش يورونيوز، دولت آلمان نيز شنبه با محكوميت 
تحريم هاي امريكا عليه اين پروژه، تحريم هاي واشنگتن را 
»مداخله در امور داخلي« كشورهاي اروپايي ارزيابي كرده 
است. اولريك ديمر س��خنگوي آنگلا مركل صدر اعظم 
آلمان، گفت��ه: »دولت اين دخالت هاي فرام��رزي را رد 
مي كند. آنها شركت هاي آلماني و اروپايي را تحت تاثير 
قرار مي دهن��د كه دخالت در امور داخلي ما محس��وب 
مي شود.« مسوولان پروژه گازرساني روسيه به اروپا ضمن 
تاييد توقف فعاليت يكي از پيمانكاران پروژه تاكيد كرده كه 
به رغم تحريم امريكا، هدف اين گروه تكميل پروژه با هدف 

تقويت انتقال گازرساني در كمترين زمان ممكن است. 
از نورث  اس��تريم۲ به عنوان »جنجالي ترين« خط  لوله 
جهان نام برده مي ش��ود. آلمان قصد دارد با تكميل اين 
پروژه از وابستگي خود به زغال سنگ و انرژي هسته اي 
بكاهد. اين پروژه س��رمايه گذاري مشترك بين شركت 
»گازپروم« روس��يه و ش��ركت هاي فرانسوي، اتريشي، 
هلندي، انگليس��ي و آلماني اس��ت كه با عبور از درياي 
بالتيك و دور زدن اوكراين، گاز روسيه را به اروپا منتقل 
مي كند. گفته شده، بهره برداري از اين پروژه بزرگ سبب 
مي شود كه ميزان فروش گاز روسيه به آلمان تا ميزان دو 
برابر افزايش پيدا كند؛ از همين رو آلمان مهم ترين كشور 
اروپايي است كه از اين پروژه بيش از ديگر كشورهاي قاره 

سبز بهره مند مي شود.
اين خط  لول��ه كه حدود 80 درصد از مراحل س��اخت 
خود را طي كرده قرار بود تا پايان س��ال ۲0۱۹ ميلادي 

تكميل ش��ود اما به دليل كوتاهي دانمارك در پذيرش 
عبور اين خط لوله از خاك اين كش��ور ب��ه تاخير افتاد. 
اكنون هم اي��الات متحده قصد دارد تا ب��ا تحريم آن و 
ايجاد مانع در مراحل پاياني، از به سرانجام رسيدن اين 
پروژه جلوگيري كند. بر همين اس��اس دونالد ترامپ 
رييس جمهوري ايالات متحده، جمعه تحريم هاي كنگره 
را عليه شركت هايي كه در پروژه انتقال گاز طبيعي روسيه 

به اروپا مشاركت دارند، وضع كرده بود امضا كرد. 

براساس تحريم هاي امريكا، ش��ركت هايي كه در پروژه 
نورث  اس��تريم۲ همكاري دارند، ۳0 روز مهلت خواهند 
داشت تا عمليات خود را متوقف كنند؛ همچنين افرادي 
كه معلوم شود در اين پروژه نقش دارند با تهديد توقيف 
دارايي ها و لغو رواديد امريكا مواجه خواهند شد. در عين 
حال، امريكا تلاش دارد اروپا را وادار كند گاز طبيعي مايع 
اين كشور را كه هزينه بيشتري دارد، بخرند. روسيه بارها 
ادعاهاي امريكا درباره خط لوله نورث  استريم را رد كرده و 

آن را فقط پروژه اي تجاري عنوان كرده است.
به اعتقاد ناظران، دولت ترامپ براي توجيه فشارها بر اين 
پروژه تلاش كرده بود به اين ماجرا ابعاد ژئوپلتيك دهد. 
ترامپ استدلال كرده آلمان و به تبع آن ديگر كشورهاي 
اروپايي ممكن است به گاز روس��يه وابسته شوند و اين 
مساله زمينه ساز افزايش نفوذ مسكو در اين كشورها شود. 
نشريه آلماني بيلد در گزارشي با عنوان »اعلان جنگ عليه 
ترامپ « نوشته: »آنگلا مركل تداوم اقدامات ايالات متحده 

در تضعيف اين پروژه خط  لوله گازي را كه مورد حمايت 
دولت او قرار دارد، تحمل نخواهد كرد. هيچ چيز ساخت 
اين خط  لوله را تضعيف نخواهد كرد و اين پروژه به زودي 

با موفقيت تكميل خواهد شد.«
آنگلا مركل پيش تر هم در جلسه پرسش و پاسخ پارلمان 
آلمان از تحريم هاي امريكا علي��ه خط لوله ۹.۵ ميليارد 
يورويي )۱0.۶ ميليارد دلار( انتقاد كرده بود. صدراعظم 
آلمان گفته بود برلين مخالف تحريم هاي فراسرزميني 
از جمله تحريم هاي اعمال ش��ده از سوي كنگره امريكا 
عليه نورث  اس��تريم۲ اس��ت اما قصد ندارد تحريم هاي 
تلافي جويانه اي عليه واش��نگتن اعمال كند. مركل در 
اين باره گفته: »گزينه ديگري به جز مذاكره در نظر ندارم 
و به وضوح اعلام مي كنم كه تحريم هاي فراس��رزميني 

اينچنيني را تاييد نمي كنيم.«
علاوه بر محكوميت تحريم هاي امريكا از سوي اتحاديه 
اروپا، مس��كو نيز ش��نبه اعمال تحريم هاي امريكا عليه 
خط لوله گاز طبيعي »نورث  اس��تريم۲« را محكوم كرد 
و تحريم هاي امريكا عليه ش��ركت هاي مشاركت كننده 
در اين پروژه را مانعي بر سر راه توسعه اقتصاد كشورهاي 

مشاركت كننده توصيف كرد.
ماريا زاخارووا س��خنگوي وزارت خارجه روسيه، با اشاره 
به تصميم دولت امريكا در فيس بوك خود نوشته است: 
»دولتي با ۲۲ هزار ميليارد دلار بدهي، كش��ورهايي كه 
قادر به پرداخت بدهي هاي شان هستند را از توسعه واقعي 
اقتصادي منع مي كند.« او همچنين در بخشي از نوشته 
خود »ايدئولوژي امريكاي��ي كه رقابت جهاني را تحمل 

نمي كند« را محكوم كرده است. 
سخنگوي كرملين نيز در واكنش به تحريم هاي امريكا 
گفته است كه اين خط  لوله به  رغم تحريم هاي واشنگتن 
تكميل خواهد ش��د. خبرگزاري اس��پوتنيك روسيه 
نوشته، واش��نگتن بارها اين خط  لوله را نقشه اي براي 
افزايش سلطه ادعايي روسيه بر بازار انرژي اتحاديه اروپا 

توصيف كرده است. 

گروه جهان|
 بر اساس نظرسنجي آسوش��يتدپرس از مديران و دبيران 
خبري رسانه هاي امريكا، موضوع استيضاح دونالد ترامپ 
مهم ترين س��وژه خب��ري ۲0۱۹ بوده اس��ت. مهاجرت و 
تحقيقات درباره مداخله روسيه در انتخابات ۲0۱۶ امريكا 
نيز از جمله موضوعاتي بوده اند كه در اين نظرسنجي به عنوان 
مهم ترين تحولات ۲0۱۹ خوانده شده اند. سوژه هاي خبري 
مهم كه در نظرس��نجي امسال آسوشيتدپرس مشخص 

شده اند، عبارتند از: 
1- استيضاح ترامپ: دموكرات هاي مجلس نمايندگان 
امريكا تحت رهبري نانسي پلوسي رييس اين مجلس فرآيند 
استيضاح دونالد ترامپ را با وارد كردن اتهام سوءاستفاده 
از قدرت به دليل تحت فشار قرار دادن ولوديمير زلنسكي 
رييس جمهور اوكراين، با هدف وادار كردنش به تحقيقات 
درباره يك رقيب سياسي داخلي يعني جو بايدن به جريان 
انداختند. آنها در بندهاي استيضاحي كه عليه ترامپ تصويب 
كردند همچنين او را به ايجاد مانع بر س��ر راه فعاليت هاي 

نظارتي كنگره متهم كردند. 
2- مهاجرت: دولت ترامپ مجموعه قوانين سخت گيرانه 
جديدي را در قبال مس��اله مهاجرت در پيش گرفت. اين 
اقدام پس از افزايش چشمگير ورود خانواده هاي مهاجر از 
مركز مكزيك به داخل امريكا انجام شد. پس از مطرح شدن 
اين قوانين و سختگيري در بازداشت مهاجران غيرقانوني، 
گزارش مرگ چند كودك مهاجر در بازداشتگاه هاي امريكا 
منتشر شد. رسانه ها در ادامه به انتشار گزارش هايي درباره 
وضعيت ناگوار ش��رايط نگهداري مهاجران غيرقانوني در 
بازداشتگاه هاي امريكا پرداختند. ترامپ همچنين توانسته 
بخشي از بودجه مربوط به ساخت ديوار در مرز با مكزيك را 

از جانب پنتاگون به دست بياورد. او قوانين جديدي را نيز 
به اجرا درآورد كه سبب ش��د ده ها هزار پناهجو در خاك 
مكزيك منتظر مشخص شدن تكليف پرونده هاي شان در 

امريكا بمانند.
3- تحقيقات درباره ارتباط ترامپ-روسيه: رابرت 
مولر بازرس ويژه پرونده مربوط به تحقيقات درباره مداخله 
روسيه به نفع ترامپ در انتخابات۲0۱۶ بعد از گذشت دو 
س��ال از اين تحقيقاتش در گزارش نهايي خود اعلام كرد، 
سند و مدرك كافي در خصوص وجود دسيسه ميان كمپين 
رياست جمهوري ۲0۱۶ ترامپ و روسيه نيافته است. با اين 
حال مولر بعدا شهادت داد كه در عين حال ترامپ را از اتهام 
ممانعت از اجراي عدالت تبرئه نمي كند. مولر شش تن از 
نزديكان ترامپ را به ارت��كاب جرايم گوناگون و ۲۵ متهم 

روسي را نيز به مداخله در انتخابات امريكا متهم كرد. 
4- تيراندازي ه�ا: يك��ي از مهم تري��ن اتفاقات خبري 
تيراندازي فرد مس��لحي به سمت انبوه جمعيت مردم در 
يك فروشگاه والمارت در شهر ال پاسو در ايالت تگزاس بود 
كه در جريان آن ۲۲نفر كشته شدند. پليس بعدا اعلام كرد، 
اين تيرانداز پيام هايي در مخالفت با مهاجران لاتين تبار در 
فضاي مجازي منتشر كرده است. اين حادثه تنها يكي از چند 
حادثه تيراندازي به سمت مردم در سال گذشته در امريكا 
بود. چند مورد تيراندازي مهم ديگر عبارتند از: حمله به يك 
فستيوال آشپزي در شهر گيلروي ايالت كاليفرنيا، حمله به 
يك فروشگاه در ديتون ايالت اوهايو و حمله به يك ساختمان 

شهرداري در شهر ويرجينيا بيچ ايالت ويرجينيا. 
5- مواد مخدر: در سال ۲0۱۹ چند اداره ايالتي و محلي 
در امريكا از شركت هاي داروسازي شكايت كرده و به اتهام 
اپيدمي كردن مصرف داروهاي مخدر خواس��تار دريافت 

غرامت هاي سنگين شد. يكي از اين شركت ها به نام شركت 
»پردو فارما« كه توليدكننده مادي اوكسي كانتين است اعلام 
ورشكستگي كرد و خواستار حمايت مالي از خود در مواجهه 
با بيش از ۲۷00 شكايت از شركت شد. اپيدمي شدن مصرف 
داروهاي مخدر در امريكا از سال ۲000 تاكنون مرگ بيش 

از ۴00 هزار تن را رقم زده است.
6- تغييرات آب وهوايي: دول��ت ترامپ اقدام به خارج 
كردن امريكا از توافقنامه مقابله با تغييرات  آب وهوايي پاريس 
كه به هدف كنترل انتشار گازهاي گلخانه اي در جهان ارايه 
شد، كرد. مذاكرات مفصل سازمان ملل در خصوص مساله 
تغييرات آب وهوايي با توجه ب��ه واكنش منفي و برخورد 
ش��ركت هاي بزرگ آلوده كننده آب وهوا در نهايت بدون 
هيچ گونه تحول مهمي به پايان رسيد. همچنين گرتا تونبرگ 
فعال نوجوان جنبش اعتراض به كم كاري در قبال تغييرات  
آب وهوايي، به همراه ديگر فعالان اين جنبش در سراس��ر 
 جهان خواستار اقدام سرسختانه و فوري مقام هاي جهان

 در قبال اين مشكل شدند.
7- برگزيت: در طول سال ۲0۱۹ بريتانيا همچنان درگير 
كشمكش و اختلاف بر سر خروجش از اتحاديه اروپا بود. در 
اين سال بوريس جانسون كه از حاميان سرسخت برگزيت 
است سرانجام نخست وزير شد. او نتوانست برنامه هايش 
براي برگزيت را در پارلمان و دادگاه عالي به تصويب برساند 
اما در نهايت با درخواس��ت براي برگ��زاري يك انتخابات 
سراسري جديد دس��ت به قماري زد كه در پايان به نفع او 
تمام شد. با پيروزي حزب محافظه كار بوريس جانسون در 
انتخابات سراسري چند روز پيش، اكنون او نسبت به اجرا 

شدن برگزيت اطيمنان پيدا كرده است. 
8- جنگ تج�اري امريكا و چين: امري��كا و چين به 

عنوان دو ق��درت اقتصادي اول جه��ان در ۲0۱۹ درگير 
جنگ تجاري سختي با دست زدن به اقدامات تلافي جويانه 
عليه يكديگر شدند. اين دو كش��ور اخيرا اعلام كردند كه 
به يك توافق محدود به منظ��ور متوقف كردن اين جنگ 
تجاري دست يافته اند. بر مبناي اين توافق امريكا از اعمال 
تعرفه هاي گمركي جديد بر واردات برخي كالاهاي چيني 
چشم پوشي كرده و در مقابل چين نيز با واردات محصولات 
كشاورزي بيش��تر از امريكا موافقت كرده است. دو طرف 
همچنان نيازمند مذاكراتي بيش��تر به هدف دستيابي به 

توافقي چشمگيرتر هستند.
9- زمين گير ش�دن بوئينگ: پس از حادثه س��قوط 
يكي از هواپيماهاي مسافربري بوئينگ در اتيوپي كه ۱۵۷ 
كشته برجاي گذاشت، ناظران ايمني پرواز در سراسر جهان 
هواپيماي بوئينگ مدل ۷۳۷ مكس را از پرواز بازداشتند. اين 
در حالي است كه پنج ماه قبل از سقوط هواپيما در اتيوپي، 
يك هواپيماي بوئينگ ديگر از مدل ۷۳۷ مكس در نزديكي 
سواحل اندونزي سقوط كرده بود كه در جريان آن ۱8۹ تن 
كشته شدند. بازرسان بعدا اعلام كردند كه در هر دو حادثه 

سقوط، اشكال در يكي از سنسورهاي هواپيما سبب شده 
بود كه سيستم كنترل پرواز هواپيما دماغه آنها را پايين نگه 
دارد و خلبان ها در نهايت نتوانند كنترل را مجددا به دست 
بگيرند. زمينگير شدن اين هواپيماهاي بوئينگ باعث وارد 
شدن ميلياردها دلار خسارت به اين شركت معروف شد. 
بوئينگ اعلام كرده كه توليد اين هواپيماها را موقتا ژانويه 

متوقف خواهد كرد.
10- تح�ولات هنگ كن�گ: هنگ كن��گ در ۲0۱۹ 
دس��تخوش چندين ماه آش��وب و اعتراض گسترده بود. 
محرك اوليه اين اعتراض ها ارايه قانون مناقش��ه برانگيز از 
سوي دولت اين منطقه براي مجاز كردن استرداد مظنونان 
قضايي به چين بود. با اين حال با تداوم اعتراض ها، معترضان 
به محدود ش��دن آزادي ها در اين دولتشهر و افزايش نفوذ 
چين بر آن اعتراض كردند. گزارش شده كه در طول چند 
ماه اعتراضات در هنگ كنگ نيروهاي پليس ضد شورش 
اين دولتشهر بالغ بر ۲۶000 نارنجك گاز اشك آور و گلوله 
پلاستيكي عليه معترضان شليك كرده و بيش از ۶۱00 تن 

از آنها را نيز بازداشت كرده اند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

كشورهاي آفريقايي به دنبال 
پيشبرد اصلاحات پولي 

گروه جهان| كش��ورهاي عضو پيمان مشترك پولي 
آفريقا به دنبال اصلاحات ساختاري اين منطقه هستند. 
به گزارش سي ان بي سي، تقاضا براي اصلاحات ساختاري 
پيم��ان پولي آفريقاي مركزي و غربي توس��ط رهبران 
آفريقايي بيش از هر زمان ديگري مطرح شده است. طبق 
اين پيمان پولي، ۱۴ كشور عضو از پول مشترك فرانك 
آفريقا استفاده مي كنند و ارزش اين واحد پولي به يورو 
پيوند زده شده است. بر اين اساس كشورهاي آفريقايي 
عضو اين پيمان پولي ۵0درصد ذخاير ارزي خود را نزد 
بانك مركزي فرانسه به امانت گذاشته اند و در طرف مقابل 
نيز فرانسه متعهد شده تا يورو كافي براي تامين نيازهاي 
وارداتي اين كشورها را در اختيارشان بگذارد. در شرايطي 
كه بيش از نيم قرن از اس��تقلال اين كشورها از فرانسه 
مي گذرد، وابس��تگي آنها به فرانس��ه در حوزه پول و ارز 
براي آنها مشكلات زيادي را به همراه آورده است. امانوئل 
ماكرون رييس جمهور فرانسه، گفته كشورش براي كمك 
به كشورهاي آفريقايي در پيشبرد اصلاحات پولي اين 
منطقه آمادگي دارد. از سوي ديگر اما برخي كارشناسان 
نسبت به استقلال پولي از فرانسه هشدار داده و احتمال 
كاهش شديد ارزش پول را مطرح كرده اند. آن فروهاف، 
مدير موسسه تنئو سنيور وايس گفته: »اگر اصلاح پولي 
انجام شود ممكن است سرمايه گذاران خارجي را نسبت به 
ثبات در حوزه كلان دچار ترديد كند. « با توجه به اهميت 
س��رمايه گذاري و كمك نظامي فرانس��ه به كشورهاي 
آفريقايي، رهبران آفريقايي كار سختي براي استقلال مالي 

از اين كشور و اقناع افكار عمومي خود دارند.

عربستان مانع حضور عمران خان 
در نشست مالزي شد

گروه جهان| رجب طيب اردوغان رييس جمهوري 
تركيه، گفته نخست وزير پاكستان به دليل تهديدهاي 
عربستان به تحريم اقتصادي كشورش، در نشست سران 
كشورهاي اسلامي در كوالالامپور شركت نكرده است. 
به گزارش آناتولي، اردوغان گفته: »اين اولين بار نيست 
كه عربستان و امارات بر يك كشور براي انجام اقدامي 
خاص دست به اعمال فشار مي زنند.«رييس جمهوري 
تركيه درباره اين فشارهاي رياض گفته: »متاسفانه ما 
شاهد فشارهاي عربستان بر پاكستان بوديم. مسوولان 
عربستاني، پاكستان را تهديد كردند تمامي سپرده هاي 
خود را از بانك مركزي پاكستان خارج مي كنند و چهار 
ميليون پاكستاني را كه امروز در عربستان مشغول به كار 
هستند، از اين كشور اخراج كرده و به جاي آنها كارگران 
بنگالي جذب مي كنند. « رييس جمهور تركيه در ادامه 
گفته: »پاكستان كه با مشكلات اقتصادي بزرگي مواجه 
است، با اين تهديدها و فشارها مجبور شد در كنفرانس 
مالزي شركت نكند.« او  گفته: »به عنوان مثال عربستان 
كمك هاي خود به سومالي را قطع كرده اما اين كشور 
با وجود شرايط دشواري كه دارد، موضع گيري ثابتي 
را در پيش گرفته و به فش��ارهاي ري��اض براي تغيير 
موضع گيري اش در مقابل دريافت كمك ها تن نداده 
اس��ت. « اظهارات اردوغان در حالي اس��ت كه وزارت 
خارجه پاكس��تان گفته: »پاكس��تان به دليل زمان و 
تلاش هايي كه براي رفع نگراني برخي كشورهاي مهم 
اسلامي نسبت به ايجاد تفرقه در امت اسلامي وجود 

دارد، در اين نشست شركت نداشت.« 

شهادت آسانژ در پرونده 
جاسوسي شركت اسپانيايي 
گروه جهان| موس��س محبوس س��ايت افش��اگر 
ويكي ليكس از طريق ارتباط ويديويي از بريتانيا، در جلسه 
دادگاهي در مادريد شركت كرد. اين تحقيقات به ادعاهاي 
جوليان آسانژ درباره جاسوسي يك شركت اسپانيايي از او 
در زمان حضورش داخل سفارت اكوادور در لندن مرتبط 
بود. به گزارش رويترز، اين پرونده به رهبري خوزه دلا ماتا 
قاضي اسپانيايي، روي ادعاهايي مبني بر اينكه بين ژوئن 
۲0۱۷ و اوايل ۲0۱8 يك ش��ركت امنيتي خصوصي 
اس��پانيايي تحت عنوان »آندركاور گلوبال اس .ال.« در 
ابتدا به نصب دوربين و سپس ميكروفن درون سفارتخانه 
اكوادور اقدام كرد، متمركز است. براساس اسناد دادگاه 
كه اش��اره دارد اين اقدامات احتمالا با دستورات عوامل 
اطلاعاتي امريكا انجام ش��ده بود، تاكيد شد تجهيزات 
مذكور مكالمات جوليان آسانژ و وكلايش را ضبط كرده 
است. ايتور مارتينز وكيل آسانژ گفته: »در نهايت آسانژ 
قادر خواهد بود تا به عنوان قرباني يك توطئه جاسوسي 
كه از جانب ايالات متحده سازماندهي شده بود، شهادت 
دهد.« در جريان جلسه دادگاه، آسانژ تاكيد كرد، اطلاع 
نداشته دوربين هايي كه شركت آندركاور گلوبال نصب 
كرده اند مي توانند صدا را هم ضب��ط كنند و اين اقدام 
احتمالا براي هدف گرفتن اعضاي تيم حقوقي اش بوده 
است. آسانژ از ترس استرداد به سوئد بر سر اتهام تجاوز 
كه ماه نوامبر مطرح شد، حدود هفت سال در ساختمان 
سفارتخانه اكوادور در لندن پناه گرفت. او در نهايت آوريل 
به زور از اين سفارتخانه خارج شد و به جرم نقض وثيقه در 

بريتانيا به ۵0هفته حبس محكوم شد.

 چالش دولت مودي
 در رابطه با خشونت هاي هند 
گروه جهان| در پي تشديد درگيري ها ميان نيروهاي 
امنيتي هند و معترضان به قانون اعطاي شهروندي به 
مهاجران غيرمس��لمان نارندرا مودي نخست وزير اين 
كشور، در جلسه هيات دولت راه هاي خروج هند از بحران 
را بررسي كرد. به گزارش يورونيوز، اعتراضات خشونت بار 
اخير يكي از بزرگ ترين  بحران هاي دولت هند از زمان 
روي كار آمدن نارندرا مودي در س��ال ۲0۱۴ ميلادي 
به ش��مار مي آيد. در اين اعتراض ها ك��ه از ده روز پيش 
آغاز شده است دست كم ۱۴ نفر كشته شده اند. برخي 
منابع خبري از جمله آسوشيتدپرس اين تعداد را تا ۱۷ 
نفر نيز ذكر كرده اند. از جمله خشونت بارترين تظاهرات، 
درگيري هاي روز شنبه در ايالت اوتار پرادش در شمال 
هند بود كه در جريان آن ۵ نفر از جمله يك كودك 8 ساله 
كشته شدند. تنها از روز جمعه تاكنون بيش از ۶00 نفر 
بازداشت شده اند. اين قانون كه به تصويب مجلس عوام 
و سناي هند رسيده است درصدد اعطاي شهروندي به 
اقليت بودايي، مسيحي، هندو، جينز، پارسي )زرتشتي( و 
سيك است كه قبل از سال ۲0۱۵ از افغانستان، بنگلادش 
و پاكستان به هند پناه آورده اند. قانون اعطاي شهروندي 
در روزهاي گذشته اعتراضات گس��ترده اي را در ايالت 
شرقي آسام موجب شد زيرا معترضان مي گويند كه اين 
قانون باعث مي شود هزاران مهاجر غيرقانوني به ساكنان 
قانوني هند بدل شوند. از سوي ديگر برخي از مسلمانان 
نيز به اين قانون اعتراض كرده اند زيرا اين قانون به پيروان 
دين اسلام حق شهروندي اعطا نمي كند، اقدامي كه از 
نگاه منتقدان باعث تضعيف قانون اساسي هند مي شود.

 تلاش ژاپن براي بهبود 
روابط تجاري با كره جنوبي

گ�روه جهان| ژاپن با هدف بهب��ود روابط تجاري با 
كره جنوب��ي، ممنوعيت صادرات يك قلم از س��ه قلم 
محصولات فني را كه براي اين كش��ور در نظر گرفته 
بود پيش از برگزاري ديدار س��ران دو كشور لغو كرد. 
به گزارش يونهاپ، قرار است سران چين، كره جنوبي 
و ژاپن اين هفته در چين با يكديگر نشس��ت س��ران 
سه جانبه برگزار كنند. لغو اين ممنوعيت نشانه اي از 
حسن نيت توكيو براي بهبود روابط تجاري با كره جنوبي 
است. كره جنوبي اما مي گويد با وجود با ارزش بودن اين 
اقدام ژاپن، اين كش��ور بايد موضوع اختلافات تجاري 
و صادرات فناوري هاي پيشرفته ديگر به كره جنوبي 
را به ط��ور كامل و اساس��ي حل و فصل كن��د. وزارت 
اقتصاد ژاپ��ن در بيانيه اي آورده، ص��ادرات محصول 
فني فوتورزيست را كه براي توليد نيمه هادي ها به كار 
مي رود، لغو كرده است كه اين مقررات به سرعت قابل 
اجراس��ت.  گفته ش��ده، وزيران اقتصاد و بازرگاني و 
تجارت كشورهاي كره جنوبي، چين و ژاپن هم براي 
توس��عه همكاري هاي منطقه اي و تسهيل در اجراي 
برنامه هاي تجارت آزاد با يكديگر ديدار خواهند كرد. 
ژاپن از جولاي صادرات سه قلم از كالاهاي فني براي 
توليد اقلام الكترونيكي و فني پيشرفته به كره جنوبي 
را محدود يا متوقف كرده اس��ت. پس از آن پس روابط 
تجاري دو كشور به شدت تيره شد .توكيو تاكيد مي كند 
اين اقلام مي تواند در توليد برخي از تجهيزات نظامي 
نيز مورد استفاده قرار گيرد و به همين دليل ممنوعيت 

ويژه اي براي صادرات آنها اعمال كرده است.
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همكاريدرسوريه
تقابلدرليبي

گروه جهان| مسكو و آنكارا تا حدود سه سال پيش 
در تحولات منطق��ه اي و بين المللي نگرش تقريبا 
متضادي داشتند و اين تضاد در جنگ سوريه پس از 
اينكه ترك ها يك فروند جنگنده روسي را در فضاي 
تركيه هدف قرار داده و منه��دم كردند به اوج خود 
رسيد، ولي با عذرخواهي اردوغان از همتاي روسي 
خود، به يك باره ورق در روابط آنكارا � مسكو برگشت 
و تركيه س��عي كرد در سياس��ت هاي منطقه اي و 
بين المللي، به ويژه در سوريه تا حد زيادي به گرايش 
روس ها نزديك شود، اما در قضيه ليبي شرايط به گونه 
ديگري رقم مي خورد. ايرنا نوشته: با گذشت حدود 
۹ سال از بحران ليبي كه با دخالت كشورهاي غربي 
– عربي به مرگ هزاران ليبيايي منجر شده، هنوز هم 
چشم انداز روشني براي مردم اين كشور جنگ زده 
براي پايان بحران خشونت بار ليبي ديده نمي شود. در 
يك طرف بحران ليبي كشورهايي همچون، امارات، 
مصر، عربستان، فرانسه و روسيه قرار دارند كه از ارتش 
به اصطلاح ملي ليبي به سركردگي ژنرال خليفه حفتر 
)از نزديكان معمر قذافي( حمايت مي كنند و در طرف 
ديگر كشورهاي غربي هستند كه به همراه تركيه و 
قطر از دولت وفاق ملي ليبي به رياست »فايز سراج« 
حمايت مي كنند. اوضاع ليب��ي از آوريل همزمان با 
دس��تور ژنرال حفتر به نيروهاي تحت امرش براي 
حمله به طرابلس، متشنج شده است. ليبي از زمان 
سرنگوني قذافي در ۲0۱۱ به دو بخش تحت تسلط 
دولت هاي موازي در شرق و غرب تقسيم شده است. 
نظاميان طرفدار حفتر بر ش��رق و دولت وفاق ملي 
كنترل امور غرب را در دست دارد. اخيرا فايز السراج از 
امريكا، بريتانيا، ايتاليا، تركيه و الجزاير خواسته، دولت 
وفاق ملي طرابلس را براي دفع حمله نيروهاي »خليفه 
حفتر« ياري كنند. السراج همچنين از اين كشورها 
خواسته با دولت وفاق ملي براي مبارزه با گروه هاي 
تروريستي در ليبي از جمله القاعده و داعش همكاري 
كنند. اردوغان تاكنون چند بار بر آمادگي كشورش 
براي اعزام نيرو و تجهيزات نظامي به ليبي تاكيد كرده 
و گفته كه هر زمان دولت طرابلس بخواهد، آنكارا به 
آنها كمك نظامي مي كند. اما نكته اينجاست كه اعلام 
آمادگي تركيه براي اعزام نيرو به ليبي با واكنش منفي 
روس��يه روبه رو شده است. گفته شده، مسكو نگران 
استقرار نظامي تركيه در ليبي است و هرگونه دخالت 

خارجي را باعث وخيم تر شدن اوضاع مي داند. 

عربستانازچين
موشكبالستيكخريدهاست

نشنال اينترست نوشته عربستان از چين موشك 
بالستيك خريده و سازمان سيا نيز به عقد قرارداد 
فروش اين تسليحات كمك كرده است. به گزارش 
ايس��نا، در دوران جنگ عراق با ايران، عربستان نيز 
از زرادخانه موشكي عراق كه به نظر وسيع مي آمد، 
نگران ب��ود و با توجه به اينكه اجازه دسترس��ي به 
موشك هاي بالستيك امريكا را نيافته بود، به سراغ 
پكن رف��ت. چين ۱۹8۷ بين۳0 تا ۱۲0موش��ك 
بالستيك ميان برد DF-۳ را به عربستان تحويل داد 
كه مي توانست با يك بار سوختگيري به اهدافي در 

فاصله حدودا ۴۵00 كيلومتري حمله كند. 

جمعآوريامضا
برايعزلرييسجمهوريعراق

فراكسيون پارلماني صادقون از جمع آوري امضاهايي 
براي عزل رييس جمهوري عراق به اتهام خيانت، زير 
پا گذاشتن سوگند و نقض قانون اساسي خبر داده 
است. به گزارش الميادين، فراكسيون صادقون برهم 
صالح رييس جمهوري عراق را متهم كرده كه به جاي 
اجراي قانون اساسي حامي سهميه بندي شده است. 
برهم صالح مكلف كردن نامزدي براي تشكيل دولت 
را به يك شنبه )امروز( موكول كرده زيرا گروه هاي 
سياسي و تظاهرات كنندگان هنوز بر سر نامي براي 
پست نخست وزيري توافق نكرده اند، اين درحالي 
اس��ت كه مهلت قانوني براي معرفي نامزد نخست 

وزيري به پايان رسيده است.

تاييدمشروطهزينهسفرهاي
هياتطالبان

مجلس نماين��د گان امريكا ب��ه وزارت دفاع اجازه 
داده ۱۵ميلي��ون دلار را براي حماي��ت تداركاتي 
از گفت وگوه��اي صلح در افغانس��تان هزينه كند. 
به گزارش هش��ت صبح افغانس��تان، قانونگذاران 
تلاش كرده اند با تصويب اين طرح، اطمينان حاصل 
كنند كه طالبان به طور مستقيم از اين پول استفاده 
نمي كند. قرار اس��ت بودجه تصويب شده از سوي 
پنتاگون براي حمايت از گفت وگوهاي صلح از جمله 
تامي��ن امنيت، حمل و نقل، اقامت��گاه، غذا، لوازم، 
ارتباطات و ديگ��ر خدمات هزينه ش��ود. مجلس 
نمايند گان امريكا پيش از اين با طرح پرداخت هزينه 
سفر و اقامت هيات مذاكره كننده صلح طالبان كه از 

سوي پنتاگون ارايه شده، مخالفت كرده بود.

تلفندههامقامپاكستاني
هكشد

تلفن هاي همراه دستكم ۲۴مقام دولت پاكستان اوايل 
سال جاري ميلادي با تكنولوژي هاي جاسوسي تحت 
مالكيت شركت اسراييلي NSO گروپ هدف نفوذ 
و هك قرار گرفته ان��د. به گزارش گاردين، ده ها مقام 
اطلاعاتي و نظامي ارشد پاكستاني جزو كساني هستند 
كه در نتيجه اين حادثه ممكن است هدف جاسوسي 
قرار گرفته باشند. به گفته اين منابع، جاسوسي ها در 
جريان تحليلي درباره ۱۴00نفر كه تلفن هاي همراه 
آنها اوايل سال جاري هدف تلاش براي هك كردن قرار 

گرفته، فاش شده است.
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عكسروز

چهرهروز

بيژنكامكاردر۷۰سالگيبهصحنهميرود
بيژن كامكار به مناسبت هفتاد سالگي اش به اتفاق گروه دف نوازان »ماهور« در تالار انديشه روي صحنه مي رود. كنسرت گروه 
دف نوازان »ماهور« با عنوان »دف و ني« به مناس��بت هفتادهمين زادروز بيژن كامكار برگزار مي ش��ود. اين كنسرت 26 دي 
1398 از س��اعت 21 در تالار انديشه و با اجراي منتخبي از آثار بيژن كامكار برگزار مي شود. حسين رضايي نيا و ماهور روشن 
سرپرس��ت و رهبر اركسترند. آرين رضايي، نگار اعزازي، ميلاد عباسي، س��ينا شهرياري و حسين شهميري نوازندگان دف و 
فردين لاهورپور، حسين مكانيكي، مرتضي صنايعي و حسين قاسم پور اعضاي گروه ني نوازان را تشكيل مي دهند. همچنين 

برخي از قطعه هايي كه در اين كنسرت اجرا مي شود از ساخته هاي آرين رضايي است.

بازارهنر

يك بازيگر جديد در »آشغال هاي دوست داشتني اصل«
محسن امير يوسفي با اعلام اينكه يك 
بازيگر جديد در نس��خه متفاوت فيلم 
»آش��غال هاي دوست داشتني اصل« 
حضور دارد خب��ر از ارايه فيلم به دفتر 
جشنواره فيلم فجر داد. اين كارگردان 
سينماي ايران كه از ارايه نسخه بازبيني 
به هيات انتخاب جش��نواره فيلم فجر 
خبر داد به ايسنا گفت: اين فيلم بدون 

تلاش دكت��ر انتظامي و دكتر داروغ��ه زاده و ديگر 
مديران منصف وزارت ارش��اد به اكران نمي رسيد 
از همه آنها سپاس��گزارم خصوصا از اهالي مستقل 
مطبوعات كه در اين 6 سال هميشه همراه من بودند. 
او در عين حال خاطرنشان كرد: ولي جشنواره فيلم 
فجر به خاطر 6 س��ال بي احترامي و ناديده گرفتن 
»آشغال هاي دوست داشتني«، يك  معذرت خواهي 
به من و عوامل فيلمم بدهكار است كه مي تواند امسال 
با حضور نسخه »آشغال هاي دوست داشتني اصل« 
در جشنواره جبران ش��ود. اميريوسفي در پاسخ به 

اينكه اين نسخه چه فرقي با نسخه اوليه 
دارد، گفت: اين نسخه دلخواه كارگردان 
است كه دقيقا مطابق فيلمنامه پروانه 
ساخت گرفته از سازمان سينمايي در 
سال 91 است. نسخه جديد ۵۵ دقيقه 
با نسخه اكران شده تفاوت دارد كه اين 
پلان ها جداگانه در پاييز 91 فيلمبرداري 
شده ولي در نس��خه اكران نبود. در اين 
نسخه جديد كه7 س��ال آماده اكران بوده بازيگري 
جديد هم حضور دارد كه از نقش هاي اصلي است و 
در نسخه اكران شده حضور نداشت. او در پايان گفت: 
اميدوارم دكتر انتظامي با درايت و شجاعتي كه در 
اكران نسخه قبلي اين فيلم داشتند و شاهد استقبال 
مردم و عدم حساسيت زايي اين فيلم بودند الان هم 
با ديده ش��دن »آشغال هاي دوست داشتني اصل« 
توسط هيات محترم انتخاب موافقت كنند تا بعد از 7   
سال انتظار حاصل زحمات عوامل اين فيلم در نسخه 
اصل براي اهالي مطبوعات و مردم به نمايش درآيد.

تاريخنگاري

ابلاغدستورالعملكشفحجاببهاستانها
يكم دي 1314 دستورالعمل اجراي قانون كشف حجاب به تمام استان هاي ايران 
ارس��ال شد. سال 1311 بود كه با اجازه رضاش��اه كنگره اتحاد زنان شرق در تالار 
وزارت فرهنگ تشكيل شد. مباحث اين كنگره ترقيات روزافزون زن هاي اروپايي و 
محروميت هاي زنان كشورهاي اسلامي و لزوم اقدامات جدي از سوي زنان روشنفكر 
بود!  سفر رضاشاه به تركيه از 12 خرداد تا 14 تيرماه 1313 محرك مهمي در كشف 
حجاب بود و رضاشاه پس از اين سفر برنامه هاي خود را در اين زمينه تسريع كرد. 
با آغاز سال 1314 برداشتن حجاب علني تر شد. پس از تعطيلات نوروز 3۰ تن از 
زنان در يك تظاهرات هماهنگ با حكومت بدون چادر در خيابان ها ظاهر شدند. 
در فروردين ماه همان س��ال عده اي از دختران يكي از مدارس ش��يراز در مراسم 
جشن سال نو، در مقابل تماشاچيان به ورزش ژيمناستيك مشغول شدند. دو تن 
از روحانيون سرشناس كه در مجلس مذكور حضور داشتند به عنوان مخالفت آن 
جا را ترك كردند. سيد حسام الدين فال اسيري نيز در يك سخنراني به اين اقدام 
اعتراض كرد، اما بلافاصله دستگير و زنداني شد. آنچه در خور توجه است، مساله 
نقش مطبوعات و تبليغاتي است كه در آن پيرامون استقبال مردم از كشف حجاب 
درج مي شد. در اغلب روزنامه ها هيچ اشاره اي به مخالفت ها و دستگيري ها نمي شد. 
مطالعه و بررسي روزنامه ها در اين تاريخ خود يكي از مباحث جالب توجه در ارتباط 
با كشف حجاب است.  اوايل خردادماه 1314رضاشاه با احضار هيات دولت صريحا 
اظهار كرد ما بايد صورتا و سنتا غربي شويم. بايد در قدم اول كلاه ها به شاپو تبديل 
شود و در مجالس كلاه را به عادت غربي ها بايد بردارند. و نيز بايد شروع به رفع حجاب 
زن ها نمايند و چون براي عامه مردم مشكل است وزرا و معاونان بايد پيشقدم شوند 

و هفته اي يك بار بايد با خانم هاي خود در كلوپ ايران مجتمع شوند. شاه همچنين 
به حكمت دستور داد كه در مدارس دخترانه، معلم و شاگردان بايد بدون حجاب 
باشند و در صورت امتناع آنان را به مدارس راه ندهند. به اين ترتيب سياست هاي 
حكومت به منظور كشف حجاب كه تا آغاز سال 1314 بسيار كند بود، در 1314 
سرعت گرفت و اقشار مختلف جامعه را شامل شد. اما در نهايت شاه با مقاومت مردم 

در برابر اجبار، شكست خورد.

مانستر در پرديس تئاتر شهرزاد روي صحنه مي رود
نمايش »مانستر« به نويسندگي كوروش 
شاهونه و حميدرضا اسدزاده و طراحي 
و كارگرداني كوروش شاهونه از هشتم 
دي ماه در پرديس تئاتر ش��هرزاد روي 
صحنه مي رود. تهيه كنندگي اين اثر را 
سجاد افشاريان برعهده دارد. »مانستر« 
بر پاي��ه پژوهش��ي پيرام��ون بيماري 
اسكيزوفرني طراحي ش��ده كه در آن، 

ابراهيم ناييج، علي حسين زاده و ريحانه رضي به ايفاي 
نقش مي پردازند. روند روايت اين نمايش، با صداي 
سجاد افشاريان پيش مي رود و ديگر عوامل اين اجرا 
عبارتند از مدير توليد: آرمان خوزس��تاني، دستيار 
كارگردان و برنامه ريز: داوود ونداده، طراح پوس��تر 
و بروش��ور: مهدي دوايي، طراح گريم: تينا بخشي، 

طراح صحنه: كوروش ش��اهونه، طراح 
لباس: ريحانه رضي، طراح نور: مسعود 
رنجبر، موش��ن گرافي و س��اخت تيزر: 
رامين برجي، طراحي صدا و آهنگسازي: 
بهراد ضحاكي و شايان محسني، مديران 
صحنه: اميررضا رحماني و جواد حيدري، 
عكاس��ان: اشكان مس��تي و علي مارل 
و روابط عمومي: ن��دا كاوندي و مهران 
عشريه. فروش اينترنتي نمايش »مانستر« در سايت 
تيوال صورت مي پذيرد. اين نمايش، از هشتم دي ماه 
تا يازدهم بهمن ماه هرشب جز شنبه ها از ساعت 18 
به مدت 7۰ دقيقه در پرديس تئاتر شهرزاد به نشاني 
خيابان نوفل لوشاتو، تقاطع خيابان رازي روي صحنه 

خواهد بود.

مرگ، دومين نشست عصرهاي مهرپارسه
دومين نشس��ت »عصرهاي مهرپارسه« 
با عنوان »مرگ« روز دوش��نبه دوم دي 
ماه در باغ موزه قصر برگزار مي ش��ود. در 
اين نشست سيداحمد محيط طباطبايي 
)رييس كميته ملي موزه هاي ايران موسوم 
به ايكوم(، محمدرضا اصلاني )پژوهشگر و 
مستندساز(، اردشير صالح پور )پژوهشگر( 
و عليرضا حسن زاده )رييس پژوهشكده 

مردمشناسي( سخنراني خواهند كرد. دبير اين جلسه 
مرجان حاجي رحيمي، س��ردبير ماهنامه مهرپارسه 
است. عصرهاي مهرپارسه عنوان سلسله نشست هايي 

است كه با موضوع بررس��ي پرونده هاي 
ماهنامه ايرانشناسي »مهرپارسه« هر ماه 
در باغ موزه قصر برگزار مي ش��ود. عنوان 
جديدترين پرونده اين ماهنامه »مرگ« 
است و سخنراني هاي نشست عصرهاي 
مهرپارسه، درباره گورستان هاي تاريخي، 
مرگ در نگاه مردم شناس��ي و س��ينما و 
شيرهاي س��نگي بختياري خواهد بود. 
دومين نشس��ت عصرهاي مهرپارسه س��اعت 17 تا 
19 روز دوم دي در تماشاخانه ماركوف باغ موزه قصر 

برگزار مي شود.

يغمايي و قرايي منش كنسرت پيانو و آواز برگزار مي كنند
كنسرت پيانو و آواز عليرضا قرايي منش 
و مه��دي يغمايي روز شش��م دي ماه 
با اج��راي قطع��ات خاطره انگيز گروه 
»ژوان« در تالار وحدت تهران برگزار 
مي شود. اين دو خواننده، سال گذشته 
نيز اي��ن كنس��رت را در س��الن برج 
آزادي ته��ران روي صحنه برده بودند. 
قرايي منش و يغمايي در اين كنسرت به 

اجراي قطعات خاطره انگيز گروه »ژوان« همچون 
»دختر بهار«، »يه حالي دارم اين روزا«، »بهت قول 
مي دم« و همچنين چند قطعه از قطعات مستقل 
خود خواهند پرداخت. عليرضا قرايي منش و مهدي 
يغماي��ي اواخر دهه 8۰ با گروهي ب��ه نام »ژوان« 
شناخته شدند، اما بعدها راه آنها از هم جدا شده و 
هركدام به طور مستقل به فعاليت هاي خود ادامه 
دادند، اما از س��ال گذشته اين 2 خواننده بار ديگر 

همكاري با يكديگر را ش��روع كردند و 
به انتشار چندين قطعه موزيك ويدئو 
و برگزاري چند كنس��رت پرداختند. 
قرايي منش درباره كنس��رت پيش رو 
گفت: اين كنس��رت را به صورت پيانو 
آواز اجرا خواهيم كرد كه البته خيلي 
س��خت تر از يك اركستر بزرگ است؛ 
زيرا اركستري وجود ندارد كه اشتباه 
شما را پوش��ش دهد. پس كوچك ترين اشتباه به 
چشم مخاطب خواهد آمد. همچنين مي خواستيم 
كه كنسرت را به طوري خاص اجرا كنيم و هميشه 
خاص بودن اين نيس��ت كه اركس��تر بزرگي روي 
صحنه داش��ته باش��يد يا ش��روع خاصي براي آن 
طراحي كنيد. بعضي وقت ها خاص بودن در سادگي 
است و مطمئن هستم كه مخاطبان از اين كنسرت 

لذت خواهند برد.

میراثنامه

سفربهسيستانوبلوچستانچهوضعيتيدارد؟
8 ماه پس از راه اندازي پويش معرفي استان سيستان و بلوچستان، حجم سفر به 
اين منطقه رشد كرد. سفر با خودروي شخصي و اقامت مسافران در بومگردي ها 
در اين مدت شاهد بيشترين رشد بوده است. دفتر بازاريابي و تبليغات معاونت 
گردشگري كه اين پويش را با عنوان »سيستان را ببينيم، بلوچستان را بشنويم« 
اوايل امسال با هدف توسعه گردشگري در استان سيستان و بلوچستان و تغيير 
ذهنيت نس��بت به امنيت اين منطقه، راه اندازي كرد، اينك با انتشار گزارشي 
از ميزان رشد سفر و اقامت گردش��گران در اين منطقه خبر داده است. سفر با 
خودروي شخصي به استان سيس��تان و بلوچستان بيشترين رشد را در اين 8 
ماه تجربه كرده اس��ت كه احتمالا از هزينه ب��الاي حمل و نقل عمومي به ويژه 
هواپيما و البته نوع سبك س��فرهاي خانوادگي ايراني ها ناشي مي شود. طبق 
گزارش��ي كه دفتر بازاريابي و تبليغات معاونت گردش��گري داده در اين 8 ماه 
942 هزار و 732 خودروي شخصي به اين اس��تان وارد شده كه در مقايسه با 
مدت زمان مشابه سال گذشته تعداد آنها 18.82 درصد رشد كرده است. سفر 
اتوبوسي با جابه جايي 987 هزار و 66۵ نفر در 8 ماه اول سال نيز 14 درصد رشد 
را شاهد بوده است. سال پيش 691 هزار و 18۵ نفر با اتوبوس و از راه زميني به 
اين استان سفر كردند. بعد از خودروهاي شخصي، اتوبوس هاي مسافربري به 
نسبت ديگر وسايل نقليه، بيش��ترين مصرف را براي سفر به اين استان داشته 
است كه احتمالا به خاطر هزينه مقرون به صرفه آن در مقايسه با هواپيما و مدت 
زمان كمتري كه در قياس با قطار صرف مي كند، است. در اين 8 ماه 1۰4 هزار 
و 13۵ نفر با قطار به اين استان سفر كردند كه آمار آن در مقايسه با 8 ماه سال 
97 بيش از 3.3۰ درصد رش��د داشته است. با وجود مقرون به صرفه بودن اين 
وسيله نقليه اما محدوديت خطوط ريلي در سيستان و بلوچستان، استفاده از 
قطارهاي بي كيفيت و نامناسب و مسير طولاني آن باعث شده اين وسيله كمتر 
مورد توجه باشد. درحال حاضر تنها مسير ريلي موجود در اين استان بين تهران 

- بم -  زاهدان برقرار اس��ت. در 8 ماه نخست امسال 1413پرواز ورودي به اين 
استان ثبت شده كه در مقايسه با سال گذشته حدود 3 درصد رشد داشته است، 
همچنين 146 هزار و 323 نفر به سيستان و بلوچستان سفر هوايي داشته اند 
كه اين آمار نسبت به سال گذشته 4.67 درصد رشد كرده است. ميزان اقامت 
مسافران در هتل هاي استان سيستان و بلوچستان نيز اين مدت 31 هزار و 677 
نفر بوده كه 12.42 درصد رشد كرده است. آمارها نشان مي دهد بيشترين اقامت 
مسافران در بومگردي ها بوده كه عدد آن امسال به 73۵6 نفر رسيده و حدود 4۰ 
درصد رشد كرده است. استان سيستان و بلوچستان هتل هاي محدودي دارد كه 
با توجه به اقليم و توريست فصلي آن، سياستش را بر توسعه بومگردي متمركز 
كرده اس��ت. در اين آمارگيري اقامت در مدرس��ه ها، كمپ ها، خانه مسافرها و 

خانه هاي شخصي مورد سنجش قرار نگرفته است. 

ايستگاه

راسلكروسراغفيلمي
آشپزخانهايرفت

سابقهدردسرسازنماينده
فرانسهدراسكار

راس��ل ك��رو به عنوان 
نويس��نده، كارگردان و 
بازيگر فيلمي ش��د كه 
درباره يك آشپز مشهور 
خواهد ب��ود. به گزارش 
گاردي��ن، ماركو پي ير 
وايت سرآش��پز مشهور 
و ميزب��ان ي��ك برنامه 

تلويزيوني از سال 2۰۰4 تا 2۰۰9، سوژه اي است 
كه راسل كرو را جذب خود كرده است. كرو آشكار 
ساخته كه مي خواهد فيلمنامه اي درباره زندگي 
پي ير وايت بنويس��د و خودش آن را كارگرداني 
كند و در نقش وي هم ظاهر شود. پي ير وايت در 
گفت وگو با ديلي ميل گفته است كه قراردادي با 
راسل كرو امضا كرده كه وي بر مبناي آن فيلمنامه 
اين فيلم را مي نويسد و در كمپاني توليد خودش، 
اين فيلم را مي س��ازد. او يادآوري كرده كه حالا 
ديگر 6۰ ساله است و چه كسي بهتر از راسل كرو 
كه بخواهد نقش وي را بازي كند. البته كرو قرار 
اس��ت يكي از بازيگران نقش اين سرآشپز باشد 
چون وقتي فيلم زندگينامه اي است، طبيعتاً فرد 
ديگري بايد نقش وي را در سال هاي جوان تر ايفا 
كند. گفته ش��ده حرف ساخت اين فيلم ۵ سال 
اس��ت كه مطرح بوده و ابتدا ريدلي اسكات براي 
كارگرداني آن جلو آمد و قرار بود مايكل فاسبندر 
يا تام هاردي در نقش اصلي بازي كنند. پي ير وايت 
مي گويد: وقتي با خودم فكر مي كنم به اين نتيجه 
مي رسم در عمل هم راسل كرو بايد نقش مرا بازي 

كند نه مايكل فاسبندر. 

س��ابقه كارگردان فيلم 
»بينوايان« كه به عنوان 
نماين��ده فرانس��ه راهي 
اسكار شده و در فهرست 
اوليه هم ج��اي گرفته، 
برايش دردسر ساز شده 
و اعتراض هاي��ي را در 
داخل برانگيخته اس��ت. 

به گزارش هاليوود ريپورتر، لادج لي كارگردان فيلم 
پرفروش »بينوايان« فرانس��ه كه به ليست كوتاه 
اس��كار هم راه پيدا كرده طي چند روز گذشته به 
دردسر افتاده چون 2 نشريه فرانسوي گزارش دادند 
كه او متهم به نقش داش��تن در يك پرونده تلاش 
براي قتل بوده اس��ت. لي كه با ساختن نخستين 
فيلم خود توانس��ت جايزه هيات داوران فستيوال 
 Valeurs كن را از آن خود كند، حالا از مجله هاي
Actuelles و Causeur كه هر 2 ديدگاه هاي 
به شدت راس��ت گرا دارند، ش��كايت كرده و گفته 
آنها مرتكب »افترا« و »دروغ گويي نژادپرس��تانه« 
شده اند. با اين حال، در هفته اي كه گذشت روزنامه 
فرانسوي ليبراسيون گزارش كرد كه لي در حقيقت 
در س��ال 2۰۰9 به جرم دس��ت داش��تن در يك 
پرونده آدم ربايي محكوم ش��ده و يك حكم زندان 
3ساله دريافت كرده و 2 سال به زندان افتاد. مقاله 
ليبراس��يون همچنين تأييد كرد كه لادج لي در 
ارتباط با 2 اتهام ديگر هم پيش تر محكوم شده بود. 
اولي مربوط به سال 2۰11 بود كه به خاطر ويديويي 
از خش��ونت پليس در مونفرمي بود و لي به صورت 
آنلاين آن را منتش��ر كرد.  دومين مورد مربوط به 
سال 2۰12 بود كه در آن لي به خاطر »حمله كلامي 
و خشونت عليه يك مسوول عمومي« محكوم شد. 
آن مسوول، شهردار مونفرمي يعني زيوير لموان بود 
و بعد از رخ دادن حادثه اي كه در آن يك نوزاد 9 ماهه 
در آتش جان خود را از دست داد، لي و چند نفر ديگر 

به طور كلامي به او حمله كردند.

سفربهايرانبراياطمينانازحضورزناندربازيهايليگ

بازيكني ۲ ميليارد گرفت و يك دقيقه هم بازي نكرد!

رييس فدراسيون فوتبال فيفا از سفر 
خود به ايران براي تماشاي ليگ ايران 
و اطمينان از حضور زنان در ورزشگاه 
سخن گفت. به گزارش ايسنا به نقل از ياهو اسپورت، 
جيان��ي اينفانتينو كه براي برگ��زاري جام جهاني 
باش��گاه ها در قطر به س��ر مي برد درب��اره مباحث 
مختلفي از جمله فوتبال در ايران و مساله ورود زنان 
به ورزشگاه ها به صحبت پرداخت و گفت: من بزودي 
در اوايل سال جديد ميلادي به ايران خواهم رفت تا 
بازي هاي ليگ را ببينم كه زنان مي توانند به ورزشگاه 
بروند.  او در پاسخ به اين سوال كه اين اقدام چيزي را 
در ايران يا جهان درباره حقوق زنان در جهان تغيير 
مي دهد يا خير؟ گفت: اين يك گام است، يك گام در 
مسير درست و ارزش سمبوليك زيادي دارد و قطعا 
زندگي خيلي از زنان را تغيير مي دهد كه مي توانند 

از فوتبال لذت ببرند.

مديرعامل پيش��ين باش��گاه ذوب آهن از تصميم 
هيات مدي��ره براي قط��ع همكاري ب��ا منصوريان 
حمايت كرد و گفت بدهي هاي پيشين اين باشگاه 
كار مديريت جديد را س��خت كرده اس��ت. خسرو 
ابراهيمي، مديرعامل پيش��ين باش��گاه ذوب آهن 
درباره وضعيت تيم فوتبال اين باش��گاه اظهار كرد: 
مش��كلات ذوب آهن به قب��ل از مديرعامل جديد 
برمي گردد. مديرعامل سابق بدهي سنگيني روي 
دست ايشان گذاشته اس��ت. چيزي حدود 1۰۰ و 
خرده اي ميليارد تومان بدهي در باشگاه گذاشته و 
رفته است. اين بدهي گريبانگير مديرعامل جديد 
ش��ده و او هم آنچه در توانش بوده به كار برده است 
ولي وقتي آمد تيم بسته شده و كادر فني مشخص 
بود. او ادام��ه داد: پولي براي جذب بازيكن جديد يا 
فعاليت هاي ديگر نمان��ده بود. به نظر من مديريت 
جديد خوب كار كرده اس��ت. س��رمربي هم نتيجه 
نگرفت و عوض شد. بازيكناني كه الان در ذوب آهن 
هستند با نظر سرمربي انتخاب شدند. اتفاقا مبالغ 
بعضي از بازيكنان هم بس��يار بالاست. بازيكني در 
ذوب آهن هس��ت كه با قراردادي نزديك 2 ميليارد 
تومان روي نيمكت مي نش��يند و يك دقيقه هم در 
بازي نيست. اينها همه گريبانگير مديرعامل جديد 
شده است. ابراهيمي درباره بركناري منصوريان هم 
بيان كرد: براي ادام��ه كار منصوريان در ذوب آهن، 

هيات مديره تصميم گرفت��ه بود. مگر ما چند بازي 
در ليگ داريم؟ او به نس��بت بازي هاي انجام ش��ده 
امتياز لازم را نگرفت��ه بود. بعد از چند بازي تركيب 
اصلي تيم دست مربي مي آيد و اگر نتواند بعد از آن 
نتيجه بگيرد پس مشكلي وجود دارد. البته نمي شود 
همه چيز را گردن سرمربي يا شخص خاصي انداخت. 
اگر به تيم از هر طريقي شوك وارد شود ممكن است 
تحول ايجاد شود. آن چيزي كه مسلم است نتيجه 
نگرفتن تيم بود كه در منطقه خطر قرار گرفته و فكر 
مي كنم هر كسي در هيات مديره يا جاي مديرعامل 
بود بالاخره فكري مي كرد. هزينه هنگفتي براي تيم 
شده است و اگر خدايي نكرده تيم به دسته پايين تر 
س��قوط كند، جبرانش به اين راحتي ها نيست. به 
گزارش ايس��نا، مديرعامل پيش��ين ذوب آهن در 
خصوص صحبت هاي قاس��م حدادي فر، كاپيتان 

اين تيم كه از رفتن آذري و منصوريان ابراز ناراحتي 
كرده بود هم گفت: بازيكنان، كادر فني يا هر كسي 
براي يك سيستم كار مي كنند نه براي يك شخص. 
بازيكن و سرمربي و مديرعامل حرفه اي مي دانند كه 
ممكن است امروز فلان شخص باشد و فردا ممكن 
اس��ت نباش��د ولي بايد كارش را انجام دهد. كسي 
مادام المعر مديرعامل نيس��ت. اگر كس��ي بخواهد 
داشته هايش را نشان دهد ديگر فرقي نمي كند در 
راس سازمان، چه كسي باشد. اينكه بازيكنان بگويند 
با فلان شخص نمي توانيم كار كنيم يا با ديگري بهتر 
كار مي كنيم به نظر من حرفه اي نيست. او در پايان 
بيان كرد: من نمي خواهم دخالت كنم ولي به هر حال 
تعويض سرمربي بر اساس خرد جمعي بوده است. 
ممكن است آقاي منصوريان به يك تيم ديگر برود و 
نتايج بسيار خوبي هم بگيرد. نمي شود ،گفت چون 
در ذوب آهن نتيجه نگرفته جاي ديگر هم نمي گيرد. 
باشگاه ذوب آهن اكنون يك مربي بياورد كه بعد از 
ايشان با تغيير تاكتيك يا جذب بازيكن جديد تحولي 
ايجاد كند. هر كاري مي كند بايد تيم از ته جدول بالا 
بيايد و من نظرم مثبت است. فكر مي كنم اين اتفاق 
مي افتد چون ذوب آهن اين مش��كلات را قبلا هم 
پشت سر گذاشته است. ذوب آهن يك تيم ريشه دار 
است و در مواقع سخت خودش را جمع و جور كرده 

است و همين اتفاق اين بار هم خواهد افتاد.

ورزشي
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